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80 درصد از مردم روستاي شکورآباد شهرستان سلطانیه گلیم می بافند

منبع: روزنامه جام جمشماره خبر:  1  |  تاریخ: 1400/01/06

معاون صنایع دستی اداره کل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی زنجان گفت: 80 درصد از بانوان روستاي شکورآباد
بخش گوزل دره در شهرستان سلطانیه که در حوزه صنایع دستی استان شناخته شده است که مشغول بافت گلیم هستند.

به گزارش جام جم زنجان، الناز خدایی فرد ضمن اعلام این
خبر، گفت: روستاي شکورآباد داراي قابلیت هاي بسیاري
در حوزه صنایع دستی است و راه اندازي کارگاهاي گلیم
بافی باعث ایجاد کسب وکار مناسب و درآمدزایی براي
ساکنان و بانوان روستا شده است که به تقویت این رشته

 
ها و تولید با کیفیت و مستمر خواهیم رسید. 

او افزود: همه تلاش این اداره کل ایجاد فرصت براي
پیشرفت و توسعه اقتصادي مردم در مناطق روستایی

استان است. برگزاري دوره هاي آموزشی براي صنعتگران روستا و صدور مجوزهاي صنایع دستی براي آنان، پرداخت تسهیلات قرض

 
الحسنه از طریق معرفی به صندوق کارآفرینی امید، تشویق صنعتگران براي برند سازي از جمله اقدامات انجام شده است. 

خدایی فرد تصریح کرد: توجه به صنایع دستی در روستاها می تواند زمینه ایجاد اشتغال و مهاجرت معکوس روستاییان را به دنبال

 
داشته باشد. 

معاون صنایع دستی گفت: اهمیت سهم زنان روستایی در نیروي انسانی، نه تنها در فعالیت هاي خانگی، بلکه در فعالیت هاي تولیدي
بیرون از خانه نیز حائز اهمیت است. نقش هاي بافته شده نشان از عظمت فرهنگ، هنر، باورها، آداب و رسوم و تاریخ پر فراز و نشیب

این دیار را دارد.



بهره مندي 200 استارتاپ از حمایت هاي صندوق کارآفرینی

منبع: تفاهم آنلاینشماره خبر:  2  |  تاریخ: 1400/01/06

به گزارش تفاهم آنلاین، اصغرنوراله زاده اظهار داشت: بنابراین استارتاپ متقاضی دریافت تسهیلات از صندوق کارآفرینی امید،
درخواست خود را به سازمان فناوري اطلاعات اعلام می کند و این سازمان پس از ارزیابی جنبه هاي تخصصی و فنی، آن ها را

به صندوق معرفی می کند. وي بیان کرد: صندوق عاملیت بررسی مالی استارتاپ ...

به گزارش تفاهم آنلاین، اصغرنوراله زاده اظهار داشت:
بنابراین استارتاپ متقاضی دریافت تسهیلات از صندوق
کارآفرینی امید، درخواست خود را به سازمان فناوري
اطلاعات اعلام می کند و این سازمان پس از ارزیابی جنبه

 
هاي تخصصی و فنی، آن ها را به صندوق معرفی می کند. 

وي بیان کرد: صندوق عاملیت بررسی مالی استارتاپ را برعهده دارد و تاکنون تمام استارتاپ هایی که توسط سازمان فناوري اطلاعات

 
معرفی شده اند را حمایت کرده است. 

مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید در ادامه سخنان خود به تشکیل سه هزار صندوق خرد محلی در روستاهاي کشور براي تامین مالی

 
کسب و کارهاي کوچک اشاره کرد و افزود: هدف گذاري ما این است که تعداد این صندوق ها در سال 1400 به رقم 5 هزار برسد. 

نوراله زاده درباره صندوق هاي خرد محلی، گفت: صندوق پس از انجام مطالعات در زمینه نظام تامین مالی کسب وکارهاي غیررسمی

 
در سطح بین المللی و داخلی، مدل بومی صندوق هاي خرد محلی را در سال 1393 اجرا کرد. 

وي افزود: صندوق هاي خرد محلی در واقع نظامی است که منابع لازم براي کسب و کارهاي خرد را در اختیار آن ها قرار می دهد و

 
چنانچه این کسب و کارها فعالیت مناسبی داشته باشند خط اعتباري بعدي نیز به آنها تعلق می گیرد. 

مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید تاکید کرد: صندوق هاي خرد محلی یکی از ابزارهاي کارآمد براي توسعه کسب و کار در مناطق

 
روستایی ایجاد نظام تامین مالی مبتنی بر ویژگی هاي بومی منطقه است. 

وي اظهارداشت: هم اکنون نزدیک به سه هزار صندوق در سه هزار روستا با مشارکت دستگاه هاي مربوطه از جمله جهاد کشاورزي و
بسیج سازندگی راه اندازي شده است و پلتفرمی طراحی کردیم که تامین مالی کسب و کارها در آن انجام می شود و چنانچه در آینده

 
حمایت هاي مالی بیشتري داشته باشند از آنها انجام می شود. 

نوراله زاده افزود: این صندوق ها بین 20 تا 30 نفر عضو دارند و زنان بیشترین متقاضیان عضویت در این صندوق ها هستند زیرا کسب
و کار بسیاري از آنها غیررسمی است و بانک ها به عنوان تامین مالی رسمی از آنها حمایت نمی کنند. 



وي بیان کرد: هدف گذاري ما پنج هزار صندوق در دوره پنج ساله بوده که سه هزار صندوق ایجاد شده و امیدواریم مابقی نیز تا پایان

 
سال 1400 ایجاد شود. 

منبع: ایرنا



بررسی مشکلات شهرستان لالی در بازدید مسوولان استانی

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  3  |  تاریخ: 1400/01/06

به گزارش خبرگزاري فارس از لالی، قاسم سلیمانی دشتکی
استاندار خوزستان امروز به همراه جمعی از مدیران کل و
مسوولان استانی با حضور در لالی به بررسی مهمترین

 
مشکلات و مسائل شهر پرداخت. 

در حاشیه این بازدید جمعی از کارکنان شهرداري لالی در
اعتراض به عدم دریافت حقوق هاي معوقه خود دست به

 
تجمع زدند. 

سلیمانی دشتکی در ابتداي برنامه خود با حضور در ایستگاه پمپاژ آبرسانی به دشت هارکله از آخرین وضعیت آن بازدید و سپس در

 
نشست بررسی مسائل شهرستان شرکت کزد. 

در این جلسه نماینده و مسوولان شهرستان در سخنانی به بیان مهمترین مشکلات و معضلات شهرستان پرداخته که از آن جمله
مشکل آب شرب مردم در شهر و پروژه رها شده آن ، بلاتکلیفی احداث سد تراز و طرح آبیاري دشت لالی و هارکله ، اوضاع نامناسب
مبلمان شهري و آسفالت خیابان ها ، حقوق معوقه ي کاکنان شهرداري ، موضوع جاده لالی به الیگودرز ، حق السهم شهرستان از
درآمد ناشی از آلاینده هاي نفتی ، وضعیت نامناسب اشتغال ، فرسوده بودن شبکه آب شهري ، ضرورت گازرسانی به روستاها ،
مشکلات جاده هاي مواصلاتی و روستایی ، عدم امکان بهره مندي از ظرفیت هاي فراوان دریاچه هاي اطراف شهر ، نادیده گرفتن

 
ظرفیت هاي اشتغالزایی و افزایش آمار بیکاران و سهم پایین لالی از آزادراه هاي بین شهري بود . 

در پایان این نشست مصوباتی که استاندار خوزستان در انتهاي سخنان خود به پیگیري و الزام دستگاه هاي مختلف بر انجام آنان تاکید

 
داشت به این شرح است: 

 
1.تکمیل دو مدرسه شهید نادر جمالپور و شهید منوچهر حاجی پور تا قبل از آغاز سال تحصیلی جدید 

 
2.پیگیري جهت تخصیص اعتبار براي تعریض و چهار خطه کردن جاده لالی به مسجدسلیمان 

 
3.احداث پل جدید رودخانه شور در محور لالی به اندیکا و نرسیده به پل فلزي تا پایان سال 

 
4.آسفالت و بهسازي ورودي شهر لالی تا پایان سال 



 
5.اجراي 30 کیلومتر روکش آسفالت راه روستایی تا پایان تیرماه 

 
6.پیگیري و تخصیص اعتبار جهت اجراي خطوط فرعی شبکه آب رسانی به دشت هارکله 

 
7.پیگیري اعتبار جهت تکمیل خطوط انتقال آب شرب از بخش حتی به شهر تا قبل از زمستان 

 
8.تعیین تکلیف وضعیت جاده لالی به الیگودرز 

 
9.افزودن نام شهرستان لالی به شهرهایی که از حق آلایندگی شرکت نفت اعتباراتی دریافت می کند 

10.بازدید تیم فنی آب و فاضلاب استان و طراحی شبکه آب شهري و فاضلاب جهت تخصیص و توزع اعتبار در راستاي بهسازي شبکه

 
فرسوده آب شهر 

 
11.اجراي 184 کیلومتر پروژه گازرسانی به روستاهاي بخش حتی و دهستان سادات 

 
12.اخذ مجوزات لازم به منظور امکان پرورش ماهی در دریاچه سد گتوند 

انتهاي پیام/



جاده هاي بی کیفیت لالی خانواده ها را عزادار کرده است

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  4  |  تاریخ: 1400/01/06

فصل اقتصاد - لالی- امام جمعه شهرستان لالی گفت: اغلب جاده هاي این شهرستان فاقد کیفیت لازم هستند و این امر
خانواده هاي زیادي را به دلیل بروز تصادف، عزادار کرده است.

فصل اقتصاد - لالی- امام جمعه شهرستان لالی گفت:
اغلب جاده هاي این شهرستان فاقد کیفیت لازم هستند و
این امر خانواده هاي زیادي را به دلیل بروز تصادف، عزادار

 
کرده است. 

حجت الاسلام والمسلمین حسینی گرمسیري ظهر امروز
جمعه در جلسه شوراي برنامه ریزي این شهرستان لالی

 
گفت: این شهرستان با وجود پتانسیل هایی که دارد ولی در زمینه راه هاي مواصلاتی اوضاع خوبی ندارد. 

وي افزود: در این راستا هر ماه خانواده هاي بسیاري عزادار می شوند چرا که بسیاري از جاده هاي روستایی و صعب العبور و عملاً مال

 
رو هستند. 

امام جمعه شهرستان لالی ادامه داد: در این شهرستان جاده تعریفی ندارد و آن طور که باید و شاید مردم از این نعمت بهره مند

 
نیستند. 

وي عنوان کرد: شهرداري نیز در این زمینه وضعیت ضعیفی دارد و خیابان هاي مرکز شهر هم در اوضاع نابسامانی به سر می برند و

 
شهرداري هم حفاري هاي انجام شده را ترمیم نمی کند و کارگران نیز مطالبات بسیاري دارند. 

امام جمعه شهرستان لالی اضافه کرد: با وجود 30 کیلومتر آب در شهرستان لالی ولی مجوز کشاورزي نمی دهند؛ اگر بخواهیم مشکل

 
اشتغال در این شهرستان حل شود، هیچ راه و استعدادي به غیر از کشاورزي در لالی وجود ندارد. 

وي اظهار کرد: همه کارهاي مربوط به جاده احمدفداله انجام شد و مطالعات آن نیز صورت گرفت و بر اساس برنامه ریزي ها 9 تا 12

 
هزار درخت مثمر نیز کاشته می شود؛ بنابراین اقدامات لازم براي این پروژه باید تسریع شود. 

امام جمعه شهرستان لالی گفت: به غیر از سادات احمدفداله ، 20 تا 25 هزار نفر عشایر در مسیر این راه تردد دارند که براي رسیدن
به سردشت دزفول باید 9 ساعت مسیر صعب العبور را طی کنند که فوتی هاي بسیاري نیز در این مسیر داشتند.



152 سمن جوان در همدان مجوز فعالیت دارند

منبع: قلمناشماره خبر:  5  |  تاریخ: 1400/01/06

قلم از همدان، حمید سیفی مطرح کرد: این سمن ها زیر نظر معاونت امور جوانان دستگاه ورزش استان همدان فعالیت دارند
و در راستاي کیفی سازي نیازمند پالایش هستند. وي بیان کرد: با توجه به جمعیت قشر جوان استان، سمن هاي جوانان با

رشد بسیار خوبی مواجه است و 27 نوع فعالیت را در قالب چهار (...) نوشته 152 سمن ...

مدیرکل ورزش و جوانان استان همدان: 152 سمن جوان
در همدان مجوز فعالیت دارند همدان- مدیرکل ورزش و
جوانان استان همدان گفت: 152 سازمان مردم نهاد جوان

 
در سطح این استان مجوز فعالیت دارند. 

به گزارش قلم از همدان، حمید سیفی مطرح کرد: این
سمن ها زیر نظر معاونت امور جوانان دستگاه ورزش استان
همدان فعالیت دارند و در راستاي کیفی سازي نیازمند

 
پالایش هستند. 

وي بیان کرد: با توجه به جمعیت قشر جوان استان، سمن

 
هاي جوانان با رشد بسیار خوبی مواجه است و 27 نوع فعالیت را در قالب چهار گروه انجام می دهند. 

مدیرکل ورزش و جوانان استان همدان افزود: در سال هاي اخیر با نقش آفرینی مجمع جوانان استان، فعالیت ها و برنامه هاي بسیار
خوبی را در کنار دستگاه هاي دولتی داشته اند اما تا رسیدن به نقطه مطلوب فاصله دارند و هنوز هم باید براي تقویت سمن ها و

 
حضور فعال تر آن ها در جامعه تلاش شود. 

این مسئول، توانمندسازي سمن ها بر پایه آموزش و یادگیري، پژوهش و مطالعه را مورد تاکید قرار داد و گفت: راه اندازي سمن با

 
اولویت نیازهاي روز جامعه مانند کارآفرینی، حرکت هاي جهادي، فضاي مجازي، خانواده و آسیب هاي اجتماعی مدنظر است. 

وي با اشاره به آغاز هفته جوان گفت: 92 برنامه فرهنگی ورزشی همزمان با شروع هفته جوان در سطح استان همدان اجرایی شده

 
است. 

مدیرکل ورزش و جوانان استان همدان خاطرنشان کرد: هفته جوان از 5 تا 11 فروردین ماه هم زمان با ولادت حضرت علی اکبر (ع)

 
آغاز شده و در این مدت 20 برنامه شاخص نیز تدارك دیده ایم. 

سیفی، همدان را سرشار از جوانان و بانوان مستعد دانست و گفت: به توانمندي این قشر اعتقاد فراوان داریم و به لحاظ فعالیت و تعداد

 
سمن ها جزو پیشتازان در سطح کشور هستیم. 



مدیرکل ورزش و جوانان همدان خواستار همدلی و مشارکت همه جانبه سمن ها در بخش هاي مختلف شد و افزود: سمن هاي جوان
توانایی حل مشکلات را دارند و باید به آن ها اعتماد شود.



چرا اقتصاد ایران بن بست ندارد؟

منبع: رساشماره خبر:  6  |  تاریخ: 1400/01/06

بسیاري از کارشناسان معتقدند، به دلیل ظرفیت هاي بالقوه بی نظیري که در اقتصاد ما هنوز به فعلیت نرسیده است، حتی با
وجود شدیدترین تحریم، اقتصاد ایران بن بست ندارد.

 بسیاري از کارشناسان معتقدند، به دلیل ظرفیت هاي بالقوه بی نظیري که در

 
اقتصاد ما هنوز به فعلیت نرسیده است، حتی با وجود شدیدترین تحریم، اقتصاد ایران بن بست ندارد. 

به گزارش سرویس فرهنگی و اجتماعی خبرگزاري رسا، حضرت آیت االله خامنه اي رهبر معظم انقلاب در سخنرانی نوروزي امسال با
اشاره به سوء استفاده و منفی بافی برخی ها با بزرگنمایی مشکلات موجود به خصوص در فضاي مجازي و تبلیغات خارجی دشمنان
گفتند: برخی آیه ي یأس می خوانند و راه را بن بست نشان می دهند اما اصلاً این طور نیست و ایران می تواند با استفاده از ظرفیت
هاي مختلف داخلی از شکوفاترین اقتصادهاي منطقه و حتی جهان باشد. استفاده از این ظرفیت ها احتیاج به معجزه ندارد. بلکه

 
مدیریتی قوي، داراي احساس مسئولیت، ضد فساد و داراي برنامه جامع اقتصادي می خواهد. 

امام خامنه اي با اشاره به اذعان کارشناسان بانک جهانی درباره رتبه ي هجدهم اقتصاد ایران در میان حدود 200 کشور افزودند:
همین کارشناسان معتقدند ظرفیت هاي سرزمینی و انسانی زیادي در ایران وجود دارد که در صورت استفاده از آنها، رتبه ي اقتصادي

 
ایران به رتبه 12 می رسد که بسیار مهم است. 

رهبر انقلاب در بحث ظرفیت هاي سرزمینی، «وسعت کشور، همسایگان متعدد، قرار گرفتن در مسیر ترانزیت شرق به غرب و شمال
به جنوب» و در موضوع ظرفیت هاي انسانی «جمعیت جوان، تحصیل کرده و آماده کار» را از جمله واقعیاتی خواندند که در کنار
منابع طبیعی سرشار، ثروت هاي خدادادي زیرزمینی و زیرساخت هاي مهم ایجاد شده در 30 سال اخیر می تواند ایران را به کشوري

 
پیشرفته تبدیل کند که هیچ گونه تحریمی بر آن اثر نداشته باشد. 

به نظر می رسد، مشکلات عدیده اي که در سالهاي اخیر در اقتصاد ایران نمایان شده است، بیش از آنکه ریشه در تحریم داشته باشد،
به دلیل نقاط ضعف زیرساختی است که طی سالهاي متمادي گذشته براي حل آن فکر و اقدام اساسی از سوي مسئولان نشده و بر
همین اساس، در برابر هر تکانه اي از جمله تحریم به شدت تحت تاثیر قرار گرفته است. از طرفی به نظر می رسد، دشمنان قسم
خورده کشور هم اراده اي براي لغو تحریم ها ندارند، بنابراین تنها راهکار موثر براي برون رفت کشور از وضعیت فعلی، قوي شدن
اقتصاد در برابر تکانه ها و بی اثر کردن تحریم هاست و راهکار آن هم حمایت از تولید داخل و بکارگیري طرفیت هاي بی نظیر



 
استفاده نشده کشور در حوزه هاي مختلف است، از این روست که معتقدیم، اقتصاد ایران بن بست ندارد. 

 
در ادامه بخشی از ظرفیت هاي گسترده اقتصاد کشور را به اختصار بیان می کنیم: 

 
پیش بینی صندوق بین المللی پول؛ تولید ایران تا 2050 می تواند به 43 هزار میلیارد دلار برسد 

صندوق بین المللی پول (IMF) در گزارشی که سال 2019 منتشر شد، اعلام کرد: ایران با 1284 میلیارد دلار تولید، در رده هجدهم
جهان قرار دارد اما اگر ایران به ظرفیت هاي اقتصادي خود توجه نکند، رتبه اقتصادي ایران در سال 2050 تنزل کرده و به رتبه بیست
و پنجم جهان می رسد، برهمین اساس ایران براي ارتقا یا حفظ جایگاه کنونی خود در اقتصاد جهان راهی جز توجه به ظرفیت هاي

 
بالقوه اقتصادي خود ندارد. برپایه پیش بینی ها ایران ظرفیت دست یافتن به 30 برابر تولید فعلی را دارد. 

صندوق بین المللی پول درسال 2014 پیش بینی کرده است اگر ایران از ظرفیت هاي اقتصادي خود استفاده کند و با ایجاد تغییرات
اساسی در روند پیشرفت اقتصادي با بهره برداري صحیح از بخش هاي کشاورزي، نفت و گاز، اقتصاد دانش بنیان و اقتصاد خدمات،

 
می تواند تا سال 2050 تولید خود را به رقم 43 هزار میلیارد دلار برساند. 

 
ایران می تواند غذاي 500 میلیون نفر را تأمین کند 

از هر مسیري بررسی می کنید، به دلایل متقنی برمی خورید که نشان می دهد سرزمین ایران با به فعلیت رساندن ظرفیت هاي خالی

 
تولید در حوزه کشاورزي، امکان تولید غذاي باکیفیت براي حداقل 500 میلیون نفر را دارد. 

بر اساس آمارهاي رسمی بانک مرکزي در گزارش هاي خلاصه تحولات اقتصادي کشور که هرسال یک بار تا 1396 منتشر شده است،
میزان خوداتکایی کشور در تأمین اقلام اساسی شامل گندم، برنج، جو، ذرت، دانه هاي روغنی، کنجاله دانه هاي روغنی، روغن نباتی
خام، گوشت قرمز و گوشت مرغ، طی سال هاي 87 تا 96 عمدتاً بین 55 تا 60درصد در نوسان است (البته این آمار خوش بینانه
تنظیم شده؛ مثلاً در مورد مرغ، این ضریب 100.4 درصد اعلام شده؛ حال آنکه می دانیم گلوگاه تولید مرغ کشور در دست
تولیدکنندگان انگلیسی مرغ اجداد «راس» است. اینجا ما این خوش بینی را می پذیریم، با وجود این...). این آمار با توجه به جمعیت
حدود 83 میلیون نفري ایران در زمان حاضر، بیانگر این است که بخش کشاورزي ایران، در بهترین حالت هم اکنون غذاي حدود 50
میلیون نفر را تأمین می کند. با این وصف، براي اثبات فرضیه بالا باید بررسی کرد که آیا بخش کشاورزي ما ظرفیت رشد 10برابري را

 
ــ مثلاً در یک بازه 10ساله ــ داراست یا خیر. 

از حدود 38 میلیون هکتار اراضی قابل کشت به روش معمول، به طور متوسط تنها 15 میلیون هکتار زیرکشت قرار می گیرد (یعنی
کمتر از یک دوم). از سوي دیگر بهره وري کشاورزي در ایران به طور متوسط حدود یک دهم بهره وري کشاورزي در کشورهاي
پیشرفته است. براین اساس در صورتی که طی 30 سال آینده سطح زیرکشت کشور به دو برابر و بهره وري کشاورزي در کشور تنها به
هفت دهم بهره وري کشاورزي آمریکا (در سال 2014) برسد و ارزش این محصولات پس از فرآوري محصولات (طی صنایع غذایی و
صنایع وابسته) دو برابر شود می توان انتظار داشت ارزش تولیدات بخش کشاورزي 28 برابر شده و به رقم اعجاب آور 7280 میلیارد

 
دلار برسد. 

وجود مشکلات در دو مقوله «لجستیک» و همچنین «فرهنگ مصرف» موجب شده بخش معتنابهی از غذاي تولیدشده در کشور هدر
برود و دور ریخته شود. متأسفانه به دلیل ضعف وجود اطلاعات پایه در بخش کشاورزي، مقدار دقیق این دورریز مشخص نیست.



 
گزارش مرکز پژوهش هاي مجلس شوراي اسلامی این مقدار را 18.5درصد ارزیابی می کند 

طبیعی است که با پیشرفت دانش و فناوري، روش هاي سنتی کشاورزي به حاشیه رانده شود، به همین ترتیب کشورهایی که به
کشاورزي دانش محور اهتمام داشته باشند، گوي سبقت را از کشورهاي سنتی خواهند ربود. در همه محصولات، ضروري است که با
ابزارهاي گوناگون، خصوصاً گسترش دانش میان کشاورزان با متدهاي گوناگون ترویجی، میانگین تولید اقلام کشاورزي کشور در هر
محصولی تا 25درصدِ «بیشترین عملکردها»ي آن محصول در کشور ارتقا یابد. اکنون براي بسیاري از محصولات شاید یک سوم این

 
مقدار باشد. 

 
ما مشکل آب نداریم! 

ایران میان کشورهاي جهان، با میانگین بارش سالانه یک سوم، به طور متوسط جزو اقلیم هاي نیمه خشک قرار می گیرد، اما اگر
کویرها و مناطق خشک کشور را کنار بگذاریم، سایر مناطق ــ که خود پهنه وسیعی را شامل می شود و براي خودکفایی در کشاورزي
کاملاً کافی است ــ با شرایطی کم وبیش مشابه سایر نقاط دنیا مواجه هستند و کمبود آب کشاورزي اصلاً در آنها موضوعیت ندارد.
ضمن اینکه ظرفیت گیاهان شورزيّ درصورت برنامه ریزي مناسب می تواند تأثیرات شگرفی در خودکفایی در اقلام اساسی داشته
باشد. بیش از 2000 کیلومتر ساحل با چند اقلیم متنوع در این زمینه یک ظرفیت عالی و بکر است. آیا در این زمینه از ظرفیت هاي

 
کشور استفاده شده است؟ 

استفاده از ارقام پربازده ــ البته حتی الامکان با تأکید بر واریته هاي بومی ــ یکی دیگر از راهکارهاي مهم براي ارتقاي تولید با همین
امکانات فعلی است، براي نمونه، نسبت «خوراك مصرفی به بازده گوشتی» ــ که اصطلاحاً به «ضریب تبدیل» موسوم است، براي
بعضی ارقام دام سبک که در کشور پرورش داده می شود حدود 8 است؛ یعنی 8 کیلو خوراك می خورد و یک کیلو وزن می گیرد؛

 
ضمن اینکه خیلی از نژادها چندقلوزا نیست؛ یا فقط روزانه نیم کیلو شیر می دهد. 

مواردي همچون صرفه جویی با توسعه کشت گلخانه اي، ضرورت بهره گیري از سامانه هاي جامع و هوشمند داده، تقویت
مکانیزاسیون با نگاه بومی، تکمیل زنجیره ارزش در هر ناحیه از کشور، پرهیز از تصدي گري و لزوم نگاه تولی گرانه و رهبري این
بخش، لزوم بهره گیري از ظرفیت بخش خصوصی در قالب تشکل ها و بنگاه هاي غیردولتی، لزوم حمایت همه جانبه از بخش
کشاورزي، بازارسازي خارجی و دیپلماسی فعال، تقویت بخش آبزیان و سواحل و الخ، ظرفیت هاي مهم دیگري هستند که در همین

 
راستا می توان به آنها اشاره کرد. 

ملاحظه می فرمایید؟ ده ها دلیل وجود دارد که بخش کشاورزي، با اندکی توجه به ظرفیت هاي بالقوه، آماده ارتقاي جهشی است. از
نگاه اقتصادي، گرچه کشور ما اکنون در عنصر «سرمایه» دچار کمبودهایی است، اما ظرفیت هاي به فعلیت نرسیده بسیار جدي در
حوزه «دانش» و همچنین «ظرفیت هاي سرزمینی» و نیز «نیروي انسانی»، نویدبخش آمادگی این بخش براي یک «جهش» در حوزه

 
اقتصادي است. 

هلند «یک چهلم» مساحت ایران و «یک اقلیم» دارد؛ ایران «40برابر» هلند مساحت و «11 اقلیم از 13 اقلیم» و «11هزار سال سابقه

 
کشاورزي» دارد. در 2019 صادرات کشاورزي هلند 103 و ایران 5 میلیارد دلار بوده است؛ یعنی «20برابر»! 



 
 

 
درآمد سالانه نفت و گاز می تواند به 7800 میلیارد دلار برسد 

علاوه بر ظرفیت هاي بخش کشاورزي، صنعت نفت و گاز کشور نیز یک فرصت منحصربه فرد است که می تواند ایران را در سال هاي

 
آینده جزء ده قدرت برتر اقتصادي جهان قرار دهد. 

در صنعت نفت کشور در زمان حاضر 10 پالایشگاه نفت وجود دارد که میزان نفت خام و میعانات گازي پالایشی آنها روزانه حدود 2.5
میلیون بشکه است. در صنعت گاز نیز حدود 8 پالایشگاه گاز وجود دارد. صنعت نفت کشور با دارا بودن 75 دکل حفاري خشکی و
دریایی و بیش از 800 شرکت بخش خصوصی فعال در ساخت تجهیزات صنعت نفت و گاز و اشتغال 10 هزار نفر از ظرفیت و امکانات
فنی مناسبی برخوردار است که به دلیل کمبود تقاضا و مشکلات ناشی از تحریم ها، بخش زیادي از این ظرفیت بلااستفاده مانده است

 
و در صورت تداوم این شرایط امکان برگشت پذیري این پتانسیل در سالهاي آتی به مراتب از دست خواهد رفت. 

همچنین ایران هم اکنون 600 میلیارد بشکه نفت خام در جا دارد که با فناوري استحصال 25 درصدي در حال حاضر، پیش بینی می
شود با فناوري کنونی 150 میلیارد بشکه ذخایر نفت خام قابل استحصال در جغرافیایی ایران موجود باشد که البته این آمار با توجه به
اکتشافات آینده می تواند بسیار فراتر از این ها برود. بنابراین درصورت ارتقاء فناوري استحصال نفت و گاز ، اگر امکان برداشت 300
میلیارد بشکه نفت خام براي کشور وجود داشته باشد و اگر خام فروشی در این حوزه جاي خود را به تولید فرآورده هاي با ارزش
افزوده بالا بدهد - هم اکنون کشورهاي پیشرفته از هر بشکه نفت و گاز خام، ارزشی بیش از 2600 دلار محصول تولید می کنند- می
توان انتظار داشت اگر تا سال 2050 امکان فرآوري سالانه 3 میلیارد بشکه نفت و گاز خام در کشور ایجاد شود، ارزش افزوده اي
معادل 7800 میلیارد دلار در سال عاید کشور خواهد شد. یک رقم نجومی که وقتی ارزش آن بیشتر قابل درك می شود که بدانیم در
حال حاضر به شرط عدم تحریم از محل خام فروشی نفت و گاز و تا حدودي محصولات پتروشیمی تنها 60 میلیارد دلار در سال عاید

 
کشور می شود. 

 
معادن ایران، گنج پنهان 

ایران با دارا بودن حدود 68 نوع ماده معدنی (غیرنفتی)، 37 میلیارد تن ذخایر کشف شده و 57 میلیارد تن ذخایر بالقوه در میان 15
قدرت معدنی جهان جاي گرفته و یکی از کشورهاي غنی از حیث دارایی هاي معدنی به حساب می آید. این درحالیست که تولیدات
معدنی تنها 0.6 درصد از تولید ناخالص داخلی این کشور را تشکیل می دهد. همچنین ایران 7 درصد معادن جهان را دارا می

 
باشد.ارزش برآورد شده ي این ذخایر معدنی نیز معادل 1400 میلیارد دلار است. 



اکثر معادن ایران محوطه باز و در کلاس جهانی هستند، مانند معدن مس سرچشمه با 1٫2 میلیارد تن با گرید 0.7 درصد ، معدن
روي انگوران با ذخیره باقی مانده 9 میلیون تن با گرید 35 درصد، معدن روي مراغه با 160 میلیون تن گرید 2 درصد، معدن سنگ

 
آهن سنگان با ذخیره 1٫2 میلیارد تن (رتبه نهم جهان) و معدن گل گهر سیرجان با 1 میلیارد تن (رتبه دهم جهان). 

ایران در منطقه اي واقع شده که کشورهاي اطراف آن مانند ترکیه و عربستان و کشورهاي حوزه خلیج فارس باتوجه به آهنگ رشد و
توسعه اقتصادي به منابع معدنی نیاز دارند و این در حالی است که این کشورها از نظر ذخایر معدنی بسیار فقیر هستند؛ حتی این
کشورها در صنایعی مانند فولاد سرمایه گذاري هم کرده اند اما مواد اولیه آن ها وارداتی است و ایران می تواند منبع خوبی براي تأمین
نیازهاي این کشورها که به سرعت در حال افزایش است محسوب شود. ایران با 18 درصد منابع گاز و 9 درصد منابع نفت در بین
کشورهاي معدنی دنیا موقعیت منحصربه فردي براي تأمین انرژي فعالیت هاي معدنی به خصوص در فرآوري و فلزات دارد و قیمت
انرژي در ایران باتوجه به منابع عمده بعضاً تا 50 درصد قیمت جهانی است و این موقعیت شرایطی را فراهم می کند که شرکت هاي
بزرگ کل عملیات مرتبط با معدن را از استخراج، صنایع تولید فلزات به خصوص فولاد در ایران با قیمت تمام شده مناسب انجام دهند

 
و به بازارهاي نزدیک منطقه صادر کنند. 

ایران باتوجه به پتانسیل معدنی از 70 سال قبل اولین کشوري بود که تدریس رشته معدن و زمین شناسی را در بین کشورهاي منطقه
آغاز کرد و در حال حاضر بیش از 50 هزار نفر مهندس و تکنسین در رشته هاي معدن، متالورژي و کارشناس زمین شناسی تربیت
کرده است. این خیل عظیم نیروهاي متخصص کشورهاي سرمایه گذار را از نظر نیروي انسانی بی نیاز می کند و این در حالی است که
در سایر کشورهاي منطقه چنین پتانسیلی وجود ندارد. درحالیکه اکتشافات عمقی تاکنون در ایران صورت نگرفته ، ذخایر واقعی
معدنی ایران، قطعاً فراتر از تصور موجود خواهد بود؛ حال آنکه میانگین عمق اکتشافات ایران از 10 متر کمتر بوده اما میانگین عمق

 
اکتشافات در جهان 100 متر است. 

مچنین علی رغم تحریم هاي بین المللی علیه اقتصاد ایران، تولید و تجارت در اغلب بخشهاي معادن و صنایع معدنی در سالهاي

 
1397 و 1398 با رشد همراه بوده است و این بخش یکی از حوزه هایی است که کمترین تأثیر را از تحریم ها گرفته است. 

 
بازار 600 میلیون نفري، بیخ گوش ایران 

متأسفانه در نگاه حاکم بر سیاست هاي تجارت خارجی کشورمان چه قبل از برجام و چه پس از آن، ارزش گذاري تجارت با اروپا به
مراتب بیش از ارزش تجارت با کشورهاي همسایه بوده است، براي همین هم علی رغم افزایش مبادلات تجاري ایران با کشورهاي
همسایه طی یک دهه گذشته، ایران نتوانست از ظرفیت کشورهاي همسایه خود بهره حداکثري را ببرد و سهم ایران از تأمین نیاز
1200 میلیارد دلاري کشورهاي همسایه، تنها 2 درصد است، این در حالی است که اگر ما بتوانیم صادرات به کشورهاي همسایه را 25

 
میلیارد دلار دیگر افزایش دهیم حداقل یک میلیون فرصت شغلی ایجاد می شود. 

در دهه هاي گذشته فرصت تجارت با همسایگان در حالی به درستی مورد توجه قرار نگرفته که ایران با دارا بودن مرزهاي مشترك
آبی و خاکی با 15 کشور، دومین کشور جهان از نظر تعداد همسایه ها است و این یعنی، پتانسیل بزرگی که می توانست علاوه بر بی
اثر کردن تحریم ها، یک بازار نزدیک به 600میلیون نفري را بیخ گوش ما قرار دهد؛ آن هم بازاري که حدود 1200 میلیارد دلار نیاز

 
سالانه خود را از طریق واردات تأمین می کند و همه این ها یعنی، فرصت بی نظیر براي متحول کردن اقتصاد ایران. 



 
 

اقتصاد دانش بنیان یکی دیگر از ظرفیت هاي اقتصادي ایران است که می تواند ثروت هنگفتی را نصیب کشور کند. صعود 48رتبه اي
ایران در شاخص جهانی نوآوري طی 7 سال گذشته نشان می دهد ایران کشوري دانش بنیان است و جایگاه ایران در علم و فناوري، از
وضعیت مناسبی برخوردار است. ایران که از سال 2011 میلادي، به جمع کشورهاي این رتبه بندي پیوسته است، در سالهاي گذشته
توانسته بین 129 کشور رتبه هاي 113 (2013)، 120 (2014)، 106 (2015) و 78 (2016) قرار گیرد. این روند صعودي، در دو
سال اخیر نیز حفظ شده و در حالی که ایران در آخرین گزارش در جایگاه 75 قرار گرفته بود، با جهش بلند خود توانسته است در رده

 
65 جهانی و دوم آسیاي مرکزي و جنوبی قرار گیرد. 

براساس استانداردهاي بین المللی، ظرفیت اقتصاد دانش بنیان در هر کشور براساس تعداد نخبگان (افراد داراي توانایی فعالیت دانش
بنیان) شناسایی می شود. در محاسبات عمومی این عدد معادل 5 درصد افراد با تحصیلات دانشگاهی دانسته می شوند. بنابراین با
توجه به میزان دانش اموختگان کنونی دانشگاه هاي ایران که حدود ده میلیون نفرتخمین زده می شود تعداد نخبگان با ظرفیت
فعالیت در بخش دانش بنیان کشور هم اکنون نیم میلیون نفر است که این رقم در آینده می تواند تا دو برابر افزایش یابد. بنابراین
Purchasing Power) "باتوجه به اینکه ارزش سرمایه اي هر فرد نخبه بیش از 50 میلیون دلار درشاخص "برابري قدرت خرید

Parity) در نظر گرفته شده پس ظرفیت تولیدات دانش بنیان کشور بالغ بر 1250 میلیارد دلار خواهد بود./998/



استاندار خراسان رضوي: مهمترین دغدغه دولت اشتغال جوانان است

منبع: ایرناشماره خبر:  7  |  تاریخ: 1400/01/06

تربت حیدریه- ایرنا- استاندار خراسان رضوي گفت: یکی از مهمترین دغدغه هاي نظام و دولت، اشتغال جوانان و درآمد و
معیشت مردم در روستاها است.

تربت حیدریه- ایرنا- استاندار خراسان رضوي گفت: یکی از
مهمترین دغدغه هاي نظام و دولت، اشتغال جوانان و

 
درآمد و معیشت مردم در روستاها است. 

محمدصادق معتمدیان جمعه شب در جمع مردم روستاي
حاجی آباد شهرستان زاوه استان خراسان رضوي افزود: بعد
از پیروزي انقلاب شکوهمند اسلامی، دولت هاي گوناگون
در ادوار مختلف، نگاه ویژه اي به مناطق روستایی و کم

 
برخوردار داشته اند. 

وي ادامه داد: روستاییان همواره به عنوان افراد سختکوش،
پرتلاش و متدین براي توسعه کشور نقش آفرینی کرده و یک جمعیت مولد محسوب می شوند و بر این اساس تلاش ما شناسایی

 
ظرفیت هاي روستاها و کمک به ساکنان آنهاست. 

استاندار خراسان رضوي همچنین در این سفر با حضور در منزل شهید مجید ادهمی در روستاي حاجی آباد، با خانواده این شهید

 
دیدار کرد و یاد و خاطره شهیدان را گرامی داشت. 

 
معتمدیان در بازدید از شهر چخماق بخش سلیمان شهرستان زاوه نیز به احصاي نیازهاي این روستا پرداخت. 

وي همچنین از اصناف و فعالیت هاي مغازه داران شهر چخماق بازدید کرد و در ملاقات هاي چهره به چهره با برخی کسبه، با آن ها

 
دیدار و گفت وگو کرد. 

 
استاندار خراسان رضوي عصر جمعه وارد دولت آباد مرکز شهرستان زاوه شد. 

دیدار با مدیران دستگاه هاي اجرایی و جمع بندي راهکارها براي بهبود وضعیت شهروندان، از دیگر برنامه هاي استاندار خراسان

 
رضوي در این شهرستان است. 

استاندار خراسان رضوي سفر خود به شهرستانهاي جنوب خراسان رضوي را از دیروز با سفر به تربت حیدریه آغاز کرد و صبح امروز در

 
شهرستان مه ولات حضور یافت. 

زاوه که بین شهرستان تربت حیدریه و باخرز قرار دارد تا سال 87 یکی از بخش هاي تربت حیدریه بود که پس از ارتقا به شهرستان با
دو بخش سلیمان و مرکزي داراي 72 پارچه روستا و آبادي است و جمعیت آن نیز براساس آمار خانه هاي بهداشت حدود 80 هزار نفر

 
است. 

 
شهرستان زاوه در 175 کیلومتري جنوب مشهد واقع است. 

برچسب ها 



 
- زاوه 

 
- استانداري خراسان رضوي 

 
- محمدصادق معتمدیان 

- تربت حیدریه



پیشنهاد عجیب کارشناس اقتصادي صداوسیما: زمین هاي کشاورزي را تبدیل به

بسازوبفروش کنیم!

منبع: خبر فوريشماره خبر:  8  |  تاریخ: 1400/01/06

کارشناس اقتصادي صداوسیما نوشت: به ازاي هر یک درصد تغییر زمین کشاورزي به صنعت، دامپروري یا ساخت و ساز، 12
میلیون شغل جدید ایجاد خواهد شد.

کارشناس اقتصادي صداوسیما نوشت: به ازاي هر یک
درصد تغییر زمین کشاورزي به صنعت، دامپروري یا

 
ساخت و ساز، 12 میلیون شغل جدید ایجاد خواهد شد. 

 
حجت االله عبدالملکی در توییتر نوشت: 

«در انقلاب اقتصادي 1400 تغییر کاربري زمین هاي
کشاورزي آزاد و در اختیار مالک خواهد بود. یعنی مالک

 
زمین کشاورزي می تواند روي زمینش فعالیت صنعتی، دامپروري، پرورش طیور و ماهی و حتی ساخت و ساز کند. 

 
به ازاي هر یک درصد تغییر زمین کشاورزي به صنعت، دامپروري یا ساخت و ساز، 12 میلیون شغل جدید ایجاد خواهد شد. 

 
پ.ن 1. ایران حدود 5 میلیون نفر بیکار (+شبهه بیکار) دارد، 

 
پ.ن 2. مهم ترین نیازمندي براي انقلاب اقتصادي 1400، تغییر نگرش ها و خارج شدن از کلیشه هاي فکري معیوب است. 

پ.ن3. کل سرمایه کشور رو جمع کنیم هم نمیشه بیش از یک درصد از زمین هاي کشاورزي رو ساخت و ساز کرد. یک درصد زمین

 
در ازاي چند میلیون اشتغال کاملا به صرفه س. 

 
پ.ن4. سرمایه هنگفتی که به بخش کشاورزي از این طریق تزریق میشه، کشاورزي رو مکانیزه و متحول می کنه. 

پ.ن 5. کشاورزا هم به نوایی میرسن.»



حامی یابی گروه هاي جهادي براي 20 هزار یتیم در اردبیل

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  9  |  تاریخ: 1400/01/06

همزمان با سال روز شکل گیري رزمایش کمک مومنانه، جذب حامی براي حمایت از 20 هزار یتیم توسط گروه هاي جهادي
در اردبیل آغاز می شود.

 
 

به گزارش خبرگزاري صداوسیماي مرکز اردبیل علی پیرجاهد دبیر و سخنگوي رزمایش کمک مومنانه بسیج استان اردبیل گفت: طبق
تفاهم نامه همکاري سپاه حضرت عباس (ع) با کمیته امداد امام خمینی (ره) استان اردبیل، 20 هزار حامی براي حمایت از ایتام با

 
مشارکت اقشار، نواحی، رده ها، پایگاه هاي مقاومت، گروه هاي جهادي بسیج و بسیج سازندگی جذب می شود. 

وي بیان کرد: حامی یابی براي 20 هزار نفر از ایتام استان اردبیل از سالروز ولادت باسعادت حضرت امام مهدي (عج) و سالروز فرمان

 
رهبر معظم انقلاب مبنی بر شکل گیري رزمایش کمک مومنانه آغاز می شود. 

دبیر و سخنگوي رزمایش کمک مومنانه بسیج استان اردبیل تصریح کرد: در این راستا از ظرفیت هاي موجود در بسیج و گروه هاي
جهادي بسیج براي جذب حامی به ایتام در مناطق مختلف استان استفاده می شود که همراهی و همدلی مردم خیر و نوع دوست

 
استان اردبیل در این طرح مهم و حائز اهمیت است. 

پیرجاهد افزود: اجراي این طرح بزرگ از ارزشمندترین و معنوي ترین، اقدامات صورت گرفته در قالب رزمایش مومنانه توسط

 
بسیجیان و جهادگران خواهد بود که بدون شک اجر و ثواب معنوي بسیاري به دنبال دارد. 

وي با دعوت از عموم خیرین و مردم نوع دوست استان براي

مشارکت در طرح اکرام ایتام، افزود: خیرین و مردم نوع دوست می توانند با مراجعه به دفاتر بسیج سازندگی و اقشار بسیج در سراسر

 
استان اردبیل در این اقدام خداپسندانه مشارکت کنند. 

 
کارآمدي بسیج در عرصه هاي مختلف 



دبیر و سخنگوي رزمایش کمک مومنانه بسیج استان اردبیل خدمت به محرومین و نیازمندان را از توفیقات الهی در بسیج و سپاه
دانست و افزود: با همکاري و مشارکت کمیته امداد امام خمینی (ره) و بسیج سازندگی استان اقدامات خوبی در عرصه هاي محرومیت

 
زدایی، خدمات رسانی و اشتغال زایی در سال هاي گذشته صورت گرفته است. 

وي گفت: بسیج به عنوان تبدیل کننده تهدید ها به فرصت، در سال گذشته خدمات شایانی براي مبارزه با ویروس کرونا و کمک
مومنانه به نیازمندان انجام داد که تجلی بخش کارآمدي بسیج بود.



طرح تونل گوتهارد یا بهشت آباد

منبع: شوشانشماره خبر:  10  |  تاریخ: 1400/01/06

 
شوشان - حسن عباسی طائی طرفی استاد حقوق سیاسی: 

برخی ازفعالان زیست محیطی ورسانه اي کشور؛تونل بهشت آبادبراي انتقال آب ازحوضه آبریزکارون رابه طولانی ترین تونل ریلی
جهان درسوئیس به نام(گوتهارد)تشبیه نموده اند.طبق این طرح قراربودسالانه حدودیک میلیاردمترمکعب آب به فلات مرکزي ایران

 
منتقل شود. 

این طرح باوجودمخالفت کارشناسان؛مسولان؛بعضی ازنمایندگان ومهمترازهمه افکارعمومی مردم استانهاي خوزستان و چهارمحال و
بختیاري؛ صرفاً با فشار نمایندگان استانهاي مرکزکشوربه ویژه اصفهان درشوراي عالی آب به تصویب رسیدووزارت نیرواعلام کرده

 
بودکه درهفته دولت وقت درسال 1390کلنگ طرح بهشت آبادزده میشود. 

 
هزینه سرسام آورطرح 10هزارمیلیاردوپس ازنه سال یعنی درسال 1399 به علت تورم 90هزارمیلیاردریال برآوردشده است. 

درپی تصویب محرمانه طرح توسط هیئت دولت واعلام خبرکلنگ زنی به منظورآغازعملیات اجرائی؛نمایندگان استان چهارمحال
وبختیاري درمجلس تحصن نمودندونمایندگان خوزستان نیزدرتاریخ14آذرماه1395باقطع سخنان حسن روحانی درصحن مجلس؛به

 
منحرف کردن مسیرآب ازسرچشمه هاي کارون به سمت اصفهان ویزدوکرمان اعتراض کردند. 

درپایتخت بعضی ازمسؤلان ونیزفعالان محیط زیست بااین طرح مخالف بوده ودرمقابل سیاسیون ومتخصصان موافق طرح واصحاب

 
منافع شخصی ومنطقه اي مخصوصااصفهانیهاقرارگرفتند. 

 
بااجراي این طرح آب بخش صنعت وکشاورزي استانهاي مذکوردرسال1410تامین میشود. 

طول تونل درحدود 65 کیلومتروباقطر6متر؛ داراي یک سدمخزنی درتقاطع رودخانه هاي کوهرنک وبهشت آبادباحجم یک

 
میلیاردوهشتصدمیلیون مترمکب؛ ارتفاع سد184 مترودرعمق300متري اراضی شرق چهارمحال وبختیاري میباشد. 

این طرح دردولت نهم متوقف شدودردوران دولت دهم حجم انتقال سالیانه آب آن به580میلیون مترمکعب تقلیل یافت که درصورت
اجرا هرسال مقدار250میلیون مترمکعب به اصفهان و150 میلیون به یزدو180میلیون به کرمان منتقل میشود.ومقداري توسط استان

 
چهارمحال برداشت میگردد. 

این طرح نیزبه دلیل اختلاف شدید استانهاازجمله تقسیم غنایم؛ براي سالهابلاتکلیف ماندواین درحالی است که جریان

 
منتقدمخصوصانمایندگان ومردم خوزستان نسبت به بارگذاري هاوانتقال آب ازاین حوضه واکنشی ازخودنشان نداده بودند. 



درسال1395یکی ازنمایندگان چهارمحال وبختیاري دربازدیدي ازمنطقه؛ تونلی پنهانی پیداکردکه به اصفهان آب منتقل

 
میکردوارتباطی باتونل بهشت آبادنداشت. 

مخالفت بااین طرح اغلب ازطرف بعضی ازمقامات مجهول دولتی مرکز وفعالان محیط زیست صورت میگرفت.نمایندگان خوزستانی

 
شهرهاي بالادست کارون تقریبا بی تفاوت بودند. 

نمایندگان پایین دست که اغلب عرب هستند؛ اگرهم اعتراضی کرده باشند؛براي حفظ منافع ومقام وموقعیت خویش درمقابل مقامات

 
بلند پایه دولتی:-) ونفوذاصفهانیهاواستانهاي ذینفع؛ قدرت مخالفت ومقاومت مؤثري نداشته ونخواهندداشت. 

محمد مهدي کرمی نماینده دوره اول شهرستان دشت آزادگان چون دریافت که باآزادي محدود بیان؛ قادربه احقاق حقوق ومطالبات

 
قانونی حوزه انتخابیه خودنیست؛ ازنمایندگی استعفانمود. 

محمد درویشی فعال محیط زیست ومدیرکل سابق دفترمشارکت هاي مردمی سازمان حفاظت محیط؛ خاطرنشان میکندکه براي
تامین آب شرب به اجراي طرح هاي انتقال آب نیازي نیست وبامدیریت درست آب وتوزیع چیدمان توسعه منابع آب وسایت هاي

 
اشتغال براساس واقعیتها؛ بدون شک مشکلات آب بخش هاي مختلف ازجمله صنعت وکشاورزي وشرب استانها مرتفع میشود. 

فرهادرئیسی دهکردي رییس شوراي اسلامی چهارمحال وبختیاري گفت:شرکت توسعه منابع آب ونیروي ایران جهت تنویرافکارعمومی
؛ درراستاي اجراي طرح بهشت آبادبیانیه اي رامنتشرکردودرآن ازمتوقف شدن این طرح خبرداد؛ امامتاسفانه فعالیت اجراي طرح

 
همچنان درکارگاه تونل ادامه دارد. 

وي درگفتگوباخبرنگارجهانبین نیوزازپیگیري نکردن و عدم اجراي مفادبیانیه صادره درخصوص توقف طرح انتقال آب سرچشمه کارون

 
ازسوي وزارت نیرووهمچنین توقف رسمی وکامل کارگاه بهشت آبادوپلمپ مجددورودي هاي تونل خبرداد. 

رئیسی به بیانیه وزیرنیرو اشاره کرد.این بیانیه ازمتوقف شدن اجراي طرح تونل بهشت آباد ازسال 1393حکایت داشت وشروع مجددآن
رامنوط به اخذمجوزهاي قانونی ازنهادهاي مسؤل اعلام کرده بودوافزود: بعدازانتشاربیانیه وزیرنیرو؛ فعالیت درکارگاه تونل ادامه پیدا
کردوهیچگونه توقفی درانجام عملیات حفرغیرقانونی تونل بهشت آباد صورت نگرفته واین امرمنجربه بی اعتمادي مردم به وزارتخانه

 
مذکورشده است. 

انتظارمیرود نماینگان انقلابی خوزستان درمجلس شوراي اسلامی ؛درجهت حفظ منافع ملی نسبت به توقف نهایی طرح بدون مجوز
بهشت آبادوانتقال آب کارون اقدامات مؤثرمعمول دارندوازتبدیل زمین هاي حاصلخیزخوزستان به شوره زاروکانون ریزگردجلوگیري

نمایند.



سبک هاي مدیریت ضد توسعه

منبع: شوشانشماره خبر:  11  |  تاریخ: 1400/01/06

صباح مزبان پور - شوشان

 
شوشان - صباح مزبان پور: 

"بنا به اعلام رسمی در حال حاضر بیش از 440 هزار نفر به عنوان مدیر در دستگاههاي اجرایی کشور اشتغال به کار دارند. این در
حالی است که تعداد کارمندان کشور ژاپن با جمعیت 127 میلیونی جمعاً 300 هزار نفر است و ما در ایران با 75 میلیون جمعیت 1.5

 
برابر کل کارمندان ژاپن، فقط مدیر داریم!" 

 
در این جا به چند سبک مدیریت که منجر به هدر رفت منابع و عقب ماندگی سازمان ها و کشور می شود می پردازیم: 

 
مدیران معامله گر و بی هویت 

مدیرانی هستند که از سبک پوشش تا طرز سخن گفتن خود را با گفتمان دولت ها تنظیم می کنند و دوري و نزدیکی به گروه ها و

 
افراد ذي نفوذ سیاسی را با شامه قوي خود می سنجند که چه زمانی راهنماي چپ و چه زمانی راهنماي راست را بفشارند. 

این تیپ مدیران از همه بیشتر تحول کشور را قفل می کنند. اخلاق، جوانمردي و پایبندي به قیود انسانی هرگز در قاموس این
مدیران جایگاهی ندارد. این ها را باید دلالان سیاسی و اقتصادي نامید. براي ایشان هرگز مهم نیست چه کسی در رأس کار باشد. مهم
تارهاي در هم تنیده اي هست که روي آن می غلطند و از منابع و مزایاي دولتی و بیت المال ارتزاق می کنند. وقتی پاي اصلاح طلبی

 
در میان باشد، ژست اصلاح طلبی می گیرند و وقتی اصول گرایی روي بورس باشد، گوي سبقت را از اصول گرایان می ربایند. 

پیش چشم این جماعت معامله گر، دغدغه هاي اخلاقی، ملی و میهنی، پیشرفت کشور، جوانمردي و وطن پرستی خنده دار ترین

 
واژگان است. تنها دو چیز در نظر این مدیران مقدس است: ما باشیم و منافع ما برقرار باشد! 

 
مدیران پاره وقت و از راه دور 

این دسته از مدیران اگر چه به اسم مدیر تام و تمام یک سازمان یا اداره هستند اما واقعیت چیز دیگري است. دو روز تدریس در
دانشگاه، یک روز مشاور یک شرکت، دو روز سفر کاري! اینان سازمان خود را از راه دور اداره می کنند. این مدیران سعی می کنند
سازمان را با ساعات حضور خود تنظیم کنند. گاهی از خود می پرسم در حکم کارگزینی این مدیران مگر فوق العاده مدیریت و سایر
مزایا بابت «یک ماه کار تمام وقت» پرداخت نمی شود پس چگونه می پذیرند که نیمی از هفته را در محل خدمت نباشند و از این

 
مزایا برخودار شوند؟ 

 
مدیران قبیله اي و عشیره اي 



این مشکل همیشگی سازمان هاي دولتی و اجرایی در کشور ماست. مدیري فقط همشهري هاي خود را به کار می گمارد و امور
عشیره خود را رتق و فتق می کند. این دسته مدیران هیچ گونه درکی از نگاه ملی به مسائل ندارند. ایران و آینده کشور را در روستا و
زادگاه خود می بینند. وقتی با یک ارباب رجوع یا کارمند سازمان خود مواجه می شوند که در زمره همشهریانش نیست، گویی با یک

 
غیر ایرانی و بیگانه طرف هستند. ماحصل فامیل گرایی چیزي جز تضییع حقوق مردم و جلوگیري از شایسته سالاري نیست. 

 
مدیران آکادمیک و غیر اجرایی 

این قبیل مدیران از مدیریت فقط دانش آن را به ارث برده اند. مدیران دانشگاهی اما کم توان و غیر اجرایی!به همه چیز از منظر مسأله

 
و موضوع پژوهشی نگاه می کنند. سازمان را با کلاس درس اشتباه گرفته اند. 

نمی دانند که منابع، زمان و انرژي در حدي نیست که به پاي افکار و آرمان هاي انتزاعی آنها تلف شود. این مدیران نمی دانند در کنار
ارزشمندي نگاه پژوهشی به مسایل، سرعت عمل هم مهم است. این مدیران به اسم کار علمی، خواسته یا ناخواسته فرصت هاي طلایی

 
توسعه را می سوزانند. 

 
مدیران ترسو و مطیع 

مدیرانی که می بینند و می دانند نتیجه تصمیم مقام مافوق آن ها چقدر زیان بار است اما به دلیل شخصیت ضعیف و منفعل خود
هرگز لب به نقد و نظر نمی گشایند. دلیل اطاعت پذیري و بله قربان گویی این مدیران یا از سر به خطر نیفتادن منافع آنهاست یا به

 
دلیل اینکه تصور می کنند شایستگی یعنی اطاعت پذیري محض از مافوق و بی نیازي به نظرات کارشناسان. 

این دسته از مدیران اتفاقاً اجازه ابراز نظر را از کارمندان و کارشناسان می گیرند. تجربه نشان داده در این قبیل سازمانها عموماً پدیده

 
"سکوت سازمانی" و "انزواي کارشناسان" رخ می دهد. 

 
مدیران انتخاباتی- تبلیغاتی 

این مدیران اساساً با هدف شرکت در انتخابات، وارد یک سازمان می شوند و تلاش می کنند محبوب دل ها شوند. تمام کارهایی که
می کنند تبلیغاتی است. خوب کار می کنند که ر أي بیاورند. ضرر این مدیران آن جایی است که تمام امکانات و منابع ملی در اختیار
خود را ابزاري براي رسیدن به موقعیت بالاتر می پندارند. سازمان را به ستاد انتخاباتی خود تبدیل می کنند. مدیریت این ها بسیار بی

 
ثبات، کوتاه مدت و زیان بار است. 

 
مدیران هزینه ساز 

این دسته از مدیران روي خطی از هزینه کار می کنند. وقتی میزان هزینه و نتیجه اقدامات آنها را بررسی می کنیم در می یابیم اگر

 
همین برنامه به بخش خصوصی سپرده شده بود، با هزینه بسیار کم تر و با کیفیت بالاتر انجام می شد. 

سالهاست در این کشور مدیران بسیاري به بهانه یک مأموریت کاري، هم حق مأموریت می گیرند هم پاداش، و هنگام بازگشت از سفر



نیز از بودجه بیت المال سوغات آنچنانی به منزل می آورند و یا ولنگاري مالی که براي برگزاري یک جلسه ساده کاري با هزینه هاي
سنگین و گزاف مانند رزرو هتل هاي گرانقیمت با فهرستی از هزینه هاي غیر ضروري و تشریفاتی همراه می شود.



رفع کامل بیکاري از 450 روستا تا پایان 1400

منبع: تابناكشماره خبر:  12  |  تاریخ: 1400/01/06

 
رفع کامل بیکاري از 450 روستا تا پایان 1400 

مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید گفت: تا کنون 300 روستا تحت پوشش طرح روستاي بدون بیکار قراردارند و تا پایان سال 1400

 
این رقم به حدود 450 روستا خواهد رسید. 

مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید گفت: تا کنون 300 روستا
تحت پوشش طرح روستاي بدون بیکار قراردارند و تا پایان سال

 
1400 این رقم به حدود 450 روستا خواهد رسید. 

نوراله زاده در گفتگو با ایرنا درباره این طرح، اظهارداشت: هم
اکنون حدود 300 روستاي بدون بیکار داریم و هدفگذاري ما تا
پایان 1400 این است که در هر شهرستان حداقل یک روستاي

 
بدون بیکار نمونه سازي کرده باشیم. 

وي افزود: روستا هاي مورد نظر براي اجراي طرح روستاي بدون
بیکار شناسایی شده و در پروسه تامین مالی است، بنابراین تا
پایان 1400 به تعداد شهرستان ها، روستاي بدون بیکار خواهیم

 
داشت یعنی حدود 450 روستا. 

مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید گفت: در نظر داریم در برخی روستا ها که ظرفیت بالایی وجود داشته و مردم استقبال کردند طرح
روستاي بدون بیکار را در بخش ها نیز اجرا کنیم و هدفگذاري بعدي این است که در سال 1401 هر بخش یک روستاي بدون بیکار

 
داشته باشد. 

وي تاکید کرد: رویکرد صندوق کارآفرینی امید در روستاي بدون بیکار این است که کسب و کار هایی که در روستا ها مزیت رقابتی

 
دارد حمایت مالی کند. 

نوراله زاده افزود: این کسب و کار ها در بخش هاي مختلف بازرگانی، تولید، توزیع لجستیک است همچنین کسب کار هایی که می
تواند عامل مزیت باشد در تامین مالی مدنظر قرار می دهیم و تا همه افرادي که براي راه اندازي کسب وکار خود متقاضی دریافت

 
تسهیلات هستند، وام دریافت کنند. 

 
اجراي طرح هر روستا یک محصول در 173 روستا 

وي درباره اجراي طرح «هر روستا یک محصول» نیز گفت: در طرح «هر روستا یک محصول»، یک محصول محور توسعه هر روستا



 
است و این برنامه تا کنون در 173 روستا اجرا شده است. 

مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید افزود: براي نمونه در روستاي محمد آباد استان گلستان، محور توسعه مبلمان و محصولات چوبی
بود یا روستاي خرما کولا، لیموترش محور توسعه روستا بود که بیش از صد واحد گلخانه در آن ایجاد کردیم و لیموترش تولیدي این

 
گلخانه ها به خارج از کشور صادر می شود. 

وي اظهارداشت: هر روستا یک محصول، برنامه مناسبی براي توسعه روستایی بود و مورد استقبال قرار گرفت و هدفگذاري صندوق
کارآفرینی امید این است که این طرح در سطح هر شهرستان اجرا شود و امیدواریم تا پایان 1400 براي هر شهرستان یک روستا

 
نمونه سازي کنیم. 

روستا، پایگاه اصلی تولید ملی در هر کشوري است. طرح هاي محوري صندوق کارآفرینی امید براي تقویت و رشد روستاها، روستا

 
هاي بدون بیکار، هر روستا یک محصول و تشکیل صندوق هاي خرد محلی است. 

صندوق کارآفرینی امید «طرح روستاي بدون بیکار» در راستاي استراتژي صنعتی سازي روستا ها و راهبرد منبع گرایی و مبتنی بر
مزیت رقابتی روستا ها بعنوان عامل و منبع مزیت رقابتی با همکاري تمامی دستگاه هاي مرتبط ملی، استانی و محلی با محوریت

افزایش توانمندسازي و مشارکت پذیري افراد جامعه محلی براي اشتغال پایدار و ریشه کنی بیکاري را اجرا کرد.



جاده هاي بی کیفیت لالی خانواده ها را عزادار کرده است

منبع: خوزناشماره خبر:  13  |  تاریخ: 1400/01/06

مهر، حجت الاسلام والمسلمین حسینی گرمسیري ظهر امروز جمعه در جلسه شوراي برنامه ریزي این شهرستان لالی گفت: این

 
شهرستان با وجود پتانسیل هایی که دارد ولی در زمینه راه هاي مواصلاتی اوضاع خوبی ندارد. 

وي افزود: در این راستا هر ماه خانواده هاي بسیاري عزادار می شوند چرا که بسیاري از جاده هاي روستایی و صعب العبور و عملاً مال

 
رو هستند. 

امام جمعه شهرستان لالی ادامه داد: در این شهرستان جاده تعریفی ندارد و آن طور که باید و شاید مردم از این نعمت بهره مند

 
نیستند. 

وي عنوان کرد: شهرداري نیز در این زمینه وضعیت ضعیفی دارد و خیابان هاي مرکز شهر هم در اوضاع نابسامانی به سر می برند و

 
شهرداري هم حفاري هاي انجام شده را ترمیم نمی کند و کارگران نیز مطالبات بسیاري دارند. 

امام جمعه شهرستان لالی اضافه کرد: با وجود 30 کیلومتر آب در شهرستان لالی ولی مجوز کشاورزي نمی دهند؛ اگر بخواهیم مشکل

 
اشتغال در این شهرستان حل شود، هیچ راه و استعدادي به غیر از کشاورزي در لالی وجود ندارد. 

وي اظهار کرد: همه کارهاي مربوط به جاده احمدفداله انجام شد و مطالعات آن نیز صورت گرفت و بر اساس برنامه ریزي ها 9 تا 12

 
هزار درخت مثمر نیز کاشته می شود؛ بنابراین اقدامات لازم براي این پروژه باید تسریع شود. 

امام جمعه شهرستان لالی گفت: به غیر از سادات احمدفداله، 20 تا 25 هزار نفر عشایر در مسیر این راه تردد دارند که براي رسیدن به
سردشت دزفول باید 9 ساعت مسیر صعب العبور را طی کنند که فوتی هاي بسیاري نیز در این مسیر داشتند.



10 درصد روستاهاي لالی هنوز از داشتن آب محروم هستند

منبع: خوزناشماره خبر:  14  |  تاریخ: 1400/01/06

نماینده مردم مسجدسلیمان، لالی، هفتکل و اندیکا گفت: 10 درصد روستاهاي لالی هنوز از نعمت آب بهره مند نیستند اما

 
حدود هشت میلیارد مترمکعب آب ذخیره در سدها وجود دارد. 

مهر، علیرضا ورناصري ظهر امروز جمعه در جلسه شوراي برنامه ریزي این شهرستان لالی، به مظلومیت و محرومیت این شهرستان

 
اشاره کرد و گفت: همه جا براي بارش باران دعا می کنند ولی در لالی مردم با مشکلاتی نظیر بی آبی مواجه می شوند. 

وي با بیان اینکه 10 درصد روستاهاي لالی هنوز از نعمت آب بهره مند نیستند، خبر داد: با توجه به دریاچه و سدهاي موجود، حدود
هشت میلیارد مترمکعب آب ذخیره وجود دارد؛ بنابراین این امر ظرفیت خوبی را در زمینه پرورش ماهی و اشتغال زایی ایجاد می کند.

ورناصري با اشاره به اینکه 27 درصد جمعیت لالی تحت پوشش نهادهاي حمایتی هستند، گفت: در حوزه کشاورزي، شیلات و صنعت

 
ظرفیت هاي خوبی وجود دارد ولی ضعف اشتغال زایی باعث چنین وضعیتی شده است. 

نماینده مردم مسجدسلیمان، لالی، هفتکل و اندیکا بیان کرد: مردم همچنین از نظر برق رسانی نیز مشکلاتی را دارند از جمله اینکه

 
شبکه برق بسیار فرسوده است. 

وي با بیان اینکه سهم حوزه استحفاظی من از آزادراه ها نیز صفر است، افزود: مردم با وجود مشکلات بسیار مهم ترین درخواست خود

 
را جاده و آسفالت اعلام می کنند زیرا وضعیت جاده ها خیلی مناسب نیست. 

 
طبق گفته نماینده مردم مسجدسلیمان، لالی، هفتکل و اندیکا، بافت فرسوده و ناکارآمد شهرستان لالی حدود 53 درصد است. 

ورناصري گفت: با وجود انجام اقدامات خوب در حوزه بهداشت و درمان ولی فاصله نیازها تا کمبودها در این شهرستان بسیار زیاد

 
است. 

وي بیان کرد: مردم مشکلات بسیاري دارند و به تنگنا آمده اند؛ کارگرانی که هشت ماه حقوق نگرفته اند و در معیشت خود به مشکل
برخورده اند که براي اعتراض مقابل فرمانداري حضور پیدا کردند و علاوه بر حقوق معوق شهرداري در اداره آبفا نیز پرسنل مطالباتی

دارند.



تلاش رهبر انقلاب و آیت االله هاشمی براي حفظ آبروي آیت االله منتظري

منبع: خبر آنلاینشماره خبر:  15  |  تاریخ: 1400/01/06

تسنیم نوشت: امام خمینی در تاریخ 6 فروردین سال 68 در نامه اي به آیت االله منتظري ضمن عزل وي، انتقادات مهمی
نسبت به وي انجام می دهد. نامه اي که در زمان نگارش با اصرار آیت االله خامنه اي مبنی بر حفظ آبروي منتظري منتشر

نشد.

تسنیم نوشت: امام خمینی در تاریخ 6 فروردین سال 68
در نامه اي به آیت االله منتظري ضمن عزل وي، انتقادات
مهمی نسبت به وي انجام می دهد. نامه اي که در زمان
نگارش با اصرار آیت االله خامنه اي مبنی بر حفظ آبروي

 
منتظري منتشر نشد. 

براي اینکه اشتباهات گذشته تکرار نگردد، به شما نصیحت
می کنم که بیت خود را از افراد ناصالح پاك نمایید؛ و از
رفت و آمد مخالفین نظام، که به اسم علاقه به اسلام و
جمهوري اسلامی خود را جا می زنند، جداً جلوگیري کنید.

من این تذکر را در قضیه «مهدي هاشمی» هم به شما دادم.» این بخشی از نامه 68/1/8 امام خمینی به آیت االله منتظري و پذیرش

 
عزل وي از قائم مقامی رهبري است. 

30 سال پیش در چنین روزهایی، امام خمینی اقدام به عزل آیت االله منتظري از قائم مقامی رهبري کرد. آیت االله منتظري متولد سال
1301، از مبارزان با سابقه دوران انقلاب و رئیس مجلس خبرگان قانون اساسی و دومین امام جمعه تهران بعد از آیت االله طالقانی بود.

وي که از شاگردان مرحوم آیت االله بروجردي و امام راحل به شمار می رفت، در دوران پیش از پیروزي انقلاب بارها در راه مبارزه به
زندان رفت و تبعید شد. بعد از پیروزي انقلاب نیز مسئولیت هایی همچون امامت جمعه تهران، ریاست مجلس خبرگان قانون اساسی
را برعهده داشت تا اینکه در سال 64 به عنوان قائم مقام رهبري انتخاب شد اما بعد از ماجراي مهدي هاشمی معدوم و دفاع آیت االله

 
منتظري از او، در سال 68 از این مقام برکنار شد. 

امام راحل در نامه اي که به تاریخ 1368/1/6 به آیت االله منتظري نوشت، می گوید "شما در اکثر نامه ها و صحبت ها و موضع گیري
هایتان نشان دادید که معتقدید لیبرال ها و منافقین باید بر کشور حکومت کنند. به قدري مطالبی که می گفتید دیکته شده منافقین

 
بود که من فایده اي براي جواب به آنها نمی دیدم..." 

در کتاب روایت رهبري که به همت موسسه انقلاب اسلامی درباره جلسه تاریخی خبرگان در روز 14 خرداد سال 68 منتشر شده
است، به ماجراي چگونگی عزل منتظري از قائم مقامی رهبري و نامه 6 فروردین پرداخته است. نامه اي که در زمان نگارش از سوي
امام راحل با اصرار آیت االله خامنه اي و سایر اعضاي خبرگان همچون مرحوم هاشمی رفسنجانی از سوي رادیو و تلویزیون منتشر نشد.



روزهاي پایانی سال 1367 امام خمینی(ره ) وقتی گزارشی از آنچه در رسانه ها درباره ي مواضع آیت االله منتظري منتشر می شد،
دریافت کردند، دستور دادند: «ازاین به بعد مطالب آقاي منتظري در رسانه ها منتشر نشود.» یا «در صداوسیما منتشر نشود.». امام
(ره) دوّم فروردین ماه 1368 نیز در پیامی به مهاجرین جنگ تحمیلی، با لحنی متفاوت درباره ي آیت االله منتظري سخن گفتند:
«نفوذي ها بارها اعلام کرده اند که حرف خود را از دهان ساده اندیشان موجّه می زنند. من بارها اعلام کرده ام که با هیچ کس، در هر
مرتبه اي که باشد، عقد اخوّت نبسته ام. چهارچوب دوستی من در درستی راه هر فرد نهفته است. دفاع از اسلام و حزب االله، اصل

 
خدشه ناپذیر سیاست جمهوري اسلامی است. 

ما باید مدافع افرادي باشیم که منافقین، سرهایشان را در مقابل زنان و فرزندانشان، سر سفره ي افطار، گوش تاگوش بریدند. ما باید
دشمن سرسخت کسانی باشیم که پرونده هاي همکاري آنها با آمریکا، از لانه ي جاسوسی بیرون آمده. ما باید تمام عشق مان به خدا
باشد نه تاریخ! کسانی که از منافقین و لیبرال ها دفاع می کنند، پیش ملّت عزیز و شهیدداده ي ما راهی ندارند. اگر ایادي بیگانه و
ناآگاهان گول خورده، که بدون توجّه، بلندگوي دیگران شده اند از این حرکات دست برندارند، مردم ما آنها را بدون هیچ گذشتی، طرد

 
خواهند کرد.» . 

آیت االله منتظري در خاطرات خود می گوید: «وقتی این قبیل نامه ها و لحن تند امام (ره) را دیدم، فهمیدم به زودي تصمیماتی
درباره ي من گرفته خواهد شد و براي اینکه بعضی شبهات را از ذهن امام برطرف کرده باشم و چنان که امام تصمیم دارند، این کار را

 
راحت انجام دهند، دو نامه براي امام نوشتم.» . 

امّا حدس آیت االله منتظري درست بود؛ امام در همان روز دوّم فروردین 1368، تصمیم خود را درباره ي ایشان گرفته بودند. آقاي
هاشمی رفسنجانی عصر روز دوّم فروردین ماه که به زیارت امام رفت، متوجّه شد که امام درمورد اظهارات و نامه هاي آیت االله
منتظري عصبانی اند و تصمیم بر اقدام تند دارند. او از امام خواهش کرد که دست نگه دارند تا بررسی بیشتر شود. آقاي هاشمی با

 
آیت االله خامنه اي که به مشهد مشرّف شده بودند نیز تماس گرفته و از ایشان خواستند سفر را کوتاه کرده و زودتر برگردند. 

حضرت آیت االله خامنه اي دراین باره می گویند: «ما مشهد بودیم، ایّام عید بود. آقاي هاشمی تلفنی دنبال من می گشت. گفتند آقاي
هاشمی تماس گرفته، شما را می خواهد. من در آستان قدس بودم. اقامتم در آستان قدس و در همان اتاق هاي بالا بود. گفتند که
ایشان می خواهد با شما تماس بگیرد. یک بار دو بار نشد، بالاخره فهمیدم که ایشان کار واجبی دارد. تماس برقرار شد. ایشان گفت که
شما باید فوري بیایی تهران. گفتم چرا؟ گفت کار بسیار مهمّی است، قضیّه ي آقاي منتظري دارد به یک جاهاي خیلی باریکی می
رسد و بیا ببینیم چکار باید بکنیم. من از آن نامه ي امام که روز دوّم فروردین پخش شد، حس کرده بودم که امام به شدّت از قضایا
ناراحتند. در واقع ایشان مثل کسی که طغیان می کند، آنچه را در دلش هست بیرون می ریزد و با اشارات و کنایات حرف می زند،
حرف زده بود. ایشان خیلی رنجیده و ناراحت بود. حس کرده بودم که ممکن است قضیّه ي آقاي منتظري به یک جاي مهمّی رسیده
باشد، و خب ما هم حقیقتاً فکر اینکه ممکن است برکناري آقاي منتظري پیش بیاید ناراحت بودیم. یعنی هیچ واقعاً راضی نبودیم که

 
این کار انجام بگیرد. گفتم خیلی خب، می آیم.». به هر صورت، آیت االله خامنه اي عازم تهران شدند. 

لا اعضا را براي تشکیل اجلاس دعوت در دیگر سو، امام (ره) پیامی به هیئت رئیسه ي مجلس خبرگان فرستاده و فرموده بودند که او

 
کنند، ثانیاً خود هیئت رئیسه هم خدمت امام بروند تا دراین باره با آنها صحبت کنند. 

آقاي امینی عضو هیئت رئیسه مجلس خبرگان روز جمعه چهار فروردین ماه با آقاي هاشمی رفسنجانی تماس گرفته و خواستند
هیئت رئیسه ي خبرگان فوراً جلسه داشته باشد که وي به آقاي امینی گفته بود: «من در این رابطه حرف دارم. شما بیایید تهران تا

 
موضوع را در جلسه ي هیئت رئیسه مطرح کنیم و تصمیم بگیریم.». 



قرار شد این جلسه روز ششم فروردین ماه در دفتر آقاي هاشمی تشکیل شود امّا پنجم فروردین ماه، نامه محرمانه آیت االله منتظري به

 
حضرت امام درباره اعدام منافقین از رادیو بی بی سی خوانده شد. 

وزیر وقت اطّلاعات می گوید: «به نظر می رسد پس از انتشار پیام امام به مهاجران جنگ و روشن شدن تصمیم امام درباره برکناري
آقاي منتظري، برخی هواداران ایشان که دسترسی به آن نامه داشته اند، براي نشان دادن منشأ اختلاف امام و آقاي منتظري، نامه

 
مورد اشاره را منتشر کرده باشند.». 

پنجم فروردین ماه آقاي هاشمی به اتّفاق مرحوم سید احمد خمینی خدمت امام رسید؛ او می گوید، من خدمت امام گریه کردم و 

 
آنچه می فهمیدم خدمت ایشان گفتم؛ ایشان اصرار داشتند و می گفتند: «مسئله باید   تمام شود.». 

روز ششم فروردین آیت االله خامنه اي به تهران رسیده و مستقیماً به دفتر آقاي هاشمی رفتند. ایشان می گویند: «وقتی رفتم، ایشان
بنا کرد گزارش این چند روز را دادن که این چند روزه چه گذشته؛ تماس هایی که گرفته شده بود. ایشان ( آقاي هاشمی رفسنجانی)
احساس نگرانی می کرد. ایشان هم مثل من واقعاً احساسش همین احساس نگرانی بود. امام گفته بودند یکی از سه چیز باید انجام
بگیرد: یا ایشان قول بدهد که اصلاح کند کارش را، بیتش را، حرف هایش را، این ها را درست کند؛ یا اینکه استعفا بدهد؛ یا اینکه
مجلس خبرگان تشکیل بشود و تصمیم گیري کنند. معلوم بود که امام خیلی جدّي عازم این قضیّه اند. در همین حین که ما صحبت
می کردیم، حاج احمد آقا تلفن زد به آنجا و آقاي هاشمی گفت که فلانی اینجا است. ایشان گفت پس فلانی هم بشنود. من هم رفتم

 
پاي تلفن. گفت امام این نامه را به آقاي منتظري نوشته و شروع کرد نامه را خواندن. خب نامه خیلی تکان دهنده بود براي ما.» 

 
امام (ره) نامه اي به این شرح خطاب به آیت االله منتظري نوشته بودند که حاج احمد براي آیت االله خامنه اي و آقاي هاشمی خواند: 

 
بسم االله الرحمن الرحیم 

 
جناب آقاي منتظري 

با دلی پرخون و قلبی شکسته چند کلمه اي برایتان می نویسم تا مردم روزي در جریان امر قرار گیرند. شما در نامه ي اخیرتان نوشته
اید که نظر تو را شرعاً بر نظر خود مقدّم می دانم؛ خدا را در نظر می گیرم و مسائلی را گوشزد می کنم. ازآنجاکه روشن شده است که
شما این کشور و انقلاب عزیز مردم مسلمان ایران را پس از من به دست لیبرال ها و از کانال آنها به منافقین می سپارید، صلاحیّت و
مشروعیّت رهبري آینده ي نظام را از دست داده اید. شما در اکثر نامه ها و صحبت ها و موضع گیري هایتان نشان دادید که معتقدید

 
لیبرال ها و منافقین باید بر کشور حکومت کنند. 

به قدري مطالبی که می گفتید دیکته شده ي منافقین بود که من فایده اي براي جواب نمی دیدم. مثلاً در همین دفاعیّه ي شما از
منافقین، تعداد بسیار معدودي که در جنگ مسلّحانه علیه اسلام و انقلاب محکوم به اعدام شده بودند را منافقین از دهان و قلم شما
به آلاف و الوف رساندند و می بینید که چه خدمت ارزنده اي به استکبار کرده اید. در مسئله ي مهدي هاشمی قاتل، شما او را از همه

 
ي متدیّنین متدیّن تر می دانستید و بااینکه برایتان ثابت شده بود که او قاتل است مرتّب پیغام می دادید که او را نکشید. 

از قضایاي مثل قضیّه ي مهدي هاشمی که بسیار است. من حال بازگو کردن تمامی آنها را ندارم. شما ازاین پس وکیل من نمی باشید
و به طلاّبی که پول براي شما می آورند بگویید به قم منزل آقاي پسندیده و یا در تهران به جماران مراجعه کنند. بحمداالله مسئله ي



 
مالی هم ندارید. 

اگر شما نظر من را شرعاً مقدّم بر نظر خود می دانید _ که مسلما منافقین صلاح نمی دانند و شما مشغول به نوشتن چیزهایی می
شوید که آخرت تان را خراب تر می کند _ با دلی شکسته و سینه اي گداخته از آتش بی مهري ها با اتکّاء به خداوند متعال به شما

 
که حاصل عمر من بودید چند نصیحت می کنم؛ دیگر خود دانید: 

 
1 ـ سعی کنید افراد بیت خود را عوض کنید تا سهم مبارك امام بر حلقوم منافقین و گروه مهدي هاشمی و لیبرال ها نریزد. 

 
2 ـ ازآنجاکه ساده لوح هستید و سریعاً تحریک می شوید، در هیچ کار سیاسی دخالت نکنید؛ شاید خدا از سر تقصیرات شما بگذرد. 

 
3 ـ دیگر نه براي من نامه بنویسید و نه اجازه دهید منافقین هرچه اسرار مملکت است را به رادیوهاي بیگانه دهند. 

4 ـ نامه ها و سخنرانی هاي منافقین که به وسیله ي شما از رسانه هاي گروهی به مردم می رسید، ضربات سنگینی بر اسلام و انقلاب
زد و موجب خیانتی بزرگ به سربازان گمنام امام زمان ـ روحی له الفداء ـ و خون هاي پاك شهداي اسلام و انقلاب گردید؛ براي اینکه

 
در قعر جهنّم نسوزید، خود اعتراف به اشتباه و گناه کنید؛ شاید خدا کمک تان کند. 

واالله قسم، من از ابتدا با انتخاب شما مخالف بودم؛ ولی در آن وقت شما را ساده لوح می دانستم که مدیر و مدبرّ نبودید، ولی شخصی
بودید تحصیل کرده که مفید براي حوزه هاي علمیّه بودید و اگر این گونه کارهایتان را ادامه دهید، مسلما تکلیف دیگري دارم و می
دانید که از تکلیف خود سرپیچی نمی کنم. واالله قسم، من با نخست وزیري بازرگان مخالف بودم ولی او را هم آدم خوبی می دانستم.

 
واالله قسم، من رأي به ریاست جمهوري بنی صدر ندادم و در تمام موارد نظر دوستان را پذیرفتم. 

سخنی از سر درد و رنج و با دلی شکسته و پر از غم و اندوه با مردم عزیزمان دارم: من با خداي خود عهد کردم که از بدي افرادي که
مکلّف به اغماض آن نیستم هرگز چشم پوشی نکنم. من با خداي خود پیمان بسته ام که رضاي او را بر رضاي مردم و دوستان، مقدّم

 
دارم؛ اگر تمام جهان علیه من قیام کنند دست از حق و حقیقت برنمی دارم. 

من کار به تاریخ و آنچه اتّفاق می افتد ندارم؛ من تنها باید به وظیفه ي شرعی خود عمل کنم. من بعد از خدا با مردم خوب و شریف و
نجیب پیمان بسته ام که واقعیّات را در موقع مناسبش با آنها در میان گذارم. تاریخ اسلام پر است از خیانت بزرگانش به اسلام؛ سعی

 
کنند تحت تأثیر دروغ هاي دیکته شده که این روزها رادیوهاي بیگانه آن را با شوق و شور و شعف پخش می کنند نگردند. 

از خدا می خواهم که به پدر پیر مردم عزیز ایران صبر و تحمّل عطا فرماید و او را بخشیده و از این دنیا ببرد تا طعم تلخ خیانت

 
دوستان را بیش از این نچشد. ما همه راضی هستیم به رضایت او؛ از خود که چیزي نداریم، هرچه هست او است. 

 
والسّلام 

 
یکشنبه 68/1/6 

 
روح االله الموسوي الخمینی 



مرحوم سید احمدي خمینی هم زمان اصل نامه را نیز به دفتر آقاي هاشمی ارسال کرده بود. آیت االله خامنه اي می گویند: «حاج
احمد آقا وقتی نامه را خواند، گفت امام می گویند که فلانی و آقاي هاشمی بروند قم و نامه را به ایشان بدهند. این کار براي ما خیلی
تلخ بود. گفتیم از امام سؤال می کنیم، اگر امام تأکید کردند بروید می رویم و الاّ اگر خود امام تأکید نکردند، ما نمی رویم. بین من و
آقاي هاشمی این صحبت شد. بعد که رفتیم، معلوم شد که امام اصرار نداشته اند که من و آقاي هاشمی نامه را ببریم. بعداً نامه را کس

 
دیگري ــ ظاهراً آقاي عبداالله نوري ــ برده بود و به ایشان داده بود.» 

«خب نامه خیلی تکان دهنده بود براي ما. بعد هم ارتباط قطع شد، یعنی گوشی را گذاشتیم و گفتیم حالا چه کار کنیم؟ آقاي
هاشمی گفت من گفته ام آقاي مشکینی و هیئت رئیسه ي خبرگان بیایند اینجا که بنشینیم صحبت کنیم و الان می آیند اینجا؛
آمدند. وقتی که آمدند، قضیّه را مطرح کردیم که یک چنین اتّفاقی افتاده و امام یک چنین نامه اي به آقاي منتظري نوشته اند. آنها
هم مثل ما نگران شدند. مشورت کردیم که چه کنیم. به ذهن مان رسید که برویم با امام ملاقات کنیم و ایشان را از این کار منصرف
کنیم. حرکت ما به سمت منزل امام اصلاً به این قصد بود که برویم امام را از این اقدام منصرف کنیم. ما چهار نفر ــ من و آقاي

 
هاشمی و آقاي مشکینی و آقاي امینی ــ رفتیم بیت امام. آن دو نفر دیگر که آقاي مؤمن و آقاي طاهري بودند نیامدند.» 

آیت االله خامنه اي پیرامون ملاقات با امام نقل می کنند: «دیر هم بود، ساعت حدود نه شب بود. اینکه امام این ساعت ملاقات بدهد،
خیلی چیز غیرمتعارفی بود. لکن خب ما رفتیم و به حاج احمد آقا گفتیم که ما آمده ایم با امام ملاقات کنیم. ایشان رفت داخل و آمد
گفت ــ گمانم گفت امام می گویند ــ که نامه را براي آقایان هم بخوانید. آقاي هاشمی نامه را از حاج احمد آقا گرفت و شروع کرد به

 
خواندن براي آنها. هیچ کس دیگر هم از بیت امام آن وقت آنجا نبود. بعد حاج احمد آقا آمد و گفت امام می گویند بیایید. 

رفتیم در همان اتاق امام و امام نشسته بودند و اخم کرده. وارد شدیم و نشستیم. اگر منظره ي اتاق امام در نظرتان باشد، فرض کنید
اینجا آن مبل بزرگی بود که امام این گوشه اش می نشستند، آقاي هاشمی نشست همین پهلوي دست ایشان. معمولاً که می رفتیم،
آقاي هاشمی همان دم می نشست. من آمدم این طرف روي زمین نشستم. این هم جاي من بود، همیشه که می آمدم، اینجا می
نشستم. آقاي مشکینی و آقاي امینی رفتند دورتر یک خرده اي با فاصله نشستند. وقتی نشستیم، آقاي هاشمی شروع کرد به صحبت
و گفت که آمده ایم که یک فکري بکنیم براي این کار. تا این حرف از ایشان صادر شد، امام برگشتند گفتند: «چه فکري؟» یک تعبیر

 
این جوري. «آقاي منتظري «...» و «...» و «فاجر» است.» این سه تعبیر را ایشان کردند. 

خب واقعاً برق از چشم همه ي ما پرید. این تعبیر؟! امام در حرف زدن خیلی آدم مواظبی بود. یعنی حقیقتاً آدمی بود که من داستان
ها دارم از این که چیزي را که می خواست نسبت به کسی مخصوصاً بیان کند، مواظبت می کرد که زیاد و کم نشود. اگر یک وقتی
یک چیزي گفته می شد که یک قدري این طرف و آن طرف بود، در اوّلین وقت ممکن اصلاح می کرد، که من یک نمونه اش را براي

 
شما بگویم. 

یک شب منزل حاج احمد آقا بودیم، امام هم بودند. من نام یکی از شخصیّت هاي معروف دنیاي اسلام را بردم و پرسیدم: نظر شما
نسبت به ایشان چیست؟ امام تأمّل مختصري کردند و گفتند: «نمی شناسم.» یک جمله ي دیگر هم گفتند که نشانه ي بی اعتقاديِ
به آن شخصیت بود. خوشبختانه آن جمله یادم رفته، یعنی بعد از همان قضیّه هم یادم رفت. گذشت. من فردا یا پس فردایش با امام
کاري داشتم، رفتم منزل ایشان. ایشان گفتند: «آن مطلبی که شما پرسیدید، همان نمیشناسم.» یعنی آن جمله ي بعدش را پاك

 
کردند. یعنی اینقدر ایشان مواظب بود که یک چیزي نگوید که برخلاف موازین باشد.» 

آیت االله خامنه اي در ادامه فضاي سنگین جلسه را چنین روایت می کنند: «من نگاه می کردم به آقاي مشکینی و آقاي امینی که چرا
شماها یک چیزي نمی گویید؟ ما همه آمده ایم که همکاري کنیم. اما آنها سکوت کرده بودند. اصلاً کانهّ جرأت نمی کردند حرف



بزنند. هر کدام یک جمله ي کوتاهی گفتند. جلسه حدود سه ربع ساعت یا شاید بیشتر طول کشید. گفته شد پس اجازه بدهید این

 
نامه در رادیو خوانده نشود.» 

ایشان کلام تعریض گونه ي شدیدي نسبت به آقاي منتظري گفتند.«بعد آقاي هاشمی یک مقداري بیشتر اصرار کرد و تعبیرات
دیگري گفت. امام دو بار به ایشان خطاب کردند. یک بار گفتند: «اگر تا صبح هم اینجا اصرار کنید فایده ندارد.» یک بار دیگر گفتند:

 
«اگر خیلی اصرار کنید، می گویم همین امشب نامه را بخوانند.» یعنی تهدید کردند.» 

به نظر می رسد امام تا پایان جلسه متقاعد نشده بودند که این نامه از صدا و سیما خوانده نشود اما نگران تبعات آن بوده اند و پس از

 
تأمّل مجدّد، از خوانده شدن آن منصرف شده اند . 

روز هفتم فروردین ماه آقاي عبداالله نوري نامه ي امام خمینی(ره) را به قم برد و تحویل آیت االله منتظري داد. آن گونه که در خاطرات
آیت االله منتظري آمده، حدود یکی دو ساعت از ظهر گذشته بود که آقاي عبداالله نوري وارد منزل آیت االله منتظري شد و ضمن اظهار
ناراحتی زیاد، به او گفت: «قرار بوده این نامه را در رادیو و تلویزیون بخوانند و اگر نامه پخش شود چه می شود؛ خیلی بد شده و امام

 
خیلی ناراحت هستند و شما باید چیزي بنویسید که ایشان قانع شوند.». 

آقاي منتظري می گوید: «آقاي نوري با حالت گریه متنی را از جیب شان درآورده و گفتند من در ماشین این متن را نوشته ام که

 
شما این مضمون را به امام بنویسید.». 

امام (ر ه) هم زمان دستور داده بودند کلّیّه ي عکس ها و پوسترهاي مربوط به آیت االله منتظري از ادارات جمع آوري شود که

 
میرحسین موسوي نخست وزیر وقت طیّ بخشنامه اي به تاریخ 68/1/6 این دستور امام را ابلاغ کرد. کار تقریباً تمام شده بود. 

 
نهایتاً آیت االله منتظري در پاسخ به نامه ي 68/1/6 امام، نامه اي به شرح زیر نوشت: 

 
بسم االله  الرحمن الرحیم 

 
محضر مبارك آیت االله  العظمی امام خمینی(مدّظلّه العالی) 

پس از سلام و تحیّت، مرقومه ي شریفه مورّخ 68/1/6 واصل شد. ضمن تشکّر از ارشادات و راهنمایی هاي حضرتعالی به عرض می
رساند مطمئن باشید همان طور که از آغاز مبارزه تاکنون در همه ي مراحل همچون سربازي فداکار و ازخودگذشته و مطیع در کنار
حضرتعالی و در مسیر اسلام و انقلاب بوده  ام، اینک نیز خود را ملزم به اطاعت و اجراي دستورات حضرتعالی می دانم؛ زیرا بقا و ثبات

 
نظام اسلامی مرهون اطاعت از مقام معظّم رهبري است. 

براي هیچ کس قابل شک نیست که این انقلاب عظیم تاکنون در سایه ي رهبري و ارشادات حضرتعالی از خطرات مهمّی گذشته، و
دشمنان زیادي همچون منافقین کوردل، که دستشان به خون هزاران نفر از مردم و شخصیّت هاي عزیز ما و ازجمله فرزند عزیز خود
من آغشته است، و سایر جناح هاي مخالف و ضدّ انقلاب و سازش کار و لیبرال مآب هاي کج فکر را رسوا و از صحنه خارج نموده

 
است. 

آیا جنایات هولناك و ضربات ناجوانمردانه ي این روسیاهان کوردل به انقلاب و کشور و ملّت عزیز و فداکار ما فراموش شدنی است؟ و



اگر بلندگوهاي آنان و رادیوهاي بیگانه خیال می کنند با جوسازي ها و نشر اکاذیب و شایعه پراکنی ها به نام اینجانب می توانند به

 
اهداف شوم خود برسند و در همبستگی ملّت ما رخنه کنند، سخت در اشتباهند. 

ا مخالف بودم؛ و باتوجّه به مشکلات زیاد و سنگینی بار و راجع به تعیین اینجانب به عنوان قائم مقام رهبري، خود من از اوّل جد
مسئولیّت، همان وقت به مجلس خبرگان نوشتم که تعیین اینجانب به مصلحت نبوده است. و اکنون نیز عدم آمادگی خود را صریحاً
اعلام می کنم. و از حضرتعالی تقاضا می کنم به مجلس خبرگان دستور دهید مصلحت آینده ي اسلام و انقلاب و کشور را قاطعانه در

 
نظر بگیرند. 

و به من اجازه فرمایید همچون گذشته یک طلبه ي کوچک و حقیر در حوزه ي علمیّه به تدریس و فعّالیّت هاي علمی و خدمت به
اسلام و انقلاب، زیر سایه ي رهبري حکیمانه ي حضرتعالی، اشتغال داشته باشم. و اگر اشتباهات و ضعف هایی که لازمه ي طبیعت

 
انسان است رخ داده باشد، ان شاءاالله  با رهبري هاي حضرتعالی مرتفع گردد. 

و از همه ي برادران و خواهران عزیز و علاقه  مند تقاضا می کنم مبادا درمورد تصمیم مقام معظّم رهبري و خبرگان محترم، به بهانه ي
حمایت از من، کاري انجام دهند و یا کلمه  اي بر زبان جاري نمایند؛ زیرا مقام معظّم رهبري و خبرگان جز خیر و مصلحت اسلام و

 
انقلاب را نمی خواهند. 

 
امید است این شاگرد مخلص را همیشه از راهنمایی هاي ارزنده ي خود بهره  مند، و از دعاي خیر فراموش نفرمایید. 

 
والسّلام علیکم و رحمۀ االله  و برکاته 

 
حسینعلی منتظري 

 
 68/1/7

آیت االله منتظري در این نامه عملاً از رهبري آینده کنار کشیده و از امام خمینی(ره) اجازه خواسته بودند که در حوزه علمیّه به
فعّالیّت علمی اشتغال داشته باشند. این نامه، باعث شد حضرت امام (قدّس سرّه) از انتشار عمومی نامه 6/1 منصرف شده و نامه ي

 
دیگري را براي انتشار عمومی، خطاب به آیت االله منتظري بنویسند: 

 
بسم االله  الرحمن الرحیم 

 
جناب حجّت  الاسلام والمسلمین آقاي منتظري(دامت افاضاته) 

با سلام و آرزوي موفّقیّت براي شما، همان طور که نوشته  اید رهبري نظام جمهوري اسلامی کار مشکل و مسئولیّت سنگین و خطیري
است که تحمّلی بیش از طاقت شما می خواهد و به همین جهت، هم شما و هم من از ابتدا با انتخاب شما مخالف بودیم؛ و در این
زمینه هر دو مثل هم فکر می کردیم؛ ولی خبرگان به این نتیجه رسیده بودند، و من هم نمی خواستم در محدوده ي قانونی آنها
دخالت کنم؛ از اینکه عدم آمادگی خود را براي پست قائم مقامی رهبري اعلام کرده  اید، پس از قبول، صمیمانه از شما تشکّر می

 
نمایم. 



همه می دانند که شما حاصل عمر من بوده  اید؛ و من به شما شدیداً علاقه  مندم. براي اینکه اشتباهات گذشته تکرار نگردد، به شما
نصیحت می کنم که بیت خود را از افراد ناصالح پاك نمایید؛ و از رفت وآمد مخالفین نظام، که به اسم علاقه به اسلام و جمهوري

 
ا جلوگیري کنید.  اسلامی خود را جا می زنند، جد

من این تذکّر را در قضیّه ي «مهدي هاشمی» هم به شما دادم. من صلاح شما و انقلاب را در این می بینم که شما فقیهی باشید که

 
نظام و مردم از نظرات شما استفاده کنند. 

از پخش دروغ هاي رادیو بیگانه متأثّر نباشید. مردم ما شما را خوب می  شناسند، و حیله  هاي دشمن را هم خوب درك کرده  اند که با

 
نسبتِ هر چیزي به مقامات ایران کینه ي خود را به اسلام نشان می دهند. 

طلاّب عزیز، ائمّه ي محترم جمعه و جماعات، روزنامه  ها، و رادیو تلویزیون، باید براي مردم این قضیّه ي ساده را روشن کنند که در
اسلام مصلحت نظام از مسائلی است که مقدّم بر هر چیز است، و همه باید تابع آن باشیم. جنابعالی ان شاءاالله  با درس و بحث خود

 
حوزه و نظام را گرمی می بخشید. 

 
والسّلام علیکم 

 
 8/1/68

 
روح  االله  الموسوي الخمینی 

آیت االله خامنه اي درباره ي نامه دوّم حضرت امام (قدّس سرّه) به آیت االله منتظري می گویند: «امام از نامه آقاي منتظري این جور
فهمیده بودند که آقاي منتظري دیگر بکلّی کنار خواهد کشید و مشغول درس و بحث می شود و دیگر ضرر و خطر و ادّعا و حرکتی
ندارد. من در نوشته خودم نوشته ام که معلوم است امام از آینده نگرانند و فکر می کنند ملاّیی مثل آقاي منتظري در آینده ي نظام و

 
با رهبري آینده نظام آرام نخواهد نشست و مزاحمت ایجاد می کند. 

(بنابراین امام (ره ) ) خواستند جلوي این مزاحمت را بگیرند. در آن نامه اوّل (نامه ي 68/1/6) قضیّه این جور بوده. اما در نامه ي دوّم
(نامه 68/1/8) امام خاطر جمع شده بودند که دیگر چنین چیزي اتّفاق نمی افتد، آقاي منتظري می رود کنار و مشغول کارش می
شود. علّت نامه ي دوّم و منشأ اختلاف لحن دو نامه این است. و الاّ فکر امام در این دو نامه اصلاً عوض نشده. یعنی اگر خلاصه کنیم
نامه ها را، ایشان در هر دو جا آقاي منتظري را مناسب رهبري نمی دانند و نظر می دهند که شما باید کنار بروي منتها در نامه اوّل،
آقاي منتظري را با تعبیرات و اظهارات گوناگون و با اظهار غم خود، در واقع از صحنه به کل خارج می کند اما در نامه ي دوّم ایشان را
در صحنه نگه می دارد ــ البتّه در صحنه علمی ــ ولی از رهبري برکنار می کند. این به خاطر این بوده که در نامه دوّم، امام این
خاطرجمعی را پیدا کرده بودند که اگر ایشان در صحنه بماند کسی را اذیّت نخواهد کرد، مزاحمتی نخواهد کرد، در آینده ي نظام

 
اختلالی ایجاد نمی کند. ... خصوصیّت امام همین بود. 

امام آدمی بود که وقتی تشخیص می داد (به آن عمل می کرد.) تشخیص هایش هم به خصوص تشخیص در نامه ي 68/1/6 عجولانه
نبود. خب مقدّمات آن نامه، مقدّمات طولانی ــ یک سال یا بیشتر ــ بود تا بالاخره به اینجا رسید. وقتی (کاسه ي صبر امام) پر شد به
نامه 68/1/6 رسید. بعد هم که وضع ایشان (آیۀااللهّ منتظري) را گفتند و او نامه اي نوشت، امام فکر کردند که دیگر تخریب شخصیّت
او به این اندازه شایسته نباشد، بنابراین نامه 68/1/8 را نوشتند. البتّه امام در نامه 68/1/8 هم آقاي منتظري را از سیاست به کل کنار



 
گذاشته منتها خواسته که دیگر به همان اندازه اي که لازم است، ایشان کنار برود و از لحاظ شخصیّتی بکلّی نابود نشود.» 

امام خمینی (ره ) همچنین در 26 فروردین 1368 در نامه اي خطاب به وزیران و نمایندگان مجلس شوراي اسلامی علّت تصمیم خود

 
در برکناري آیت االله منتظري را تبیین کردند: 

 
بسم االله  الرحمن الرحیم 

 
خدمت فرزندان عزیز، نمایندگان محترم مجلس شوراي اسلامی، و وزراي محترم(دامت افاضاتهم) 

با سلام. شنیدم در جریان امر حضرت آقاي منتظري نیستید و نمی دانید قضیّه از چه قرار است. همین قدر بدانید که پدر پیرتان بیش
از دو سال است در اعلامیّه  ها و پیغام ها تمام تلاش خود را نموده است تا قضیّه بدین جا ختم نگردد؛ ولی متأسّفانه موفّق نشد. از
طرف دیگر وظیفه ي شرعی اقتضا می کرد تا تصمیم لازم را براي حفظ نظام و اسلام بگیرد؛ لذا با دلی پرخون حاصل عمرم را براي

 
مصلحت نظام و اسلام کنار گذاشتم. 

ان شاءاالله  خواهران و برادران در آینده تا اندازه  اي روشن خواهند شد. سفارش این موضوع لازم نیست که دفاع از اسلام و نظام شوخی
بردار نیست؛ و در صورت تخطّی، هرکس در هر موقعیّت بلافاصله به مردم معرّفی خواهد شد. توفیق همگان را از خداوند متعال

 
خواستارم. والسّلام علیکم و رحمۀاالله  و برکاته. 

 
 68/1/6

 
روح  االله  الموسوي الخمینی 

دو هفته پس از نامه ي فوق یعنی در نهم اردیبهشت 1368 متن مبسوطی از سوي حجّت الاسلام سیّداحمد خمینی با عنوان «رنج
نامه» خطاب به آقاي منتظري منتشر شد که در این رنج نامه تأکید شده: «ازآنجاکه در متن وقایع انقلاب خصوصاً در جزء جزء
م لهّ براي نجات تان از چنگال توطئه گران و نفوذي ماجراي حضرتعالی و برخورد گرم و صمیمانه ي حضرت امام با شما و تلاش معظٌّ

 
ها بودم، فکر کردم اگر حقایق را بازگو نکنم به اسلام و انقلاب و امام و مردم خیانت کرده ام.» . 

رنج نامه ي حجّت الاسلام سیّداحمد خمینی بازخوانی مستند بخش قابل توجّهی از خطاهاي رفتاري آقاي منتظري در قبال انقلاب،

 
ضدّ انقلاب، جامعه، امام و عملکردهایی است که سبب شد امام خمینی براي حفظ نظام و انقلاب اسلامی اقدام به عزل ایشان نمایند. 
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امام جمعه قم: راهبرد اصلی کشور بی اثر کردن تحریم هاست

منبع: قم پرسشماره خبر:  16  |  تاریخ: 1400/01/06

آیت االله سید محمد سعیدي در خطبه هاي نماز جمعه قم در مصلاي قدس این شهر اظهار داشت: این راهبرد که در منظومه
فکري رهبري معظم انقلاب اسلامی است 2 تاثیر خیلی مهم دارد، نخست آنکه موجب افزایش هزینه تحریم براي دشمن می

شود و دیگر اینکه باعث افزایش توان...

آیت االله سید محمد سعیدي در خطبه هاي نماز جمعه قم در مصلاي قدس این شهر اظهار داشت: این راهبرد که در منظومه
فکري رهبري معظم انقلاب اسلامی است 2 تاثیر خیلی مهم دارد، نخست آنکه موجب افزایش هزینه تحریم براي دشمن می شود و

 
دیگر اینکه باعث افزایش توان ضربه پذیري اقتصاد داخلی خواهد شد. 

وي ادامه داد: براي اینکه دولت و ملت توان خود را براي دست یابی به این راهبرد مهم بالا ببرند باید طبق نظر رهبر معظم انقلاب

 
چند محور را در دستور کار خود قرار دهند. 

سعیدي در تبین این محورها خاطرنشان کرد: باید اتحاد و انسجام ملی را حفظ کنیم، در همه زمینه ها قوي باشیم و به دشمن تحت

 
هیچ شرایط اعتماد نکنیم. 

 
خطیب جمعه قم اضافه کرد: بیش از اینکه به فکر رفع تحریم از مسیر مذاکره باشیم به فکر خنثی کردن تحریم باشیم. 

تولیت آستان حرم مطهر حضرت معصومه(س) در ادامه یادآور شد: روي کار آمدن دولت جوان انقلابی، کلید حل مشکلات کشور است
اگر جریان انقلابی به طور کامل و تمام قد در صحنه باشد اما جهت گیري هاي دولت حاکم بر کشور انقلابی نباشد کارآمدي با نگاه

 
درون و انقلابی شکل نمی گیرد. 

وي تصریح کرد: وقتی کلیه امکانات و ظرفیت هاي کشور در دولت متمرکز شده است، دولت اگر یک دولت جهادي و انقلابی نباشد و

 
بدتر از آن با چراغ خاموش به مذاکره مخفی با دشمنان مستکبر مشغول باشد مسلما جریان جوان انقلابی راه به جایی نمی برَد. 

امام جمعه قم بیان داشت: باید در انتخابات آینده همه تلاش کنند تا یک دولت جوان، مومن، با انگیزه، حزب اللهی، کار بلد، مقاوم،

 
خستگی ناپذیر و غیر وابسته به بیرون از مرزها زمام امور را به عهده بگیرد. 

وي همچنین با اشاره به شعار سال 1400 افزود: رهبر معظم انقلاب هر سال در پیام نوروزي خودشان به مردم یک شعار راهبردي را
مشخص می کنند و شعار امسال را تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی ها قرار دادند و بر اساس ارزیابی هاي صورت گرفته فرمودند شعار
سال قبل یعنی جهش تولید تا حدي در زیرساخت ها و امور زیربنایی انجام گرفته اما آن طور که شاید و باید در حد انتظار در اقتصاد

 
عمومی اتفاقی رخ نداده است. 

وي ادامه داد: براي اینکه آثار جهش تولید در زندگی و معیشت مردم دیده شود، معیار و ملاك این است که در زندگی مردم یک

 
گشایش معیشتی و اقتصادي مشاهده شود که چنین نشد. 



وي در ادامه افزود: رهبر انقلاب شعار سال را با همان عنوان تولید ولی با یک ظرافت و لطافتی نامگذاري کردند و 2 مطلب کلیدي را

 
هم به آن اضافه فرمودند. 

امام جمعه قم همچنین جهش تولید را یک امر راهبردي خواند و یادآور شد: تحقق آن وابسته به مقدمات و ملزومات آن است از این

 
رو باید همه شاخص هاي اقتصادي و به تبع آن شاخص هاي سیاسی و اجتماعی مدنظر قرار بگیرد. 

وي ادامه داد: پشتیبانی و مانع زدایی اگر به صورت جامع و کامل مدنظر همه بویژه مسئولان و تصمیم گیران کشور قرار می گرفت

 
قطعا می توانست در شرایط تحریم و شیوع کرونا نیز با وجود ظرفیت ها و استعدادهاي کشور منجر به تقویت و جهش تولید شود. 

امام جمعه قم خاطرنشان کرد: در هر حال، مساله تحریم و کرونا در کنار سیاست هاي غلط ارزي و عوامل دیگر مانع تحقق کامل شعار

 
سال گذشته شد. 

وي افزود: مجلس شوراي اسلامی باید قوانین و آیین نامه هاي دست و پاگیر را کنار بگذارد و شرایط را به گونه اي رقم بزند که

 
سرمایه گذار و تولید کننده به راحتی کار خود را انجام دهند. 

وي گفت: الان در کشور ما دلالی خیلی راحت تر از کار تولیدي است، شخصی که پول زیادي را از راه دلالی بدست آورده در بانک می

 
گذارد و به این وسیله از چرخه تولید خارج می کند و از این راه پول زیادي در می آورد، به کشور هم ضرر می زند. 

وي ادامه داد: کسانی که کارهاي تولیدي انجام می دهند، اصلا این سودها در بساطشان وجود ندارد ولی به لحاظ ایمان و اعتقاد و
عشقی که به تولید دارند، زندگی و سرمایه خود را خرج تولید و ایجاد اشتغال می کنند و با این خدمت خود زندگی هایی را نیز می

 
چرخانند. 

سعیدي گفت: شاید نسبت به سرمایه گذاري و تلاشی که در راه تولید انجام می دهند سود چندانی نیز نبرند حتی گاهی ضرر هم می

 
کنند ولی بر اساس ایمان و تعهد و عشقی که به تولید و خدمت به کشور دارند در این راه مقاومت و تلاش می کنند. 

امام جمعه قم تصریح کرد: در امر تولید فقط نباید از تولید کننده دفاع کرد تا مبادا در اثر حمایت همه جانبه با کیفیت خیلی بد،

 
ناقص و غیر فنی یک محصولی را تولید و به مردم بدهد. 

وي افزود: بخش مهمی از رونق تولید مربوط به تولید کنندگان است و تولید کنندگان باید محصولشان رقابتی و سالم باشد، مردم به

 
آن رغبت داشته باشند و حتی قابل عرضه در بازارهاي جهانی باشد. 

سعیدي گفت: در این فرایند باید صاحب نظران عرصه اقتصاد و تولید به جوانان داراي انگیزه، مشورت و میدان بدهند و از توانایی ها و

 
ظرفیت هاي تمام نشدنی جوانان براي عزت و اقتدار کشور استفاده کنند. 

وي با بیان اینکه از عوامل دیگري که نقش بازرسی و همچنین مبارزه با مفسدان اقتصادي دارد قوه قضاییه است بیان کرد: تا به حال
شخص آیت االله رئیسی با همکاران خوبشان در این زمینه گام هاي موثري برداشتند ولی در این میان قوه مجریه در راستاي تحقق

 
شعار سال از 2 قوه دیگر موثرتر و سنگین تر است. 



آپلود عکس

وي افزود: دولت به عنوان قوه مجریه مخاطب اصلی است چون قوه مجریه با اختیارهاي وسیعی که دارد بار اداره کشور به عهده اوست

 
به طوري که 90 درصد اختیارات کشور به قوه مجریه تعلق دارد. 

سعیدي گفت: امیدواریم براي تحقق شعار سال رسانه ملی نیز کار خود را دقیق، مستمر و پیگیرانه و با تدبیر انجام دهد، نوشتن شعار
سال چند روزي در گوشه تلویزیون کار خوبی است ولی کافی نیست باید همه تریبون دارها و رسانه ها در شناسایی و معرفی ظرفیت

 
ها و ظرافت و توانمندي ها به کمک مسئولان و مردم بشتابند و موانع را نیز معرفی کنند تا شعار سال تحقق پیدا کند. 

خطیب قم در بخش دیگري ازز سخنان خود با اشاره به در پیش بودن نیمه شعبان این روز فرخنده را امید به آینده و اصلاح نهایی به
وسیله امام زمان (عج)توصیف کرد و افزود: در این روز مستضعفان جهان از زیر ظلم مستکبران خارج می شوند و تحت ولایت امام

 
عصر و حاکمیت الهی قرار می گیرند. 

سعیدي تصریح کرد: روز میلاد حضرت ولی عصر(عج) روز سربازان گمنام امام زمان است، از مجموعه ها و عواملی که در امنیت کشور
نقش اساسی دارند وزارت اطلاعات است، این نیروهاي مخلص بدون هیچ ادعا، با هوشیاري و حساسیت، سخت کوشش و پر تلاش
خواب راحت خود را حرام می کنند تا مردم در آرامش و امنیت باشند، مبارزه با جاسوسان، تروریست ها و گروه هاي تکفیري بخشی

 
از رسالت آنهاست. 

وي همچنین تاکید کرد: لباس سربازي ولی عصر را امام راحل بر تنَ نیروهاي وزارت اطلاعات کرده و مدال مجاهدانه خاموش را نیز از

 
رهبر معظم انقلاب دریافت کردند. 

وي گفت: این سربازان امام زمان با این لباس و این مدال با دشمنان برخورد و با افراد جامعه مهربانی می کنند، ما این روز را تبریک
می گوییم و از مردم می خواهیم از طریق شماره 113 ستاد خبري وزارت اطلاعات ارتباطات خود را با این سربازان گمنام حفظ کنند.

امام جمعه قم همچنین با اشاره به دوازدهم فروردین این روز را یکی از روزهاي مهم ایران اسلامی عنوان کرد و افزود: در این روز ملت

 
ایران با راي اکثریت قاطع خود ساختار سیاسی اجتماعی کشور را از نظام سلطنتی به نظام اسلامی و حکومت مردمی تغییر دادند. 

وي یادآور شد: در 12 فروردین 58 ثمره مبارزه هاي ضد سلطنتی و طاغوتی و شعار استقلال، آزادي، جمهوري اسلامی ملت ایران به

 
بار نشست و نظام مقدس اسلامی با راي اکثریت قاطع مردم استقرار پیدا کرد. 

وي در پایان ضمن دعوت از عموم مردم به رعایت شیوه نامه هاي بهداشتی بویژه در ایام ولادت امام زمان(عج) بیان کرد: مردم ضمن

 
برپایی جشن و سرور و پاسداشت این آیین سنتی و لازم، شیوه نامه ها را نیز رعایت کنند. 

 
منبع : ایرنا 

 
قم پرس منتظر دریافت اخبار و پیام هاي هموطنان عزیز می باشد. 



تولید کلید حل مشکلات و خنثی کردن تحریم ها است

منبع: حوزه نیوزشماره خبر:  17  |  تاریخ: 1400/01/06

حوزه/ چندین سال است که شعار سال توجه به مسائل اقتصادي است، به این دلیل که کلید حل مشکلات کشور و راه مقابله
با تحریم هاي دشمن همین تولید و توجه به آن است

 
ائمه جمعه استان همدان در خطبه هاي نماز جمعه؛ تولید کلید حل مشکلات و خنثی کردن تحریم ها است 

حوزه/ چندین سال است که شعار سال توجه به مسائل اقتصادي
است، به این دلیل که کلید حل مشکلات کشور و راه مقابله با

 
تحریم هاي دشمن همین تولید و توجه به آن است 

به گزارش خبرنگار خبرگزاري حوزه در همدان، اولین نماز جمعه
در سراسر استان همدان با رعایت پروتکل هاي بهداشتی برگزار
شد. در ادامه به مهمترین موضوعات مطرح شده توسط ائمه

 
جمعه اشاره شده است: 

 
مشکلات کشور ناشی از سو مدیریت ها است 

حجت الاسلام احد آزادي خواه، امام جمعه موقت ملایر با اشاره به نامگذاري سال جدید، اظهار داشت: مقام معظم رهبري بار دیگر به

 
مسئله تولید در سال جدید تاکید کردند که نشان از اهمیت ویژه این امر در کشور دارد. 

وي به مهمترین ثمرات توجه به تولید اشاره و بیان کرد: اشتغال، از بین رفتن فقر، برطرف شدن خرده بزه هاي اجتماعی و طلاق،

 
کاهش اختلافات خانوادگی و بزرگ شدن سفره هاي مردم، از مهمترین ثمرات توجه به تولید است. 

حجت الاسلام آزادي خواه با بیان اینکه انقلاب ما با قدرت به یک درخت تنومند تبدیل شده است، تاکید کرد: دشمن از هیچ اقدامی
در این سال ها براي ضربه زدن به انقلاب دریغ نکرده، اما به برکت حضور به موقع مردم در صحنه هاي مختلف، نقشه هاي دشمن

 
نقش بر آب شده است. 

وي، سوء مدیریت را مهمترین دلیل مشکلات امروز کشور دانست و گفت: ما بیش از 200 هزار شهید داده ایم و انقلاب ما با خون آنان
به درختی تنومند تبدیل شده و اگر مشکلی در کشور وجود دارد، مهمترین دلیل آن سوء مدیریت هایی می باشد که سبب ایجاد

 
صفوف مرغ و روغن شده است. 

حجت اسلام آزادي خواه با تبریک میلاد امام زمان(عج) با تاکید بر اینکه امروز زمینه سازي براي ظهور وظیفه همه ماست، گفت:

 
اولین و مهم ترین اقدام براي ظهور حضرت حجت(عج) ایجاد عدالت در جامعه است. 



وي در ادامه با تاکید بر کم کاري دولت در بحث اقتصاد، تاکید کرد: امسال سال انتخابات است و مردم می توانند در این زمینه با

 
انتخاب اصلح به رفع این مشکل کمک کنند. 

نماینده مردم ملایر در مجلس شوراي اسلامی با بیان اینکه آینده انقلاب اسلامی ایران روشن است، مطرح کرد: مردم با مشارکت در
انتخابات و حضور پرشور پاي صندوق هاي رأي و با انتخاب یک رییس جمهور انقلابی، می توانند براي آینده کشور تصمیم گیري

 
کنند. 

وي تصریح کرد: برابر قانون، بیش از 96 درصد بودجه کشور در اختیار دولت ها است که با انتخاب اصلح، می توان نقش مهمی را در

 
آینده کشور داشت. 

 
هرکس دغدغه پیشرفت ایران را دارد، انتخابات امسال را سرنوشت ساز بداند 

حجت الاسلام عباسعلی مغیثی، امام جمعه نهاوند نیز با بیان اینکه راه مقابله با تحریم ها تولید بیشتر، توجه به داخل و رسیدن به
مسایل معیشتی مردم است، اظهار داشت: نباید منتظر آمریکایی ها باشیم تا تحریم ها را بردارند، چرا که هیچ وقت این کار را نخواهند

 
کرد. 

وي با اشاره به نامگذاري شعار امسال توسط مقام معظم رهبري، یادآور شد: اتکا به نیروهاي خودي راه حل خنثی کردن تحریم ها

 
است، موضوعی که شعار امسال نیز بر اساس همین سیاست می باشد. 

امام جمعه نهاوند افزود: چندین سال است که شعار سال توجه به مسائل اقتصادي است، به این دلیل که کلید حل مشکلات کشور و

 
راه مقابله با تحریم هاي دشمن همین تولید و توجه به آن است. 

وي با اشاره به اینکه باید موانع تولید برداشته شود و پشتیبانی ها از تولید در همه عرصه ها انجام شود تا تولید رونق پیدا کند، مطرح
کرد: هم دولت، هم مجلس و هم مردم موظف هستند در جهت رونق و افزایش تولید گام بردارند، موضوعی که مطالبه رهبر معظم

 
انقلاب است. 

حجت الاسلام مغیثی در بخش دیگري از خطبه ها به موضوع انتخابات اشاره کرد و گفت: هرکس دغدغه پیشرفت ایران و عزت این

 
کشور را دارد باید انتخابات امسال را سرنوشت ساز بداند و حضور فعالی در این عرصه داشته باشد. 

 
دولت حق ندارد مجدداً با طرح لغو تحریم، اقتصاد را بلاتکلیف بگذارد 

حجت الاسلام مرتضی موحدي، امام جمعه تویسرکان نیز در خطبه هاي امروز با اشاره به شعار امسال، یادآور شد: براي تحقق شعار
سال جاري نه تنها دولت و سایر مسئولان باید پا در رکاب باشند، بلکه همه اقشار مختلف مردم از هیئت امناي مساجد و خیریه هاي

 
مردمی گرفته تا نهادهاي انقلابی وظیفه مهمی بر عهده دارند و این مهم با تعاون و همکاري شدنی است. 

وي به سخنان رهبر معظم انقلاب در ابتداي سال جاري مبنی بر اینکه رئیس جمهور آینده باید تازه نفس باشد، تصریح کرد: به

 
جاست تا جریان ها و فعالان عرصه سیاست کشور، نامزدي تازه نفس و جوان معرفی و از چهره هاي تکراري اجتناب کنند. 



حجت الاسلام موحدي با بیان اینکه دولت حق ندارد مجدداً با طرح لغو تحریم، اقتصاد را بلاتکلیف بگذارد، اظهار داشت: گره زدن

 
اقتصاد کشور به تحریم ها خیانت بزرگی محسوب می شود، چرا که 96 درصد بودجه کشور در دستان دولت است. 

امام جمعه تویسرکان با اشاره به دوره هاي قبلی ریاست جمهوري، یادآور شد: با مشاهده دوره هاي قبلی متوجه می شویم که دولت

 
ها چه اختیارات گسترده و وسیعی داشته و دارند و به طور عمده نیز امکانات حکومتی بسیاري در اختیارشان بوده است. 

وي با بیان اینکه دشمنان و بدخواهان نظام با شعار مهندسی انتخابات تصمیم گرفته اند تا افراد ناصالح را وارد انتخابات کنند، گفت:

 
اینجاست که می طلبد شوراي نگهبان طبق قانون افراد داراي صلاحیت را تأیید و افراد ناصالح را رد کند. 

 
مردم مهاجران پیگیر وعده هاي استاندار همدان هستند 

حجت الاسلام مهدي عالمی، امام جمعه شهر مهاجران در خطبه هاي این هفته با اشاره به سفر قبل از عید استاندار به مهاجران، اظهار
داشت: قول هایی در این سفر از جمله وعده راه اندازي درمانگاه 16 ساعته در مهاجران که قرار بود قبل عید راه اندازي شود، داده

 
شده که تا کنون عملی نشده است. 

وي افزود: تبدیل مهاجران به بخش، تکمیل سالن ورزشی، خروج مهاجران از بن بست و تعیین تکلیف شهرك صنعتی مهاجران از
دیگر وعده هاي استاندار است که مردم مهاجران مصرانه خواهان پیگیري همه مسئولین شهري و شهرستانی جهت تحقق این وعده ها

 
هستند. 

انتهاي پیام



قوانین دست و پاگیر تولید اصلاح شود

منبع: تفاهم آنلاینشماره خبر:  18  |  تاریخ: 1400/01/06

به گزارش تفاهم آنلاین، فتح اله بیات به شعار امسال (تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی ها) که از سوي مقام معظم رهبري
براي نام گذاري امسال انتخاب شده، اشاره کرد و اظهار داشت: این شعار همان چیزي است که مدنظر تولید کنندگان،

صنعتگران و کارگران است. وي با بیان اینکه تولید، حمایت و موانع از سر راه تولید ...

به گزارش تفاهم آنلاین، فتح اله بیات به شعار امسال
(تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی ها) که از سوي مقام
معظم رهبري براي نام گذاري امسال انتخاب شده، اشاره
کرد و اظهار داشت: این شعار همان چیزي است که مدنظر

 
تولید کنندگان، صنعتگران و کارگران است. 

وي با بیان اینکه تولید، حمایت و موانع از سر راه تولید
برداشته شود، وظیفه اي است که دولت و همه دستگاه هاي مرتبط باید آن را به انجام برسانند، اضافه کرد: در حال حاضر یک بخش
از موانع به موانع صادرات و واردات برمی گردد که باید به شکل صحیح برطرف شود، یعنی در جایی محصولاتی داریم که باید به موقع
صادر کنیم و در جایی که نیاز داخلی است ولی کالا تولید نمی شود وارد کنیم و درعین حال جلوي واردات بی رویه وقاچاق کالا را

 
بگیریم. 

رئیس اتحادیه کارگران قراردادي و پیمانی، واردات بی رویه را یکی از عوامل اصلی ضربه به بخش تولید عنوان کرد که باعث بی انگیزه
شدن تولیدکنندگان داخلی شده و ادامه داد: متاسفانه برخی سودجویان از طریق باندبازي و رانت خواري یکسري از محصولات و
کالاهایی که قابل تولید در داخل کشور هستند را از ورودي هاي قانونی و یکسري را از مبادي غیرقانونی وارد کشور می کنند و با این

 
کار به تولید داخلی لطمه می زنند. 

این مقام مسئول کارگري، نرخ ارز و دلار را از دیگر عوامل اثرگذار بر بخش تولید دانست و تصریح کرد: کنترل نرخ ارز به دولت و
حاکمیت برمی گردد و اقدامات بانک مرکزي در این زمینه موثر و کارساز است. سیستم بانکداري باید به سمت و سویی برود که خود

 
را از بنگاه داري خارجی کند و بیشتر به تولید بپردازد. 

وي ادامه داد: نرخ بهره وام هایی که تولیدکنندگان می گیرند بسیار بالا است و این مساله به تنهایی باعث بدهی سنگین بخش هاي
تولیدي به بانک ها می شود و در زمان کوتاهی بسیاري از تولیدگران را از چرخه تولید خارج می کند در حالی که نظام بانکی باید

 
حمایت بیشتري از بخش هاي تولیدي و صنعتی داشته باشد. 

به گفته بیات، بخش اعظمی از مشکلاتی که امروز تولیدکنندگان با آن مواجهند مربوط به تامین مواد اولیه است که اگرمشکل واردات
مواد اولیه و ارز خارجی برطرف شود، تولیدکنندگان دیگر کالاهایشان را چند برابر قیمت افزایش نمی دهند. 



رئیس اتحادیه کارگران قراردادي و پیمانی درعین حال تسهیل قوانین را در رفع موانع تولید موثر خواند و گفت: قوانین در هر بخشی
باید تسهیل کننده باشد تا تولیدکننده و صادرکننده را گرفتار نکند. متاسفانه بخشی از موانع پیش روي تولیدکنندگان و کسانی که
تمایل به کارآفرینی دارند، مربوط به مقررات سخت و زائدي است که اجازه فعالیت نمی دهد در حالی که باید این قوانین و مقررات را

 
براي کارآفرینان آسان کنیم. 

به اعتقاد وي، نبود قوانین دست و پاگیر براي جامعه تولید بهتر است و مقرراتی که نیاز به اصلاح دارد باید در جهت حمایت از تولید و

 
خدمت به تولیدکنندگان، مصرف کنندگان و نیروهاي کار اصلاح شود. 

بیات، افزایش قدرت خرید آحاد جامعه را در رشد و رونق تولید داخلی موثر دانست و اظهار کرد: اینکه بر افزایش حقوق و دستمزد
تاکید داریم به این دلیل است که مردم قدرت خرید پیدا کنند. اگر جامعه قدرت خرید داشته باشد و تولید به مصرف داخل برسد، هم

 
به سود تولیدکنندگان است و هم به تقویت تولید داخلی منجر می شود. 

رئیس اتحادیه کارگران قراردادي و پیمانی، امنیت شغلی و امنیت معیشتی نیروهاي کار را حائز اهمیت دانست و افزود: حفظ امنیت
شغلی نیروي کار یکی از موضوعات اساسی در بحث تولید است که در کنار مقوله امنیت معیشتی باید دیده شود. اگر به هر دو مقوله
توجه نکنیم با مشکل در تولید مواجه می شویم لذا دولت به عنوان کارفرماي بزرگ باید قدم اول را بردارد تا کارفرماي بخش خصوصی

 
تبعیت کند. 

به گفته وي، بیشتر کشورهاي توسعه یافته، توجه به نیروي انسانی و تحصیل کرده را سرلوحه برنامه هاي خود قرار داده و به پیشرفت

 
رسیده اند از این رو توجه به نیروي انسانی، امري ضروري است و بی توجهی به نیروي کار و بهره وري آن، عامل تخریب تولید است. 

منبع: ایسنا



کلوچه ملایر برند سازي و صادرات

منبع: تابناكشماره خبر:  19  |  تاریخ: 1400/01/06

 
کلوچه ملایر برند سازي و صادرات 

 
الهام قنایی 

 
این روز ها شهرستان ملایر را جهان شهري با دو نشان خوشه هاي زیرین انگور و هنر مبل و منبت می شناسند، 

 
اما ملایر را باید با طعم ماندگار شیرینی هایش، کشمش، باسلوق و شیره ناب انگور شناخت. 

در این میان شاید از کلوچه ملایر کمتر سخن به میان آمده است، پخت کلوچه از سنت هاي دیرینه مردمان این سرزمین است که
زنان و دخترانش در این حرفه بسیار خِبره اند، این روز ها تنور کلوچه پزي هاي ملایر در نقاط مختلف شهر گرم است و این سنت

 
محل درآمد و به عنوان بخشی از اشتغال جوانان این شهرستان شده است. 

کلوچه یا فتیر نوعی شیرینی خانگی است که از ترکیب آرد، شیر، روغن، آب، تخم مرغ تهیه شده و براي تزئین آن هم به سلیقه از

 
کنجد و سیاه دانه و... استفاده می شود. 

این شیرینی که شاید سابقه اش به آشنا شدن بشر با روش پخت نان مربوط باشد، تقریبا در تمام مناطق کشور و با اشکال و مدل هاي

 
مختلف تولید می شود و یکی از خوراکی هاي مورد وثوق مردم ملایر، خصوصا در ایام نوروز به حساب می آید. 

امروزه کلوچه به عنوان یک سوغاتی مهم ملایر محسوب شده که آوازه آن به بسیاري از استان ها و حتی شهر هاي صاحب نام در

 
پخت شیرینی و کلوچه رسیده است که امیدواریم برندي براي جهانشهر ملایر شود.. 

در این وادي تنور کلوچه همه فصل ها در ملایر گرم است، گرمی آن را هم افرادي رقم زده اند که موي سپید کرده این هنر هستند و

 
شیرینی آن با اعتبار و اصالت خانوادگی شان قوام خورده و می خواهند نسل به نسل این سنت را دست به دست کنند. 

کلوچه ملایر امروز دیگر نامی نیست که در محله ها و خانه هاي قدیمی با دیوار کاهگِلی مهجور مانده باشد، آوازه کلوچه سنتی ملایر
با همت قنادان قدیمی و مجرب شهرم که پا در این مسیر گذاشته اند، اینک با تکیه بر کوله باري از تجربه در حرفه قنادي، مصمم

 
است تا برند کلوچه سنتی ملایر را به آن سوي مرز ها برساند. 

عباس ترکاشوند، رئیس اتحادیه قنادان شهرستان ملایر در گفتگو با خبرنگار باشگاه خبرنگاران جوان در ملایر اظهار داشت: در حال

 
حاضر 55 واحد پخت کلوچه سنتی با مجوز در شهرستان ملایر فعال است. 

وي گفت: در هر واحد پخت کلوچه بین 2 تا 14 نفر فعالیت دارند به طوري که حدودا 160 نفر به طور مستقیم در این حرفه مشغول

 
به کار هستند و بر همین اساس رفع مشکل شاغلان این بخش باید مورد توجه قرار گیرد. 



رئیس اتحادیه قنادان شهرستان ملایر تصریح کرد: دراین 55 کارگاه پخت کلوچه، سالانه بیش از 25 میلیون عدد کلوچه تولید می

 
شود. 

وي در مورد کیفیت پخت کلوچه هاي سنتی در ملایر بیان کرد: کلوچه هایی که در گارگاه هاي کلوچه پزي پخت می شود هیچ فرقی

 
با نوع سنتی آن ندارد و در برخی از این واحد هاي صنفی کلوچه با شیر پخته می شود که در کیفی سازي و ماندگاري آن موثر است. 

ترکاشوند با توجه به مشکل شاغلان این بخش افزود: سهمیه دولتی روغن و شکر کم است و واحد هاي کلوچه پزي در ملایر شدیدا

 
براي تهیه این مواد مشکل دارند 

 
رئیس اتحادیه قنادان ملایر خبر داد: در صدد راه اندازي کارخانه تولید و بسته بندي و برند سازي کلوچه ملایر هستیم 

وي در ادامه بیان کرد: یک واحد تولیدي در سامن براي این کارخانه در نظر گرفته شده، دستگاه هاي مورد نیاز خریداري شده و اهذ

 
تاییدیه استاندارد و کد سیب سلامت در مراحل آخر است 

وي هدف از راه اندازي این کارخانه با برند کلوچه حاج عباس ملایر را اینگونه بیان کرد:شیره ملایر جایی فراوري نمی شود، که در این

 
کلوچه ها از شیره و انگور ملایر استفاده می شود و همچنین علاوه بر تولید و پخش در کل کشور، بحث صادرات آن هم مد نظر است 

خانم نمائی یکی از فعالین پخت کلوچه سنتی در ملایر است که در این رابطه اظهار داشت:کیفیت کلوچه هاي خانگی از نظر

 
ماندگاري، طمع و مزه بهتر از کلوچه هایی است که در این کارگاه ها پخته می شود. 

خانم عباسی شهروند دیگر ملایري در این باره گفت:کلوچه هاي خانگی به صورت کاملا سنتی و با مایه خمیر پخته می شد که ضرري

 
براي دستگاه گوارش نداشت، ولی در حال حاضر برخی از این کارگاه ها متاسفانه از جوش شیرین استفاده می کنند. 

وي افزود: قبلا معمولا سالانه یا فصلی کلوچه ها در منازل به صورت سنتی پخته می شد، ولی امروزه با تولید کلوچه در این کارگاه ها
همه روزه کلوچه در دسترس مردم قرار دارد.



ممنوعیت صید ماهی در سد ارس

منبع: آخرین خبرشماره خبر:  20  |  تاریخ: 1400/01/06

 
ممنوعیت صید ماهی در سد ارس 

باشگاه خبرنگاران/ رئیس اداره شیلات پلدشت گفت: صید
انواع ماهیان استخوانی دریاچه پشت سدارس شهرستان
پلدشت، بزرگترین منبع آبی شمال غرب کشور از روز 4

 
فروردین ماه ممنوع است. 

محمد مقدم، رئیس اداره شیلات پلدشت با بیان اینکه بعد از شش ماه فعالیت صید و صیادي صید ماهی از سد ارس ممنوع شد، ابراز
کرد: امسال 3700 تن انواع ماهیان استخوانی از دریاچه پشت سد ارس شهرستان پلدشت صید شده که 25 درصد آن توسط 400 نفر

 
صیاد عضو تعاونی هاي 18 و 19 و 75 درصد آن نیز توسط صیادان غیر مجاز صید شده است. 

وي ادامه داد: این میزان در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته 100 تن افزایش یافته و گونه هاي که در این دریاچه صید می شوند

 
شامل صوف، کپور، امور، بیک هد، فتوفاك و سیم برگ هستند. 

رئیس اداره شیلات پلدشت گفت: این ممنوعیت صید انواع ماهی به منظور ایجاد وحدت رویه در بهره برداري ذخایر ارزشمند آبزیان

 
در این دریاچه تا اطلاع ثانوي ادامه داشته و در صورت مشاهده احتمالی با متخلفان برخورد قانونی صورت می گیرد. 

مقدم خاطرنشان کرد: دریاچه سد ارس یکی از بزرگترین و مستعدترین منابع آبزي پروري در سطح کشور و استان به شمار می رود و

 
تعداد 400 نفر صیاد در تعاونی هاي 18 و 19 ارس اشتغال به کار دارند. 

وي با اشاره به اینکه به علت صید غیر مجاز و کاهش ذخایر ماهیان رودخانه ارس، متوسط صید امسال هر صیاد دو تن بوده است،

 
عنوان کرد: متوسط درآمد تعاونی هاي صید و صیادي شهرستان پلدشت امسال نزدیک به 4 میلیارد و 800 میلیون تومان بود. 

 
آخرین خبر آذربایجان غربی در اینستاگرام : 

https://instagram.com/wazerbaijan_today



سهم ایران در گردشگري نسبت به جهان؛ 0.4 درصد کمتر از حداقل هاست

منبع: شعار سالشماره خبر:  21  |  تاریخ: 1400/01/06

شعار سال: حوزه هاي میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگري سال هاست که با مشکلات زیادي دست و پنجه نرم می
کنند؛ تغییرات مداوم مدیریتی و روي کار آمدن مدیرانی که بعضا شناخت کافی از این حوزه ها ندارند، آسیب هاي جدي را بر

بدنه سازمان وقت میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگري وارد کرد؛ حالا که یک سال و اندي ...

شعار سال: حوزه هاي میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگري سال هاست که با مشکلات زیادي دست و پنجه نرم می کنند؛
تغییرات مداوم مدیریتی و روي کار آمدن مدیرانی که بعضا شناخت کافی از این حوزه ها ندارند، آسیب هاي جدي را بر بدنه سازمان
وقت میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگري وارد کرد؛ حالا که یک سال و اندي از تبدیل این سازمان به وزارتخانه می گذرد همه
امید بستند که خیلی زود شرایط بهتر شود و رکود و رخوت از این حوزه ها رخت بربندند؛ براي اینکه بدانیم در سال پیش رو چه اقدام
هایی باید در سه حوزه مطرح شده انجام شود تا به نتیجه بهتري برسیم با اردشیر اروجی مدیرکل سابق آمار و برنامه ریزي سازمان

 
وقت میراث فرهنگی گفتگو کردیم. 

 
فیلم کامل این گفتگو را این جا ببینید: 

 
 {sepehr_media_958589_400_300$}

باید به گذشته وزارت میراث فرهنگی گریزي بزنیم. در دي سال 1382 ایجاد سازمان میراث فرهنگی و گردشگري تصویب شد. بعد در
16 فروردین 1385 صنایع دستی هم به آن پیوست. 16 سال بعد یعنی در 14 مرداد 1398 این سازمان بنا به دلایلی ارتقا پیدا کرد و
سازمان میراث فرهنگی تبدیل به وزارتخانه شد. این وزارتخانه در مرداد 1398 به تصویب شوراي نگهبان رسید. الان می توانیم بگوییم
که حدود یک و نیم سال از عمر این وزارتخانه می گذرد. آقاي مونسان از تاریخ 12 شهریور 1398 به عنوان وزیر این وزارتخانه
منصوب شدند. از وزارت جناب آقاي مونسان هم حدود یک سال و نیم می گذرد. اما نکته جالب این است که این سازمان به چه دلیل

 
و با چه انگیزه اي به وزارتخانه تبدیل شد؟ 

آن زمانی که در قالب یک سازمان بود مشکلاتی را به وجود آورده بود که نمی توانست وظایف خود را به خوبی انجام دهد. گفته شد
براي اینکه صلاحیت و شایستگی رئیس این سازمان توسط نمایندگان مردم تأیید شود، باید به وزارتخانه تبدیل شود. این یکی از
دلایلش بود. قبلاً رئیس سازمان را رئیس جمهور انتخاب می کرد. روساي این سازمان معمولاً مدام عوض می شدند و عموما ارتباطات
سیاسی داشتند. گفته می شد این سازمان به حیاط خلوت دولت تبدیل شده است و یک سري مشکلاتی را به وجود آورده بود؛ لذا

 
گفته شد صلاحیت و شایستگی رئیس این نهاد باید توسط نمایندگان مردم تایید شود. 

 
دومین بحث این بود که بررسی و تأیید برنامه هاي وزیر براي اداره این وزارتخانه در سه حوزه به تأیید نمایندگان مردم برسد. 

سوم مبحث اعمال نظارت مستقیم نمایندگان مجلس بر عملکرد وزیر و استفاده از اهرم هایی مثل تذکر، استیضاح و برکناري بود. این
ها اهرم هاي خیلی خوبی بود که مجلس در اختیار داشت. قبلاً، چون سازمان وابسته به نهاد ریاست جمهوري بود، نظارت مجلس به
صورت غیرمستقیم بود. یعنی اگر می خواستند تذکر دهند یا استیضاح کنند، باید براي رئیس جمهور این کار را می کردند. ولی چون



بار سیاسی خیلی سنگینی داشت این اتفاق نمی افتاد و در نتیجه رئیس سازمان براي خودش کار هایی می کرد و هیچ کس هم نمی

 
توانست از او سؤال و جواب کند. پس دلیل سوم این بود که نظارت مستقیم نمایندگان مجلس بر عملکرد وزیر افزایش پیدا کند. 

چهارمین بحث صرفه جویی در هزینه ها و کاهش بار مالی دولت بود. متاسفانه بر اساس مطالعاتی که انجام شده در زمان 15 سالی که
این سازمان، به صورت سازمان میراث فرهنگی و گردشگري اداره می شد، میانگین طول عمر هر رئیس سازمان یک سال و نیم بود که
براي اداره این سه حوزه خیلی مدیریت کوتاهی است تا فرد می خواست با این حوزه ها آشنا شود، باید کنار می رفت؛ بنابراین هزینه

 
هاي چندباره به وجود می آمد. 

مبحث پنجم جلوگیري از چند باره کاري ها مخصوصاً در تدوین برنامه هاي راهبردي براي این دستگاه بود. جالب است که 11 رئیس
تعیین شدند و 11 بار طرح ملی گردشگري مورد تجدید نظر قرار گرفت. هر رئیسی که می آمد ایده هاي خودش را مطرح می کرد و

 
تا می خواست آن را مصوب کند برکنار می شد و رئیس دیگري می آمد. 

نکته ششم افزایش کارایی و اثرگذاري این نهاد با انتخاب وزیر شایسته و مدیر شایسته بود، تا نظارت مستقیم نمایندگان بر او انجام

 
شود. 

دلیل هفتم و آخرین دلیل این بود که وزیر از حق رأي در هیئت دولت برخوردار شود. درست است رئیس سازمان در هیئت دولت
حضور داشت، ولی معاون رئیس جمهور حق راي ندارد هرچند در هیأت دولت حضور دارد. در حالی که وزیر در هیئت دولت حق رأي
دارد و می تواند راجع به بحث هاي گردشگري، میراث فرهنگی و صنایع دستی با وزراي دیگر اعمال نظر کند و آن ها را در جهت
توسعه این سه حوزه هماهنگ بکند. ولی متأسفانه آنچه که اتفاق افتاد نتیجه مطلوب را نداشت که در بحث بعدي که عملکردهاست

 
به آن اشاره می کنیم. 

در این یک سال و نیم گذشته به نظر شما عملکرد وزارت میراث فرهنگی چگونه بوده است؟ اگر بخواهیم به آن نمره دهیم چه نمره

 
اي می دهیم؟ 

این یک سال و نیم که این وزارتخانه تشکیل شد با یک سري شرایط غیر قابل کنترل مصادف شد. در این یک سال و نیم اتفاقات
خیلی عجیبی براي کشور افتاد که از حیطه کار وزیر جدا بود. با این حال اگر بخواهم که عملکرد این وزارتخانه را بررسی کنم باید

 
منصفانه در سه حوزه این عملکرد مورد بررسی قرار گیرد. 

ابتدا در حوزه گردشگري: بر اساس برنامه ششم توسعه کشور که از سال 1396 شروع می شود تا سال 1400 گفته شده تعداد
گردشگران ورودي به کشور باید در سال 1400 به 26 میلیون نفر برسد. اگر این را طی سال هاي برنامه آنالیز کنیم در سال 1396
باید 7.1 میلیون گردشگر ورودي می داشتیم که متأسفانه به 5.1 میلیون رسیدیم. این آمار رسمی است که خود سازمان گردشگري
اعلام کرده است. به نظر ما کارشناسان این آمار، چون مستندات آنچنانی ندارد خیلی خوشبینانه است، ولی خب ما این آمار را قبول
کرده ایم. یعنی همان سال اول برنامه، 28 درصد از برنامه عقب افتادیم. سال 1397 باید 9.8 میلیون گردشگر می رسیدیم که به 7.8
میلیون رسیدیم. 8 درصد را جبران کردیم و همچنان 20 درصد عقب تر از برنامه بودیم. در سال 1398 در مرداد ماه وزارتخانه
تشکیل شد و در شهریور آن سال هم وزیر انتخاب شد و رئیس سازمان، به وزیر تبدیل شد. ما در سال 1398 به 8.6 میلیون گردشگر
رسیدیم. در صورتی که طبق برنامه باید 13.6 میلیون گردشگر ورودي می داشتیم. پس گردشگري ما اینجا دوباره 36 درصد از برنامه
ششم توسعه کشور عقب هستیم در سال 1399 ما باید به 18.7 میلیون گردشگر می رسیدیم. اخیراً معاون گردشگري اعلام کرده که
در 9 ماهه امسال ما توانستیم 450 هزار گردشگر جذب کنیم. البته این تعداد هم با، اما و اگر است. اگر همین را ملاك قرار بدهیم و



فرض کنیم که با همین روال تا پایان سال ادامه پیدا کرده ما به عددي حدود 600 هزار نفر می رسیم. بر این اساس در سال 1399
حدود 96 درصد از برنامه عقب هستیم. یعنی موفق شدیم 4 درصد از برنامه را طی این سال انجام دهیم و این نشان می دهد عملکرد
ما از برنامه به شدت عقب است. البته باید منصف باشیم. کرونا آمد و مشکلاتی پیدا شد. هرچند در سال هاي قبل که کرونا نبود این
عقب افتادگی از برنامه وجود داشت، اما به این شدت نبود. مثلاً هر سال در حد 20 یا 30 درصد از برنامه عقب بودیم. ولی سال 1399

 
متاسفانه 96 درصد از برنامه عقب افتادیم. 

اگر ما بخواهیم از توزیع گردشگري در سطح کشور بررسی اجمالی انجام دهیم که کیفیت و ماهیت گردشگري ایران مشخص شود بر
اساس جزئیات آماري که در سال 1395 و 1396 سازمان گردشگري انتشار داده است (البته ما در سال 1397 و 1398 ریز آمار را
نداریم) بیشترین گردشگر ورودي ما مربوط به فصل تابستان است. یعنی 30 درصد گردشگر ورودي در تابستان اتفاق می افتد. 25
درصد در پاییز، زمستان 23 درصد و بهار 22 درصد است. یعنی توزیع گردشگر ورودي در چهار فصل سال اینگونه است. اگر بخواهیم
از این آمار تفکیک جنسیتی ارائه دهیم 70 درصد گردشگران ورودي ایران مرد هستند. 30 درصد به لحاظ جنسیتی خانم ها هستند.
بیشتر گردشگري ما به سمت مردان است و آن هم معمولا افراد مسن هستند. البته یک مقدار رنج سنی هم اخیرا" پایین آمده است،
ولی آمار بر اساس رنج سنی نداریم. یازده کشور اول گردشگر ورودي به ایران عبارتند از: عراق 30 درصد، آذربایجان 21 درصد،
افغانستان 18، ترکیه 12 درصد، پاکستان 6 درصد، ترکمنستان 3 درصد، بحرین 2 درصد، کویت 1.7 درصد، هندوستان 1.6 درصد،
چین 1.5 درصد و آلمان 1.4 درصد است؛ بنابراین بیشترین آمار گردشگران ورودي ما از چهار کشور که 81 درصد گردشگري ما را
تشکیل می دهند معمولاً همین کشور هاي اطراف خودمان هستند. 7 کشور دیگر 19 درصد بقیه گردشگران را به ایران ارسال می
کنند. بیشترین بحث گردشگري ما مربوط به کشور عراق، آذربایجان، افغانستان و ترکیه است. گردشگران ورودي از 9 کشور حوزه
خلیج فارس که عراق را هم به خاطر مرز آبی جزو گردشگران حوزه خلیج فارس حساب کردیم 33 درصد هستند؛ و 8 کشور همسایه
و هم مرز ما مثل آذربایجان، افغانستان، ترکیه، پاکستان، ترکمنستان، ارمنستان، روسیه، قزاقستان 56 درصد گردشگران ورودي ما را
تشکیل می دهند. 6 درصد گردشگران ورودي از کشور هاي اروپایی هستند؛ یعنی از کشور هاي اتحادیه اروپا فقط 6 درصد گردشگر
داریم. 5 درصد هم مربوط به سایر کشور ها است. پس می توانیم نتیجه گیري کنیم که گردشگران ما عمدتا از کشور هاي همسایه
هستند که به ایران سفر می کنند. 33 درصد از حوزه خلیج فارس و 56 درصد هم کشور هاي همسایه ما هستند که به ایران می آیند.
متأسفانه دست اندرکاران گردشگري بیشتر بحث جذب گردشگران کشور هاي اروپایی را مطرح می کنند. شما چند درصد می خواهید
از آنجا جذب بکنید؟ برنامه ریزي تان را تصحیح کنید. بر اساس واقعیت ها برنامه ریزي کنید. چون این برنامه ریزي ها بر اساس
واقعیت نبوده متأسفانه گردشگري ما افزایش لازم را نداشته است. عملکرد گردشگري ما مطلوب نبوده است. همانطور که گفتم البته

 
شرایط کشور هم بر روي آن تأثیر داشته است. 

اگر بر اساس آمار، گردشگري ایران را در سال 1398 با گردشگري جهان مقایسه کنیم تعداد گردشگران جهان در سال 2019 یا
1398 یک و نیم میلیارد نفر بوده است. تعداد گردشگران ورودي به ایران در آن سال 8.6 میلیون نفر بوده است؛ بنابراین سهم
گردشگري ایران از تعداد گردشگران جهان تقریبا 0.6 درصد است. در صورتی که باید حداقل یک درصد آن را جذب کنیم. 0.4 درصد

 
هنوز کمتر از حداقل خودمان هستیم. 

 
گردشگرانی که از کشور هاي همسایه می آیند عمدتا گردشگر سلامت هستند و فلسفه گردشگر مطلق نیست؟ 

ما شاخه هاي مختلف گردشگري داریم. شاید حدود 20 مورد باشد. یکی از شاخه هاي آن گردشگري سلامت است. در سال 1398 بر
اساس آمار خودشان توانسته ایم حدود 150 هزار نفر گردشگري سلامت جذب بکنیم. از آن رقم 8.5 میلیون نفر 150 هزار نفر مربوط

 
به گردشگري سلامت است. 



از لحاظ درآمد گردشگري جهان در سال 2019 یا همان 1398 حدود 1.7 تریلیون دلار بوده است و درآمد گردشگري ایران در سال
1398 بر اساس آمار خودشان 11 میلیارد دلار بوده است. اگر درصد آن را در نظر بگیریم سهم گردشگري ایران از درآمد گردشگري
جهان، چیزي حدود 0.6 درصد می شود. این نشان می دهد که این آمار یک مقدار اشکال دارد. چون به لحاظ تعداد گردشگران
ورودي 0.5 گردشگر داریم، ولی درآمدمان 0.6 دهم است. یعنی درآمد ما 1 درصد بالاتر است. با آن ساختار گردشگري ما که اکثراً از
کشور هاي منطقه خودمان هستند و درآمد آنچنانی ندارند، ولی درآمد ها بالا در نظر گرفته شده است. هزینه کرد هر گردشگر در
جهان به صورت میانگین چیزي حدود 1133 دلار است. در ایران 1279 دلار حساب شده است. یعنی بیشتر از میانگین جهانی

 
حساب شده است. این نشان می دهد آمار ها صحیح نبوده است. 

به دومین حوزه یعنی حوزه میراث فرهنگی بپردازیم: در حوزه میراث فرهنگی تعداد آثار غیر منقول یعنی بنا ها و محوطه هاي ثبت
شده ملی ما که در کشور خودمان به ثبت رسیده حدود 32 هزار تا است. در صورتی که ما حدود یک میلیون و 200 هزار تا آثار
داریم. پیش بینی کارشناسان این است که یک میلیون دویست هزار بنا و محوطه تاریخی در کشور ما وجود دارد که متاسفانه فعلا 32
هزار بنا ثبت ملی شده است. از این 32 هزار بنایی که ثبت ملی شده ما حدود 10 درصد را تعیین حریم کرده ایم. یکی از علت هاي
اینکه این تجاوز ها و تعرض ها به آثار تاریخی صورت می گیرد به این دلیل است که تعیین حریم ها هنوز کامل نشده است. 24 اثر در
کشور ما ثبت جهانی است. می توانیم بگوییم 3 تا 4 اثر در دوره آقاي مونسان اتفاق افتاده است. آثار ناملموس ما مثل آداب و رسوم و
آیین ها و مهارت ها مثل مهارت حفر قنات و نواختن موسیقی و ... جزو آثار ناملموس هستند. حدود 1215 تا از این آثار ناملموس
ثبت ملی شده است. 16 یا 17 مورد از آثار ناملموس ما ثبت جهانی شده است. 5 اثر در طول مدیریت آقاي مونسان بوده که اتفاق
افتاده است. نکته جالبی که در مورد میراث فرهنگی باید گفته شود متأسفانه تخریب تعدادي از آثار ارزشمند حتی آثاري که ثبت ملی

 
شده اند رخ داده است. 

تعرض به محوطه هاي باستانی خصوصاً در خوزستان شدت گرفته است که جاي تاسف دارد. کاهش مراقبت از آثار تاریخی فرهنگی
اتفاق افتاده است. کما اینکه در شبکه هاي اجتماعی راجع به تخت جمشید و راجع به طاق بستان و کاخ فیروزآباد دیدید که چه
اتفاقاتی دارد رخ می دهد. تعرض به تپه تاریخی پوئینک که در قرچک ورامین، نزدیک خود تهران، اتفاق افتاده است. متاسفانه بازار
فلزیاب ها و قاچاقچی ها داغ است. ولی اتفاقات خوبی نیز رخ داده است. مثلاً شناسایی یکی از بزرگترین استقرار هاي پیش از تاریخ
در محدوده شهر قومس که نزدیک دامغان است اتفاق افتاده است. هیئت امنایی کردن مدیریت موزه ها و محوطه هاي ملی است که
البته هنوز به صحنه اجرا در نیامده است، ولی اقداماتی را در این زمینه انجام داده اند. باستان شناسان دروازه اصلی تخت جمشید را

 
کشف کرده اند. در مجموع در بحث میراث فرهنگی اتفاقات خوبی افتاده، ولی اتفاقات بد بر اتفاقات خوب غلبه دارد. 

در بخش صنایع دستی: براي حدود 317 مورد از صنایع دستی مهر اصالت جهانی دریافت کرده ایم. شهر ها و روستا هاي جهانی
صنایع دستی ما خوشبختانه به 15 مورد رسیده است. کل شهر هاي جهانی صنایع دستی 48 مورد است که 31 درصد آن مربوط به
ایران است. یعنی 15 مورد مربوط به ایران است که نشان می دهد ایران از صنایع دستی بسیار بالایی در دنیا برخوردار است و به
همین دلیل ما در صنایع دستی رتبه پنجم را در جهان کسب کرده ایم. حدود 300 تا 400 هزار نفر در صنایع دستی فعال هستند که
پروانه دارند، ولی بیش از 2 میلیون نفر هنرمند در صنایع دستی مشغول کار هستند که متاسفانه هنوز ساماندهی نشده اند. کشور
ایران مقام 31 را در صادرات صنایع دستی جهان دارد. در صورتی که رتبه پنجم صنایع دستی را در جهان دارد، بر روي مقدار صادرات
صنایع دستی اختلاف نظر وجود دارد. برخی می گویند چیزي حدود 400 میلیون دلار صادرات صنایع دستی داریم. ولی اخیراً وزیر
میراث فرهنگی اعلام کرده که ما 600 میلیون دلار صادرات صنایع دستی داریم. 289 میلیون دلار آن صادرات رسمی است و 311
میلیون دلار آن چمدانی است. برخی بر روي این آمار ایراد و اشکال دارند و بر 400 میلیون دلار متمرکز می شوند. ولی در هر حال
بین 400 تا 600 میلیون دلار صادرات صنایع دستی ما است. نکته جالب اینکه در شهر هاي جهانی صنایع دستی در جهان که 48
مورد بود 40 شهر در منطقه آسیا و اقیانوسیه است. 6 شهر در آمریکاي لاتین است و 2 شهر هم در اروپا است. پس مشاهده می شود



 
که صنایع دستی بیشتر خاص منطقه آسیا و اقیانوسیه است و ما باید با کشور هاي این منطقه در صادرات رقابت بکنیم. 

 
به نظر شما وزارت خانه براي رسیدگی به مشکلاتی که در این سه حوزه وجود دارد، کدام بخش را باید در اولویت قرار دهد؟ 

به نظر من بحث میراث فرهنگی باید اولویت اول باشد. چون گردشگران هم که به ایران می آیند بیشتر براي دیدن جاذبه هاي هاي
تاریخی و فرهنگی می آیند. مزیت نسبی ما در دنیا مزیت تاریخی، فرهنگی ما است. یعنی ما را در دنیا به خاطر تولید خودرو،
کشاورزي یا صنایع مان نمی شناسند. بلکه ما را به عنوان تاریخی و فرهنگی بودنمان می شناسند. می گویند کشور ایران یکی از 7
کشور تمدن ساز بشري است. یعنی ما جزو اولین کشور هاي تمدن ساز مثل هند، چین، بین النهرین، مصر، روم و یونان هستیم. حتی
جالب است اخیراً با کاوشی که در سمت جیرفت کرمان رخ داد و تپه کنار صندل که آقاي دکتر مجیدزاده آن را حفاري کردند به این
نتیجه رسیدند که حتی تمدن ایران جلوتر از تمدن بین النهرین است. این خیلی در دنیا انعکاس داشت. چون یک لوح هم پیدا کردند
و اشیائی را پیدا کردند که سرمنشاء آن اشیاء که حتی در بین النهرین مشاهده شده بود، در کنار صندل پیدا شد و نشان می داد که
قدمت منطقه تمدنی ایران بالاتر از تمدن بین النهرین است. وقتی ما چنین کشوري هستیم اولویت براي ما در دنیا اولویت حفاظت از

 
این میراث فرهنگی مان است. 

جالب این است که در هیچ کدام از کشور هاي پیشرفته دنیا براي هیچ یک از صنایع ما با هزینه خودشان نمایشگاه ایجاد نکرده اند.
یعنی ما یک کشور توسعه یافته را نداریم که براي کشاورزي یا براي صنایع ما نمایشگاه دائمی ایجاد کرده باشد. ولی با هزینه خودشان
براي نمایش میراث فرهنگی ما سالن هاي دائمی ایجاد کرده اند. شما اگر به موزه لوور بروید بزرگترین سالن آن موزه مربوط به شوش
است، بزرگترین سالن بریتیش میوزیوم لندن مربوط به هنر ایران است، بزرگترین قسمت موزه متروپولیتن نیویورك مربوط به ایران
است. ما کشوري هستیم که دنیا به تاریخ و تمدن ما افتخار می کند و حیف نیست که ما خودمان نسبت به حفاظت از این آثار
تاریخی، فرهنگی اینقدر بی تفاوت باشیم؟ در ایتالیا در خود شهر رم یک موزه و پژوهشگاهی با تابلوي موزه و مرکز تحقیقات شهر
سوخته وجود دارد. بعد در ایران می بینید که شهر سوخته در بیابان ها رها شده است. کسی که در اواخر دوره پهلوي دوم در این
منطقه کاوش می کرده یک مقداري از خوراکی هایی که در گور ها گذاشته بودند با خودش برده است. در آنجا بر روي این کار
تحقیقاتی کرده و آثاري که وجود داشته جمع آوري کرده است. یک موزه و یک مرکز تحقیقاتی با تابلوي شهر سوخته راه اندازي کرده
که باعث افتخار ایران است. ایتالیا به تاریخ و فرهنگ ایران افتخار می کند بعد در ایران برویم ببینیم چگونه شهر سوخته را رها کرده
ایم و مورد حفاري هاي غیرمجاز قرار می دهیم؛ لذا اولویت اول ما باید بحث میراث فرهنگی باشد. به تبع آن اولویت دوم ما بحث
صنایع دستی است. به خاطر اینکه گردشگر هر کشوري که وارد ایران می شود سوغاتی یا آن عناصر فرهنگی را که با خودش می برد
صنایع دستی است. من خودم چند مسافرتی که رفتم بیشتر صنایع دستی شان را آورده ام. وقتی به آن ها نگاه می کنم فرهنگ و
خاطرات آنجا یادآوري می شود. در مرحله سوم هم بحث توسعه گردشگري است. البته این ها کاملاً به یکدیگر مرتبط هستند نمی
توان آن ها را جدا کرد. ولی چون شما فرمودید که اولویت بندي کنید می گویم اولویت میراث فرهنگی است، چون دعوت کننده است
و صنایع دستی در حقیقت پیام آور فرهنگ ایرانی است. اگر ما میراث فرهنگی و صنایع دستی نداشته باشیم چه چیزي را معرفی
کنیم؟ دنیا را دعوت کنیم که خرابه ها را ببیند؟! اینکه چگونه با آثار خودمان برخورد کردیم و آثار تاریخی خودمان را چگونه از بین
می بریم؟! این نقطه ضعف ما است. پس ابتدا ما باید خانه و وسیله پذیرایی را براي میهمان آماده کنیم و بعد میهمان را دعوت کنیم

 
که باعث افتخار ما باشد. 

در یک سال اخیر گردشگري با این داستان کرونا مواجه بود. آمار هایی که منتشر شد حاکی از این بود که گردشگري هم در ایران و
هم در کشور هاي دیگر زیان هاي زیادي داده اند. از آن طرف هم بحث بر سر این است که کرونا همچنان وجود دارد و خیلی از کشور



هایی که درآمد کشورشان از بحث صنعت گردشگري است
دغدغه و نگرانی این موضوع را دارند. در ایران هم این دغدغه
وجود دارد. به نظر شما براي سال پیش رو براي اینکه هم
درآمدزایی گردشگري را داشته باشیم و هم اینکه بیشتر از این از

 
کرونا متضرر نشویم چه کار هایی باید بکنیم؟ 

به احتمال زیاد کشور هاي جهان تا پایان سال 1400 درگیر
بیماري پاندمی کرونا هستند و ما هم درگیر هستیم. درست است
که بحث واکسن شروع شده است، ولی تا زمانی که پوشش
همگانی پیدا نکند و این بیماري مهار نشود زمانبر است. به نظر

من تا پایان سال 1400 ما درگیر کرونا هستیم و این مشکل را داریم. سؤال این است که در این شرایط وزارت میراث فرهنگی چه کار
هایی می تواند انجام دهد؟ نکته اول اینکه میراث فرهنگی با تاکید بر رعایت دقیق پروتکل هاي بهداشتی باید توجه خودش را به
توسعه گردشگري مسئولانه داخلی معطوف کند، یعنی ما باید گردشگري مسئولانه داخلی را با رعایت پروتکل ها از طریق تور ها
ترویج کنیم. نکته جالب دیگر اینکه باید تلاش کنیم "صندوق حمایت از صنعت گردشگري" را راه اندازي کنیم برخی می گویند منابع
آن از کجا باید تأمین شود؟ منابع آن می تواند از طریق اوراق قرضه تأمین شود. چطور براي کار هاي دیگر اوراق قرضه می فروشیم و
از مردم کمک می گیریم، اما براي گردشگري نمی توانیم این کار را بکنیم؟ گردشگري بعد از رونق خودش می تواند تمام این ها را
بازپرداخت کند. حال ممکن است یک یا دو سال به تعویق بیفتد. ما عضو بانک جهانی هستیم. تا به حال هم به ما وام هایی داده است.
درست است الان در بحث تحریم ها یک مقدار سخت گیري می کند، اما آنچه مربوط به توسعه گردشگري است با همکاري
UNWTO سازمان جهانی گردشگري و از طریق بانک جهانی می توانیم اعتباراتی را بگیریم. اگر این صندوق حمایت از صنعت
گردشگري را راه اندازي کنیم. این صندوق می تواند یک هیئت امنایی داشته باشد و این هیئت امنا صنایع آسیب دیده از بحث کرونا
را عادلانه مورد بررسی قرار دهد و بعد هم کمک هاي خود را به آن ها داشته باشد. این صندوق حمایت می تواند براي مواقع خاص
براي خود گردشگري واقعاً باقی بماند و کمک کننده باشد. پس به نظر من ابتدا سعی کنیم که توسعه گردشگري مسئولانه داخلی از
طریق تور ها را در اولویت قرار دهیم. دوم اینکه صندوق حمایت از صنعت گردشگري را با منابعی که گفتم راه اندازي کنیم. باید تلاش
کنیم دفاتر خدمات مسافرتی موظف شوند تور هاي ایرانگردي متنوع با ذکر قیمت و مشخصات لازم را برنامه ریزي و اعلام کنند. به

 
گونه اي که فرهنگ سفر با تور ها نهادینه شود نه اینکه گردشگري ما عمدتاً گردشگري خانوادگی باشد. 

بر اساس آماري که مرکز آمار ایران اعلام کرده چیزي حدود 65 درصد از سفر هاي داخلی سفر هاي فامیلی است. 4 درصد از طریق
دفاتر خدمات گردشگري اتفاق می افتد. این نشان می دهد صنعت گردشگري ما صنعت عقب افتاده اي است. وزارت خانه باید از این
فرصت استفاده کند و تلاش کند راه اندازي تور هاي گردشگري را از طریق دفاتر خدمات گردشگري که تحت کنترل هستند راه
اندازي کند. به تدریج که اعتماد عمومی جلب شد از این لحاظ که این ها عملاً پروتکل ها را رعایت می کنند. با کمک رسانه ها نحوه
رعایت پروتکل ها در سیستم حمل ونقل، رستوران ها، گشت ها و هتل ها را نشان دهند. این مسئله سبب جلب اعتماد گردشگران

 
خارجی هم می شود و شاید در نیمه دوم به سمت جذب گردشگران خارجی برویم که با اطمینان بتوانند به ایران سفر کنند. 

از سال 1384 در این حوزه به عنوان خبرنگار فعال بوده ام. در سال هاي گذشته نکته اي که همیشه دنبال کردم و جواب درستی از
کسی نشنیدم این است که همه مسئولان وقت در مورد جایگزینی صنعت گردشگري به جاي صنعت نفت صحبت کرده اند. اما عملاً

 
این اتفاق رخ نداد. به نظر شما خلاء این ماجرا در کجاست؟ 

ما استعداد هاي بالقوه زیادي در بحث گردشگري داریم. به لحاظ تاریخی واقعاً ایران نمونه است. ایران را به عنوان بهشت باستان



شناسی می دانند. به خاطر اینکه ما می توانیم با حفاري کردن در سایت ها به گذشته تاریخ بشري دست پیدا کنیم. ما یک تمدن
دیرینه داریم صنایع دستی ما رتبه پنجم دارد. در بحث مسائل فرهنگی ما سمبل هاي فرهنگی زیادي مثل سعدي، خیام، مولوي،
خواجه نصیرالدین طوسی داریم. این ها اعتبارات جهانی دارند و همه جاذبه هستند؛ بنابراین ما به لحاظ جاذبه هاي بالقوه رتبه بالایی
داریم. ولی براي بهره برداري از این جاذبه ها نیازمند رفع مشکلات سیاسی، اقتصادي اجتماعی فراوانی هستیم. من یک وبلاگ دارم.
در این وبلاگ پرسیده ایم به نظر شما علت عدم توسعه گردشگري در ایران چیست؟ اکثر علت آن را به ترتیب سیاسی، اقتصادي و

 
اجتماعی دانسته اند. 

ما از لحاظ استعداد چیزي کم نداریم. ولی در بخش مدیریت مشکلات داریم. مشکلات ما مشکلات مدیریتی است. ما می توانیم
کشوري باشیم که گردشگري را جایگزین درآمد هاي نفتی کنیم. با این روشی که داریم ادامه می دهیم و اداره می کنیم جایگزین
کردن صنعت گردشگري به جاي صنعت نفت یک آرمان بزرگی است که شاید براي آینده هاي دور به آن برسیم. ولی یک ایده آرمان
گرایانه است و واقع گرایانه نیست. اگر بخواهیم واقعی فکر کنیم باید در بخش هاي سیاسی، اقتصادي، اجتماعی خودمان تحولات
زیادي ایجاد کنیم و در کوتاه مدت این حاصل نمی شود. از آن طرف به مدیریت هاي بسیار آگاهانه، علمی و کاربلد نیاز داریم. همین
الان واقعا از این ظرفیت هایی که داریم به خوبی استفاده نمی کنیم. در اثر کرونا هم ما و هم دنیا با مشکل مواجه شدیم. اما ما یک
منطقه بی نظیري به نام کویر داشتیم که اروپایی ها بسیار مشتاق آن هستند. اروپایی ها این کویر را ندارند. به کویر ایران علاقه مند
هستند و کویر ایران هم استثنایی است. منطقه اي در کویر معروف به دره جن بی نظیر است. کویر مصر بی نظیر است. مرنجاب بی
نظیر است. ما می توانستیم یک سفر هایی را براي خارجی ها به فرودگاه هاي شهر هاي حاشیه کویر ایجاد کنیم و آن ها را داخل
کویر اسکان دهیم. اتاقک هایی در کویر درست کنیم و بحث کویر گردي را در دوران کرونا به عنوان ایده مربوط به کشور ایران
پافشاري کنیم و توسعه دهیم؛ بنابراین ما مدیریت خلاقانه هم نداریم که بتوانیم از این ظرفیت ها استفاده کنیم. تا زمانی که تعامل ما
با دنیا درست نشده و جذب سرمایه گذاري داخلی و خارجی مان خوب نیست، نمی توانیم از این امکانات استفاده کنیم. دقت کنید
خیلی نکته جالبی است که چیزي حدود 5800 کیلومتر در شمال و جنوب ساحل داریم. آن هم سواحلی که داراي تنوع اقلیمی است.
ساحل شمال ما مربوط به یک مدتی از فصول سال و ساحل جنوب ما، ساحل آفتاب، مربوط به بخش دیگري از فصول سال می شود.
ما از سواحل چه استفاده اي می کنیم؟ آنقدر محیط زیست سواحل بد است که ناراحت کننده است. ما مدیریت ساحل را هم نداریم.
اگر ما ساحل تمیزي داشته باشیم می تواند به صورت خانوادگی مورد استفاده قرار بگیرد. حتی سرویس هاي بهداشتی مناسب ندارد.
شما از دریا که برمی گردید یک سرویس مناسب بهداشتی وجود ندارد. ماشین ها در سواحل پارك می کنند و حتی تصادف هم رخ
می دهد. ما باید مدیریت اعمال کنیم. به نظر من تا وقتی مدیریت خوبی نداشته باشیم، صحبت کردن از اینکه می خواهیم گردشگري

 
را جایگزین نفت کنیم خنده دار است. 

اتفاقی که در ماه هاي گذشته افتاد بحث تخریب آثار تاریخی، فرهنگی به ویژه در استان خوزستان در ماه هاي اخیر خیلی زیاد بود.
وزارتخانه به عنوان متولی این موضوع هیچ واکنش جدي به عاملان تخریب این بنا ها نداشته است. مثلا بر سر تخریب خانه پدر احمد
محمود گفتند که مقصر شهرداري بوده است و از ما استعلام نگرفته است. بعد میراث فرهنگی این موضوع را دنبال نکرد. به نظر شما

 
آیا می توانیم وزارتخانه را در این حوزه ها مقصر بدانیم یا خیر؟ 

متأسفانه عملکرد وزارتخانه در زمینه میراث فرهنگی خیلی ضعیف بوده است. به طوري که ضعف آن بر همه آشکار شده است. تعرض
به آثار تاریخی، بنا ها و محوطه ها افزایش پیدا کرده است. مراقبت از آثار تاریخی تضعیف شده است. در مقدمه اي که در ابتدا خدمت
شما عرض کردم بیشتر مسئله این بود که این سازمان به وزارتخانه تبدیل شود تا نمایندگان محترم مجلس که نماینده مردم هستند و
میراث دار مردم این کشور هستند، نظارت داشته باشند. در حقیقت مردم میراث خودشان را تحویل نمایندگان محترم مجلس داده
اند. نمایندگان مجلس هم یک وزیر قرار داده اند که میراث این ملت کهنسال را اداره کند. خب باید نظارت کنند. قبلاً که نظارت اتفاق
نمی افتاد گفته می شد، چون رئیس جمهور باید پاسخگو باشد، بار سیاسی دارد و ممکن نیست. اگر به صورت وزارتخانه باشد ما می



توانیم نظارت خود را انجام بدهیم. متأسفانه مجلس قبلی که به پایان رسید. مجلس جدید هم که تشکیل شده بیشتر توجهش به رفع

 
مشکلات معیشتی مردم جلب شده است و به نظر من از بحث فرهنگ غافل شده است. 

نمایندگان مجلس و نمایندگان حوزه خوزستان باید از وزیر میراث فرهنگی سؤال کنند و استیضاح کنند. به نظر من اتفاقات عجیبی
در خطه خوزستان در حوزه میراث فرهنگی در حال رخ دادن است. یک مقدار نگران کننده است که مبادا دارند از این خطه هویت
زدایی می کنند. بی محابا محوطه هاي تاریخی را صاف می کنند. این اصلاً قابل قبول نیست. محوطه هاي تاریخی، فرهنگی که
باستان شناسان ما با زحمت و مشقت کاوش کرده اند و از دل آنجا آثار بسیار با ارزشی استخراج کرده اند که دنیا را متحیر کرده است،
آن وقت ما بلدوزر می بریم و آن محوطه را صاف می کنیم. بعد میراث فرهنگی در آنجا واکنش نشان نمی دهد و یا می گوید از عهده

 
من خارج است. به خاطر اینکه یک راه معدن را درست کنند یک اثر تاریخی باید از بین برود. 

بعد تازه معاون رئیس جمهور به میراث فرهنگی می گوید این مسئله را بررسی کند. به نظر من میراث فرهنگی در این زمینه خیلی
داره کوتاهی می کند که براي هویت تاریخی، فرهنگی کشور ایران یک اعلام خطر است. کشور هاي دیگري که هویت تاریخی،
فرهنگی ندارند، به صورت مصنوعی براي خودشان هویت تاریخی و فرهنگی درست می کنند. کشور امارات بادگیر هاي بندري ما را
آنجا می برد بازسازي می کند و براي خودش هویت بادگیر ایجاد می کند و می خواهد بادگیر را با نام کشور امارات ثبت جهانی کند.
اشکال ندارد بادگیر به آنجا هم تعمیم پیدا کند. اما اصل هویت بادگیر مربوط به کجاست؟ چرا نسبت به این بخش ها بی توجه
هستیم؟ اینقدر بذل و بخشش می کنیم که تمام کشور هاي حوزه فرهنگ ایرانی هر کدام یک قسمتی از این فرهنگ ایران را به نام
خودشان ثبت می کنند و ما نظاره گر هستیم! خیلی بخشنده هستیم، ولی فردا براي خودمان هیچ هویتی باقی نمی ماند. باید در
زمینه میراث فرهنگی دقت کنیم و متاسفانه در این زمینه خیلی کم کاري شده است. میراث فرهنگی باید پژوهش، حفاظت، احیا و
معرفی میراث فرهنگی را براي فرهنگ غنی کشور ایران در اولویت قرار دهد. مزیت نسبی ما در دنیا مزیت تاریخی، فرهنگی ما است.
اینقدر که ما هزینه خودرو کردیم اگر این پول را صرف میراث فرهنگی مان می کردیم الان در دنیا نمونه بودیم. بیشترین جذب

 
گردشگر را هم داشتیم. 

ما می توانستیم بهتر از خودروسازي در بحث متناسب با خودمان جذب گردشگر کنیم و درآمد ارزي و اشتغال ایجاد کنیم. ولی
متأسفانه پول ها را صرف شرکت هاي خودروسازي کرده ایم و در نهایت هم یک خودرو درست و حسابی که بتواند با خودروسازي دنیا
رقابت کند، نداریم از آن طرف هم میراث فرهنگی مان از بین رفته است. باید به این مسئله دقت کنیم که مزیت نسبی ما در دنیا بعد
تاریخی، فرهنگی ما است. باید براي این مزیت اهمیت قائل شویم و بر روي آن سرمایه گذاري کنیم. دنیا ما را تمسخر می کند. یکی

 
بر سر شاخ و بن می برید. چرا از داشته هایتان حفاظت نمی کنید؟! 

به نظر من صنایع دستی در بین سه حوزه میراث و گردشگري خیلی مظلوم واقع شده است. کسانی که در این حوزه فعال بوده اند
مورد بی مهري هاي خیلی عجیبی قرار گرفته اند. به نظر شما اصلا حضور صنایع دستی کنار میراث و گردشگري لازم است یا اینکه به

 
زیر شاخه وزرات صنعت برگردد و زیر مجموعه صنعت فرش قرار بگیرد؟ 

به نظر من صنایع دستی وابستگی شدیدي به میراث فرهنگی و گردشگري دارد. صنایع دستی در حقیقت همان هنر هاي سنتی ما
است. یعنی بخشی از صنایع دستی هنر هاي سنتی ما است که به عنوان صنایع دستی از آن یاد می کنیم. در دوران قاجاریه از آن به
عنوان هنر هاي مستظرفه یاد می کردند. به خاطر این که بن مایه هاي فرهنگی دارد به عنوان هنر هاي سنتی از آن یاد می کنند.
البته وقتی می خواهیم تولید انبوه کنیم به سمت صنایع دستی می رویم، ولی هنر هاي سنتی خودمان را هم به عنوان شاخص هایی
براي توسعه صنایع دستی حفظ می کنیم. یعنی صنایع دستی ما باید مبتنی بر هنر هاي سنتی ما رشد و توسعه پیدا کند. صنایع
دستی یک تولید انبوه از ریشه هاي هنري است که در ایران ثبت و ضبط است و این مسئله به صنایع دستی اهمیت می دهد. من یک



مثال عینی براي شما در خصوص ارتباط این سه تا می زنم. اگر به میدان نقش جهان اصفهان رفته باشید ترکیب این سه را می بینید.
از یک طرف میدان نقش جهان با عناصر عالی قاپو، مسجد امام و مسجد شیخ لطف االله و سر در قیصریه و رینگ اطرافش مغازه ها
هستند. یک مجموعه تاریخی ارزشمند و بسیار بی نظیر در دنیا است. از آن طرف آن صنایع دستی که در این مغازه ها خودنمایی می
کنند و ارزش این مجموعه را دو چندان می کنند. سومین مسئله مهم بحث جذب گردشگر است که شما می بینید گردشگران چگونه

 
جذب این مجموعه می شوند و استفاده می کنند. جالب این است که این سه به هم پیوسته هستند. 

می گوییم میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگري به هم پیوند بخورد منتهی با یک مدیریت بسیار هوشمندانه باید این اتفاق رخ
دهد. اینگونه نباشد که مثلاً به ضرر صنایع دستی و یا به ضرر میراث فرهنگی اتفاق بیفتد. اینگونه نباشد که، چون گردشگري بیشتر
یک پُز دارد، فقط آن را مطرح کنیم. اخیراً که وزیر محترم میراث فرهنگی با کشور ونزوئلا می خواهند مبادله گردشگري کنند. چگونه
اینکار انجام خواهد شد، نه اقتصاد ما مناسب است نه اقتصاد آنها. حتی فاصله ما هم مناسب نیست. کسی حتی نمی تواند بلیط
هواپیماي آن را تأمین کند که به آنجا برود یا از آنجا به ایران بیاید. بعد هم بر اساس آماري که گفتیم توان گردشگري ما بیشتر از
طریق کشور هاي منطقه بود باید بر روي این ها سرمایه گذاري کنیم. این تشخیص هاي نادرست باعث می شود که به صنایع دستی
هم آنگونه که باید و شاید اهمیت ندهیم. این سه موضوع باید با همدیگر در ارتباط باشند. صنایع دستی با آن عظمت خودش می تواند

 
جنبه هاي مختلفی را در بحث گردشگري رونق دهد. ولی متاسفانه از موارد متعددي در رنج است. 

عدم دسترسی به مواد اولیه. برخی از مواد اولیه باید با ارز وارد شود و، چون مشکل ارزي داریم و سیاست گذاري هم نشده با مشکل
مواجه هستیم. مواد اولیه با کیفیت پایین از بعضی از کشور ها وارد می شود که مناسب نیست. تورم بالا باعث افزایش قیمت ها شده
است و درآمدزایی را بر صنایع دستی مشکل کرده است. سیاست هاي ارزي به ضرر آن ها تمام می شود، بازارچه هاي صنایع دستی
تعطیل شده است. فروش محصولات صنایع دستی با مشکل مواجه شده است. کارگاه هاي صنایع دستی با مشکل نقدینگی مواجه
هستند. چون از یک طرف می خواهند مواد اولیه بگیرند گران است و نمی توانند تهیه کنند. از آن طرف تولیداتشان گران شده است و

 
صادرات هم که نیست لذا نمی توانند محصولاتشان را بفروشند؛ و دچار رکود شده اند. 

بسته شدن مرز ها و عدم صادرات مشکل ایجاد کرده است. توقف گردشگري ورودي نیز بر مشکلاتشان اضافه کرده است. متاسفانه
بالاتر از همه عدم وحدت میان تولیدکنندگان در صنایع دستی است. معاونت صنایع دستی وزارتخانه باید تلاش کند در بحث صنایع
دستی به صورت دموکراتیک ابتدا در شهرستان ها یک کانون هایی براي صنایع دستی درست شود. بعد نمایندگان آن ها به استان
بیایند از بین آن ها نمایندگانی براي کشور انتخاب شوند و اتحادیه صنایع دستی را به صورت کشوري داشته باشیم. این یک اتحادیه
مردمی باشد نه اینکه خودساخته باشد. الان برخی از انجمن ها خودساخته هستند. باید یک اتحادیه مبتنی بر تولید کنندگان صنایع
دستی باشد. بعد از اینکه این اتحادیه درست شد لازم است یک نهادي را براي جهت دهی به تولیدات و بازاریابی و تبلیغات و صادرات
صنایع دستی درست کند. متاسفانه الان به گونه اي است که صنایع دستی را یک عده اي خریداري می کنند و بعد صادر می کنند و
ارزش افزوده آن به خودشان تعلق می گیرد. از تولید کننده ارزان می خرند و در آنجا گران می فروشند و ارزش افزوده به تولید کننده
تعلق نمی گیرد. در صورتی که این ارزش افزوده باید به خود تولید کننده تعلق بگیرد. راهکارش این است که از طریق اتحادیه شان
یک نهاد صادراتی درست کنند و آن نهاد صادراتی شکل بگیرد و صنایع دستی را جهت دهی کند که چه چیزي تولید کنند و برایشان

 
بازاریابی، تبلیغات و صادرات کند و ارزش افزوده هم به آن ها برگشت شود. 

بیمه کلیه تولید کنندگان صنایع دستی الزامی است. ساماندهی تولید کنندگان صنایع دستی الزامی است. گفتیم از حدود دو میلیون
نفر حدود سیصد یا چهارصد هزار نفر ساماندهی شده اند. این ها نیاز دارند که تحت پوشش قرار بگیرند. بر جنبه هاي هنري صنایع
دستی براي بازار هاي صادراتی و بر جنبه هاي کاربردي براي بازار هاي داخلی تأکید شود. آن چیزي که مهم است بر توسعه و رونق
گردشگري تأکید شود که بتواند به صنایع دستی هم کمک کند. تولیدات صنایع دستی یا باید صادر شوند که متأسفانه الان آن نهاد



صادراتی مناسب وجود ندارد. یا باید به گردشگر فروخته شود که الان گردشگر نیست. یا باید مصرف کننده داخلی استفاده کند که آن
هم به لحاظ سرانه پایین اقتصادي مردم، کسی نمی خرد؛ بنابراین صنایع دستی الان با این مشکلات عمده مواجه است. اما از این
لحاظ که صنایع دستی در یکپارچگی میراث فرهنگی و گردشگري باشد کار مطلوبی است، ولی باید اعمال مدیریت شود و با یک
مدیریت خوب هر سه حوزه مشکلاتشان حل شود. الان هر سه حوزه مشکل مدیریتی دارند که ان شاءاالله با یک مدیریت آگاهانه،

 
خلاقانه و عالی اداره شوند. 

شعار سال؛ با اندکی تلخیص و اضافات برگرفته از دیدار نیوز، تاریخ انتشار: 5 فروردین 1400، کد خبر: 84145،
www.didarnews.ir



اسبقیان: تولید داخلی راهبرد مهم بی اثر کردن تحریم در ورزش است

منبع: وزارت ورزش و جوانانشماره خبر:  22  |  تاریخ: 1400/01/06

 
 

رییس فدراسیون جانبازان و معلولین در تشریح و تبین شعار سال 1400 گفت: مقام معظم رهبري با درایت و تدبیر و با تکیه بر تولید

 
داخلی به دنبال بی اثر کردن تحریم ها هستند. 

به گزارش پایگاه خبري وزارت ورزش و جوانان ، «سیدمحمدشروین اسبقیان» در گفت وگو با خبرنگار ایرنا بابیان اینکه در چند دهه
گذشته تحریم هاي یک جانبه غرب مشکلاتی را براي مردم ایران ایجاد کرده است اظهار داشت: یکی از ابزارهاي مهم بی اثر کردن
تحریم خودکفایی در بخش هاي مختلف است و مقام معظم رهبري نیز با درایت خود در چند سال گذشته مسئله تولید داخلی را
برجسته کردند تا با کمترین هزینه ممکن این تحریم ها را بی اثر کنند. او ادامه داد: تحریم تنها در بخش اقتصادي و سیاسی نیست
بلکه ورزش ما از این اقدام غرب نیز آسیب می بیند. متاسفانه در چند سال گذشته برخی از مشکلات تحریمی در مسیر ورزش ایران

 
موانع ایجاد کرده است و واردات وسایل ورزشی نیز از این تحریم ها بی نصیب نبوده است. 

وي لفزود: اگر شعار سال 1400 به عنوان یک راهبرد در دستور کار قرار گیرد بدون شک در آینده شاهد بی اثر بودن تحریم ها
خواهیم بود. وزارت ورزش و جوانان به همراه کمیته هاي ملی المپیک و پارالمپیک بدون شک برنامه مهمی براي پشتیبانی و مانع

 
زدایی از تولید داخلی خواهند داشت. 

اسبقیان با یادآوري اقدامات این فدراسیون در سال جهش تولید اضافه کرد: ما در این سال در وسایلی مانند توپ بوچیا، میز پرس وزنه

 
برداري و چند وسیله دیگر اقدامات مهمی را انجام دادیم و به دنبال تکمیل زنجیره تولید ملی در ورزش هستیم. 

معاون سابق وزارت ورزش و جوانان عنوان کرد: اگر سرمایه گذاري داخلی در بخش تولیدات ورزشی انجام شود چند مزیت مهم
اقتصادي خواهد داشت. نخست اینکه این کارگاه هاي تولید به جایی براي اشتغال جوانان تبدیل می شود در ادامه موجب خواهد شد

 
تا در بسیاري از وسایل ورزشی ما به خودکفایی رسیده و از خروج ارز در کشور جلوگیري کنیم. 

وي افزود: همچنین با تولید انبوه وسایل ورزشی می شود بازار منطقه را در اختیار گرفت و ارزآوري کرد که این اقدامات مهم ترین

 
حربه هاي اقتصادي براي کم اثر کردن تحریم است. 

 
منبع : ایرنا 
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85 هزار دلار صنایع دستی از چهارمحال و بختیاري صادر شد

منبع: عصر ایرانشماره خبر:  23  |  تاریخ: 1400/01/06

چهارمحال و بختیاري 12 هزار هنرمند صنایع دستی دارد که از این تعداد پنج هزار و 500 تا 6 هزارنفر به صورت فعال در
حال تولید محصولات صنایع دستی و هنرهاي سنتی هستند.

چهارمحال و بختیاري 12 هزار هنرمند صنایع دستی دارد که از این تعداد پنج هزار و 500 تا 6 هزارنفر به صورت فعال در حال

 
تولید محصولات صنایع دستی و هنرهاي سنتی هستند.  

معاون صنایع دستی و هنرهاي سنتی اداره کل میراث فرهنگی،
گردشگري و صنایع دستی چهارمحال و بختیاري گفت: در سال
گذشته 85 هزار و 252 دلار انواع تولیدات صنایع دستی از این

 
استان به خارج از کشور صادر شده است. 

به گزارش روز جمعه ایرنا از اداره کل میراث فرهنگی، گردشگري
و صنایع دستی چهارمحال و بختیاري، مهرداد رئیسی افزود: از
این میزان صادرات، 44 هزار و 680 دلار مربوط به تولیدات

 
نمدي و 40 هزار و 572 دلار مختص صادرات چمدانی است. 

وي انواع نمد، نقره، مصنوعات نقره و سنگ هاي قیمتی، نیمه قیمتی و زینتی مانند فیروزه، عقیق، شرف الشمس و کوارتز را از جمله

 
صنایع دستی صادر شده از چهارمحال و بختیاري به کشورهاي فرانسه، دبی، ترکیه، ایالات متحده عربی و عراق بیان کرد. 

رئیسی در ادامه با بیان اینکه در سال گذشته یک هزار و 454 مجوز فعالیت صنایع دستی در این استان صادر و تمدید شد، تصریح
کرد: این مجوزها شامل پروانه تولید کارگاهی، پروانه تولید انفرادي، جواز تأسیس کارگاه و کارت شناسایی هنرمندان بوده است و با
صدور مجوز فعالیت جدید در حوزه صنایع دستی و هنرهاي سنتی در سال گذشته، زمینه اشتغال مستقیم براي یک هزار و 325 نفر

 
فراهم شد. 

وي یادآور شد: 758 نفر نیز در سال 99 در دوره هاي آموزش هاي صنایع دستی شرکت کردند که از این تعداد، 114 نفر آموزش هاي

 
مربوط به شاغلان، 544 نفر آموزش هاي عمومی و 100 نفر آموزش هاي کار و دانش را در این مدت فرا گرفتند. 

رئیسی به احیا و باززنده سازي رشته صنایع دستی منسوخ شده "سفره بافی" در سال 99 نیز اشاره کرد و گفت: هنرمندان این رشته

 
هم اکنون در دهستان بارز و چالدراز شهرستان لردگان مشغول به فعالیت هستند. 

وي ثبت نشان جغرافیایی صنایع دستی براي پرونده نمد شهرکرد را از دیگر فعالیت هاي انجام شده در راستاي توسعه صنایع دستی



 
استان در سال گذشته عنوان کرد. 

به گزارش ایرنا، چهارمحال و بختیاري 12 هزار هنرمند صنایع دستی دارد که از این تعداد پنج هزار و 500 تا 6 هزارنفر به صورت

 
فعال در حال تولید محصولات صنایع دستی و هنرهاي سنتی هستند. 

asriran.com/003G3p :لینک کوتاه



بزرگ ترین موانع تولید در کشور چیست؟

منبع: ایراسینشماره خبر:  24  |  تاریخ: 1400/01/06

«فارغ از مشکلاتی که اکنون بر سر راه صادرات کالاهاي ایرانی وجود دارد، بزرگ ترین مانع تولید در کشور، مجوزهاي دست
وپاگیر است.»

«فارغ از مشکلاتی که اکنون بر سر راه صادرات کالاهاي
ایرانی وجود دارد، بزرگ ترین مانع تولید در کشور،

 
مجوزهاي دست وپاگیر است.» 

به گزارش ایراسین، در طول دهه 1390 شمسی، تنها یک
سال شعاري غیراقتصادي داشته است. «جهاد اقتصادي»،
«تولید ملی و حمایت از کار و سرمایه ایرانی»، «حماسه
سیاسی و حماسه اقتصادي»، «اقتصاد و فرهنگ، با عزم

ملی و مدیریت جهادي»، «اقتصاد مقاومتی؛ اقدام و عمل»، «اقتصاد مقاومتی، تولید-اشتغال»، «حمایت از کالاي ایرانی»، «رونق
تولید» و «جهش تولید» 9 شعاري است که نشان از تأکید رهبري بر حوزه اقتصاد دارد و لزوم انجام اقدامات مؤثرتر در این حوزه را
یادآوري می کنند. سال جاري نیز با شعار «تولید؛ پشتیبانی ها، مانع زدایی ها» بر ضرورت حذف موانع از سر راه تولید کشور تمرکز

 
کرده است. 

حال در این میان نقش بازار سرمایه به عنوان نهادي که بخشی از تأمین مالی بسیاري از بنگاه هاي تولیدي بزرگ را بر عهده دارد،

 
چیست؟ 

در این رابطه با سعید ابراهیمی تحلیلگر و کارشناس مسائل بازار سرمایه گفت وگو انجام شده است. وي درباره شعار امسال گفت: رهبر
معظم انقلاب با درایت کامل، شعار امسال را انتخاب کردند. ایشان چند سال است که بر این موضوع تأکید دارند، اما شناسایی نقاط
ضعف و موانع تولید یکی از بخش هایی است که ضرورت دارد به آن توجه شود. خوشبختانه در انتخاب شعار امسال نیز به این موضوع

 
توجه شده است. 

 
ضرورت ورود دستگاه قضا و مجلس 

وي ادامه داد: فارغ از مشکلاتی که اکنون بر سر راه صادرات کالاهاي ایرانی وجود دارد، بزرگ ترین مانع تولید در کشور، مجوزهاي
دست وپاگیر است. صدور این مجوزها به منبع درآمد بسیاري از سازمان ها تبدیل شده است؛ براین اساس ضرورت دارد با توجه به

 
سامانه هایی که ایجاد شده، جلوي صدور این مجوزها و الزام تولیدکنندگان به دریافت آن ها گرفته شود. 

ابراهیمی یادآور شد: اکنون وضعیت به گونه اي است افرادي که تمایل به کار تولیدي دارند، به قدري باید در پی دریافت مجوزهاي
مختلف بروند که در نهایت خسته می شوند و بسیاري به همین دلیل قید تولید را می زنند. این مساله یکی از مهم ترین موانع تولید
است و باید سازمان هاي مربوطه جلوي این روند را بگیرند. حتی اگر نیاز است، دستگاه هاي مختلف مانند قوه قضائیه و مجلس نیز

 
باید به این مساله توجه کرده و دریافت برخی مجوزها را حذف کنند. 



 
غفلت از برندسازي تولیدات باکیفیت ایرانی 

وي موضوع دیگر را استفاده شرکت هاي تولیدي از ظرفیت هاي داخلی دانست و گفت: متأسفانه به اندازه کافی به نیروي انسانی و
دانشی که براي تولید محصولات مختلف دارند، توجه نمی شود. بر همین اساس همچنان اولویت بسیاري از مردم استفاده از کالاي
خارجی است. بحث ضعف در برندسازي نیز واقعیتی است که باید به آن توجه شود. این در حالی است که توان تولیدي کشور قابل

 
توجه بوده و مردم می توانند از تولیدات باکیفیت داخلی استفاده کنند. 

این تحلیلگر بازار سرمایه به نقش این بازار در پشتیبانی از تولید نیز اشاره کرد و افزود: سازمان بورس باید برخی موارد را براي تسهیل
ورود شرکت ها به بورس فراهم کند. این موضوع علاوه بر اینکه باعث عمق بخشی به بازار می شود، می تواند موجب افزایش قدرت

 
شرکت هایی شود که وارد بورس می شوند. 

یکی از ضعف هاي عمده اي که در این موضوع از سوي سازمان بورس وجود دارد، از بین بردن اعتماد مردم است. در این زمینه
ضرورت دارد به جاي اینکه قوانین شبانه وضع شود، با استفاده از قوانین درست و ظرفیت هاي موجود، اعتماد را به بازار سرمایه جلب

 
کنیم و مردم را به سمت این بازار سوق دهیم تا در تولیدات داخلی سرمایه گذاري کنند. 

 
بورس و حمایت از تولید با سرمایه هاي مردمی 

ابراهیمی با یادآوري اینکه هر شرکتی در بازار سرمایه حضور دارد، یعنی در این کشور کار تولیدي انجام می دهد، اظهار کرد: هر پولی

 
که وارد بازار سرمایه می شود، می تواند براي کمک به رشد این شرکت ها هزینه شود. 

شرکت ها وارد بازار سرمایه می شوند براي اینکه بتوانند قدرت مضاعفی را با جذب نقدینگی از این بازار، وارد کارخانه هاي خود کنند.
در نتیجه بازار سرمایه با ایجاد اعتماد و وضع قوانین درست براي حمایت از صنایع و امنیت بخشی به سرمایه مردم، می تواند تولید در

 
کشور را تسهیل کند. 

وي درباره چشم انداز کلی بازار سرمایه در سال جاري گفت: اگر اتفاق خاصی رخ ندهد، با جذب اعتماد مردم و ورود نقدینگی بیشتر،
یک روند صعودي متعادل را براي سال 1400 و به ویژه نیمه دوم سال می توان متصور بود و شاخص کل نیز احتمالاً بتواند سقف

 
قبلی خود را دوباره فتح کند و حتی به برخی از اهداف جدیدي نیز که پیش روي خود دارد، دست یابد. 

 
مستعدترین صنایع براي رشد در سال 1400 

این کارشناس مسائل بورسی درباره گروه هاي مستعد رشد در سال 1400 نیز گفت: گروه هاي فلزي، پالایشی و سیمانی می توانند
رشد خوبی را تجربه کنند. همچنین این احتمال وجود دارد که گروه دارویی نیز رشد مناسبی داشته باشد. از یک سو بحث افزایش
قیمت کامودیتی ها را در جهان داریم. اگر ما در این حوزه بیش از پیش روي صادرات خود تمرکز کنیم، سهام شرکت هایی که درآمد

 
ارزي دارند، رشد خوبی خواهد داشت. 

همچنین اگر با توجه به شعار سال، بحث تولید داخلی بیش از پیش جدي گرفته شود، سهام شرکت هایی که درآمد ریالی دارند نیز

 
می تواند رشد مناسبی را تجربه کند. 

ابراهیمی، اصلی ترین چالش بازار سرمایه در سال جاري را خلأ مدیرانی دانست که تفکر روشن تر و به روزتري داشته باشند. در واقع

 
چالش ها در این بازار، تقابل تفکرهاي قدیمی و ایده هاي جدید است. 

به گفته وي، مدیران کنونی نیز از مشاوران جوان تر که ایده هاي به روزتري دارند، استفاده نمی کنند. اکنون برخی از افرادي که در
بازار سرمایه ایران فعالیت می کنند، به شدت تفکرات جذاب و به روزي دارند و لازم است سازمان بورس از چنین افرادي استفاده کند.

منبع: ایرنا





ضرورت فراهم کردن زمینه صادرات تولیدات داخل براي تحقق شعار سال

منبع: ایراسینشماره خبر:  25  |  تاریخ: 1400/01/06

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: زمینه صادرات را باید براي تولیدکنندگان فراهم کنیم تا بتوانند محصولات خود را
در خارج از ایران به فروش برسانند، این اقدام علاوه بر رشد واحد تولیدي باعث کاهش قیمت تمام شده می شود.

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: زمینه صادرات را
باید براي تولیدکنندگان فراهم کنیم تا بتوانند محصولات
خود را در خارج از ایران به فروش برسانند، این اقدام علاوه
بر رشد واحد تولیدي باعث کاهش قیمت تمام شده می

 
شود. 

به گزارش ایراسین، «علی آقامحمدي» با اشاره به شعار
مطرح شده از سوي رهبر معظم انقلاب مبنی بر تولید،

پشتیبانی و مانع زدایی ها اظهار داشت: کشور ایران از لحاظ موقعیت جغرافیایی، ظرفیت هاي نیروي انسانی و همچنین در سال هاي

 
اخیر از لحاظ توانایی تولید تکنولوژي و تبدیل علم بر ثروت موقعیت هاي مناسبی را در اختیار داشته است. 

وي با بیان اینکه تولید می تواند همه این امکانات را به صحنه ظهور برساند، افزود: تولید مستلزم سرمایه گذاري است، چه سرمایه

 
گذاري براي تولیدهایی که به تازگی ایجاد می شود، یا سرمایه در گردش براي تولیدهایی که وجود دارد و باید تداوم پیدا کند. 

آقامحمدي خاطرنشان کرد: سرمایه گذاري نیازمند محیطی است که سرمایه گذاران احساس امنیت و احترام کنند و از طرف دیگر

 
بازدهی سرمایه گذاري مثبت باشد. 

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام افزود: بازدهی سرمایه گذاري در ایران در مواردي که طرح ها درست انتخاب شده و با مشورت
صاحب نظران و با مطالعه درست صورت گرفته، خوب و مناسب است، به جز مواردي که راه اشتباها طی شده یا مدیریت کار صحیح

 
نبوده است. 

وي با تاکید بر اینکه باید در کشور ثبات اقتصادي و حمایت از سرمایه گذاري وجود داشته باشد، اظهار داشت: حمایت از سرمایه

 
گذاري بدین معنا است که در ابتدا سرمایه گذار از لحاظ اجتماعی داراي شخصیت ممتاز و برجسته اي باشد. 

آقامحمدي با اشاره به اینکه ما در شرایط فعلی از اینکه شخصیت هاي تولیدکننده را به عنوان شخصیت هاي موثر در امور کشور
معرفی کنیم ابا داریم، گفت: ممکن است بسیاري از شخصیت هایی که مورد احترام هستند اما تاثیر چندانی در توسعه کشور ندارند

 
همه بشناسیم اما افرادي را که چرخه اقتصاد کشور را اداره و اشتغال را براي مردم فراهم می کنند، نشناسیم. 

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام تاکید کرد: هیچ مسابقه اي وجود ندارد که نشان دهد چه کسانی بیش از 20 هزار نفر، 10 هزار

 
نفر یا حتی پنج هزار نفر را در واحدهاي تولیدي به اشتغال گرفته اند و اشتغالی مطمئن و پایدار را ایجاد کرده اند. 



عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام ادامه داد: در مقابل سازمان هایی درست کردیم که آنها براي وصول مطالباتشان توجه نمی کنند
که تولیدکننده در چه وضعیتی قرار دارد؛ بنابراین حمایت ها و مشوق ها باید فراهم باشد، همچنین از لحاظ تامین مالی باید همه

 
ابزارها به کار گرفته شود و بازار پول و بازار سرمایه توامان همراهی کنند. 

وي گفت: باید موقعیتی فراهم شود تا در صورت ایجاد مشکل براي تولیدکنندگان همه همراه تولیدکننده باشند تا به زمین نخورد،

 
واحد تولیدي تعطیل نشود یا فعالیت هاي آن با کندي پیش نرود. 

 
آقامحمدي تصریح کرد: از لحاظ تکنولوژي از به روزآوري واحدهاي تولیدي مراقب کنیم تا پشتیبانی هاي لازم از آنها صورت گیرد. 

عضو مجمع تشخیص مصحلت نظام با تاکید بر اینکه باید موانع از سر راه تولیدکنندگان برداشته شود، افزود: وقتی فردي به دنبال اخذ
مجوز است آن را با تعدادي از دستگاه ها درگیر می کنیم در حالی که وظیفه دولت و حاکمیت است تا نهادهاي خود را متمرکز و

 
محل هاي سرمایه گذاري را معین کند. 

آقا محمدي خاطرنشان کرد: جایی که باید مجوز محیط زیست یا مجوزهاي مختلف را داشته باشد باید همه را یکپارچه کنیم و آمایش

 
سرزمینی تولیدات را در نظر بگیریم. 

وي ادامه داد: از طرف دیگر باید به طور حتم استراتژي توسعه صنعتی و کشاورزي را با یکدیگر مرتبط کنیم و هر یک از آنها استراتژي

 
توسعه خود را به طور کامل داشته باشند. 

آقامحمدي اظهار داشت: این اقدام نیازمند آن است تا از ابتداي سال جاري دستگاه هاي اجرایی کشور با یکدیگر کمک کنند، زنجیره

 
ها را شکل دهند و زنجیره هاي تولید کشور را تحت حمایت همه جانبه قرار دهند. 

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام با بیان اینکه در زنجیره تولید، واحد کوچک و بزرگ دیگر هیچ تفاوتی با یکدیگر ندارند، گفت:

 
تولید واحد کوچک در اختیار واحد بزرگ تر قرار می گیرد و همه در یک راستا محصول را به بازار عرضه می کنند. 

وي با بیان اینکه زمینه صادرات را باید براي آنها فراهم کنیم تا بتوانند محصولات خود را در خارج از ایران به فروش برسانند، اظهار
داشت: این اقدام علاوه بر اینکه به دلیل افزایش حجم کالاي تولید باعث افزایش کیفیت محصول، رشد واحد تولیدي و کاهش قیمت

 
تمام شده می شود، باعث خواهد شد که مصرف کننده نیز مورد حمایت قرار گیرد. 

وي با اشاره به اینکه باید با واحدهاي تولیدي در مورد استانداردها بحث و مذاکره کرد و کمک کنیم تا استانداردهاي مورد نیاز را
رعایت کنند، افزود: اگر براي رسیدن به آن استانداردها نیازمند سرمایه گذاري هستند باید زمینه لازم براي سرمایه گذاري را فراهم

 
کنیم. 

آقامحمدي خاطرنشان کرد: امیدواریم بعد از سه سال که بحث تولید و جهش تولید مطرح شده بود و اینک تولید، پشتیبانی ها و مانع
زدایی ها که به عنوان شعار سال مطرح شده است موفق شویم مانند سال 99 که جهش تولید خیز مناسبی را آغاز کرد این خیز ادامه

 
پیدا کند، کشور در سال 1400 به موفقیت بزرگی دست پیدا کند و نرخ رشد تولید ناخالص داخلی به سرعت تغییر کند. 



منبع: ایرنا



باید رئیس جمهوري انتخاب کنیم که شاخص هاي مدنظر رهبري را داشته باشد

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  26  |  تاریخ: 1400/01/06

دبیرکل جبهه حامیان قانون گفت: رئیس جمهوري که انتخاب می کنیم باید شاخص هاي مدنظر رهبري اعم از کارآمدي و
پاکدستی را داشته باشد.

حسن لطفی دبیرکل جبهه حامیان قانون در گفت و گو با
خبرنگار احزاب و تشکل هاي گروه سیاسی باشگاه
خبرنگاران جوان، با اشاره به شعار سال 1400 گفت: مقام
معظم رهبري هر ساله پیامی نوروزي را به مناسبت آغاز
سال جدید بیان می کنند که این بیانات باید با جدیت
هرچه تمام تر، نصب العین مسئولین کشور علی الخصوص
مدیران اجرایی، نمایندگان مجلس شوراي اسلامی، قوه

 
قضائیه و تمام ارگان ها و نهاد ها و مردم قرار گیرد. 

لطفی افزود: ما هم در هر جایگاهی که قرار داریم باید در
همین راستا و با هدف قراردادن رهنمود ها و بیانات مقام معظم رهبري، قدم هاي کارآمدي به سمت اجرایی شدن فرمایشات رهبري

 
در پشتیبانی از تولید و رفع موانع قدم بر داریم. 

او ادامه داد: اگر بخواهیم اهمیت موضوعی که رهبري در شعار امسال رو نمایی کردند را بررسی کنیم، باید گفت که از سال 1368 که
حضرت آیت االله خامنه اي پس از امام خمینی (ره) به رهبري انقلاب اسلامی برگزیده شدند، نزدیک 32 سال می گذرد. ایشان از سال
1369 به بعد در ابتداي سال بر یک مساله و موضوع به عنوان مساله مورد تاکید نظام اشاره می کردند تا اینکه به طور رسمی از سال
1378 بنا را بر نام گذاري سال ها گذاشته و در سخنرانی نوروزي شان نام سال را انتخاب و معرفی می کردند و از سال 1390 تاکنون
اگر دقت کرده باشید اکثریت یا به قولی تمام نام گذاري ها از سوي مقام معظم رهبري برگرفته از اقتصاد و تولید بوده است که نشان

 
دهنده دغدغه ایشان به موضوع اقتصاد مقاومتی، تولید، اشتغال جوانان است. 

دبیرکل جبهه حامیان قانون در پایان گفت: باید با در نظر گرفتن رهنمود هاي مقام معظم رهبري اول از همه به فکر پرشور کردن و
بالا بردن مشارکت مردم در انتخابات 1400 باشیم و دوم اینکه بتوانیم رئیس جمهوري انتخاب کنیم که فاکتور و شاخص هاي مورد

نظر و تاکیدات رهبري اعم از دولت جوان انقلابی و کارآمدي و پاکدستی را دارا باشد.



لزوم تلاش همه جانبه براي حل مشکلات کهنه شده و گره خورده در لرستان

منبع: پایگاه خبري یافتهشماره خبر:  27  |  تاریخ: 1400/01/06

نماینده ولی فقیه در لرستان تاکید کرد: خبرگزاري ها، رسانه ها، اهل قلم و سخن این مطالبات استان را بگویند و بنویسند و
دنبال کنند، اما بر پایه اخلاق مداري، عدالت خواهی، روش صحیح و به دور از پرخاشگري رسانه اي صورت گیرد، زیرا

مشکلات کهنه شده و گره ها محکم شده و باید با تلاش و کوشش همه جانبه مشکلات را ...

نماینده ولی فقیه در لرستان تاکید کرد: خبرگزاري ها، رسانه ها، اهل قلم و سخن این مطالبات استان را بگویند و بنویسند و
دنبال کنند، اما بر پایه اخلاق مداري، عدالت خواهی، روش صحیح و به دور از پرخاشگري رسانه اي صورت گیرد، زیرا مشکلات کهنه

 
شده و گره ها محکم شده و باید با تلاش و کوشش همه جانبه مشکلات را برطرف کنیم. 

به گزارش یافته، حجت الاسلام والمسلمین "سید احمدرضا شاهرخی" در خطبه هاي نماز جمعه این هفته خرم آباد که ششم
فروردین ماه 1400 در مصلی الغدیر برگزار شد، با سفارش همگان به تقواي الهی اظهار داشت: اجتماع ما نمازگزاران در این راستا

 
است که همه ما به آموزه هاي الهی عمل کنیم، واجبات را انجام دهیم و از محرمات پرهیز کنیم. 

وي عنوان کرد: اعمال نیکویی که به سختی آن ها را انجام داده ایم و در کارنامه ما ثبت و ضبط شده است، این اعمال را حفظ و

 
نگهداري کنیم. 

نماینده ولی فقیه در لرستان افزود: انجام اعمال نیکو و پسندیده اي که رضایت خدا را در پی داشته باشد کار سختی است، ولی حفظ

 
و نگهداري آن سخت تر و دشوارتر است. 

حجت الاسلام شاهرخی با تأکید بر اینکه لازمه ایمان، تسلیم بودن و اطاعت از فرامین الهی و رسول گرامی اسلام (ص) است بیان
داشت: برخی از دستورات دین ثابت است و تغییر نمی کند، این ها فرامینی است که از سوي خداوند متعال براي ما نازل می شود،

 
بعضی از دستورات و فرامین با مقتضیات زمان، ممکن است دچار تحول شود. 

وي با بیان اینکه مؤمن نباید نسبت به اعمالی که انجام می دهد مغرور باشد گفت: اعمال در معرض خطر است، اگر انسان مراقبت

 
نکند همین اعمال نیکو و پسندیده او باطل می شود. 

نماینده ولی فقیه در لرستان با تاکید بر اینکه گاهی این پرسش
مطرح می شود که چرا انسان هایی با اعمال نیکو و پسندیده اي
که دارند ولی باز سقوط می کنند و به رشد و کمال لازم نمی
رسند افزود: پاسخ این است که فرد اعمال نیکو و پسندیده فراوان
دارد اما مرتکب حرام می شود، سخنی حرام بر زبان می آورد،
فعل حرامی مرتکب می شود، نماز می خواند ولی حضور قلب در
نماز ندارد، با برخی از اعمال و رفتار ثواب نیکو و پسندیده خود را

 
از بین می برد. 

حجت الاسلام شاهرخی گفت: اگر گناه در زندگی نباشد، یک

 
عمل خوب می تواند سبب رشد و کمال شود. 

وي با اشاره به اینکه جمع آوري اعمال ثواب سخت است اما نگهداري آن سخت تر و دشوارتر است افزود: ماه رجب، شعبان و رمضان،



 
ماه استغفار، خیرخواهی و مهربانی است و در امور شخصی گذشت داشته باشیم. 

حجت الاسلام سید احمدرضا شاهرخی در خطبه هاي این هفته نماز جمعه خرم آباد با سفارش همگان به تقواي الهی اظهار داشت:
تقوا و پرهیزگاري نیرویی است که در وجود هر انسانی پیدا بشود بدون اینکه محیط و یا اجتماع را ترك کند، می تواند در اجتماع

 
حضور و فعالیت اجتماعی داشته باشد و خود را هم پاك و منزه نگه دارد. 

وي عنوان کرد: در حقیقت تقوا نوعی واکسن است که با وجود آن انسان در اجتماع حضور دارد، بالاترین و دشوارترین مسئولیت ها در
اختیارش هست اما در آن ها دچار خطا و لغزش نمی شود، بیت المال مسلمین را در اختیار دارد اما خطا نمی کند و پا را از حق فراتر

 
نمی گذارد، چون عالمَ را مظهر خدا می داند. 

نماینده ولی فقیه در لرستان با بیان اینکه امام علی (ع) می فرماید: که اگر ما به گذشته نگاه کنیم و از گذشته پند بگیریم و آن را
مانند آینه در جلوي خود نگه داریم، همان تقوایی است که باعث می شود انسان گرفتار گناه نشود و در شبهه ها فرو نرود گفت:

 
اجتماعات مسلمین براي این است که در مسیر الهی حرکت کنیم. 

حجت الاسلام شاهرخی در بخش دیگري از سخنان خود با تبریک سال نو و اعیاد شعبانیه گفت: ویروس کرونا در ایران اسلامی و همه
جاي دنیا و در استان ما در حال گردش است، سه شهر از استان لرستان که وضعیت آنها زرد بود نارنجی شده اند، باید تلاش کرد که

 
زنجیره این ویروس قطع شود. 

وي بیان داشت: قطع زنجیره این بیماري به رعایت پروتکل هاي ستاد ملی و استانی کرونا بستگی دارد، رعایت فاصله اجتماعی،

 
استفاده از ماسک و دستور العمل هاي بهداشتی باید با دقت فراوان مورد توجه قرار بگیرند. 

نماینده ولی فقیه در لرستان در بخش دیگري از سخنان خود با اشاره به شعار سال «تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی ها» گفت: مقام
معظم رهبري 23 سال، سال ها را نامگذاري کردند، قبل از آن هم محورهاي مهمی را در ابتداي سال اعلام می کردند که از این تعداد

 
12 سال نام گذاري سال ها در ارتباط با مسائل اقتصادي بوده و شش سال اخیر نیز نام گذاري ها با محور اقتصاد بوده است. 

وي با بیان اینکه علت این امر این بوده که دشمنان اقتصاد مملکت ما را هدف قرار داده اند افزود: هدف دولت، ملت، مقام معظم

 
رهبري و همه دلدادگان به نظام اسلامی هم اقتصاد است. 

 
نماینده ولی فقیه در لرستان گفت: هدف دشمن تخریب اقتصاد است و هدف ما سازندگی اقتصاد است. 

حجت الاسلام شاهرخی با بیان اینکه در طول نظام جمهوري اسلامی چهار دولت بر سر کار آمدند و هر کدام هم هشت سال بر سر
کار بودند افزود: کارهاي بنیادي، زیرساختی و سازندگی خوبی انجام شده، کسی نمی تواند اینها را انکار کند، در ساحت هاي مختلف
از جهت عمرانی، بهداشتی، فرهنگی، رفاهی و… اقدامات غیرقابل انکاري انجام شده ولی در هر حال به علت هاي مختلف طی سال

 
هاي گذشته همواره موانعی بر سر راه تولید وجود داشته است که علاوه بر برداشتن موانع باید حمایت هاي لازم نیز انجام شود. 

وي با تاکید بر ضرورت رفع این موانع و حمایت از حوزه هاي مختلف افزود: اینکه مقام معظم رهبري بر مانع زدایی تاکید می کنند
نشان دهنده این است که کارهایی که انجام شده نتوانسته در معیشت مردم خودش را نشان بدهد و مردم هم همچنان در امور

 
اقتصادي و معیشتی در مشکل به سر می برند. 

نماینده ولی فقیه در لرستان گفت: بایستی با دقت این موانع شناسایی شوند که کارشناسان این موانع را شناسایی کرده اند، ما هم

 
جلسات مکرري در استان با کارشناسان براي رفع موانع بر سر راه تولید در استان مرتباً برگزار کرده ایم. 

حجت الاسلام شاهرخی با تاکید بر اینکه حمایت هایی که باید لازم بشود، آن حمایت ها هم باید صورت گیرد تا بشود مسیر ارتقاي
فرهنگی، رشد اقتصادي، بهبود وضعیت معیشتی و اقتصادي مردم صورت گیرد گفت: در هر حال در استان طرح هاي نیمه تمام ملی و
استانی داریم، بیکاري فراوان، تورم، عدم رونق مطلوب کسب و کار داریم که باید با تلاش، همت و کار مضاعف و کار انبوه و متراکم و

 
کارشناسی شده موانع را بر سر راه مردم و اقتصاد برداریم و معیشت آنان را بهبود ببخشیم. 

وي با بیان اینکه هم منصوب ولی فقیه در استان، ائمه جمعه و جماعات، فرهنگیان، دانشگاهیان، غیر دانشگاهیان، فرهیختگان و
برجستگان، مطالبات مردم استان را که اتمام طرح هاي نیمه تمام ملی و استانی، ایجاد اشتغال و مسکن و احیاي کارخانه هاي تعطیل

 
بوده را پیگیري کنند تصریح کرد: هم خودمان گام بر می داریم براي حل آنها و هم در عین حال آنها را مطالبه می کنیم. 

نماینده ولی فقیه در لرستان تاکید کرد: خبرگزاري ها، رسانه ها، اهل قلم و سخن این مطالبات استان را بگویند و بنویسند و دنبال



کنند، اما بر پایه اخلاق مداري، عدالت خواهی، روش صحیح و به دور از پرخاشگري رسانه اي صورت گیرد، زیرا مشکلات کهنه شده و

 
گره ها محکم شده و باید با تلاش و کوشش همه جانبه مشکلات را برطرف کنیم. 

حجت الاسلام شاهرخی در بخش دیگري از سخنان خود با اشاره به میلاد حضرت علی اکبر (ع) در سال 43 هجري قمري گفت:
حضرت علی اکبر (ع) به عنوان جوانی ولایتمدار، آگاه، داراي بصیرت دینی و شجاع، الگویی ارزشمند براي جوانان غیور ایران اسلامی

 
است. 

وي عنوان کرد: جوانان ایران اسلامی با قرار دادن حضرت علی اکبر (ع) به عنوان الگو در مقابل نظام طاغوت و اسلحه هاي دشمنان
ایستادند و هشت سال دفاع مقدس را با کمترین امکانات پیش بردند و انقلاب اسلامی را به پیروزي رساندند و مسیر انقلاب را تداوم

 
بخشیدند و با همین روحیه در عرصه هاي مختلف عمران، آبادانی و فرهنگی حضور دارند. 

شاهرخی تأکید کرد: مورخین نقل کرده اند: وقتی لشکر عمربن سعد چهره نورانی حضرت علی اکبر (ع) را دیدند حیرت زده شدند و
تصورشان بر این بود که او رسول اکرم (ص) است، آن جوان غیور ایران اسلامی که در دوران جنگ تحمیلی، با اصرار پدر عقد می کند
و ازدواج را به تأخیر می اندازد تا در عملیات شرکت کند و در عملیات مفقود و شهید و یا اسیر می شود، الگوي او جز علی اکبر (ع)

 
نبوده است. 

نماینده ولی فقیه در لرستان با تاکید بر اینکه جوان در هر جامعه اي محور حرکت است ادامه داد: جوان در تمام حرکت هاي انقلابی،

 
فرهنگی، اجتماعی، عمرانی و… جوانان از همه جلوتر هستند. 

حجت الاسلام شاهرخی بیان داشت: جوان ایران اسلامی، ادب، وقار، شجاعت، سخاوت، عبادت، اطاعت و ولایتمداري را از حضرت علی

 
اکبر (ع) الگو می گیرد. 

 
وي تاکید کرد: این الگوگیري می تواند که رشد، تعالی و کمال را براي جوانان در پی داشته باشد. 

نماینده ولی فقیه در لرستان افزود: امام علی (ع) می فرماید: که یاران حضرت مهدي (عج) جوان هستند و پیر نیستند، سالخورده در

 
بین آنها اندك است. 

حجت الاسلام شاهرخی با تاکید بر اینکه هشت سال دفاع مقدس به ما نشان داد که ایثارگري، جانبازي و خدمت رسانی قشر جوان در
راه تحقق آرمان هاي اسلامی چشمگیرتر و کارآمدتر از گذشته است گفت: پیامبر (ص) فرمود: که خداوند من را به بشارت امت

 
برانگیخت، جوانان من را یاري کردند اما بزرگسالان به مخالفت با من پرداختند. 

نماینده ولی فقیه در لرستان در زمینه وظایف مردم و جوانان در دوران غیبت امام عصر (عج) اظهار داشت: 1- شناخت آموزه هاي
دینی و عمل آن 2- امام شناسی و ولایتمداري و پیوند محکم عاطفی با امام عصر (عج) 3- تهذیب نفس و خودسازي، دوري از آلودگی
ها و مزین شدن به فضیلت هاي نیکو 4- آماده سازي جامعه براي براي تشکیل حکومت جهانی امام عصر (عج) وهم چنین اهتمام به

 
حل مشکلات برادران دینی حضور در انتخابات و… از وظایف جوانان در دوران غیبت امام زمان (عج) به شمار می رود. 

وي با بیان اینکه مشارکت در اصلاحات اجتماعی از دیگر وظایف مهم جوانان در زمان غیبت امام عصر (عج) است افزود: در انتخابات
پیش رو بهترین، کارآمدترین و متدین ترین فرد به عنوان رئیس جمهور و هم چنین بهترین افراد براي حضور در شوراي اسلامی شهر

 
جهت ارتقاي فرهنگی، رشد، توسعه و عمران شهر نوعی مشارکت در اصلاحات اجتماعی است. 

 
  

اردبیل – بیله سوار – پارس آباد – خلخال – شهرستان سرعین – کوثر – گرمی – مشگین شهر –  نمین – نیر – ارومیه – اشنویه
– بوکان – پلدشت – پیرانشهر – تکاب – چالدران – چایپاره – خوي – سردشت – سلماس – شاهین دژ – شوط – ماکو – مهاباد
– میاندوآب – نقده – شهر ارومیه – شهر سرو – شهر سیلوانه – شهر قوشچی – شهر نوشین – شهر سیمینه – تهران – آران و
بیدگل – اردستان – اصفهان – برخوار – بوئین میاندشت – تیران و کرون – چادگان – سمیرم – شاهین شهر و میمه – شهرضا –
 فریدن – فریدونشهر – فلاورجان – استان آذربایجان غربی – استان آذربایجان شرقی – استان اصفهان – استان قم – استان یزد –
استان همدان – استان هرمزگان – استان مرکزي – استان مازندران – استان لرستان – استان گیلان – استان گلستان – استان



کرمانشاه – استان کرمان – استان کردستان – استان قم – استان قزوین – استان فارس – استان سمنان – استان زنجان – استان
بوشهر – استان تهران – استان البرز – استان خراسان جنوبی – استان خراسان رضوي – استان خراسان شمالی – استان اردبیل –
استان ایلام – شهرستان اسلامشهر – شهرستان پاکدشت – شهرستان پیشوا – شهرستان تهران – شهرستان دماوند – شهرستان
رباط کریم – شهرستان ري – شهرستان شمیرانات – شهرستان شهریار – شهرستان فیروز کوه – شهرستان قدس – شهرستان

 
قرچک – شهرستان ملارد – شهرستان ورامین 

اشتراك گذاري



مروري بر پنج دوره شوراهاي شهر تهران

منبع: روزنامه روزانشماره خبر:  28  |  تاریخ: 1400/01/06

به گزارش ایسنا، وجود شوراها در قانون اساسی تصریح شده؛ اما تدوین سازوکار اجرایی آنها تا سال 1377 که اولین دورهٔ
انتخابات سراسري شوراها هفتم اسفندماه همین سال برگزار شد به تعویق افتاده بود. در این سال در بیش از 40 هزار حوزه

انتخاباتی، انتخابات برگزار و حدود 200 هزار نفر از منتخبین مردم در (...) ...

 به گزارش ایسنا، وجود شوراها در قانون اساسی تصریح
شده؛ اما تدوین سازوکار اجرایی آنها تا سال 1377 که اولین دورهٔ انتخابات سراسري شوراها هفتم اسفندماه همین سال برگزار شد به
تعویق افتاده بود. در این سال در بیش از 40 هزار حوزه انتخاباتی، انتخابات برگزار و حدود 200 هزار نفر از منتخبین مردم در سراسر
کشور جهت اداره امور شهرها و روستاهاي کشور به عنوان عضو شوراي اسلامی شهر یا روستا برگزیده شدند و به این ترتیب شوراهاي

 
اسلامی در کشور از 9اردیبهشت سال 1378 فعالیت رسمی خود را آغاز کردند. 

انتخابات شوراي شهر تنها انتخاباتی است که نظارت بر آن برعهده شوراي نگهبان نیست و بررسی و رسیدگی به صلاحیت داوطلبان
برعهده هیات هاي اجرایی و نظارت است و هیات هاي نظارت نیز از نمایندگان مجلس شوراي اسلامی تشکیل می شود. اما براساس
گفته بسیاري کارشناسان حوزه شهري همین تاخیر در تشکیل شوراها باعث شده بسیاري از دستگاه ها به نوعی شوراها را به رسمیت

 
نشناسند و درنتیجه شوراها در جایگاه اصلی خود قرار نگیرند. 

 
نگاهی به تشکیل پنج دوره شوراي اسلامی شهر تهران 

سه دوره اول این شورا 15 عضو اصلی و 6 نفر عضو علی البدل داشت؛ اما در دور چهارم تعداد اعضا به 31 نفر عضو اصلی و 12 نفر
عضو علی البدل افزایش یافت، البته در خرداد 1395 شوراي نگهبان با مصوبهٔ مجلس براي کاهش تعداد اعضاي شوراي شهر تهران به
21 نفر موافقت کرد و نهایتا در پنجمین دوره شورا، تعداد اعضاي شوراي شهر تهران، ري و تجریش به 21 نفر کاهش یافت. هیئت
رئیسه شورا شامل رئیس، نایب رئیس، دو نفر منشی و سخنگو می باشد. طی حدود 22 سال فعالیت شوراي شهر تهران، عبداالله
نوري در اولین دوره و مهدي چمران در دوره هاي بعد تا پایان دوره چهارم رئیس شورا بودند، البته به استثناي سال نخست دوره
چهارم که احمد مسجدجامعی ریاست آن را بر عهده داشت. در پنجمین دوره شوراي اسلامی شهر تهران نیز در هر چهار سال محسن

 
هاشمی به عنوان ریاست این شورا انتخاب شد. 



 
نخستین دوره شوراي شهر تهران  (15 نفره)- 1378 تا 1380 

دوم خرداد سال1378 انتخابات نخستین دوره شوراي شهر تهران برگزار شد. در این دوره شورا کار خود را با حواشی بسیاري آغاز
کرد؛ دوره اي که عبداالله نوري به عنوان نفر اول منتخبان، نزدیک به 600هزار راي کسب کرد و رییس اولین دوره شوراي شهر شد. در
این انتخابات اصلاح طلبان به صورت کامل و لیستی راي آوردند و تمامی کرسی هاي شوراي شهر تهران را ازآن خود کردند. این شورا
بین دو طیف کارگزاران و مشارکت تقسیم شد ولی اختلاف براي انتخاب شهردار شکل گرفت. نهایتا مرتضی الویري با 15 راي شهردار
شد و 3 سال در این پست باقی ماند ولی پس از این 3 سال، استعفا داد و بعد از وي 30 بهمن ماه سال 1380 تا 13 اسفندماه سال

 
1380 محمد حقانی به عنوان سرپرست شهرداري تعیین شد. 

به گفته بسیاري در شوراي دوره نخست جنبه هاي سیاسی بر جنبه هاي تخصصی غلبه داشت و همین موضوع اختلافات بسیاري را
شکل داده بود. پس از الویري؛ ملک مدنی براي کمتر از یک سال به عنوان شهردار تهران انتخاب شد ولی کمی بعد اختلافات بار دیگر
بالا گرفت و نهایتا موضوع به شوراي حل اختلاف و وزارت کشور و همچنین دفتر ریاست جمهوري و نمایندگان سه قوه رسید. این
اختلافات تاجایی ادامه پیدا کرد که بحث انحلال شورا مطرح شد. بحثی که توسط معاون امور اجتماعی و شوراي وقت وزارت کشور

 
مطرح شد. 

طرح انحلال، اختلافات را بیشتر کرد تاجایی که هیات حل اختلاف مرکزي شامل نمایندگانی از قواي سه گانه کشور و حکمیتی
رسمی میان طرفین اختلاف در شورا ، راي به انحلال شوراي شهر دوره اول دادند و پس از آن محمدحسین مقیمی به عنوان

 
سرپرست شهرداري تهران منصوب شد. به این ترتیب تجربه اي ناموفق براي نخستین دوره شوراها رقم خورد. 

 
در این دوره ابتدا عبداالله نوري و پس از آن دوزدوزانی ریاست شورا را برعهده داشتند. 

به گزارش ایسنا، همچنین در دوره اول شوراي اسلامی شهر تهران عبداالله نوري و محمد غرضی و خانم جمیله کدیور به منظور
کاندیدا شدن در انتخابات مجلس شوراي اسلامی دوره ششم از عضویت در شوراي اسلامی شهر تهران برابر قانون استعفا دادند و از
این رو ، تعداد اعضاي نمایش داده شده در جدول زیر 18 نفر است، در حالیکه تعداد اعضاي شوراي اسلامی شهر تهران دراین دوره

 
15 نفر بوده است. 

ردیف
نام و نام
خانوادگی

تاریخ
تولد

سوابق
آخرین مدرك

تحصیلات
عکس

1
ابراهیم

اصغرزاده
1334

نماینده دوره سوم مجلس شوراي اسلامی، نایب
رئیس شوراي اول شهر تهران، مدیرمسئول روزنامه
همبستگی، عضو شوراي سردبیري روزنامه سلام

 
اسلام 

 

دکتراي علوم
سیاسی

2
فاطمه
جلایی

پور
حضور در ستاد پشتیبانی جهاد سازندگی1338

لیسانس علوم

 
اجتماعی 

 



سعید3
حجاریان

مشاور سیاسی ریاست جمهور دولت اصلاحات،1333
نایب رئیس شوراي اسلامی شهر تهران، معاون

مرکز تحقیقات استراتژیک، مدیر مسئول روزنامه
صبح امروز

مهندسی مکانیک
از دانشکده فنی
دانشگاه تهران

4
محمد
حسین
حقیقی

1339

مدیریت واحد جنگ سیماي جمهوري اسلامی،
مدیرعامل مرکز گسترش سینماي مستند و
تجربی، معاونت سینمایی و مدیر عامل بنیاد

 
فارابی 

 

مهندسی شیمی –
پتروشیمی از
دانشگاه پلی

 
تکنیک تهران 

 

5
احمد

حکیمی
پور

1342

نماینده دوره چهارم مجلس شوراي اسلامی، عضو
دوره اول شوراي اسلامی شهرتهران، عضو هیات

 
مدیره شرکت واحد اتوبوسرانی تهران 

 

دکتري حقوق و

 
 علوم سیاسی 

 

6

مهندس
رحمت

االله
خسروي

1329

عضو جهاد سازندگی استان فارس، شهردار آباده،
مشاور وزیر مسکن، قائم مقام تربیت بدنی کل
کشور، نماینده مجلس شوراي اسلامی در دوره

 
سوم از سوي مردم آباده فارس 

 

مهندس راه و
ساختمان، فوق

لیسانس مدیرت و 
دانشجوي دکتراي
مهندسی برنامه

 
ریزي 

 

7
محمد
حسین
درودیان

1344
مدرس دانشگاه شهید بهشتی و دانشگاه اقتصاد،
جوان ترین عضو شوراي شهر و از فعالان ستاد

شورایاري
 
لیسانس اقتصاد 

 

8
عباسعلی
دوزدوزانی

1321

عضویت در حزب ملل اسلامی در سال 1343،
فرماندهی کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در

سال 1358 و 1359، وزیر فرهنگ و ارشاد
اسلامی در کابینه شهید رجائی، نماینده مردم

تبریز در دوره اول مجلس شوراي اسلامی،
 نماینده مردم تهران در دوره دوم و سوم مجلس

شوراي اسلامی، کارشناس عالی نهاد ریاست
جمهوري در سال 1372

کارشناسی ارشد
مدیریت، گرایش

سیستم ها

9

مهندس
سید

منصور
رضوي

1331

معاونت ریاست جمهوري در زمان آیت االله هاشمی
رفسنجانی، رئیس شوراي اداري و استخدامی
کشور، دبیر شوراي عالی اداري کشور، مشاور

رئیس جمهور، عضویت در شوراي اسلامی شهر

 
تهران 

 

مهندس راه و

 
ساختمان 

 



سید10
محمود
علیزاده

طباطبایی

نماینده رییس جمهور در ستاد مبارزه با مواد1332
مخدر، وکیل پایه یک دادگستري، معاون طرح و

برنامه سازمان تعزیرات

لیسانس اقتصاد از
دانشگاه علامه،

لیسانس،حقوق،فوق
لیسانس الکترونیک

هوایی، فوق
لیسانس حقوق،
دکتراي حقوق

11
مهندس
حسن

عابدینی
1327

رئیس بنیاد مهاجرین جنگی، مشاوراستاندار
لرستان در امور جنگ، مدیرعامل شرکت سهامی

کل معادن ایران، مدیر عامل توسعه راه هاي کشور

لیسانس مهندسی و

 
مدیریت عالی 

 

12
محمد
عطریان

فر
1332

مسئول خبر صدا و سیما، معاون سازمان صنایع و
دفاع، مشاور عالی وزیر کشور، عضو شوراي عالی

خبرگزاري جمهوري اسلامی ایران

مهندس پالایش
نفت از دانشگاه

 
صنعتی شریف 

 

13
سید

محمد
غرضی

1320

وزیر نفت از سال 1360  تا 1364، وزیر پست و
تلگراف و تلفن از سال 1364 تا 1376، سمتهاي
مختلف در سپاه پاسداران، استانداري کردستان و

استانداري خوزستان

فوق لیسانس 
الکترونیک

14
غلامرضا
فروزش

1334

عضو شوراي مرکزي جهاد سازندگی خوزستان تا
سال 1361،  وزیر جهاد در دولت آیت ا... هاشمی

رفسنجانی، دو دوره، عضویت هیأت دولت در
شوراي پول و اعتبار، مشاور وزیر نفت

مهندسی معدن
دانشکده فنی

 
دانشگاه تهران 

 

15
جمیله
کدیور

1342

عضو سرویس خارجی روزنامه کیهان، معاون
سرویس خارجی روزنامه اطلاعات، عضو شوراي

سردبیري روزنامه اطلاعات بین الملل، عضو
شوراي شهر تهران

لیسانس علوم
سیاسی از دانشکده
ي حقوق و علوم
سیاسی دانشگاه

تهران، فوق
لیسانس روابط بین

الملل، دکتراي
علوم سیاسی

16
مرتضی
لطفی

1334

معاون فرهنگی، اجتماعی بنیاد مهاجرین کل
کشور، عضو هیأت منصفه مطبوعات، عضو شوراي
مرکزي حزب اسلامی کار، مدیر مسوول روزنامه

کار و کارگر

 
لیسانس حقوق 

 

17
عبداالله
1328نوري

نخستین رییس شوراي اسلامی شهر تهران،
نماینده مجلس شوراي اسلامی، وزیر کشوردر

دوره اول دولت اصلاحات، معاون ریاست جمهوري

تحصیلات حوزوي
در سطح خارج فقه

و اصول



صدیقه18
وسمقی

کارشناس فرهنگی کانون پرورش فکري کودکان و1340
نوجوانان،  عضو هیأت علمی دانشگاه تهران، عضو

هیأت منصفه مطبوعات

دکتراي فقه و
مبانی حقوق

اسلامی با بیست و
دو سال سابقه

مبارزاتی در عرصه
قلم، هنر و سیاست

 
دومین دوره شوراي شهر تهران  (15 نفره)- 1382 تا 1386 

انتخابات دومین دوره شوراي شهر تهران در 19 اسفند سال 1381 برگزار شد انتخاباتی که در آن 562هزارو 522 نفر شرکت کردند
که کمی کمتر از یک سوم مشارکت در دوره نخست شوراي شهر تهران بود به شکلی که در این دوره مهدي چمران منتخب دوره
192 هزارو 716 راي کسب کرد و مهدي چران در این دوره ریاست را برعهده داشت. در این دوره از 30 اردیبهشت سال 1382
محمود احمدي نژاد شهردار تهران شد و تا 7 تیر سال 1384 شهردار ماند اما با کاندیدا شدنش براي ریاست جمهوري به مدت دوماه
علی سعیدلو به عنوان سرپرست شهرداري انتخاب شد و پس از آن در 23 شهریور سال 1384 محمدباقر قالیباف تا سال 1386 به

 
عنوان شهردار تهران انتخاب شد. 

ردیف
نام و نام
خانوادگی

تاریخ
تولد

عکستحصیلاتسوابق

1336حسن بیادي1
وزارت دفاع و پشتیبانی نیروهاي مسلح،
وزارت نیرو، عضو دومین دوره شوراي

اسلامی شهر تهران

کارشناس ارشد
صنایع (مدیریت و

بهره وري)

2
مهدي
چمران

1320

رییس دومین دوره شوراي اسلامی شهر
تهران، رییس سومین دوره شوراي اسلامی
شهر تهران، مسوول دفتر امور انقلاب در

نخست وزیري، معاون فرهنگی ستاد
فرماندهی کل قوا

کارشناسی ارشد در
رشته معماري

3
رسول خادم

ازغدي
1350

مدیر تیم هاي ملی کشتی، مدیریت شرکت
بیمه ایران، رییس ستاد هماهنگی

شورایاري هاي شوراي اسلامی شهر تهران

کارشناسی علوم
سیاسی دانشگاه
روابط بین الملل،
کارشناسی ارشد
جامعه شناسی

دانشگاه آزاد، دکتري
جامعه شناسی
دانشگاه آزاد

4
 محمود

خسروي وفا
1332

رییس فدراسیون جانبازان و معلولین، عضو
هیات مدیره باشگاه پرسپولیس، رییس

کمیته ملی پارا المپیک، عضو شوراي بسیج
ورزش کشور

دیپلم



منظر خیر5
حبیب الهی

مشاور مدیر کل آموزش و پرورش استان1328
تهران، نماینده آموزش و پرورش در

کمیسیون بانوان، معاونت مالی و تربیتی
مرکز تربیت معلم

فوق لیسانس فقه و
مبانی حقوق اسلامی

6
خسرو
دانشجو

1338

رییس دانشگاه آزاد واحد تهران سما،
محقق مرکز تحقیقات ساختمان و مسکن،
کارشناس رسمی دادگستري، عضو سازمان

نظام مهندسی

فوق لیسانس
معماري و شهرسازي

دانشگاه تهران،
دکتراي معماري و

شهرسازي

7
مسعود
زریبافان

1336
شهردار و معاون فرماندار مهاباد، معاون
عمرانی استاندار کردستان، قائم مقام

معاونت عمران بنیاد مستضعفان و جانبازان

مهندس عمران-
کارشناس ارشد
شهرسازي برنامه

ریزي شهري

1340حسن زیاري8

ریاست دانشگاه پیام نور، ریاست هیأت
مدیره شرکت واحد از سال 1382 تا

1384، عضو هیأت امناي پژوهشکده حمل
و نقل

دکتراي مهندسی
عمران (راه و ترابري)

9
نسرین

سلطانخواه
1342

عضو هیات علمی دانشگاه
الزهرا(س)،مدیریت دانشگاه و مدیریت

گروه ریاضی، نماینده دانشکده علوم پایه
در شوراي انتشارات دانشگاه و شوراي

 
پژوهشی دانشگاه 

 

دکتراي ریاضیات از
دانشگاه صنعتی

شریف

10
نادر

شریعتمداري
1340

عضو هیات علمی دانشکده عمران دانشگاه
علم و صنعت، قائم مقام و مدیر واحد اخبار
صدا و سیماي مرکز بندر عباس، قائم مقام

شهردار سنندج

دکتراي عمران

11
حمزه
شکیب

1340

استاد دانشگاه تربیت مدرس و تهران  از
سال 1383، معاون پژوهشی مرکز

تحقیقات ساختمان و مسکن از سال
1372 الی 1374 ، رییس مرکز مطالعات

مقابله با سوانح طبیعی ایران از سال 
1374-1378، موسس و عضو کمیته
دائمی بازنگري به آیین نامه 2800

کارشناسی عمران
دانشگاه بنگلور،
کارشناسی ارشد
سازه آي.آي.تی،
دکتري دینامیک
 سازه و مهندسی
زلزله  آي.آي.تی –

هند

عباس12
شیبانی

پنج دوره نماینده مجلس شوراي اسلامی،1311
وزیر کشاورزي، عضو و رییس هیات امناي

دکتراي پزشکی



ارزي، رییس دانشگاه تهران و علوم
پزشکی 

13
حبیب
کاشانی

1345

مدیر عامل مجتمع آموزشی و فرهنگی
هما، مسوول حراست تیم هاي ملی فوتبال،

مسوول حوادث غیرمترقبه شهرستان
رودبار، فرمانده حوزه مقاومت بسیج و

مشاور فرماندهی سپاه ناحیه غرب تهران

لیسانس حقوق

14
مهنوش

معتمدي آذر
1336

عضو هیات علمی رسمی دانشگاه خواجه
نصیر، مجري پروژه مین یاب جهاد

دانشگاهی

دکتراي میکرو
الکتریک از انگلستان

15
امیر رضا
واعظی
آشتیانی

1338

عضو شوراي مرکزي جامعه اسلامی
کارگران شهرستان ري، عضو هیات مدیره

و مدیر عامل شرکت هاي وابسته به
نهادهاو سازمان هاي دولتی

کارشناس ارشد
مدیریت

 
سومین دوره شوراي شهر تهران  (15 نفره)- 1386 تا 1392 

انتخابات شوراي سوم 24 آذر سال 1385 برگزار شد که در آن یک میلیون و 656 هزارو 558 نفر شرکت کردند یعنی چیزي حدود
سه برابر مشارکت در دوره دوم شورا که در آن مهدي چمران به عنوان منتخب 603 هزارو 766 راي کسب کرد. در این دوره مهدي
چمران ریاست شورا را برعهده داشت. این دوره به دلیل لزوم همزمانی انتخابات شوراها با ریاست جمهوري با 2 سال افزایش عمرش

 
شش ساله به پایان رسید. در این دوره محمدباقر قالیباف به عنوان شهردار تهران انتخاب شد. 

ردیف
نام و نام
خانوادگی

تاریخ
تولد

عکستحصیلاتسوابق

1
معصومه

آباد
1341

مشاور مدیر کل امور بانوان شهرداري
تهران، مامایی  دانشگاه علوم پزشکی

چمران

فوق دیپلم مامایی،
لیسانس مامایی، فوق

لیسانس بهداشت مادر و
کودك، دکتري بهداشت

باروري

2
معصومه
ابتکار

1339

سردبیر روزنامه کیهان انگلیسی، مسوول
دفتر هماهنگی سازمان هاي غیردولتی
زنان، تدریس در دانشگاه تربیت مدرس،
رییس سازمان محیط زیست در دولت

اصلاحات

لیسانس تکنولوژي
پزشکی از دانشگاه شهید
بهشتی، فوق لیسانس و
دکتري در رشته ایمنی
شناسی (ایمونولوژي) از
دانشگاه تربیت مدرس

پروین3
احمدي

نژاد

مدرس حوزه و دانشگاه، عضو شوراي1339
آموزش و پرورش شهر تهران، عضو ستاد
ساماندهی فعالیت هاي سازمانهاي مردم

لیسانس الهیات، فوق
لیسانس فلسفه اسلامی،
دکتري مدرسی مبانی



نهاد شهر تهران، عضو ستاد هماهنگی
شورایاري محلات شهر تهران

نظري اسلام ( فلسفه
اسلامی )

4
حسن
بیادي

1336
وزارت دفاع و پشتیبانی نیروهاي مسلح،
وزارت نیرو، عضو دومین دوره شوراي

اسلامی شهر تهران

کارشناس ارشد صنایع
(مدیریت و بهره وري)

5
مهدي
چمران

1320

رییس سومین دوره شوراي اسلامی شهر
تهران، رییس دومین دوره شوراي اسلامی
شهر تهران، مسوول دفتر امور انقلاب در

نخست وزیري، معاون فرهنگی ستاد
فرماندهی کل قوا

کارشناسی ارشد در
رشته معماري

6
رسول
خادم
ازغدي

1350

مدیر تیم هاي ملی کشتی، مدیریت
شرکت بیمه ایران، رییس ستاد هماهنگی

شورایاري هاي شوراي اسلامی شهر
تهران

کارشناسی علوم سیاسی
دانشگاه روابط بین

الملل، کارشناسی ارشد
جامعه شناسی دانشگاه

آزاد، دکتري جامعه
شناسی دانشگاه آزاد

7
خسرو
دانشجو

1338

رییس دانشگاه آزاد واحد تهران سما،
محقق مرکز تحقیقات ساختمان و

مسکن، کارشناس رسمی دادگستري،
عضو سازمان نظام مهندسی

فوق لیسانس معماري و
شهرسازي دانشگاه

تهران، دکتراي معماري
و شهرسازي

8
علیرضا
دبیر

1356

ریاست کمیته ورزشکاران کمیته ملی
المپیک، رئیس کمیته ورزش در سومین
دوره شوراي اسلامی شهر تهران، عضو
هیت علمی دانشگاه علامه طباطبائی

دکتري مدیریت منابع
انسانی فارغ التحصیل
دانشگاه شهید بهشتی

تهران

9
هادي
ساعی

1355

داراي مدال هاي متعدد در مسابقات
جهانی، المپیک ، آسیا و ملی در رشته
تکواندو، همکاري با کمیته ملی جوانان،
عضو کمیته ورزشکاران ملی المپیک،

عضو کمیسیون ورزشکاران در فدراسیون
جهانی تکواندو

لیسانس تربیت بدنی
دانشگاه آزاد

10
حمزه
شکیب

1340

استاد دانشگاه تربیت مدرس، تهران  از
سال 1383، معاون پژوهشی مرکز

تحقیقات ساختمان و مسکن از سال
1372 الی 1374 ، رییس مرکز مطالعات

مقابله با سوانح طبیعی ایران از سال 
1374-1378، موسس و عضو کمیته
دایمی بازنگري به آیین نامه 2800

کارشناسی عمران
دانشگاه بنگلور،

کارشناسی ارشد سازه
آي.آي.تی، دکتري
دینامیک  سازه و
مهندسی زلزله 

آي.آي.تی – هند



عباس11
شیبانی

پنج دوره نماینده مجلس شوراي اسلامی،1311
وزیر کشاورزي، عضو و رییس هیات

امناي ارزي، رییس دانشگاه تهران و علوم
پزشکی 

دکتراي پزشکی

12
مرتضی
طلایی

1337

فرماندهی انتظامی تهران بزرگ ، رییس
قرارگاه فرماندهی سپاه برخوار و میمه،
رییس قرارگاه فرماندهی سپاه خوانسار ،
استاد دانشگاه آزاد اسلامی واحد تهران

مرکز

کارشناسی علوم سیاسی
دانشگاه آزاد اسلامی،

واحد شهرضا ،
کارشناسی ارشد امور
فرهنگی- برنامه ریزي
امور فرهنگی   دانشگاه

آزاد اسلامی، واحد
خوراسگان

13
حبیب
کاشانی

1345

مدیر عامل مجتمع آموزشی و فرهنگی
هما، مسوول حراست تیم هاي ملی
فوتبال، مسوول حوادث غیرمترقبه

شهرستان رودبار، فرمانده حوزه مقاومت
بسیج و مشاور فرماندهی سپاه ناحیه

غرب تهران

لیسانس حقوق

14
احمد
مسجد
جامعی

1336

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی (دولتهاي
هفتم و هشتم)، رییس شوراي فرهنگ
عمومی، مشاور رییس جمهور در امور
جوانان، کارشناس مسوول دفتر امور

اجتماعی وزارت کشور

کارشناس جغرافیاي
دانشگاه تهران و

کارشناس ارشد برنامه
ریزي شهري

15
محمد
علی
نجفی

1330

مشاور شهید دکتر چمران، رییس
دانشگاه صنعتی اصفهان، وزیر فرهنگ و

آموزش عالی، وزیر آموزش و پروش،
مشاور رییس جمهور و وزیر صنایع و
معادن، معاون رییس جمهور و رییس
سازمان برنامه و بودجه، استاد ریاضی

دانشگاه صنعتی شریف

دانش آموخته ریاضی از
دانشگاه هاي صنعتی

شریف و M.I.T آمریکا.

 
چهارمین دوره شوراي شهر تهران  (31 نفره)- 1392 تا 1396 

انتخابات چهارمین دوره شوراي شهر تهران 24 خرداد ماه سال 92 برگزار شد که در آن 2میلیون و 786 هزارو 357 نفر شرکت کردند
و مهدي چمران به عنوان منتخب 566هزارو 614 راي کسب کرد. در این دوره در سال اول احمدمسجدجامعی و سه سال دیگر را
مهدي چمران ریاست شورا را برعهده داشت. در این دوره نیز محمدباقر قالیباف در ادامه دوره سوم در دوره چهارم نیز به طور کامل در

 
کل دوره با راي اعضاي شوراي شهر تهران شهردار تهران باقی ماند. 



نام و نامردیف
خانوادگی

تاریخ
تولد

عکستحصیلاتسوابق

1
مهدي
چمران

1320

رییس سومین دوره شوراي اسلامی شهر
تهران، رییس دومین دوره شوراي اسلامی
شهر تهران، مسوول دفتر امور انقلاب در

نخست وزیري، معاون فرهنگی ستاد
فرماندهی کل قوا

کارشناسی ارشد
در رشته معماري

2
احمد
مسجد
جامعی

1336

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی (دولتهاي هفتم
و هشتم)، رییس شوراي فرهنگ عمومی،

مشاور رییس جمهور در امور جوانان،
کارشناس مسوول دفتر امور اجتماعی وزارت

کشور

کارشناس
جغرافیاي دانشگاه
تهران و کارشناس
ارشد برنامه ریزي

شهري

3
حبیب
کاشانی

1345

مدیر عامل مجتمع آموزشی و فرهنگی هما،
مسوول حراست تیم هاي ملی فوتبال، مسوول
حوادث غیرمترقبه شهرستان رودبار، فرمانده
حوزه مقاومت بسیج و مشاور فرماندهی سپاه

ناحیه غرب تهران

لیسانس حقوق

4
مرتضی
طلایی

1337

فرماندهی انتظامی تهران بزرگ ، رییس
قرارگاه فرماندهی سپاه برخوار و میمه، رییس

قرارگاه فرماندهی سپاه خوانسار ، استاد
دانشگاه آزاد اسلامی واحد تهران مرکز

کارشناسی علوم
سیاسی دانشگاه
آزاد اسلامی،

کارشناسی ارشد
امور فرهنگی-

برنامه ریزي امور
فرهنگی   دانشگاه

آزاد 

5
عباس
شیبانی

1311
پنج دوره نماینده مجلس شوراي اسلامی،
وزیر کشاورزي، عضو و رییس هیات امناي
ارزي، رییس دانشگاه تهران و علوم پزشکی 

دکتراي پزشکی

1355هادي ساعی6

داراي مدال هاي متعدد در مسابقات جهانی،
المپیک ، آسیا و ملی در رشته تکواندو،

همکاري با کمیته ملی جوانان، عضو کمیته
ورزشکاران ملی المپیک، عضو کمیسیون
ورزشکاران در فدراسیون جهانی تکواندو

لیسانس تربیت
بدنی دانشگاه آزاد

ریاست کمیته ورزشکاران کمیته ملی1356علیرضا دبیر7
المپیک، رئیس کمیته ورزش در سومین دوره
شوراي اسلامی شهر تهران، عضو هیت علمی

دانشگاه علامه طباطبائی

دکتري مدیریت
منابع انسانی فارغ
التحصیل دانشگاه

شهید بهشتی
تهران



1341معصومه آباد8
مشاور مدیر کل امور بانوان شهرداري تهران،

ماما  دانشگاه علوم پزشکی چمران

فوق
دیپلم مامایی،

لیسانس مامایی،
فوق لیسانس

بهداشت مادر و
کودك، دکتري
بهداشت باروري

9
حسین
رضازاده

1357
کسب دو مدال طلاي مسابقات المپیک، عضو

هیئت مدیرهٔ باشگاه فوتبال سایپا، رئیس
فدراسیون وزنه برداري ایران

لیسانس تربیت
بدنی

10
عباس

جدیدي
1351

حدود بیست سال فعالیت در حوزه هاي
سیاسی، اجتماعی، اقتصادي، و ورزشی

فوق لیسانس
حقوق قضایی
باگرایش جزا و
جرم شناسی

11
محمدمهدي
تندگویان

1353

عضو هیات مدیره نمایشگاه  هاي بین المللی،
عضو هیات مدیره شرکت هاي بازرگانی شاهد،

عضو هیات مدیره شرکت هاي روغنی و
کشاورزي سازمان اقتصادي کوثر، تهیه کننده

سازمان صدا و سیماي جمهوري اسلامی
ایران، قائم مقام پخش شبکه اول سازمان صدا

وسیماي جمهوري اسلامی ایران

کارشناس ارشد
مدیریت شهري

12
رضا تقی
پور انوري

1336

وزیر ارتباطات و فناوري اطلاعات دوره دوم
دولت احمدي نژاد، معاون وزیر و رئیس
سازمان فضایی ایران، مدیرعامل صنایع

مخابرات ایران، مدیرعامل صنایع الکترونیک
شیراز

کارشناس
مهندس کامپیوتر،
کارشناس ارشد
مهندسی صنایع،
کارشناس ارشد
مدیریت، دکتري
مدیریت پیشرفته

13
محسن

پیرهادي
1359

مدیر امور بازرگانی شوراي اصناف کشور، 
مدیر اجرایی ستاد ساماندهی آسیب دیدگان
اجتماعی شهرداري تهران، مسئول سازمان

بسیج شهرداري تهران بزرگ

کارشناسی ادیان
و عرفان،

کارشناسی ارشد
روابط بین الملل،
 دکتراي روابط
بین الملل در
دانشگاه علامه



غلامرضا14
انصاري

رییس سازمان بهزیستی ،  استاندار مازندران،1335
 سفیر ایران در ترکمنستان،  نماینده مردم

مشهد در مجلس شوراي اسلامی دوره چهارم،
 عضو شوراي جهاد دانشگاهی

دکتراي علوم
آزمایشگاهی

15
احمد

دنیامالی
1339

معاون فنی و عمرانی شهرداري تهران، معاون
وزیر راه و ترابري از سال 83 تا 89، ریاست

سازمان بنادر و کشتیرانی و ریاست فدراسیون
قایقرانی ایران

دکتراي برنامه
ریزي شهري از
دانشگاه علوم
تحقیقات و

کارشناسی ارشد
مهندسی معماري
و شهر سازي از
دانشگاه علم
وصنعت ایران

16
فاطمه
دانشور

1353

8 سال فعالیت روي معادن سنگ آهن و
صادرات آن، داراي 7 شرکت هلدینگ مواد

معدنی وبازرگانی، عضو هیات نمایندگان اتاق
بازرگانی تهران و ایران 3 سال، رئیس

کمیسیون مسوولیت اجتماعی اتاق ایران،
مشاور کمیسیون اجتماعی مجلس شوراي

اسلامی

کارشناسی ارشد
مدیریت بازرگانی،
دکتري مدیریت

 
رفاه اجتماعی 

 

17
محمد
حقانی

1322

37 سال سابقه کار در شهرداري هاي اصفهان
و تهران، معاون خدمات شهري و مشاور

اجرایی شهرداري 9سال، ریاست و عضویت
سازمان هاي وابسته به حوزه هاي خدمات

شهري و فرهنگی اجتماعی شهرداري تهران ،
کارشناس رسمی دادگستري، عضو هیات
مدیره سازمان اتوبوسرانی تهران 10 سال

فوق لیسانس
کشاورزي از

دانشگاه تهران

18
رحمت اله
حافظی

1343

مدیرعامل سازمان تامین اجتماعی، معاون
توسعه مدیریت و منابع وزارت بهداشت، قائم
مقام معاونت درمان بنیاد جانبازان، مدیرعامل

سازمان بیمه خدمات درمانی

دکتراي تخصصی
طب فیزیکی و

 
توانبخشی 

 

محسن19
سرخو

معاون اداري مالی وزارت کار و امور اجتماعی،1335
معاون اشتغال وزارت کار و امور اجتماعی،

سرپرست معاونت هماهنگی وزارت کار و امور
اجتماعی، رئیس سازمان آموزش فنی و حرفه
اي کشور، کارشناس رسمی دادگستري در

رشته راه و ساختمان

لیسانس مهندسی
عمران، فوق

لیسانس مدیریت
صنعتی، مهندس

پایه ارشد در
رشته عمران

حوزه اجرا-نظارت



 
و طراحی 

 

20
محمد
سالاري

1347

 عضو شوراي عالی حزب همبستگی ایران
اسلامی،  &– عضو شوراي هماهنگی جبهه
اصلاحات، &–  عضو شوراي عالی اصلاح
طلبان کشور،  &–  مدیر مسئول روزنامه
سراسري اسرار، &–  دبیر شوراي سیاست

گذاري روزنامه همبستگی

کارشناسی ارشد
مدیریت اجرایی (

گرایش

 
استراتژیک) 

دکتري شهرسازي

1341الهه راستگو21

مشاور امور کارآفرینی و اشتغال، مشاور امور
بین الملل، مشاور دبیر مجمع تشخیص

مصلحت نظام، مدیر کل اشتغال زنان وزارت
کار و امور اجتماعی (مدیر نمونه وزارت کار)

دکتراي مدیریت
استراتژیک

(DBA )، فوق
لیسانس مدیریت

آموزشی ،
لیسانس مدیریت
و برنامه ریزي

 
آموزشی 

 

22
اسماعیل
دوستی

1337

نماینده دوره پنجم مجلس شوراي اسلامی،
استاندار، شهردار منطقه 3 تهران، مشاور

شهردار تهران، مشاور وزیر کشور در سه دوره،
مشاور مدیرعامل بانک پاسارگاد، مدیرکل

مالی و اداري و برنامه ریزي

لیسانس مدیریت
دولتی و فوق

لیسانس برنامه

 
ریزي شهري 

 

دکتراي حقوقعضو هیأت مدیره کانون وکلاي دادگستري1352علی صابري23

24
ولی االله
شجاع
پوریان

1341

عضو شوراي اسلامی شهر تهران (دوره چهارم
) ، نماینده دوره هفتم مجلس شوراي اسلامی
و عضو کمیته تحقیق و تفحص از وزارت نفت

، نماینده دوره ششم و نایب رییس اول
کمیسون فرهنگی مجلس شوراي اسلامی

دکتري زبان و
ادبیات عرب در
دانشگاه تهران

مجتبی25
شاکري

مشاور بنیاد جانبازان استان تهران، مدیریت1337
دفتر هنر و ادبیات ایثار بنیاد جانبازان، مدیر

دفتر ادبیات و ایثار بسیج دانشجویی کل
کشور، مشاور فرهنگی رییس بنیاد شهید و

امور ایثارگران

کارشناسی حقوق
قضایی،

کارشناسی
پژوهشکده جامعه

شناسی،
کارشناس ارشد

اطلاعات

 
استراتژیک 

 



26
اقبال

شاکري
1336

استاد دانشکده مهندسی عمران دانشگاه
امیرکبیر، مجري و مشاور در پروژه هاي
صنعتی و زیربنایی، ریاست هیات مدیره

 
انجمن مدیریت پروژه ایران 

 

دکتري رشته
مهندسی و

مدیریت ساخت

 
مهندس عمران 

 

27
پرویز

سروري
1337

مسوولیت هاي فرهنگی و فرماندهی در سپاه،
نماینده مردم شهر تهران در هفتمین دوره

مجلس شوراي اسلامی، نماینده مردم
شهرتهران در هشتمین دوره مجلس شوراي
اسلامی، مدیرمسوول سایت اینترنتی جهان

 
نیوز 

 

لیسانس مدیریت
دولتی و

کارشناس ارشد
مدیریت امور

 
دفاعی 

 

28
عبدالمقیم
ناصحی

1327

مشاور شهردار و رئیس مرکز فعالیت هاي
دینی، رئیس مجتمع 18 شوراي حل اختلاف

تهران، عضو و رئیس هیات امناء مراکز
فرهنگی و درمانی،  دبیر شوراي همانگی

مسئولین ادارات و نهادهاي منطقه 18 تهران

فوق لیسانس فقه

 
و اصول 

 

29
ابوالفضل
قناعتی

1345

فرمانده گردان لشکر 27 محمدرسول االله
(ص) دردفاع مقدس،مدیرعامل باشگاه فجر

سپاه تهران و مدیر ورزش لشکر
27محمدرسول االله (ص)،مدیرعامل موسسه

شهید همت (سازندگی) قرار گاه خاتم الانبیاء
(ص)،مدیرعامل موسسه فرهنگی هنري شهید

همت سپاه، مسوول سازمان ورزش سپاه
تهران، فرمانده بسیج ورزشکاران سپاه تهران

کارشناسی

 
مدیریت 

 

30

سید
عبدالحسین

مختاباد
امرئی

1345

عضو هیات علمی دانشگاه صدا و سیما، معاون
و مشاور موسیقی استان هاي صدا و سیما،
عضو هیات امناي انجمن موسیقی ایران،

مشاور فرهنگی ریاست سازمان فنی و حرفه
اي ایران، مدیرعامل فرهنسگراهاي شهرداري

 
تهران 

 

 
دکتراي موسیقی 

 

احمد31
حکیمی پور

نماینده دوره چهارم مجلس شوراي اسلامی،1342
عضو کمیسیون امور اقتصاد و دارایی و تعاون
مجلس چهارم، عضو دوره اول شوراي اسلامی

 
شهرتهران 

 

دکتراي حقوق و
علوم سیاسی



به گزارش ایسنا، اعضاي چهارمین دوره شوراي شهر تهران 31 نفر عضو اصلی (شامل: 13 نفر از لیست اصلاح طلبان، 17 نفر از لیست
اصولگرایان و 1 نفر مشترکاً در هر دو لیست) و 12 عضو علی البدل برگزیده داشت این درحالیست که براي دوره پنجم هر 21 نفر

 
منتخب مردم تهران از لیست امید اصلاح طلبان بودند. 

 
پنجمین دوره شوراي شهر تهران  (21 نفره)- 1396 تا 1400 

انتخابات دوره پنجم شورا نیز در خرداد سال 1396 برگزار شد و بار دیگر اصلاح طلبان به طور کامل و لیستی تمامی کرسی هاي این
دوره شورا را ازآن خود کردند در این دوره محسن هاشمی به عنوان منتخب یک میلیون و 138هزارو 473 راي کسب کرد و براي

 
هرچهار سال ریاست این دوره شورا را برعهده داشت. 

این دوره هرچند اختلافاتی مثل دوره نخست شوراها که با حضور کامل اصلاح طلبان همراه بود را نداشت اما انتخاب شهردار تهران با
حواشی همراه بود به شکلی که در ابتدا مصطفی سلیمی براي یک روز یعنی 5 شهریور 1396 سرپرست شهرداري تهران شد و پس از
آن با تاخیر در جواب استعلامات نهایتا محمدعلی نجفی به عنوان شهردار تهران انتخاب شد. وي که از ابتداي شهریور ماه سال 1396

 
انتخاب شده بود 5 شهریور به پست شهرداري تهران رسید و 21 فروردین 1397 از این پست با طرح علت مریضی اش استعفا داد. 

به این ترتیب پس از نجفی سمیع االله حسینی مکارم از 21 فروردین سال 1397 تا 26 اردیبهشت 1397 به عنوان سرپرست
شهرداري تهران انتخاب و نهایتا سید محمدعلی افشانی در 26 اردیبهشت 1397 از سوي شورا به عنوان شهردار تهران انتخاب شد اما
وي نیز در 26 آبان 1397 به دلیل اجراي قانون منع به کارگیري بازنشستگان مجبور به کناره گیري از شهرداري تهران شد و پس از
وي شورا پیروز حناچی را به عنوان شهردار تهران انتخاب کرد که از آبان سال 1397 تاکنون به عنوان شهردار تهران مشغول به کار

 
است. 

ردیف
نام نام

خانوادگی
تاریخ
تولد

عکستحصیلاتسوابق

1
محسن
هاشمی

رفسنجانی
1340

مدیر عامل متروي تهران، نایب رئیس
اتحادیهٔ بین المللی حمل و نقل

عمومی در منطقهٔ خاورمیانه و شمال
آفریقا، رئیس دفتر مجمع تشخیص
مصلحت نظام، رئیس بازرسی ویژه

ریاست جمهوري در دولت سازندگی و
عضو هیئت مدیره سازمان صنایع دفاع

مدرك
کارشناسی

ارشد
مهندسی
مکانیک از
پلی تکنیک

مونترال

مرتضی2
الویري

رئیس سازمان مناطق آزاد تجاري،1327
نماینده سه دوره اول مجلس شوراي
اسلامی، شهردار سابق تهران و سفیر

ایران در اسپانیا

مهندسی
برق

دانشگاه
صنعتی
شریف و
کارشناس



ارشد
مدیریت

3
احمد

مسجدجامعی
1336

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی (دولتهاي
هفتم و هشتم)، رییس شوراي فرهنگ
عمومی، مشاور رییس جمهور در امور
جوانان، کارشناس مسوول دفتر امور

اجتماعی وزارت کشور

کارشناس
جغرافیاي
دانشگاه
تهران و

کارشناس
ارشد برنامه

ریزي
شهري

4
محمد
سالاري

1347

عضو شوراي عالی حزب همبستگی
ایران اسلامی،  &– عضو شوراي

هماهنگی جبهه اصلاحات، &–  عضو
شوراي عالی اصلا ح طلبان کشور،

 &–  مدیر مسئول روزنامه سراسري
اسرار، &–  دبیر شوراي سیاست

گذاري روزنامه همبستگی

کارشناسی
ارشد

مدیریت
اجرایی (
گرایش

استراتژیک)
و دکتراي
شهرسازي

5
شهربانو امانی

انگنه
1339

نماینده مردم ارومیه در دوره هاي
مجلس پنجم و  ششم مجلس شوراي

اسلامی و مشاور رئیس سازمان
حفاظت محیط زیست ایران در امور

زنان و خانواده

کارشناس
مدیریت

6
محمدجواد
حق شناس

1339

عضو شوراي مرکزي حزب اعتماد ملی،
روزنامه نگار، مدیرمسئول روزنامه

اعتماد ملی، عضو هیئت مدیرهٔ انجمن
ایرانی روابط بین الملل

دکتراي
روابط بین

الملل

1361بهاره آروین7

مدیر گروه روش شناسی انجمن جامعه
شناسی ایران  و پژوهشگر ارشد مرکز
تحقیقات استراتژیک مجمع تشخیص

مصلحت نظام

دکتراي
جامعه
شناسی

1338ابراهیم امینی8
عضو هیئت رییسه حزب اعتماد ملی،

استاد دانشگاه، حقوقدان، وکیل و
سیاستمدار

دکتراي
حقوق

خصوصی از
دانشگاه
تربیت
مدرس

دکترايعضو شوراي مرکزي حزب اسلامی کار1348افشین9



علومحبیب زاده
سیاسی

10
آرش حسینی

میلانی
1351

عضو کمیته برنامه ریزي آب در برنامه
سوم توسعه

کارشناسی
ارشد

مهندسی
آبخیزداري

11
حسن خلیل

آبادي
1335

عضو شوراي مرکزي انجمن اسلامی
معلمان، عضو علی البدل دوم در دوره

چهارم شوراي شهر تهران

کارشناس
مشاوره

اجتماعی

1359علی اعطا12
پژوهشگر رشته معماري، رئیس اسبق

شوراي عمومی انجمن اسلامی
دانشجویان دانشگاه تهران

دکتراي
معماري

13
زهرا

صدراعظم
نوري

1341
اولین شهردار زن در جمهوري اسلامی
ایران، شهردار منطقه 7 تهران، مشاور
رئیس سازمان حفاظت محیط زیست

دکتراي
مدیریت
محیط
زیست

14
سید حسن

رسولی
1337

فرماندار زاهدان، استاندار لرستان و
خراسان، معاون برنامه ریزي و

پشتیبانی وزارت کشور، مشاور وزیر
کشور

کارشناس
ارشد

مدیریت

15
ناهید

خداکرمی
1344

دبیر کارگروه سلامت و محیط زیست
معاونت زنان و خانواده ریاست

جمهوري

دکتراي 
علوم

بهداشتی و
کارشناس

ارشد
مامایی

16
سیدمحمود
میرلوحی
جوآبادي

1335

کارشناسی ارشد مدیریت بازرگانی،
عضو دفتر سیاسی حزب اتحاد ملت

اسلامی ایران،استاندار اسبق سمنان و
آذربایجان غربی، عضو شورایعالی

سیاستگذاري اصلاح طلبان

کارشناسی
ارشد

مدیریت
بازرگانی

17
محمد

علیخانی
1347

نماینده سابق مردم قزوین در
مجلس،مشاورمنابع مالی شرکت بهره

برداري مترو

کارشناس
ارشد حمل

ونقل
ترافیک

کارشناسدبیر دفترسیاسی حزب1362بشیر نظري18



اعتمادملی،مشاور سابق معاون امور
جوانان وزیر ورزش و جوانان

ارشد
حقوق

1354الهام فخاري19
رئیس منطقه تهران سازمان عدالت و
آزادي،موسس کانون هاي فرهنگی و

هنري دانشجویان

دکتراي
روانشناسی

20
زهرا

نژادبهرام
1342

اولین معاون فرماندار زن
تهران،مدیرکل اجتماعی و انتخابات

استانداري تهران

دکتراي
علوم

سیاسی

21
مجید

فراهانی
1352

سرپرست کنترل پروژه هاي پارس
جنوبی، دبیرکل حزب نداي ایرانیان

دکتراي
مدیریت

عالی کسب
وکار

به گزارش ایسنا، استارت ششمین دوره شوراي شهر تهران هم از 20 اسفند سال 1399 با آغاز ثبت نام ها زده شد و نهایتا 2590 نفر
براي شوراي شهر تهران ثبت نام کردند حال باید دید چه تعداد از ثبت نام کنندگان از هر دو طیف اصولگرا و اصلاح طلب تایید
صلاحیت شده و براي رقابت در انتخابات 1400 شوراهاي شهر تهران انتخاب می شوند و در نهایت بر کرسی شوراهاي شهر تکیه می

 
زنند. 

انتهاي پیام



رسیدگی به مشکلات 4 واحد تولیدي با پیگیري دادگستري استان چهارمحال و

بختیاري

منبع: میزانشماره خبر:  29  |  تاریخ: 1400/01/06

اقدامات دادگستري استان چهارمحال و بختیاري در راستاي اقتصاد مقاومتی منجر به رسیدگی به مشکلات چهار واحد
تولیدي شد.

خبرگزاري میزان - قوه قضاییه علی رغم اینکه مسئولیت مستقیمی در حوزه اقتصاد ندارد، در قالب ستاد پیگیري اجراي

 
سیاست هاي کلی اقتصاد مقاومتی به حمایت حقوقی و قضایی از تولیدکنندگان و واحد هاي تولیدي می پردازد. 

این ستاد در استان هاي مختلف فعالیت دارد و براي تولیدکنندگان و واحد هاي تولیدي در هر استان حمایت هاي حقوقی ارائه می
دهد. علاوه بر آن مسئولان دستگاه قضایی در قالب بازدید از کارخانه ها و واحد هاي تولیدي از نزدیک با مهم ترین چالش هاي آن ها

 
آشنا می شوند که این امر نیز نقش مهمی در حل این چالش ها دارد. 

شرکت تعاونی پرورش ماهی سریران آریا پناه، مزرعه پرورش ماهی واقع در روستاي قلعه درویش اردل، طرح پرورش ماهی کر-بس
لردگان و شرکت تعاونی صنایع غذایی پردیس بروجن چهار مورد از مواردي است که در مسائل و مشکلات مربوط به آن ها در ستاد

 
استانی اقتصاد مقاومتی مطرح و رسیدگی شده است. 

در خصوص شرکت تعاونی پرورش ماهی سریران آریا پناه مقرر شد تا مساعدت لازم با شرکت مذکور از ناحیه سازمان جهاد کشاورزي
و بانک کشاورزي در استفاده و تسریع از تسهیلات تکمیلی طرح اشتغال روستایی داشته باشند و متقاضی نیز پیگیري لازم را در این

 
خصوص داشته باشد. 

در خصوص تغییرات ایجاد شده در بستر رودخانه حاشیه مزرعه پرورش ماهی واقع در روستاي قلعه درویش اردل، مقرر شد تا شرکت
آب منطقه اي استان چهارمحال و بختیاري نظارت و پیگیري کافی نسبت به ساحل سازي اطراف رودخانه طبق قرارداد هاي تنظیمی
و همچنین رفع تصرفات و آزادسازي حریم و بستر رودخانه داشته باشد و گزارش موضوع را در اسرع وقت به دبیرخانه شوراي حقوق

 
بیت المال (حقوق عامه) استان چهارمحال و بختیاري ارائه کند. 

 
بیشتر بخوانید: 

اهداف اقتصاد مقاومتی چیست؟ در خصوص مشکلات طرح پرورش ماهی کر- بس لردگان مقرر شد تا وفق مقررات شرکت آب منطقه
اي در انعقاد قرارداد اجاره بستر رودخانه تسهیل کند و پس از انعقاد قرارداد مذکور نسبت به عملیاتی کردن تخصیص آب صورت
گرفته اقدام و متعاقباً به اداره منابع طبیعی و آبخیزداري استان چهارمحال و بختیاري همکاري لازم در عملیاتی کردن واگذاري اراضی

 
مورد نیاز وفق مقررات و مصوبات سابق اقدام کند. 

در خصوص مشکلات شرکت تعاونی صنایع غذایی پردیس بروجن مقرر شد تا سازمان صمت با بررسی مستندات متقاضی و شرایط

 
قانونی نسبت به معرفی متقاضی به بانک جهت دریافت تسهیلات مربوط به سرمایه در گردش و... اقدام کند. 



انتهاي پیام/



امام جمعه رشت: روند فروش زمین هاي روستایی نگران کننده است

منبع: گیل و دیلمشماره خبر:  30  |  تاریخ: 1400/01/06

امام جمعه رشت، از وضعیت نابسامان تغییر کاربري اراضی کشاورزي به ویژه در روستاها ابراز نگرانی کرد و گفت: با این
روندي که در فروش زمین هاي روستایی شاهدیم، روزي خواهد رسید که فرزندانمان در روستاها اسیر و برده ویلاسازان

خواهند شد. به گزارش گیل و دیلم ، آیت االله رسول فلاحتی در خطبه هاي نماز جمعه شهر ...

امام جمعه رشت: روند فروش زمین هاي روستایی نگران 
کننده است توسط : Omidدر: 1400 فروردین 06 در:

 
اجتماعی چاپ ایمیل 

امام جمعه رشت، از وضعیت نابسامان تغییر کاربري اراضی
کشاورزي به ویژه در روستاها ابراز نگرانی کرد و گفت: با
این روندي که در فروش زمین هاي روستایی شاهدیم،
روزي خواهد رسید که فرزندانمان در روستاها اسیر و برده

 
ویلاسازان خواهند شد. 

به گزارش گیل و دیلم ، آیت االله رسول فلاحتی در خطبه هاي نماز جمعه شهر رشت که در مصلاي امام خمینی(ره) برگزار شد، با
گرامیداشت نیمه شعبان، اظهار کرد: ولایت امام زمان(عج) بر همه موجودات عالم گسترده شده و بشریت در انتظار امام زمان است تا

 
ظلم از جهان برود و دنیا مملو از عدل و امیدواري شود. 

وي از شیعیان امام زمان خواست در عصر غیبت نسبت به تقویت انتظار فرج اقدام کنند و افزود: انتظار فرج افضل عبادات است و

 
شیعیان باید در عصر غیبت زمینه ساز ظهور امام زمان خودشان شوند. 

نماینده ولی فقیه در گیلان، یکی از ویژگی هاي شیعیان را عشق و ارادت نسبت به امام زمان دانست و تصریح کرد: نیمه شعبان
مصادف با روز سربازان گمنام امام زمان(عج) است و باید قدردان تلاش هاي شبانه روزي سربازان گمنام امام زمان که حافظ امنیت

 
جامعه هستند، باشیم. 

امام جمعه رشت، در ادامه به نامگذاري سال 1400 تحت عنوان «تولید؛ پشتیبانی ها و مانع زدایی ها» از سوي رهبر انقلاب اشاره کرد و
یادآور شد: در آستانه انتخابات ریاست جمهوري هستیم و لذا از کاندیداها می خواهیم اقدام به ارائه برنامه هاي خود با محوریت رفع

 
موانع تولید کنند. 

وي حمایت از تولیدکنندگان را شایسته شعار سال 1400 ندانست و عنوان کرد: مسئولان براي تحقق شعار سال در ابتدا به سراغ
سرمایه گذاران بروند. از سرمایه گذارانی که ویرانگري نکرده و اشتغال به وجود می آورند نیز می خواهیم وارد میدان شوند و ما از آنان



 
استقبال می کنیم. 

آیت االله فلاحتی، از وضعیت نابسامان تغییر کاربري اراضی کشاورزي به ویژه در روستاها انتقاد و ابراز نگرانی کرد و گفت: متاسفانه

 
شالیزارها با قیمتی ارزان به فروش می رود و بعد از چند سال تبدیل به خانه و ویلا می شود. 

وي ادامه داد: با این روندي که در فروش زمین هاي روستایی شاهدیم، روزي خواهد رسید که فرزندانمان در روستاها اسیر و برده

 
ویلاسازان خواهند شد. 

امام جمعه رشت، همچنین به عملکرد آمریکایی ها در قبال برجام اشاره و خاطرنشان کرد: همانگونه که رهبر انقلاب تاکید فرمودند،

 
شرط بازگشت به برجام رفع کامل تحریم هاست و اکنون نوبت ماست که از غربی ها راستی آزمایی داشته باشیم. 

نماینده ولی فقیه در گیلان، با بیان اینکه ملت ایران هرگز زیر بار قراردادهاي ننگین و ضد منافع ملی نخواهد رفت، اضافه کرد:

 
متاسفانه برخی از مسئولان هنوز دلخوش به آمریکایی ها هستند. 

وي به رسمیت شناختن اسرائیل از سوي برخی کشورهاي عربی را مایه ذلتشان دانست و یادآور شد: فرهیختگان و جوانان دنیاي

 
اسلام خوب می دانند که نمی توان این غده چرکین یعنی اسرائیل جنایتکار را به رسمیت شناخت. 

آیت االله فلاحتی، با اشاره به سالروز تاریخی 12 فروردین 58 روز جمهوري اسلامی، آن را مولود 22 بهمن 57 دانست و اظهار کرد: روز
جمهوري اسلامی روز مبارك در تاریخ ایران اسلامی است این روز، روز نخستین حکومت االله و از بزرگترین اعیاد ملی و مذهبی ایران

اسلامی تلقی می شود.



روایت رهبر انقلاب از عزل آیت االله منتظري

منبع: آخرین خبرشماره خبر:  31  |  تاریخ: 1400/01/06

 
روایت رهبر انقلاب از عزل آیت االله منتظري 

مهر/ رهبر انقلاب در خاطرات خود ماجراي ارسال دو نامه
از سوي امام خمینی(ره) خطاب به آیت االله منتظري در 6
و 8 فروردین 1368 و تصمیم تاریخی ایشان در عزل قائم

 
مقام رهبري را روایت کرده اند. 

خبرگزاري مهر، گروه سیاست؛ روزهاي پایانی سال 1367
اماموقتی گزارشی از آنچه در رسانه ها درباره ي مواضع
آیت االله منتظري منتشر میشد، دریافت کردند، دستور

 
دادند: «ازاین به بعد مطالب آقاي منتظري در رسانه ها منتشر نشود.» یا «در صداوسیما منتشر نشود.». 

آیت االله منتظري در خاطرات خود می گوید: «وقتی این قبیل نامه ها و لحن تند امام را دیدم، فهمیدم به زودي تصمیماتی درباره ي
من گرفته خواهد شد و براي اینکه بعضی شبهات را از ذهن امام برطرف کرده باشم و چنان که امام تصمیم دارند، این کار را راحت
انجام دهند، دو نامه براي امام نوشتم.» آیت االله منتظري یکی از این دو نامه را خدمت حضرت امام ارسال کرد که در آن، بیت خود را
در مقایسه با بیوت دیگر شخصیّتها و محافل حوزوي، تنها مدافع انقلاب و نظام و رهبري دانست؛ منابع اطّلاعاتی خود را گزارشهاي
رسمی و مراجعات عمومی عنوان کرد؛ و درنهایت نوشت: «اینجانب تابه حال، معتقد بوده ام که تذکّرات و انتقادات من، نه فقط موجب
تضعیف نظام نمیشود، بلکه از این نظر که اکثریّت مردم را امیدوار ساخته و مسئولین را نیز در صدد رفع نواقص و توجّه بیشتر به
مسائل میسازد، موجب تقویت انقلاب و نظام هم میباشد. مع ذلک، اگر حضرتعالی تشخیص میدهید که این شیوه به مصلحت نیست و
موجب تضعیف نظام و انقلاب میباشد، اینجانب شرعاً نظر حضرتعالی را بر نظر خود، مقدّم میداند و هیچگاه غیر از خیر اسلام و انقلاب

 
را در نظر نداشته ام.» 

حدس آیت االله منتظري درست بود. امام در همان روز دوّم فروردین 1368، تصمیم خود را درباره ي ایشان گرفته بودند. آقاي هاشمی
رفسنجانی عصر روز دوّم فروردین ماه که به زیارت امام رفت، متوجّه شد که امام درمورد اظهارات و نامه هاي آیت االله منتظري
عصبانی اند و تصمیم بر اقدام تند دارند. او از امام خواهش کرد که دست نگه دارند تا بررسی بیشتر شود. آقاي هاشمی با آیت االله
خامنه اي که به مشهد مشرّف شده بودند نیز تماس گرفته و از ایشان خواستند سفر را کوتاه کرده و زودتر برگردند. حضرت آیت االله
خامنه اي دراین باره میگویند: «ما مشهد بودیم، ایّام عید بود. آقاي هاشمی تلفنی دنبال من میگشت. گفتند آقاي هاشمی تماس
گرفته، شما را میخواهد. من در آستان قدس بودم. اقامتم در آستان قدس و در همان اتاقهاي بالا بود. گفتند که ایشان میخواهد با شما
تماس بگیرد. یک بار دو بار نشد، بالاخره فهمیدم که ایشان کار واجبی دارد. تماس برقرار شد. ایشان گفت که شما باید فوري بیایی
تهران. گفتم چرا؟ گفت کار بسیار مهمّی است، قضیّه ي آقاي منتظري دارد به یک جاهاي خیلی باریکی میرسد و بیا ببینیم چکار باید
بکنیم. من از آن نامه ي امام که روز دوّم فروردین پخش شد، حس کرده بودم که امام به شدّت از قضایا ناراحتند. در واقع ایشان مثل



کسی که طغیان میکند، آنچه را در دلش هست بیرون میریزد و با اشارات و کنایات حرف میزند، حرف زده بود. ایشان خیلی رنجیده و
ناراحت بود. حس کرده بودم که ممکن است قضیّه ي آقاي منتظري به یک جاي مهمّی رسیده باشد، و خب ما هم حقیقتاً فکر اینکه
ممکن است برکناري آقاي منتظري پیش بیاید ناراحت بودیم. یعنی هیچ واقعاً راضی نبودیم که این کار انجام بگیرد. گفتم خیلی خب،

 
می آیم.». به هر صورت، آیت االله خامنه اي عازم تهران شدند. 

روز ششم فروردین آیت االله خامنه اي به تهران رسیده و مستقیماً به دفتر آقاي هاشمی رفتند. ایشان میگویند: «وقتی رفتم، ایشان بنا
کرد گزارش این چند روز را دادن که این چند روزه چه گذشته؛ تماسهایی که گرفته شده بود. ایشان ( آقاي هاشمی رفسنجانی)
احساس نگرانی میکرد. ایشان هم مثل من واقعاً احساسش همین احساس نگرانی بود. امام گفته بودند یکی از سه چیز باید انجام
بگیرد: یا ایشان قول بدهد که اصلاح کند کارش را، بیتش را، حرفهایش را، اینها را درست کند؛ یا اینکه استعفا بدهد؛ یا اینکه مجلس
خبرگان تشکیل بشود و تصمیم گیري کنند. معلوم بود که امام خیلی جدّي عازم این قضیّه اند. در همین حین که ما صحبت
میکردیم، حاج احمد آقا تلفن زد به آنجا و آقاي هاشمی گفت که فلانی اینجا است. ایشان گفت پس فلانی هم بشنود. من هم رفتم

 
پاي تلفن. گفت امام این نامه را به آقاي منتظري نوشته و شروع کرد نامه را خواندن. خب نامه خیلی تکان دهنده بود براي ما.» 

 
امام نامه اي به این شرح خطاب به آیت االله منتظري نوشته بودند که حاج احمد براي آیت االله خامنه اي و آقاي هاشمی خواند: 

 
بسم االله الرحمن الرحیم 

 
جناب آقاي منتظري 

با دلی پرخون و قلبی شکسته چند کلمه اي برایتان مینویسم تا مردم روزي در جریان امر قرار گیرند. شما در نامه ي اخیرتان نوشته
اید که نظر تو را شرعاً بر نظر خود مقدّم میدانم؛ خدا را در نظر میگیرم و مسائلی را گوشزد میکنم. ازآنجاکه روشن شده است که شما
این کشور و انقلاب عزیز مردم مسلمان ایران را پس از من به دست لیبرال ها و از کانال آنها به منافقین می سپارید، صلاحیّت و
مشروعیّت رهبري آینده ي نظام را از دست داده اید. شما در اکثر نامه ها و صحبتها و موضع گیري هاي تان نشان دادید که معتقدید
لیبرال ها و منافقین باید بر کشور حکومت کنند. به قدري مطالبی که میگفتید دیکته شده ي منافقین بود که من فایده اي براي
جواب نمیدیدم. مثلاً در همین دفاعیّه ي شما از منافقین، تعداد بسیار معدودي که در جنگ مسلّحانه علیه اسلام و انقلاب محکوم به
اعدام شده بودند را منافقین از دهان و قلم شما به آلاف و الوف رساندند و می بینید که چه خدمت ارزنده اي به استکبار کرده اید. در
مسئله ي مهدي هاشمی قاتل، شما او را از همه ي متدیّنین متدیّن تر میدانستید و بااینکه برایتان ثابت شده بود که او قاتل است
مرتّب پیغام میدادید که او را نکشید. از قضایاي مثل قضیّه ي مهدي هاشمی که بسیار است. من حال بازگو کردن تمامی آنها را ندارم.
شما ازاین پس وکیل من نمیباشید و به طلاّبی که پول براي شما می آورند بگویید به قم منزل آقاي پسندیده و یا در تهران به

 
جماران مراجعه کنند. بحمداالله مسئله ي مالی هم ندارید. 

اگر شما نظر من را شرعاً مقدّم بر نظر خود میدانید _ که مسلما منافقین صلاح نمیدانند و شما مشغول به نوشتن چیزهایی میشوید
که آخرتتان را خراب تر میکند _ با دلی شکسته و سینه اي گداخته از آتش بی مهري ها با اتکّاء به خداوند متعال به شما که حاصل

 
عمر من بودید چند نصیحت میکنم؛ دیگر خود دانید: 

 
1 ـ سعی کنید افراد بیت خود را عوض کنید تا سهم مبارك امام بر حلقوم منافقین و گروه مهدي هاشمی و لیبرال ها نریزد. 

 
2 ـ ازآنجاکه ساده لوح هستید و سریعاً تحریک میشوید، در هیچ کار سیاسی دخالت نکنید؛ شاید خدا از سر تقصیرات شما بگذرد. 



 
3 ـ دیگر نه براي من نامه بنویسید و نه اجازه دهید منافقین هرچه اسرار مملکت است را به رادیوهاي بیگانه دهند. 

4 ـ نامه ها و سخنرانی هاي منافقین که به وسیله ي شما از رسانه هاي گروهی به مردم میرسید، ضربات سنگینی بر اسلام و انقلاب
زد و موجب خیانتی بزرگ به سربازان گمنام امام زمان ـ روحی له الفداء ـ و خونهاي پاك شهداي اسلام و انقلاب گردید؛ براي اینکه

 
در قعر جهنّم نسوزید، خود اعتراف به اشتباه و گناه کنید؛ شاید خدا کمکتان کند. 

واالله قسم، من از ابتدا با انتخاب شما مخالف بودم؛ ولی در آن وقت شما را ساده لوح میدانستم که مدیر و مدبرّ نبودید، ولی شخصی
بودید تحصیل کرده که مفید براي حوزه هاي علمیّه بودید و اگر این گونه کارهایتان را ادامه دهید، مسلما تکلیف دیگري دارم و
میدانید که از تکلیف خود سرپیچی نمیکنم. واالله قسم، من با نخست وزیري بازرگان مخالف بودم ولی او را هم آدم خوبی میدانستم.

 
واالله قسم، من رأي به ریاست جمهوري بنی صدر ندادم و در تمام موارد نظر دوستان را پذیرفتم. 

سخنی از سر درد و رنج و با دلی شکسته و پر از غم و اندوه با مردم عزیزمان دارم: من با خداي خود عهد کردم که از بدي افرادي که
مکلّف به اغماض آن نیستم هرگز چشم پوشی نکنم. من با خداي خود پیمان بسته ام که رضاي او را بر رضاي مردم و دوستان، مقدّم

 
دارم؛ اگر تمام جهان علیه من قیام کنند دست از حق و حقیقت برنمیدارم. 

من کار به تاریخ و آنچه اتّفاق می افتد ندارم؛ من تنها باید به وظیفه ي شرعی خود عمل کنم. من بعد از خدا با مردم خوب و شریف و
نجیب پیمان بسته ام که واقعیّات را در موقع مناسبش با آنها در میان گذارم. تاریخ اسلام پر است از خیانت بزرگانش به اسلام؛ سعی
کنند تحت تأثیر دروغهاي دیکته شده که این روزها رادیوهاي بیگانه آن را با شوق و شور و شعف پخش میکنند نگردند. از خدا
میخواهم که به پدر پیر مردم عزیز ایران صبر و تحمّل عطا فرماید و او را بخشیده و از این دنیا ببرد تا طعم تلخ خیانت دوستان را

 
بیش از این نچشد. ما همه راضی هستیم به رضایت او؛ از خود که چیزي نداریم، هرچه هست او است. 

 
والسّلام 

 
یکشنبه 6/1/68 

 
روح االله الموسوي الخمینی 

آیت االله خامنه اي میگویند: «حاج احمد آقا وقتی نامه را خواند، گفت امام میگویند که فلانی و آقاي هاشمی بروند قم و نامه را به
ایشان بدهند. این کار براي ما خیلی تلخ بود. گفتیم از امام سؤال میکنیم، اگر امام تأکید کردند بروید میرویم و الاّ اگر خود امام تأکید
نکردند، ما نمی رویم. بین من و آقاي هاشمی این صحبت شد. بعد که رفتیم، معلوم شد که امام اصرار نداشته اند که من و آقاي

 
هاشمی نامه را ببریم. بعداً نامه را کس دیگري ــ ظاهراً آقاي عبداالله نوري ــ برده بود و به ایشان داده بود.» 

«خب نامه خیلی تکان دهنده بود براي ما. بعد هم ارتباط قطع شد، یعنی گوشی را گذاشتیم و گفتیم حالا چه کار کنیم؟ آقاي
هاشمی گفت من گفته ام آقاي مشکینی و هیأت رئیسه ي خبرگان بیایند اینجا که بنشینیم صحبت کنیم و الان می آیند اینجا.
آمدند. وقتی که آمدند، قضیّه را مطرح کردیم که یک چنین اتّفاقی افتاده و امام یک چنین نامه اي به آقاي منتظري نوشته اند. آنها
هم مثل ما نگران شدند.مشورت کردیم که چه کنیم. به ذهنمان رسید که برویم با امام ملاقات کنیم و ایشان را از این کار منصرف
کنیم. حرکت ما به سمت منزل امام اصلاً به این قصد بود که برویم امام را از این اقدام منصرف کنیم. ما چهار نفر ــ من و آقاي

 
هاشمی و آقاي مشکینی و آقاي امینی ــ رفتیم بیت امام. آن دو نفر دیگر که آقاي مؤمن و آقاي طاهري بودند نیامدند.» 



آیت االله خامنه اي پیرامون ملاقات با امام نقل می کنند: «دیر هم بود، ساعت حدود نه شب بود. اینکه امام این ساعت ملاقات بدهد،
خیلی چیز غیرمتعارفی بود. لکن خب ما رفتیم و به حاج احمد آقا گفتیم که ما آمده ایم با امام ملاقات کنیم. ایشان رفت داخل و آمد
گفت ــ گمانم گفت امام میگویند ــ که نامه را براي آقایان هم بخوانید. آقاي هاشمی نامه را از حاج احمد آقا گرفت و شروع کرد به
خواندن براي آنها. هیچ کس دیگر هم از بیت امام آن وقت آنجا نبود. بعد حاج احمد آقا آمد و گفت امام میگویند بیایید. رفتیم در
همان اتاق امام و امام نشسته بودند و اخم کرده. وارد شدیم و نشستیم. اگر منظره ي اتاق امام در نظرتان باشد، فرض کنید اینجا آن
مبل بزرگی بود که امام این گوشه اش می نشستند، آقاي هاشمی نشست همین پهلوي دست ایشان. معمولاً که میرفتیم، آقاي
هاشمی همان دم می نشست. من آمدم این طرف روي زمین نشستم. این هم جاي من بود، همیشه که می آمدم، اینجا می نشستم.
آقاي مشکینی و آقاي امینی رفتند دورتر یک خرده اي با فاصله نشستند. وقتی نشستیم، آقاي هاشمی شروع کرد به صحبت و گفت
که آمده ایم که یک فکري بکنیم براي این کار. تا این حرف از ایشان صادر شد، امام برگشتند گفتند: «چه فکري؟» یک تعبیر این
جوري. «آقاي منتظري «...» و «...» و «فاجر» است.» این سه تعبیر را ایشان کردند. خب واقعاً برق از چشم همه ي ما پرید. این
تعبیر؟! امام در حرف زدن خیلی آدم مواظبی بود. یعنی حقیقتاً آدمی بود که من داستانها دارم از این که چیزي را که میخواست
نسبت به کسی مخصوصاً بیان کند، مواظبت میکرد که زیاد و کم نشود. اگر یک وقتی یک چیزي گفته میشد که یک قدري این طرف
و آن طرف بود، در اوّلین وقت ممکن اصلاح میکرد، که من یک نمونه اش را براي شما بگویم. یک شب منزل حاج احمد آقا بودیم،
امام هم بودند. من نام یکی از شخصیّتهاي معروف دنیاي اسلام را بردم و پرسیدم: نظر شما نسبت به ایشان چیست؟ امام تأمّل
مختصري کردند و گفتند: «نمیشناسم.» یک جمله ي دیگر هم گفتند که نشانه ي بی اعتقاديِ به آن شخصیت بود. خوشبختانه آن
جمله یادم رفته، یعنی بعد از همان قضیّه هم یادم رفت. گذشت. من فردا یا پس فردایش با امام کاري داشتم، رفتم منزل ایشان.
ایشان گفتند: «آن مطلبی که شما پرسیدید، همان نمیشناسم.» یعنی آن جمله ي بعدش را پاك کردند. یعنی اینقدر ایشان مواظب

 
بود که یک چیزي نگوید که برخلاف موازین باشد.» 

آیت االله خامنه اي در ادامه فضاي سنگین جلسه را چنین روایت می کنند: «من نگاه می کردم به آقاي مشکینی و آقاي امینی که چرا
شماها یک چیزي نمی گویید؟ ما همه آمده ایم که همکاري کنیم. اما آنها سکوت کرده بودند. اصلاً کانهّ جرأت نمی کردند حرف
بزنند. هر کدام یک جمله ي کوتاهی گفتند. جلسه حدود سه ربع ساعت یا شاید بیشتر طول کشید. گفته شد پس اجازه بدهید این
نامه در رادیو خوانده نشود.» ایشان کلام تعریض گونه ي شدیدي نسبت به آقاي منتظري گفتند.«بعد آقاي هاشمی یک مقداري
بیشتر اصرار کرد و تعبیرات دیگري گفت. امام دو بار به ایشان خطاب کردند. یک بار گفتند: «اگر تا صبح هم اینجا اصرار کنید فایده

 
ندارد.» یک بار دیگر گفتند: «اگر خیلی اصرار کنید، میگویم همین امشب نامه را بخوانند.» یعنی تهدید کردند.» 

به نظر میرسد امام تا پایان جلسه متقاعد نشده بودند که این نامه از صدا و سیما خوانده نشود اما نگران تبعات آن بوده اند و پس از
تأمّل مجدّد، از خوانده شدن آن منصرف شده اند هم چنانکه آقاي هاشمی نقل می کند: «صبح زود بعد از طلوع فجر فرستاده ي امام
به منزلمان آمد. پیغام امام را آورد که فرموده بودند از انتشار نامه ي تندشان به آقاي منتظري صرف نظر کرده و به خاطر رفع ناراحتی

 
من، این را به من اطّلاع دادند.» 

 
آیت االله منتظري در پاسخ به نامه ي 6/1/68 امام، نامه اي به شرح زیر نوشت: 

 
بسم االله الرحمن الرحیم 

 
محضر مبارك آیت االله العظمی امام خمینی(مدّظلّه العالی) 

پس از سلام و تحیّت، مرقومه ي شریفه مورّخ 6/1/68 واصل شد. ضمن تشکّر از ارشادات و راهنمایی هاي حضرتعالی به عرض



میرساند مطمئن باشید همان طور که از آغاز مبارزه تاکنون در همه ي مراحل همچون سربازي فداکار و ازخودگذشته و مطیع در کنار
حضرتعالی و در مسیر اسلام و انقلاب بوده ام، اینک نیز خود را ملزم به اطاعت و اجراي دستورات حضرتعالی میدانم؛ زیرا بقا و ثبات
نظام اسلامی مرهون اطاعت از مقام معظّم رهبري است. براي هیچ کس قابل شک نیست که این انقلاب عظیم تاکنون در سایه ي
رهبري و ارشادات حضرتعالی از خطرات مهمّی گذشته، و دشمنان زیادي همچون منافقین کوردل، که دستشان به خون هزاران نفر از
مردم و شخصیّت هاي عزیز ما و ازجمله فرزند عزیز خود من آغشته است، و سایر جناح هاي مخالف و ضدّ انقلاب و سازش کار و

 
لیبرال مآب هاي کج فکر را رسوا و از صحنه خارج نموده است. 

آیا جنایات هولناك و ضربات ناجوانمردانه ي این روسیاهان کوردل به انقلاب و کشور و ملّت عزیز و فداکار ما فراموش شدنی است؟ و
اگر بلندگوهاي آنان و رادیوهاي بیگانه خیال میکنند با جوسازي ها و نشر اکاذیب و شایعه پراکنی ها به نام اینجانب میتوانند به اهداف

 
شوم خود برسند و در همبستگی ملّت ما رخنه کنند، سخت در اشتباهند. 

ا مخالف بودم؛ و باتوجّه به مشکلات زیاد و سنگینی بار و راجع به تعیین اینجانب به عنوان قائم مقام رهبري، خود من از اوّل جد
مسئولیّت، همان وقت به مجلس خبرگان نوشتم که تعیین اینجانب به مصلحت نبوده است. و اکنون نیز عدم آمادگی خود را صریحاً
اعلام میکنم. و از حضرتعالی تقاضا میکنم به مجلس خبرگان دستور دهید مصلحت آینده ي اسلام و انقلاب و کشور را قاطعانه در نظر
بگیرند. و به من اجازه فرمایید همچون گذشته یک طلبه ي کوچک و حقیر در حوزه ي علمیّه به تدریس و فعّالیّتهاي علمی و خدمت
به اسلام و انقلاب، زیر سایه ي رهبري حکیمانه ي حضرتعالی، اشتغال داشته باشم. و اگر اشتباهات و ضعفهایی که لازمه ي طبیعت

 
انسان است رخ داده باشد، ان شاءاالله با رهبري هاي حضرتعالی مرتفع گردد. 

و از همه ي برادران و خواهران عزیز و علاقه مند تقاضا میکنم مبادا درمورد تصمیم مقام معظّم رهبري و خبرگان محترم، به بهانه ي
حمایت از من، کاري انجام دهند و یا کلمه اي بر زبان جاري نمایند؛ زیرا مقام معظّم رهبري و خبرگان جز خیر و مصلحت اسلام و

 
انقلاب را نمیخواهند. 

امید است این شاگرد مخلص را همیشه از راهنمایی هاي ارزنده ي خود بهره مند، و از دعاي خیر فراموش نفرمایید. والسّلام علیکم و

 
رحمۀ االله و برکاته 

 
حسینعلی منتظري 

 
 7/1/68

آیت االله منتظري در این نامه عملاً از رهبري آینده کنار کشیده و از حضرت امام اجازه خواسته بودند که در حوزه ي علمیّه به فعّالیّت
علمی اشتغال داشته باشند. این نامه، باعث شد حضرت اماماز انتشار عمومی نامه 6/1 منصرف شده و نامه ي دیگري را براي انتشار

 
عمومی، خطاب به آیت االله منتظري بنویسند: 

 
بسم االله الرحمن الرحیم 

 
جناب حجّت الاسلام والمسلمین آقاي منتظري(دامت افاضاته) 

با سلام و آرزوي موفّقیّت براي شما، همان طور که نوشته اید رهبري نظام جمهوري اسلامی کار مشکل و مسئولیّت سنگین و خطیري
است که تحمّلی بیش از طاقت شما میخواهد و به همین جهت، هم شما و هم من از ابتدا با انتخاب شما مخالف بودیم؛ و در این زمینه
هر دو مثل هم فکر میکردیم؛ ولی خبرگان به این نتیجه رسیده بودند، و من هم نمیخواستم در محدوده ي قانونی آنها دخالت کنم؛ از



اینکه عدم آمادگی خود را براي پست قائم مقامی رهبري اعلام کرده اید، پس از قبول، صمیمانه از شما تشکّر مینمایم. همه میدانند
که شما حاصل عمر من بوده اید؛ و من به شما شدیداً علاقه مندم. براي اینکه اشتباهات گذشته تکرار نگردد، به شما نصیحت میکنم
که بیت خود را از افراد ناصالح پاك نمایید؛ و از رفت وآمد مخالفین نظام، که به اسم علاقه به اسلام و جمهوري اسلامی خود را جا
ا جلوگیري کنید. من این تذکّر را در قضیّه ي «مهدي هاشمی» هم به شما دادم. من صلاح شما و انقلاب را در این میبینم میزنند، جد

 
که شما فقیهی باشید که نظام و مردم از نظرات شما استفاده کنند. 

از پخش دروغ هاي رادیو بیگانه متأثّر نباشید. مردم ما شما را خوب می شناسند، و حیله هاي دشمن را هم خوب درك کرده اند که با

 
نسبتِ هر چیزي به مقامات ایران کینه ي خود را به اسلام نشان میدهند. 

طلاّب عزیز، ائمّه ي محترم جمعه و جماعات، روزنامه ها، و رادیو تلویزیون، باید براي مردم این قضیّه ي ساده را روشن کنند که در
اسلام مصلحت نظام از مسائلی است که مقدّم بر هر چیز است، و همه باید تابع آن باشیم. جنابعالی ان شاءاالله با درس و بحث خود

 
حوزه و نظام را گرمی میبخشید. 

 
والسّلام علیکم 

 
 8/1/68

 
روح االله الموسوي الخمینی 

آیت االله خامنه اي درباره ي نامه دوّم حضرت امام به آیت االله منتظري می گویند: «امام از نامه ي آقاي منتظري این جور فهمیده
بودند که آقاي منتظري دیگر بکلّی کنار خواهد کشید و مشغول درس و بحث میشود و دیگر ضرر و خطر و ادّعا و حرکتی ندارد. من
در نوشته ي خودم نوشته ام که معلوم است امام از آینده نگرانند و فکر میکنند ملاّیی مثل آقاي منتظري در آینده ي نظام و با
رهبري آینده ي نظام آرام نخواهد نشست و مزاحمت ایجاد میکند. (بنابراین امام (قدّس سرّه)) خواستند جلوي این مزاحمت را بگیرند.
در آن نامه ي اوّل (نامه ي 6/1/68) قضیّه این جور بوده. اما در نامه ي دوّم (نامه ي 8/1/68) امام خاطر جمع شده بودند که دیگر
چنین چیزي اتّفاق نمی افتد، آقاي منتظري میرود کنار و مشغول کارش می شود. علّت نامه ي دوّم و منشأ اختلاف لحن دو نامه این
است. و الاّ فکر امام در این دو نامه اصلاً عوض نشده. یعنی اگر خلاصه کنیم نامه ها را، ایشان در هر دو جا آقاي منتظري را مناسب
رهبري نمیدانند و نظر میدهند که شما باید کنار بروي منتها در نامه ي اوّل، آقاي منتظري را با تعبیرات و اظهارات گوناگون و با
اظهار غم خود، در واقع از صحنه به کل خارج میکند اما در نامه ي دوّم ایشان را در صحنه نگه میدارد ــ البتّه در صحنه ي علمی ــ
ولی از رهبري برکنار می کند. این به خاطر این بوده که در نامه ي دوّم، امام این خاطرجمعی را پیدا کرده بودند که اگر ایشان در
صحنه بماند کسی را اذیّت نخواهد کرد، مزاحمتی نخواهد کرد، در آینده ي نظام اختلالی ایجاد نمیکند. ... خصوصیّت امام همین بود.
امام آدمی بود که وقتی تشخیص میداد (به آن عمل میکرد.) تشخیص هایش هم به خصوص تشخیص در نامه ي 6/1/68 عجولانه
نبود. خب مقدّمات آن نامه، مقدّمات طولانی ــ یک سال یا بیشتر ــ بود تا بالاخره به اینجا رسید. وقتی (کاسه ي صبر امام) پر شد به
نامه ي 6/1/68 رسید. بعد هم که وضع ایشان (آیۀااللهّ منتظري) را گفتند و او نامه اي نوشت، امام فکر کردند که دیگر تخریب
شخصیّت او به این اندازه شایسته نباشد، بنابراین نامه ي 8/1/68 را نوشتند. البتّه امام در نامه ي 8/1/68 هم آقاي منتظري را از
سیاست به کل کنار گذاشته منتها خواسته که دیگر به همان اندازه اي که لازم است، ایشان کنار برود و از لحاظ شخصیّتی بکلّی نابود

 
نشود.» 

 
به پیج اینستاگرامی «آخرین خبر» بپیوندید 
instagram.com/akharinkhabar



بزرگترین معادن طلاي جهان کدامند؟

منبع: کیوسک خبرشماره خبر:  32  |  تاریخ: 1400/01/06

کیتکو در گزارشی به معرفی بزرگترین معادن طلاي جهان از نظر میزان تولید در سال 2020 پرداخت.

 
کیتکو در گزارشی به معرفی بزرگترین معادن طلاي جهان از نظر میزان تولید در سال 2020 پرداخت. 

به گزارش «کالاخبر» به نقل از ایسنا، رده بندي معادن بر اساس آمارهاي ارایه شده از سوي شرکت ها و بر اساس آمار تولید سال

 
2020 تهیه شده است. بزرگترین معادن طلاي جهان عبارتند از: 

 
1- معدن مورانتو: دو میلیون اونس 

مجتمع معدنی مورانتو در ازبکستان واقع بوده و شامل یک معدن روباز و فعالیتهاي استخراج صنعتی است که اندکی بیش از دو
میلیون اونس طلا در سال 2020 تولید کرد. این معدن که توسط شرکت دولتی Navoi اداره می شود، بیش از 3.3 کیلومتر طول،
2.5 کیلومتر پهنا و حدود 600 متر عمق دارد. با توجه به میزان ذخایرش که بیش از 150 میلیون اونس برآورد شده است، انتظار می
رود این معدن همچنان تا مدتی عنوان بزرگترین معدن طلاي جهان را حفظ کند. تولید این معدن در سال 2020 تغییري نسبت به

 
سال 2019 نداشت. 

 
2- معدن کارلین: یک میلیون و 665 هزار اونس 

معدن کارلین که پیش از این به عنوان معادن طلاي نوادا شناخته می شد، در غرب شهر الکو واقع شده و در منطقه اي به وسعت 56
کیلومتر امتداد پیدا کرده است. کارلین ترند براي نخستین بار توسط جان لایومور و آلن کوپ، زمین شناسان شرکت نیومونت در سال
1965 اکتشاف شده بود. تولید این معدن در سال 2020 به یک میلیون و 665 هزار اونس رسید که در مقایسه با تولید یک میلیون و

 
315 هزار اونس در سال 2019، رشد 27 درصدي داشت. 

 
3- معدن اولمپیادا: یک میلیون و 200 هزار اونس 

معدن اولمپیادا بزرگترین فعالیت شرکت پولیوس است که تولیدش را در سال 1996 آغاز کرد و در حال حاضر بیش از نیمی از تولید
طلاي این شرکت روسی را تشکیل می دهد. سنگ معدنی استخراج شده از این معدن در سه کارخانه با مجموع ظرفیت سالانه 13

 
میلیون تن فرآوري می شود. تولید این معدن در مقایسه با یک میلیون و 389 هزار اونس در سال 2019، کاهش 14 درصدي داشت. 

 
4- معدن پوئبلو ویه خو : 903 هزار اونس 

معدن پوئبلو ویه خو در حدود 100 کیلومتري شهر سانتو دومینگو، پایتخت جمهوري دومینیکن واقع شده است. این معدن توسط
شرکت پوئبلو ویه خو دومینیکن که جوینت ونچر شرکتهاي بریک (60 درصد) و نیومونت (40 درصد) است، اداره می شود. تولید این

 
معدن از 983 هزار اونس در سال 2019، به میزان هشت درصد کاهش داشت و به 903 هزار اونس در سال 2020 رسید. 



 
5- معدن گرسبرگ : 848 هزار اونس 

معدن طلا و مس گرسبرگ شرکت فریپورت مک موران در استان پاپواي اندونزي واقع بوده و در سال 1936 توسط یک زمین شناس
هلندي کشف شد که آن را ارتسبرگ یا کوه سنگ نامید. این معدن که براي 30 هزار نفر اشتغال ایجاد کرده است، در ارتفاع 4100
متري از سطح دریا در نزدیک پونکاك جایا، مرتفعترین کوه پاپوا قرار دارد و تولیدش در سال 2001 بالاي سه میلیون و 500 هزار
اونس بود. تولید این معدن از 833 هزار اونس در سال 2019، به میزان دو درصد کاهش پیدا کرد و به 848 هزار اونس در سال

 
2020 رسید. 

 
6- معدن کادیا ایست: 823 هزار اونس 

کادیا از معدن زیرزمینی کادیا ایست و معدن ریج وي تشکیل شده است و بزرگترین معدن طلا در استرالیاست. این معدن 823 هزار

 
اونس طلا در سال 2020 تولید کرد که شش درصد در مقایسه با تولید 871 هزار اونس در سال 2019 کاهش داشت. 

 
7- معدن کیبالی: 808 هزار اونس 

معدن کیبالی در جمهوري دموکراتیک کنگو مجاور شهر دوکو و در 210 کیلومتري آروا در مرز اوگاندا واقع شده است. کیبالی متعلق
به شرکتهاي آنگلوگلد آشانتی (45 درصد)، بریک گلد کورپوریشن (45 درصد) و سوسیته مانیر دو کیلو موتو (10 درصد) است. این

 
معدن 808 هزار اونس طلا در سال 2020 تولید کرد که یک درصد در مقایسه با 813 هزار اونس در سال 2019 کاهش داشت. 

 
8- معدن کورتز: 799 هزار اونس 

معدن کورتز تاسیسات معدنی و فرآوري طلاي بزرگی در لاندر و اورکا کانتی نواداي آمریکاست که در حدود 120 کیلومتري الکو واقع
شده است. تولید این معدن از 963 هزار اونس در سال 2019، به میزان 17 درصد کاهش پیدا کرد و به 797 هزار اونس در سال

 
2020 رسید. 

 
9- معدن لیهیر: 772 هزار اونس 

معدن لیهیر در جزیره آنیولام در استان نیوایرلند پاپوآ گینه نو و در فاصله 900 کیلومتري شمال شرقی پورت مورسبی، پایتخت پاپوآ
گینه نو واقع شده است. این معدن 772 هزار اونس طلا در سال 2020 تولید کرد که 12 درصد در مقایسه با تولید 881 هزار اونس

 
در سال 2019 کاهش نشان داد. 

 
10- معدن لولو گونکوتو: 680 هزار اونس 

مجتمع معدنی لولو گونکوتو شرکت بریک شامل دو مجوز معدنی لولو و گونکوتو است و در غرب کشور مالی در مجاورت مرز سنگال و
رودخانه فالمه واقع شده است. شرکت معدنی لولو مالک معدن طلاي لولو و شرکت معادن گونکوتو مالک معدن طلاي گونکوتو است.
این دو معدن متعلق به شرکت بریک (80 درصد) و دولت مالی (20 درصد هستند). تولید این معدن با پنج درصد کاهش، از 715

هزار اونس در سال 2019 به 680 هزار اونس در سال 2020 رسید.





برخی کشور هاي عربی دختران ایرانی را قاچاق می کنند

منبع: شعار سالشماره خبر:  33  |  تاریخ: 1400/01/06

شعار سال: از زمانی معصومه ابتکار در سِمت معاون رئیس جمهور در امور زنان و خانواده قرار گرفت، اتفاقات مهمی در این
چندسال رخ داد که از مهم ترین آنها می توان به تصویب لایحه حفظ کرامت و حمایت از زنان در برابر خشونت در هیات

دولت اشاره کرد. مشروح گفتگو با معاون امور زنان و خانواده رئیس جمهور درخصوص ...

شعار سال: از زمانی معصومه ابتکار در سِمت معاون رئیس جمهور در امور زنان و خانواده قرار گرفت، اتفاقات مهمی در این
چندسال رخ داد که از مهم ترین آنها می توان به تصویب لایحه حفظ کرامت و حمایت از زنان در برابر خشونت در هیات دولت اشاره

 
کرد. 

مشروح گفتگو با معاون امور زنان و خانواده رئیس جمهور درخصوص عملکرد این معاونت و دغدغه هاي زنان و موضوعات روز آنها را

 
در ادامه می خوانید. 

 
سال 1399 را چگونه ارزیابی می کنید؟ 

سال 1399 سال دشوار و پُرکاري براي دولت بود چون هم با جنگ اقتصادي تمام عیار علیه مردم ایران رو به رو بودیم و هم با یک
بیماري سخت به اسم کرونا درگیر شدیم که تمام خانواده ها و زنان را تحت تاثیر خود قرار داد. در این سال جنگ روانی هم علیه

 
مردم و هم علیه دولت بسیار سنگین بود و ما شاهد تخریب و عدم انعکاس خبرها، واقعیت ها و دستاوردها بودیم. 

 
عدالت جنسیتی همیشه یکی از مهم ترین برنامه هاي این معاونت بوده است. در این حوزه چه اقداماتی انجام دادید؟ 

در سال 99 تلاش کردیم تحقق عدالت جنسیتی را در قالب برنامه هاي ارتقاي وضعیت زنان در 31 استان دنبال کنیم. البته این برنامه
ها و برنامه اجرایی نتیجه محور آن در شوراي برنامه ریزي 31 استان، سال گذشته به تصویب رسید و در سال 99 ما نتایج اجراي این
سندها در هر استان را رصد و پایش کردیم درواقع از هر استانی در مورد وضعیت اجراي اسنادش گزارش گیري کردیم. متاسفانه به
دلیل شیوع کرونا سفرهاي کمتري انجام شد و بنده تقریبا سه یا چهار سفر استانی داشتم اما کار را زمین نگذاشتیم و از طریق فضاي
مجازي نشست هایی را با استان ها برگزار کردیم و موضوع رصد و پایش را از طریق یک سامانه که بخشی از دولت الکترونیک است و
در هشت محور فعالیت می کند و در روز زن توسط رئیس جمهور به افتتاح رسید، پیگیري کردیم. درواقع این سامانه اطلاعات مربوط

 
به زنان را در موضوع شاخص هاي عدالت جنسیتی که شناسنامه آن در آمده است، رصد می کند. 

همزمان با این کار از دستگاه هاي ستادي دولت خواستیم هر کدام یک برنامه در خصوص تحقق عدالت جنسیتی ارائه دهند که

 
خوشبختانه این برنامه ها تدوین شد و به صورت یک برنامه ملی دستگاه ها براي حوزه زنان، توسط رئیس جمهور رونمایی شد. 

 
براي زنان سرپرست خانوار چه برنامه هایی داشتید؟ 

معاونت ما درمورد زنان سرپرست خانوار ماموریت هاي مستقیم دارد. سال 1397 یک برنامه اقدام و عمل تنظیم و تصویب شد که در



حال حاضر اجرا می شود و توسط ما مورد رصد و پایش قرار دارد همچنین امسال یک پورتال توسط وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی
درمورد رصد زنان سرپرست خانوار رونمایی شد. در سالی که گذشت دو طرح بسیار بزرگ درمورد توان افزایی زنان سرپرست خانوار با
همکاري جهاد دانشگاهی و همکاري سازمان هاي مردم نهاد به نتیجه رساندیم تا بتوانیم به زنان سرپرست خانوار که به یک معیشت
پایدار نیاز دارند، کمک کنیم. این کمک ها هم در حوزه مشاغل خانگی براي زنان سرپرست خانوار که دوست دارند کنار فرزندشان
باشند از اهمیت بالایی برخوردار است و هم در مناطق حاشیه شهرها که براي ما یک هدف است. البته علاوه بر زنان سرپرست خانوار
به طور خاص حمایت از زنان در موضوع کارآفرینی در دستور کار معاونت ما قرار داشته است به گونه اي که یک دوره راي گیري
مردمی براي انتخاب زنان کارآفرین برتر برگزار کردیم و امسال نیز هشتمین دوره آن با حضور زنان کارآفرین برگزار شد و برترین ها
براساس ملاك هاي کارآفرین پایدار و موثر توسط مردم انتخاب شدند و ما هم طبق وظیفه خود از آنها قدردانی و حمایت کردیم که

 
البته قابل ذکر است این مراسم امسال مجازي برگزار شد. 

 
سایر اقدامات این معاونت براي زنان توضیح دهید. 

از اقدامات دیگر ما در حوزه زنان اداره کمپین هاي مختلف مانند کمپین «زنان نسل تحریم» است که هدف اصلی آن تقویت روحیه و

 
حمایت از زنان مشغول و فعال عرصه اقتصادي در شرایط سخت تحریم است. 

طبق گفته شما زنان روستایی یکی از اولویت هاي معاونت زنان هستند. براي این زنان چه اقدامات و حمایت هایی صورت گرفته

 
است؟ 

همانطور که اشاره کردید یکی از گروه هاي هدف ما که بسیار مورد توجه دولت است، بخش زنان روستایی و زنان کشاورز محسوب می
شود به همین دلیل سعی کردیم در هشت محور با همکاري دستگاه هاي مختلف از این زنان حمایت کنیم؛ از نهضت سواد آموزي
گرفته تا استانداردسازي محصولات تولید شده زنان روستایی که درنتیجه این اقدامات با همکاري وزارت جهاد کشاورزي 50 هزار زن
روستایی آموزش دیدند و حدود 406 برند استاندارد تولید کردند همچنین از زنان روستایی براي تولیدات محصولات گیاهی، حفظ
منابع طبیعی و تولید داروهاي گیاهی حمایت کردیم. یکی از کارهایی که توسط وزارت جهاد کشاورزي پیش رفت، حمایت از صندوق
هاي اعتباري زنان بود که در حال حاضر حدود 3400 صندوق در سطح کشور وجود دارد که بسیار موفق هستند به گونه اي در هر
روستایی که ایجاد می شوند آن روستا به لحاظ اشتغال زنان دچار تحولات بزرگی می شود که البته براي مردان هم مفید است.علاوه
بر این اقدامات یک طرح مشترك با وزارت ورزش و جوانان در ارتباط با ساختار قامتی زنان روستایی تدوین کردیم چون یکی از
مشکلاتی که گزارش می شود، مشکلات اسکلتی زنان روستایی است بنابراین براي اینکه ورزش هاي لازم و مراقبت هاي بهداشتی
لازم انجام گیرد این طرح را مشترکا با وزارت ورزش و جوانان تدوین کردیم تا نتایج خوبی براي زنان روستایی داشته باشد. زنان

 
روستایی براي ما بسیار مهم و عزیز هستند و خدا را شکر می کنیم که در این زمینه پیشرفت هاي بسیار خوبی داشتیم. 

لازم به ذکر است که بگویم دختران جوان و فارغ التحصیل نیز یکی از گروه هاي بسیار مهم براي دولت هستند و معاونت علمی و
فناوري در جذب این دختران براي شرکت هاي دانش بنیان بسیار موفق بوده است. همچنین با همکاري وزارت آموزش و پرورش در
توانمندسازي دختران و همکاري با وزارت علوم در طرح هایی مانند کمند وارد عمل شدیم. «کمند» طرحی است که در 25 دانشگاه
براي آموزش کسب و کار دختران در ترم آخر اجرا شده است. یکی دیگر از برنامه هاي ما که با همکاري وزارت علوم به اجرا رسید،
برگزاري جشنواره مُد، لباس و صنایع دستی بود که در 10 دانشگاه اجرا شد و این فرصت را براي دانشجویان دختر فراهم کرد تا
تولیدات زیباي خود را عرضه کنند. اگر بخواهم همه اقدامات انجام شده را بگویم موضوع زیاد است اما به طور کلی اشاره می کنم که
این معاونت با دستگاه هاي مختلف دولت، بیمه ها و بانک ها، سازمان هاي مردم نهاد، دانشگاه ها همکاري دارد و لازم به ذکر است که

 
تاکنون توانستیم در همکاري با بانک ها 85 هزار مورد تسهیلات به زنان سرپرست خانوار ارائه دهیم. 



پس از یک دهه لایحه حفظ کرامت و حمایت از زنان در برابر خشونت در دوره مدیریت شما تصویب و به مجلس شوراي اسلامی
ارسال شد اما باوجود اینکه اصرارها به تصویب هرچه سریع تر این لایحه در دولت بود هنوز در مجلس حتی اعلام وصول نشده است.

 
نظر شما در برابر این اقدام مجلس چیست؟ 

همه کارهایی که تاکنون انجام دادیم حاصل زحمات جمعی است که در دوره هاي گذشته از جمله دوره خانم مولاوردي انجام شده
است. در این دوره سعی کردیم در بحث قوانین بتوانیم برنامه ریزي خوبی داشته باشیم و مستحکم حرکت کنیم بنابراین در ابتداي
کار ساختاري تعریف کردیم که براساس آن شوراي فقهی و حقوقی به وجود آمد تا معضلات را شناسایی کند و قوانین معطل مانده را
با همکاري قضات، فقها و وکلا پیش ببرد البته اداره حقوقی معاونت هم در تعامل با شوراي فقهی و حقوقی دستاوردهاي بسیار خوبی
را رقم زد. یکی از اقدامات بسیار مهمی که انجام شد تصویب لایحه حفظ کرامت و حمایت از زنان در برابر خشونت بود که با رایزنی
هاي بسیار گسترده از همان سال 1396 انجام شد. این لایحه از طرف دولت به قوه قضائیه ارجاع شد اما بررسی آن طول کشید تا
اینکه آقاي رئیسی آمدند و پس از چندماه لایحه از سوي قوه قضائیه به دولت ارسال شد و در دولت هم پس ازبرگزاري 40 جلسه
کمیسیون لوایح و فرعی به تصویب رسید اما بیش از 2 ماه است که در نوبت اعلام وصول مجلس شوراي اسلامی به سر می برد و بنده
از آقاي قالیباف و نمایندگان مجلس شوراي اسلامی انتظار دارم نسبت به تصویب این لایحه اقدام کنند چرا که یک لایحه فرا قوه اي
است و قوه مجریه و قوه قضائیه نسبت به تدوین آن اقدام کردند از طرفی این لایحه مطالبه جدي زنان است و به اعتقاد من تصویب
آن می تواند به تسهیل ازدواج کمک کند چون درصورت قانون شدن این لایحه دختران احساس می کنند در پناه قانون و حمایت آن
هستند. هرچند که این لایحه براي ما بسیار مهم است اما فقط به آن بسنده نکردیم و تاکنون 15 لایحه با سند پشتیبان تنظیم کرده

 
و تحویل دولت دادیم و برخی از آنان به قوه قضائیه ارجاع داده شدند. 

 
قتل رومینا چقدر در تسریع رسیدگی به این لایحه نقش داشت؟ 

قتل رومینا توسط پدرش فاجعه بسیار دلخراشی بود که باعث شد پس از این اتفاق تصویب این لایحه در دولت را با سرعت بیشتري

 
پیگیري کنیم. امیدوارم هرچه زودتر نسبت به تصویب این لایحه اقدام شود تا پشتیبانی براي زنان این کشور باشد. 

 
پس از قتل رومینا صحبت هایی درمورد تشدید مجازات پدر درصورت قتل فرزند شد. آخرین نتایج چیست؟ 

در حال حاضر موضوع تشدید مجازات پدر در صورت قتل فرزند در دستور کمیسیون لوایح است و به زودي به کمیسیون اصلی می

 
آید. 

 
اخذ حضانت فرزند براي مادرانی که از همسرشان طلاق گرفتند، چالش بزرگی ست آیا معاونت در این موضوع ورود پیدا کرده است؟ 

درمورد حضانت فرزند براي مادر لوایحی را تنظیم کردیم و در دستور رسیدگی است. لازم به ذکر است که درمورد این موضوعات
نشست هاي فقهی و حقوقی در قم برگزارکردیم چون لازم است مطالبات و دغدغه هاي زنان نزد صاحب نظران و فقها مطرح و نظرات
آنها نیز اخذ شود. تاکنون 17 جلسه برگزار کردیم که نتایج بسیار خوبی داشته و آنها را مدون کرده ایم. امیدوارم این جلسات در سال

 
1400 نیز ادامه داشته باشد. 

بسیاري از قانون ها مانند قانون تسهیل ازدواج اجرا نمی شوند. ضمانت اجراي لایحه حفظ کرامت و حمایت از زنان در برابر خشونت

 
پس از تصویب چیست؟ 



ضمانت اجراي قوانین مسئولیت هایی است که بین دستگاه هاي مختلف دولتی توزیع می شود از طرفی اجرا و نظارت دولت، نظارت
مجلس شوراي اسلامی، نظارت خودِ دولت بر اجراي آن و نظارت مردم از جمله مواردي است که ضمانت اجراي قانون محسوب می
شود درواقع وقتی موضوعی مطالبه عمومی مردم باشد حتما مورد توجه قرار می گیرد و دولت همه تلاش خود را براي اجرایی کردن
آن می کند. درمورد قانون تسهیل ازدواج هم باید توضیح دهم که خیلی از بندهاي این قانون اجرایی می شود و اینگونه نیست که این
قانون اصلا اجرا نشده باشد اما براي برخی از بندهاي آن بودجه پیش بینی نشده است و به همین دلیل اجرایی نشده به طور کلی من
فکر می کنم درصد قابل توجهی از این قانون اجرا می شود و در دولت هم بسیار مورد توجه است براي مثال تسهیل پرداخت وام
ازدواج به گونه اي که دیگر هیچکس در صف نباشد، وام مسکن براي مسکن اولی ها، مسکن امید، ارائه مشاوره هاي 6 ساعته قبل،

 
حین و بعد از ازدواج از جمله اقداماتی است که دولت براي تسهیل ازدواج انجام داده است. 

خانم ابتکار اشاره به تسهیل پرداخت وام ازدواج توسط دولت کردید. نظر شما درمورد تفکیک سنی در پرداخت این وام به جوانان

 
چیست؟ آیا به کودك همسري دامن نمی زند؟ 

هرچند نمی توان سن دقیقی براي ازدواج تعیین کرد اما حقیقتا 23 سال سن خوبی براي ازدواج است چون ازدواج یک آرامش و
تعادلی را به زندگی می بخشد البته اگر زوجین همدیگر را دوست داشته باشند و عشق بین آنان حکفرما باشد. درمورد تبعیضی که
مجلس بین کسانی که زودتر ازدواج می کنند و کسانی که دیرتر ازدواج می کنند قائل شده به نظر می رسد هدف بیشتر تشویق به
ازدواج در سن پایین بوده است اما به نظر من نمی توان خط کشید یعنی اینکه یک دختر 24 ساله نمی تواند از آن مقدار وامی که
دختر 23 ساله دریافت می کند؛ بهره مند شود، توجیه ندارد اما به هرحال قانون شده و دولت هم آن را اجرا می کند. یک خبر خوب
درمورد ازدواج بدهم آن هم اینکه با وجود این سیاست ها و رویکردهایی که داشتیم و همچنین به خاطر شیوع کرونا در کشور که
باعث شد مراسم و تشریفات و هزینه هاي عروسی کمتر شود ما امسال در 9 ماهه اول سال 5 درصد افزایش ازدواج داشتیم و در مقابل
طلاق نیز کاهش پیدا کرد اما در هر جلسه اي که صحبت از ازدواج و فرزندآوري می شود همیشه می گویم جنگ اقتصادي، تحریم ها
و به طور کلی شرایط حاکم بر جامعه از یک طرف و از سوي دیگر ناامیدي در جامعه باعث شده این شرایط به وجود بیاید. به اعتقاد
من این جنگ روانی که در کشور وجود دارد تاثیر مهمی در ازدواج گذاشته درواقع همان کسانی که درمورد موضوع ازدواج به دولت
خرده می گیرند، در یک دورانی به دامن زدن ناامیدي در کشور کمک کردند و تمام تلاش ها و کارهایی که دولت انجام داده است را
منفی جلوه دادند و ویدئوهاي فراوانی شامل طعنه، تمسخر و توهین به دولت منتشر کردند که بسیاري از آنها داخلی است و برخی از
آنها هم در خارج از مرزها کشور توسط افراد نامعلوم با بودجه هاي کلان ساخته می شوند و متاسفانه در برخی از این موارد رسانه ملی
همکاري نکرده است و عملا فضاي ناامیدي در کشور به وجود آمده که اعتقاد من این است باید تعادلی به وجود بیاید تا در کنار همه
این سختی ها و مشکلاتی که وجود دارد تلاش دولت را هم ببینیم در این شرایط است که امید افزایش پیدا می کند و وقتی امید بالا
رود تمایل جوانان به ازدواج بیشتر می شود. کسانی هستند که القاي انسداد می کنند و می گویند تمام راه ها بسته است در صورتی
که اینگونه نیست. حدود 40 لایحه دولت در حال حاضر متوقف مانده و حتی اعلام وصول نشده است؛ خوب این چه مفهومی دارد جز

 
القاي انسداد؟ اگر درگیر تخاصمات بی حاصل سیاسی شویم جز القاي ناامیدي براي جوانان و جامعه مان ندارد. 

 
قاچاق دختران یکی از موضوعات مبتلابه جامعه ماست، معاونت زنان چه برنامه ریزي هایی در این خصوص داشته است؟ 

گزارش هاي بین المللی وضعیت خوبی درمورد قاچاق انسان و دختران نشان نمی دهد و متاسفانه قاچاق انسان، قاچاق کودك و
قاچاق زنان در مجموعه معادلات اقتصادي دنیا یکی از 4 نوع قاچاق برتر است. قاچاق مواد مخدر، اسلحه، انسان و حیات وحش از
جمله قاچاق هاي مهم دنیاست که قاچاق انسان مهم ترین آنهاست و متاسفانه به دلیل فساد موجود در سازمان هاي بین المللی به
این موضوع ورود پیدا نشده است چون باندهاي فساد مرتبط با قاچاق انسان ثروت بسیار زیادي از این راه به دست می آورند و بخشی



از این ثروت را براي خرید مقامات سازمان هاي بین المللی اختصاص می دهند. متاسفانه چند مورد قاچاق دختران در کشور ما
گزارش شده که نیروي انتظامی شدیدا برخورد کرده است اما در هر صورت ما نگرانی از سوي فضاي مجازي داریم چون اگر قبلا می
گفتیم اجازه ندهید بچه هایتان وارد فضاي مجازي شوند الان به خاطر شرایطی که کرونا ایجاد کرده می گوییم همه بچه ها در فضاي
مجازي باشند هرچند آموزش و پرورش اقدامات مناسبی جهت آموزش استفاده از فضاي مجازي ارائه می دهد و زحمت زیادي کشیده
اما کافی نیست و ما نگران هستیم چون ممکن است باندهاي قاچاق و بین المللی فرزندان ما را فریب دهند بنابراین موضوع بسیار مهم
است و می خواهم تمام دستگاه ها در ارتباط با این موضوع بسیار جدي ورود پیدا کنند و جاهایی که چنین مخاطراتی وجود دارد
بدون اغماض برخورد شود. از طرفی باید این آگاهی را به خانواده ها بدهیم تا فکر نکنند دوران برده داري تمام شده امروز بردگی
مدرن و عصر جدید داریم به این صورت که افرادي در باندهاي مخوف بین المللی به عنوان کودك کار و کارگران جنسی خرید و

 
فروش می شوند و به معناي مطلق اسیر هستند. 

 
قاچاق دختران در ایران توسط چه کشورهایی انجام می شود؟ 

طبق گزارش هایی که به دست ما رسیده است برخی از این قاچاق ها در کشورهاي عربی بوده البته از سوي کشورهاي غیرعربی هم
اتفاق افتاده است اما مسئله مهم این است که ما باید خانواده ها و جوانان را آگاه کنیم که بهترین کار راه اندازي کمپین هایی براي

 
مقابله با این موضوع است. 

قانون حمایت از اطفال و نوجوانان تصویب شده اما اجرا نمی شود. دلیل آن چیست و دولت چه برنامه اي براي اصلاح تبصره 1 ماده

 
13 قانون دارد؟ 

انشاالله در اولین جلسه کمیسیون فرهنگی سال 1400 دستورالعمل اجرایی این قانون صادر خواهد شد. هر موردي هم که نیاز به
اصلاح داشته باشد قطعا دستگاه متولی اصلی که وزارت دادگستري است باید ورود پیدا کند و ما هم حمایت خواهیم کرد تا هرگونه

 
ابهام و خلائی که وجود دارد، برطرف شود. 

این روزها تغییر جنسیت در ایران رو به ازدیاد است اما هیچ قانون مشخصی درمورد این افراد وجود ندارد و بسیاري از آنها در موضوع

 
حضانت دچار مشکل هستند. آیا معاونت زنان برنامه اي براي رسیدگی به این قشر از جامعه نیز دارد؟ 

تاکنون هیچ پیشنهاد و درخواست مشخصی درمورد این موضوع به ما ارجاع داده نشده است اما درمورد «حضانت» فرزندان مادران

 
طلاق گرفته یا مادرانی که همسرشان فوت کرده 2 پیشنهاداتی را مطرح کردیم که در حال رسیدگی است. 

 
درمورد حضور زنان در رده هاي بالاي مدیریتی توضیح دهید. چقدر توانستید در این زمینه موفق باشید؟ 

یکی از دستاوردهاي آشکار دولت آقاي روحانی حضور زنان در عرصه هاي تصمیم گیري و تصمیم سازي کشور بود که ایشان راه را باز
کردند. سال 1396 ایشان دستورالعملی را دادند که باید 30 درصد از مدیران دولت از میان زنان شایسته انتخاب شوند. خوشبختانه
براي اجراي این دستورالعمل برنامه ریزي خوبی در دولت صورت گرفت و مدیران زن زیادي آموزش دیدند و ما هر سال یک کارنامه از
عملکرد وزیر و یک کارنامه از عملکرد استاندار در هر استان ارائه دادیم و سال به سال شاهد تحول و انتصاب مدیران زن شایسته
بیشتري بودیم. در حال حاضر حدود 8 هزار زن مدیر در سطح پایه، میانی و عالی در دولت مسئولیت دارند، 96 زن همتراز معاون وزیر
داریم، 17 معاون استاندار زن داریم که پیش از این اصلا وجود نداشت، 53 بخشدار خانم داریم و همینطور با تلاش دکتر ظریف سفیر
زن هم داریم. از 30 درصدي که آقاي روحانی دستور دادند، 25 درصد را گذراندیم. جدا از این موضوع افزایش مشارکت زنان در عرصه



هاي مختلف را نیز دنبال کردیم براي مثال در جهت توسعه و تقویت سازمان هاي مردم نهاد 8 دوره توان افزایی براي 1200 تشکل
برگزار کردیم و پس از کرونا این دوره ها به صورت مجازي برگزار شد و هزار تشکل در این دوره ها شرکت کردند. لازم است یاد کنم
از ارتقاي تاب آوري اجتماعی که یکی از اقدامات بسیار مهم معاونت ماست که تاکنون در 2 هزار 200 نقطه کشورانجام شده و بیش از

 
80 هزار نفر این دوره را گذراندند. 

دوچرخه سواري بانون سالهاست یک موضوع مورد بحث و چالش برانگیز است. رویکرد شما به عنوان نماینده زنان در دولت نسبت به

 
این چالش ها چیست؟ 

دوچرخه سواري موضوعی کاملا سلیقه اي است و جاي قانونگذاري و ماموریت ندارد چون جزء مسائل عرفی است و چالش درمورد آن
چیزي جز ناامیدي به دنبال نخواهد داشت.. از قدیم هم خانم ها براي رفتن به سر کار در شهرهایی چون اصفهان و یزد از دوچرخه
استفاده می کردند و هیچ ممنوعیت شرعی و قانونی نبوده بنابراین باید درمورد این موضوعات واقع بینانه نگاه کنیم چون این القاي
احساس انسداد براي خانم ها به نفع هیچکس نیست و اتفاقا راه براي خانم ها در کشور ما بسیار باز است. زنان ایرانی در عرصه علم و
آموزش یکی از سریع ترین نرخ هاي رشد را داشتند، حدود 60 درصد از دانشجویان ما را دختران تشکیل می دهند، اعضاي هیات
علمی از 27.5 درصد خانم ظرف سه سال به 33.3 درصد رسیده است، از حدود 25 درصد 31.5 درصد سهم زنان در فناوري است که
گزارش هاي بین المللی تایید کردند. تمام این پیشرفت ها هم حاصل زمینه هاي خوبی که دولت فراهم کرده است، هم حاصل تلاش
دختران و زنان ایرانی است براي مثال لباس دختران ایرانی در تمام رشته هاي ورزشی در تمام فدراسیون ها تایید شده و با رعایت
شئونات شرعی در مجامع بین المللی شرکت می کنند، مدال می آورند و قهرمان می شوند تمام این مسائل امید در جامعه القا می
کند و نشان می دهد یک حرفی در یک جایی تعیین کننده نیست بلکه تعیین کننده تلاش زنان در کشور ماست مخصوصا در دوران

 
کرونا که پزشکان و پرستاران زن بسیاري از جان خود مایه گذاشتند. 

شعارسال، با اندکی تلخیص و اضافات برگرفته از سایت خبري تحلیلی مدارا ، تاریخ انتشار: 5 فروردین 1400، کدخبر:
modara.ir،157581



تشکیل 3 هزار صندوق خرد محلی براي تامین مالی کسب وکارهاي کوچک

منبع: ایمناشماره خبر:  34  |  تاریخ: 1400/01/06

مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید گفت: سه هزار صندوق خرد محلی در روستاهاي کشور براي تامین مالی کسب و کارهاي
کوچک تشکیل شده است و هدفگذاري ما این است که تعداد این صندوق ها در سال 1400 به رقم پنج هزار برسد.

 
تشکیل 3 هزار صندوق خرد محلی براي تامین مالی کسب وکارهاي کوچک  

مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید گفت: سه هزار صندوق خرد
محلی در روستاهاي کشور براي تامین مالی کسب و کارهاي
کوچک تشکیل شده است و هدفگذاري ما این است که تعداد این

 
صندوق ها در سال 1400 به رقم پنج هزار برسد.  

به گزارش ایمنا، اصغر نوراالله زاده درباره صندوق هاي خرد
محلی، گفت: صندوق پس از انجام مطالعات در زمینه نظام تأمین
مالی کسب و کارها غیررسمی در سطح بین المللی و داخلی،

 
مدل بومی صندوق هاي خرد محلی را در سال 1393 اجرا کرد. 

وي افزود: صندوق هاي خرد محلی در واقع نظامی است که منابع لازم براي کسب و کارهاي خرد را در اختیار آنها قرار می دهد و

 
چنانچه این کسب و کارها فعالیت مناسبی داشته باشند خط اعتباري بعدي نیز به آنها تعلق می گیرد. 

مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید تاکید کرد: صندوق هاي خرد محلی یکی از ابزارهاي کارآمد براي توسعه کسب و کار در مناطق

 
روستایی ایجاد نظام تأمین مالی مبتنی بر ویژگی هاي بومی منطقه است. 

وي اظهار کرد: هم اکنون نزدیک به سه هزار صندوق در سه هزار روستا با مشارکت دستگاه هاي مربوطه از جمله جهاد کشاورزي و
بسیج سازندگی راه اندازي شده است و پلتفرمی طراحی کردیم که تأمین مالی کسب و کارها در آن انجام می شود و چنانچه در آینده

 
حمایت هاي مالی بیشتري داشته باشند از آنها انجام می شود. 

نوراله زاده افزود: این صندوق ها بین 20 تا 30 نفر عضو دارند و زنان بیشترین متقاضیان عضویت در این صندوق ها هستند زیرا کسب

 
و کار بسیاري از آنها غیررسمی است و بانک ها به عنوان تأمین مالی رسمی از آنها حمایت نمی کنند. 

وي تصریح کرد: هدفگذاري ما پنج هزار صندوق در دوره پنج ساله بوده که سه هزار صندوق ایجاد شده و امیدواریم مابقی نیز تا پایان

 
سال 1400 ایجاد شود. 

حمایت صندوق کارآفرینی از 200 استارتاپ مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید گفت: در سال هاي اخیر با گسترش استارتاپ ها در
کشور صندوق کارآفرینی امید تصمیم گرفت حمایت مالی از این کسب و کارهاي نوین را در دستور کار قرار دهد. 



وي افزود: بنابراین تمام استارتاپ هاي متقاضی دریافت تسهیلات از صندوق کارآفرینی امید، درخواست خود را به سازمان فناوري

 
اطلاعات اعلام می کنند و این سازمان پس از ارزیابی جنبه هاي تخصصی و فنی، آنها را به صندوق معرفی می کند. 

نوراله زاده گفت: صندوق عاملیت بررسی مالی استارتاپ ها را برعهده دارد و تا کنون تمام استارتاپ هایی که توسط سازمان فناوري

 
اطلاعات معرفی شده اند را حمایت کرده است. 

 
وي گفت: تا کنون 200 استارتاپ براي شروع فعالیت خود از حمایت هاي صندوق کارآفرینی امید بهره مند شده است. 

منبع: ایرنا



چگونه رهبرانقلاب آبروي مرحوم منتظري را در سال 68 حفظ کردند؟

منبع: صراط نیوزشماره خبر:  35  |  تاریخ: 1400/01/06

 امام خمینی در تاریخ 6 فروردین سال 68 در نامه اي به منتظري ضمن عزل
وي، انتقادات مهمی نسبت به وي انجام می دهد. نامه اي که در زمان نگارش با اصرار آیت االله خامنه اي مبنی بر حفظ آبروي

 
منتظري منتشر نشد. 

صراط: «براي اینکه اشتباهات گذشته تکرار نگردد، به شما نصیحت می کنم که بیت خود را از افراد ناصالح پاك نمایید؛ و از رفت و
آمد مخالفین نظام، که به اسم علاقه به اسلام و جمهوري اسلامی خود را جا می زنند، جداً جلوگیري کنید. من این تذکر را در قضیه
«مهدي هاشمی» هم به شما دادم.» این بخشی از نامه 68/1/8 امام خمینی به آیت االله منتظري و پذیرش عزل وي از قائم مقامی

 
رهبري است. 

به گزارش تسنیم، 30 سال پیش در چنین روزهایی، امام خمینی اقدام به عزل آیت االله منتظري از قائم مقامی رهبري کرد. آیت االله
منتظري متولد سال 1301، از مبارزان با سابقه دوران انقلاب و رئیس مجلس خبرگان قانون اساسی و دومین امام جمعه تهران بعد از

 
آیت االله طالقانی بود. 

وي که از شاگردان مرحوم آیت االله بروجردي و امام راحل به شمار می رفت، در دوران پیش از پیروزي انقلاب بار ها در راه مبارزه به
زندان رفت و تبعید شد. بعد از پیروزي انقلاب نیز مسئولیت هایی همچون امامت جمعه تهران، ریاست مجلس خبرگان قانون اساسی
را برعهده داشت تا اینکه در سال 64 به عنوان قائم مقام رهبري انتخاب شد، اما بعد از ماجراي مهدي هاشمی معدوم و دفاع آیت االله

 
منتظري از او، در سال 68 از این مقام برکنار شد. 

امام راحل در نامه اي که به تاریخ 1368/1/6 به آیت االله منتظري نوشت، می گوید "شما در اکثر نامه ها و صحبت ها و موضع گیري
هایتان نشان دادید که معتقدید لیبرال ها و منافقین باید بر کشور حکومت کنند. به قدري مطالبی که می گفتید دیکته شده منافقین

 
بود که من فایده اي براي جواب به آن ها نمی دیدم... " 

در کتاب روایت رهبري که به همت موسسه انقلاب اسلامی درباره جلسه تاریخی خبرگان در روز 14 خرداد سال 68 منتشر شده
است، به ماجراي چگونگی عزل منتظري از قائم مقامی رهبري و نامه 6 فروردین پرداخته است. نامه اي که در زمان نگارش از سوي
امام راحل با اصرار آیت االله خامنه اي و سایر اعضاي خبرگان همچون مرحوم هاشمی رفسنجانی از سوي رادیو و تلویزیون منتشر نشد.



نامه اي که اگر در زمان نگارش منتشر می شد آبرویی براي قائم مقام معزول رهبري باقی نمی ماند؛ تا اینکه در سال 76 و بعد از
سخنرانی فتنه انگیز منتظري در 13 رجب آن سال، از سوي موسسه تنظیم و نشر آثار امام (ره) منتشر شد و نشان داد که مرحوم امام
چگونه آینده منتظري را در اینکه "شما مشغول به نوشتن چیز هایی می شوید که آخرتتان را خرابتر می کند" پیش بینی کرده بودند.

روز هاي پایانی سال 1367 امام خمینی (ره) وقتی گزارشی از آنچه در رسانه ها درباره ي مواضع آیت االله منتظري منتشر می شد،
دریافت کردند، دستور دادند: «ازاین به بعد مطالب آقاي منتظري در رسانه ها منتشر نشود.» یا «در صداوسیما منتشر نشود.». امام
(ره) دوّم فروردین ماه 1368 نیز در پیامی به مهاجرین جنگ تحمیلی، با لحنی متفاوت درباره ي آیت االله منتظري سخن گفتند:
«نفوذي ها بار ها اعلام کرده اند که حرف خود را از دهان ساده اندیشان موجّه می زنند. من بار ها اعلام کرده ام که با هیچ کس، در
هر مرتبه اي که باشد، عقد اخوّت نبسته ام. چهارچوب دوستی من در درستی راه هر فرد نهفته است. دفاع از اسلام و حزب االله، اصل

 
خدشه ناپذیر سیاست جمهوري اسلامی است. 

ما باید مدافع افرادي باشیم که منافقین، سرهایشان را در مقابل زنان و فرزندانشان، سر سفره ي افطار، گوش تاگوش بریدند. ما باید
دشمن سرسخت کسانی باشیم که پرونده هاي همکاري آن ها با آمریکا، از لانه ي جاسوسی بیرون آمده. ما باید تمام عشق مان به
خدا باشد نه تاریخ! کسانی که از منافقین و لیبرال ها دفاع می کنند، پیش ملّت عزیز و شهیدداده ي ما راهی ندارند. اگر ایادي بیگانه
و ناآگاهان گول خورده، که بدون توجّه، بلندگوي دیگران شده اند از این حرکات دست برندارند، مردم ما آن ها را بدون هیچ گذشتی،

 
طرد خواهند کرد.». 

آیت االله منتظري در خاطرات خود می گوید: «وقتی این قبیل نامه ها و لحن تند امام (ره) را دیدم، فهمیدم به زودي تصمیماتی
درباره ي من گرفته خواهد شد و براي اینکه بعضی شبهات را از ذهن امام برطرف کرده باشم و چنان که امام تصمیم دارند، این کار را

 
راحت انجام دهند، دو نامه براي امام نوشتم.». 

آیت االله منتظري یکی از این دو نامه را خدمت حضرت امام (ره) ارسال کرد که در آن، بیت خود را در مقایسه با بیوت دیگر شخصیّت
ها و محافل حوزوي، تنها مدافع انقلاب و نظام و رهبري دانست؛ منابع اطّلاعاتی خود را گزارش هاي رسمی و مراجعات عمومی عنوان
کرد؛ و درنهایت نوشت: «اینجانب تابه حال، معتقد بوده ام که تذکّرات و انتقادات من، نه فقط موجب تضعیف نظام نمی شود، بلکه از
این نظر که اکثریّت مردم را امیدوار ساخته و مسئولین را نیز درصدد رفع نواقص و توجّه بیشتر به مسائل می سازد، موجب تقویت
انقلاب و نظام هم می باشد. مع ذلک، اگر حضرتعالی تشخیص می دهید که این شیوه به مصلحت نیست و موجب تضعیف نظام و
انقلاب می باشد، اینجانب شرعاً نظر حضرتعالی را بر نظر خود، مقدّم می داند و هیچگاه غیر از خیر اسلام و انقلاب را در نظر نداشته

 
ام.». 

این سخنان آیت االله منتظري در حالی بود که امام (ره) بار ها و بار ها دراین باره به ایشان تذکّر داده و نتیجه نگرفته بودند. مرحوم
حاج احمد خمینی به دفعات به هادي هاشمی داماد آیت االله منتظري پیام داده بود که اگر قضایا به همین شکل ادامه پیدا کند علی
الظّاهر امام تحمّل نخواهند کرد و مصلحت نظام را بر همه چیز و همه کس، مقدّم می دارند. امّا مرحوم احمد خمینی درعین حال
اعتقاد داشت که «آقاي هادي هاشمی به این نتیجه رسیده بود که امام و نظام چاره اي ندارند جز اینکه دنبال آقاي منتظري بدوند و

 
چرا آقاي منتظري آنچه را که مایل است نگوید؟». 

امّا حدس آیت االله منتظري درست بود؛ امام در همان روز دوّم فروردین 1368، تصمیم خود را درباره ي ایشان گرفته بودند. آقاي
هاشمی رفسنجانی عصر روز دوّم فروردین ماه که به زیارت امام رفت، متوجّه شد که امام درمورد اظهارات و نامه هاي آیت االله
منتظري عصبانی اند و تصمیم بر اقدام تند دارند. او از امام خواهش کرد که دست نگه دارند تا بررسی بیشتر شود. آقاي هاشمی با



 
آیت االله خامنه اي که به مشهد مشرّف شده بودند نیز تماس گرفته و از ایشان خواستند سفر را کوتاه کرده و زودتر برگردند. 

حضرت آیت االله خامنه اي دراین باره می گویند: «ما مشهد بودیم، ایّام عید بود. آقاي هاشمی تلفنی دنبال من می گشت. گفتند آقاي
هاشمی تماس گرفته، شما را می خواهد. من در آستان قدس بودم. اقامتم در آستان قدس و در همان اتاق هاي بالا بود. گفتند که
ایشان می خواهد با شما تماس بگیرد. یک بار دو بار نشد، بالاخره فهمیدم که ایشان کار واجبی دارد. تماس برقرار شد. ایشان گفت که
شما باید فوري بیایی تهران. گفتم چرا؟ گفت کار بسیار مهمّی است، قضیّه ي آقاي منتظري دارد به یک جا هاي خیلی باریکی می
رسد و بیا ببینیم چکار باید بکنیم. من از آن نامه ي امام که روز دوّم فروردین پخش شد، حس کرده بودم که امام به شدّت از قضایا
ناراحتند. در واقع ایشان مثل کسی که طغیان می کند، آنچه را در دلش هست بیرون می ریزد و با اشارات و کنایات حرف می زند،
حرف زده بود. ایشان خیلی رنجیده و ناراحت بود. حس کرده بودم که ممکن است قضیّه ي آقاي منتظري به یک جاي مهمّی رسیده
باشد، و خب ما هم حقیقتاً فکر اینکه ممکن است برکناري آقاي منتظري پیش بیاید ناراحت بودیم. یعنی هیچ واقعاً راضی نبودیم که

 
این کار انجام بگیرد. گفتم خیلی خب، می آیم.». به هر صورت، آیت االله خامنه اي عازم تهران شدند. 

لا اعضا را براي تشکیل اجلاس دعوت در دیگر سو، امام (ره) پیامی به هیئت رئیسه ي مجلس خبرگان فرستاده و فرموده بودند که او

 
کنند، ثانیاً خود هیئت رئیسه هم خدمت امام بروند تا دراین باره با آن ها صحبت کنند. 

آقاي امینی عضو هیئت رئیسه مجلس خبرگان روز جمعه چهار فروردین ماه با آقاي هاشمی رفسنجانی تماس گرفته و خواستند
هیئت رئیسه ي خبرگان فوراً جلسه داشته باشد که وي به آقاي امینی گفته بود: «من در این رابطه حرف دارم. شما بیایید تهران تا

 
موضوع را در جلسه ي هیئت رئیسه مطرح کنیم و تصمیم بگیریم.». 

قرار شد این جلسه روز ششم فروردین ماه در دفتر آقاي هاشمی تشکیل شود، امّا پنجم فروردین ماه، نامه ي محرمانه ي آیت االله

 
منتظري به حضرت امام درباره ي اعدام منافقین از رادیو بی بی سی خوانده شد. 

وزیر وقت اطّلاعات می گوید: «به نظر می رسد پس از انتشار پیام امام به مهاجران جنگ و روشن شدن تصمیم امام درباره ي برکناري
آقاي منتظري، برخی هواداران ایشان که دسترسی به آن نامه داشته اند، براي نشان دادن منشأ اختلاف امام و آقاي منتظري، نامه ي

 
مورد اشاره را منتشر کرده باشند.». 

پنجم فروردین ماه آقاي هاشمی به اتّفاق مرحوم سید احمد خمینی خدمت امام رسید؛ او می گوید، من خدمت امام گریه کردم و

 
آنچه می فهمیدم خدمت ایشان گفتم؛ ایشان اصرار داشتند و می گفتند: «مسئله باید تمام شود.». 

روز ششم فروردین آیت االله خامنه اي به تهران رسیده و مستقیماً به دفتر آقاي هاشمی رفتند. ایشان می گویند: «وقتی رفتم، ایشان
بنا کرد گزارش این چند روز را دادن که این چند روزه چه گذشته؛ تماس هایی که گرفته شده بود. ایشان ( آقاي هاشمی
رفسنجانی)احساس نگرانی می کرد. ایشان هم مثل من واقعاً احساسش همین احساس نگرانی بود. امام گفته بودند یکی از سه چیز
باید انجام بگیرد: یا ایشان قول بدهد که اصلاح کند کارش را، بیتش را، حرف هایش را، این ها را درست کند؛ یا اینکه استعفا بدهد؛ یا
اینکه مجلس خبرگان تشکیل بشود و تصمیم گیري کنند. معلوم بود که امام خیلی جدّي عازم این قضیّه اند. در همین حین که ما
صحبت می کردیم، حاج احمد آقا تلفن زد به آنجا و آقاي هاشمی گفت که فلانی اینجا است. ایشان گفت پس فلانی هم بشنود. من
هم رفتم پاي تلفن. گفت امام این نامه را به آقاي منتظري نوشته و شروع کرد نامه را خواندن. خب نامه خیلی تکان دهنده بود براي

 
ما.» 



 
امام (ره) نامه اي به این شرح خطاب به آیت االله منتظري نوشته بودند که حاج احمد براي آیت االله خامنه اي و آقاي هاشمی خواند: 

 
بسم االله الرحمن الرحیم 

 
جناب آقاي منتظري 

با دلی پرخون و قلبی شکسته چند کلمه اي برایتان می نویسم تا مردم روزي در جریان امر قرار گیرند. شما در نامه ي اخیرتان نوشته
اید که نظر تو را شرعاً بر نظر خود مقدّم می دانم؛ خدا را در نظر می گیرم و مسائلی را گوشزد می کنم. ازآنجاکه روشن شده است که
شما این کشور و انقلاب عزیز مردم مسلمان ایران را پس از من به دست لیبرال ها و از کانال آن ها به منافقین می سپارید، صلاحیّت
و مشروعیّت رهبري آینده ي نظام را از دست داده اید. شما در اکثر نامه ها و صحبت ها و موضع گیري هایتان نشان دادید که

 
معتقدید لیبرال ها و منافقین باید بر کشور حکومت کنند. 

به قدري مطالبی که می گفتید دیکته شده ي منافقین بود که من فایده اي براي جواب نمی دیدم. مثلاً در همین دفاعیّه ي شما از
منافقین، تعداد بسیار معدودي که در جنگ مسلّحانه علیه اسلام و انقلاب محکوم به اعدام شده بودند را منافقین از دهان و قلم شما
به آلاف و الوف رساندند و می بینید که چه خدمت ارزنده اي به استکبار کرده اید. در مسئله ي مهدي هاشمی قاتل، شما او را از همه

 
ي متدیّنین متدیّن تر می دانستید و بااینکه برایتان ثابت شده بود که او قاتل است مرتّب پیغام می دادید که او را نکشید. 

از قضایاي مثل قضیّه ي مهدي هاشمی که بسیار است. من حال بازگو کردن تمامی آن ها را ندارم. شما ازاین پس وکیل من نمی
باشید و به طلاّبی که پول براي شما می آورند بگویید به قم منزل آقاي پسندیده و یا در تهران به جماران مراجعه کنند. بحمداالله

 
مسئله ي مالی هم ندارید. 

اگر شما نظر من را شرعاً مقدّم بر نظر خود می دانید _ که مسلما منافقین صلاح نمی دانند و شما مشغول به نوشتن چیز هایی می
شوید که آخرت تان را خراب تر می کند _ با دلی شکسته و سینه اي گداخته از آتش بی مهري ها با اتکّاء به خداوند متعال به شما

 
که حاصل عمر من بودید چند نصیحت می کنم؛ دیگر خود دانید: 

 
1 ـ سعی کنید افراد بیت خود را عوض کنید تا سهم مبارك امام بر حلقوم منافقین و گروه مهدي هاشمی و لیبرال ها نریزد. 

 
2 ـ ازآنجاکه ساده لوح هستید و سریعاً تحریک می شوید، در هیچ کار سیاسی دخالت نکنید؛ شاید خدا از سر تقصیرات شما بگذرد. 

 
3 ـ دیگر نه براي من نامه بنویسید و نه اجازه دهید منافقین هرچه اسرار مملکت است را به رادیو هاي بیگانه دهند. 

4 ـ نامه ها و سخنرانی هاي منافقین که به وسیله ي شما از رسانه هاي گروهی به مردم می رسید، ضربات سنگینی بر اسلام و انقلاب
زد و موجب خیانتی بزرگ به سربازان گمنام امام زمان ـ روحی له الفداء ـ و خون هاي پاك شهداي اسلام و انقلاب گردید؛ براي اینکه

 
در قعر جهنّم نسوزید، خود اعتراف به اشتباه و گناه کنید؛ شاید خدا کمک تان کند. 

واالله قسم، من از ابتدا با انتخاب شما مخالف بودم؛ ولی در آن وقت شما را ساده لوح می دانستم که مدیر و مدبرّ نبودید، ولی شخصی
بودید تحصیل کرده که مفید براي حوزه هاي علمیّه بودید و اگر این گونه کارهایتان را ادامه دهید، مسلما تکلیف دیگري دارم و می
دانید که از تکلیف خود سرپیچی نمی کنم. واالله قسم، من با نخست وزیري بازرگان مخالف بودم، ولی او را هم آدم خوبی می دانستم.



 
واالله قسم، من رأي به ریاست جمهوري بنی صدر ندادم و در تمام موارد نظر دوستان را پذیرفتم. 

سخنی از سر درد و رنج و با دلی شکسته و پر از غم و اندوه با مردم عزیزمان دارم: من با خداي خود عهد کردم که از بدي افرادي که
مکلّف به اغماض آن نیستم هرگز چشم پوشی نکنم. من با خداي خود پیمان بسته ام که رضاي او را بر رضاي مردم و دوستان، مقدّم

 
دارم؛ اگر تمام جهان علیه من قیام کنند دست از حق و حقیقت برنمی دارم. 

من کار به تاریخ و آنچه اتّفاق می افتد ندارم؛ من تنها باید به وظیفه ي شرعی خود عمل کنم. من بعد از خدا با مردم خوب و شریف و
نجیب پیمان بسته ام که واقعیّات را در موقع مناسبش با آن ها در میان گذارم. تاریخ اسلام پر است از خیانت بزرگانش به اسلام؛ سعی

 
کنند تحت تأثیر دروغ هاي دیکته شده که این روز ها رادیو هاي بیگانه آن را با شوق و شور و شعف پخش می کنند نگردند. 

از خدا می خواهم که به پدر پیر مردم عزیز ایران صبر و تحمّل عطا فرماید و او را بخشیده و از این دنیا ببرد تا طعم تلخ خیانت

 
دوستان را بیش از این نچشد. ما همه راضی هستیم به رضایت او؛ از خود که چیزي نداریم، هرچه هست او است. 

 
والسّلام 

 
یکشنبه 6/1/68 

 
روح االله الموسوي الخمینی 

مرحوم سید احمدي خمینی هم زمان اصل نامه را نیز به دفتر آقاي هاشمی ارسال کرده بود. آیت االله خامنه اي می گویند: «حاج
احمد آقا وقتی نامه را خواند، گفت امام می گویند که فلانی و آقاي هاشمی بروند قم و نامه را به ایشان بدهند. این کار براي ما خیلی
تلخ بود. گفتیم از امام سؤال می کنیم، اگر امام تأکید کردند بروید می رویم و الاّ اگر خود امام تأکید نکردند، ما نمی رویم. بین من و
آقاي هاشمی این صحبت شد. بعد که رفتیم، معلوم شد که امام اصرار نداشته اند که من و آقاي هاشمی نامه را ببریم. بعداً نامه را کس

 
دیگري ــ ظاهراً آقاي عبداالله نوري ــ برده بود و به ایشان داده بود.» 

«خب نامه خیلی تکان دهنده بود براي ما. بعد هم ارتباط قطع شد، یعنی گوشی را گذاشتیم و گفتیم حالا چه کار کنیم؟ آقاي
هاشمی گفت من گفته ام آقاي مشکینی و هیئت رئیسه ي خبرگان بیایند اینجا که بنشینیم صحبت کنیم و الان می آیند اینجا؛
آمدند. وقتی که آمدند، قضیّه را مطرح کردیم که یک چنین اتّفاقی افتاده و امام یک چنین نامه اي به آقاي منتظري نوشته اند. آن ها
هم مثل ما نگران شدند. مشورت کردیم که چه کنیم. به ذهن مان رسید که برویم با امام ملاقات کنیم و ایشان را از این کار منصرف
کنیم. حرکت ما به سمت منزل امام اصلاً به این قصد بود که برویم امام را از این اقدام منصرف کنیم. ما چهار نفر ــ من و آقاي

 
هاشمی و آقاي مشکینی و آقاي امینی ــ رفتیم بیت امام. آن دو نفر دیگر که آقاي مؤمن و آقاي طاهري بودند نیامدند.» 

آیت االله خامنه اي پیرامون ملاقات با امام نقل می کنند: «دیر هم بود، ساعت حدود نه شب بود. اینکه امام این ساعت ملاقات بدهد،
خیلی چیز غیرمتعارفی بود. لکن خب ما رفتیم و به حاج احمد آقا گفتیم که ما آمده ایم با امام ملاقات کنیم. ایشان رفت داخل و آمد
گفت ــ گمانم گفت امام می گویند ــ که نامه را براي آقایان هم بخوانید. آقاي هاشمی نامه را از حاج احمد آقا گرفت و شروع کرد به

 
خواندن براي آنها. هیچ کس دیگر هم از بیت امام آن وقت آنجا نبود. بعد حاج احمد آقا آمد و گفت امام می گویند بیایید. 

رفتیم در همان اتاق امام و امام نشسته بودند و اخم کرده. وارد شدیم و نشستیم. اگر منظره ي اتاق امام در نظرتان باشد، فرض کنید



اینجا آن مبل بزرگی بود که امام این گوشه اش می نشستند، آقاي هاشمی نشست همین پهلوي دست ایشان. معمولاً که می رفتیم،
آقاي هاشمی همان دم می نشست. من آمدم این طرف روي زمین نشستم. این هم جاي من بود، همیشه که می آمدم، اینجا می
نشستم. آقاي مشکینی و آقاي امینی رفتند دورتر یک خرده اي با فاصله نشستند. وقتی نشستیم، آقاي هاشمی شروع کرد به صحبت
و گفت که آمده ایم که یک فکري بکنیم براي این کار. تا این حرف از ایشان صادر شد، امام برگشتند گفتند: «چه فکري؟» یک تعبیر

 
این جوري. «آقاي منتظري «..» و «..» و «فاجر» است.» این سه تعبیر را ایشان کردند. 

خب واقعاً برق از چشم همه ي ما پرید. این تعبیر؟! امام در حرف زدن خیلی آدم مواظبی بود. یعنی حقیقتاً آدمی بود که من داستان
ها دارم از این که چیزي را که می خواست نسبت به کسی مخصوصاً بیان کند، مواظبت می کرد که زیاد و کم نشود. اگر یک وقتی
یک چیزي گفته می شد که یک قدري این طرف و آن طرف بود، در اوّلین وقت ممکن اصلاح می کرد، که من یک نمونه اش را براي

 
شما بگویم. 

یک شب منزل حاج احمد آقا بودیم، امام هم بودند. من نام یکی از شخصیّت هاي معروف دنیاي اسلام را بردم و پرسیدم: نظر شما
نسبت به ایشان چیست؟ امام تأمّل مختصري کردند و گفتند: «نمی شناسم.» یک جمله ي دیگر هم گفتند که نشانه ي بی اعتقاديِ
به آن شخصیت بود. خوشبختانه آن جمله یادم رفته، یعنی بعد از همان قضیّه هم یادم رفت. گذشت. من فردا یا پس فردایش با امام
کاري داشتم، رفتم منزل ایشان. ایشان گفتند: «آن مطلبی که شما پرسیدید، همان نمیشناسم.» یعنی آن جمله ي بعدش را پاك

 
کردند. یعنی اینقدر ایشان مواظب بود که یک چیزي نگوید که برخلاف موازین باشد.» 

آیت االله خامنه اي در ادامه فضاي سنگین جلسه را چنین روایت می کنند: «من نگاه می کردم به آقاي مشکینی و آقاي امینی که چرا
شما ها یک چیزي نمی گویید؟ ما همه آمده ایم که همکاري کنیم. اما آن ها سکوت کرده بودند. اصلاً کانهّ جرأت نمی کردند حرف
بزنند. هر کدام یک جمله ي کوتاهی گفتند. جلسه حدود سه ربع ساعت یا شاید بیشتر طول کشید. گفته شد پس اجازه بدهید این

 
نامه در رادیو خوانده نشود.» 

ایشان کلام تعریض گونه ي شدیدي نسبت به آقاي منتظري گفتند. «بعد آقاي هاشمی یک مقداري بیشتر اصرار کرد و تعبیرات
دیگري گفت. امام دو بار به ایشان خطاب کردند. یک بار گفتند: «اگر تا صبح هم اینجا اصرار کنید فایده ندارد.» یک بار دیگر گفتند:

 
«اگر خیلی اصرار کنید، می گویم همین امشب نامه را بخوانند.» یعنی تهدید کردند.» 

به نظر می رسد امام تا پایان جلسه متقاعد نشده بودند که این نامه از صدا و سیما خوانده نشود، اما نگران تبعات آن بوده اند و پس از

 
تأمّل مجدّد، از خوانده شدن آن منصرف شده اند. 

روز هفتم فروردین ماه آقاي عبداالله نوري نامه ي امام خمینی (ره) را به قم برد و تحویل آیت االله منتظري داد. آن گونه که در
خاطرات آیت االله منتظري آمده، حدود یکی دو ساعت از ظهر گذشته بود که آقاي عبداالله نوري وارد منزل آیت االله منتظري شد و
ضمن اظهار ناراحتی زیاد، به او گفت: «قرار بوده این نامه را در رادیو و تلویزیون بخوانند و اگر نامه پخش شود چه می شود؛ خیلی بد

 
شده و امام خیلی ناراحت هستند و شما باید چیزي بنویسید که ایشان قانع شوند.». 

آقاي منتظري می گوید: «آقاي نوري با حالت گریه متنی را از جیب شان درآورده و گفتند من در ماشین این متن را نوشته ام که

 
شما این مضمون را به امام بنویسید.». 

امام (ر ه) هم زمان دستور داده بودند کلّیّه ي عکس ها و پوستر هاي مربوط به آیت االله منتظري از ادارات جمع آوري شود که



 
میرحسین موسوي نخست وزیر وقت طیّ بخشنامه اي به تاریخ 6/1/68 این دستور امام را ابلاغ کرد. کار تقریباً تمام شده بود. 

 
نهایتاً آیت االله منتظري در پاسخ به نامه ي 6/1/68 امام، نامه اي به شرح زیر نوشت: 

 
بسم االله الرحمن الرحیم 

 
محضر مبارك آیت االله العظمی امام خمینی (مدّظلّه العالی) 

پس از سلام و تحیّت، مرقومه ي شریفه مورّخ 6/1/68 واصل شد. ضمن تشکّر از ارشادات و راهنمایی هاي حضرتعالی به عرض می
رساند مطمئن باشید همان طور که از آغاز مبارزه تاکنون در همه ي مراحل همچون سربازي فداکار و ازخودگذشته و مطیع در کنار
حضرتعالی و در مسیر اسلام و انقلاب بوده ام، اینک نیز خود را ملزم به اطاعت و اجراي دستورات حضرتعالی می دانم؛ زیرا بقا و ثبات

 
نظام اسلامی مرهون اطاعت از مقام معظّم رهبري است. 

براي هیچ کس قابل شک نیست که این انقلاب عظیم تاکنون در سایه ي رهبري و ارشادات حضرتعالی از خطرات مهمّی گذشته، و
دشمنان زیادي همچون منافقین کوردل، که دستشان به خون هزاران نفر از مردم و شخصیّت هاي عزیز ما و ازجمله فرزند عزیز خود
من آغشته است، و سایر جناح هاي مخالف و ضدّ انقلاب و سازش کار و لیبرال مآب هاي کج فکر را رسوا و از صحنه خارج نموده

 
است. 

آیا جنایات هولناك و ضربات ناجوانمردانه ي این روسیاهان کوردل به انقلاب و کشور و ملّت عزیز و فداکار ما فراموش شدنی است؟ و
اگر بلندگو هاي آنان و رادیو هاي بیگانه خیال می کنند با جوسازي ها و نشر اکاذیب و شایعه پراکنی ها به نام اینجانب می توانند به
اهداف شوم خود برسند و در همبستگی ملّت ما رخنه کنند، سخت در اشتباهند؛ و راجع به تعیین اینجانب به عنوان قائم مقام
ا مخالف بودم؛ و باتوجّه به مشکلات زیاد و سنگینی بار مسئولیّت، همان وقت به مجلس خبرگان نوشتم که رهبري، خود من از اوّل جد
تعیین اینجانب به مصلحت نبوده است؛ و اکنون نیز عدم آمادگی خود را صریحاً اعلام می کنم؛ و از حضرتعالی تقاضا می کنم به
مجلس خبرگان دستور دهید مصلحت آینده ي اسلام و انقلاب و کشور را قاطعانه در نظر بگیرند؛ و به من اجازه فرمایید همچون
گذشته یک طلبه ي کوچک و حقیر در حوزه ي علمیّه به تدریس و فعّالیّت هاي علمی و خدمت به اسلام و انقلاب، زیر سایه ي
رهبري حکیمانه ي حضرتعالی، اشتغال داشته باشم؛ و اگر اشتباهات و ضعف هایی که لازمه ي طبیعت انسان است رخ داده باشد، ان
شاءاالله با رهبري هاي حضرتعالی مرتفع گردد؛ و از همه ي برادران و خواهران عزیز و علاقه مند تقاضا می کنم مبادا درمورد تصمیم
مقام معظّم رهبري و خبرگان محترم، به بهانه ي حمایت از من، کاري انجام دهند و یا کلمه اي بر زبان جاري نمایند؛ زیرا مقام معظّم

 
رهبري و خبرگان جز خیر و مصلحت اسلام و انقلاب را نمی خواهند. 

 
امید است این شاگرد مخلص را همیشه از راهنمایی هاي ارزنده ي خود بهره مند، و از دعاي خیر فراموش نفرمایید. 

 
والسّلام علیکم و رحمۀ االله و برکاته 

 
حسینعلی منتظري 

 
 7/1/68



آیت االله منتظري در این نامه عملاً از رهبري آینده کنار کشیده و از امام خمینی (ره) اجازه خواسته بودند که در حوزه علمیّه به
فعّالیّت علمی اشتغال داشته باشند. این نامه، باعث شد حضرت امام (قدّس سرّه) از انتشار عمومی نامه 6/1 منصرف شده و نامه ي

 
دیگري را براي انتشار عمومی، خطاب به آیت االله منتظري بنویسند: 

 
بسم االله الرحمن الرحیم 

 
جناب حجّت الاسلام والمسلمین آقاي منتظري (دامت افاضاته) 

با سلام و آرزوي موفّقیّت براي شما، همان طور که نوشته اید رهبري نظام جمهوري اسلامی کار مشکل و مسئولیّت سنگین و خطیري
است که تحمّلی بیش از طاقت شما می خواهد و به همین جهت، هم شما و هم من از ابتدا با انتخاب شما مخالف بودیم؛ و در این
زمینه هر دو مثل هم فکر می کردیم؛ ولی خبرگان به این نتیجه رسیده بودند، و من هم نمی خواستم در محدوده ي قانونی آن ها
دخالت کنم؛ از اینکه عدم آمادگی خود را براي پست قائم مقامی رهبري اعلام کرده اید، پس از قبول، صمیمانه از شما تشکّر می

 
نمایم. 

همه می دانند که شما حاصل عمر من بوده اید؛ و من به شما شدیداً علاقه مندم. براي اینکه اشتباهات گذشته تکرار نگردد، به شما
نصیحت می کنم که بیت خود را از افراد ناصالح پاك نمایید؛ و از رفت وآمد مخالفین نظام، که به اسم علاقه به اسلام و جمهوري

 
ا جلوگیري کنید.  اسلامی خود را جا می زنند، جد

من این تذکّر را در قضیّه ي «مهدي هاشمی» هم به شما دادم. من صلاح شما و انقلاب را در این می بینم که شما فقیهی باشید که

 
نظام و مردم از نظرات شما استفاده کنند. 

از پخش دروغ هاي رادیو بیگانه متأثّر نباشید. مردم ما شما را خوب می شناسند، و حیله هاي دشمن را هم خوب درك کرده اند که با

 
نسبتِ هر چیزي به مقامات ایران کینه ي خود را به اسلام نشان می دهند. 

طلاّب عزیز، ائمّه ي محترم جمعه و جماعات، روزنامه ها، و رادیو تلویزیون، باید براي مردم این قضیّه ي ساده را روشن کنند که در
اسلام مصلحت نظام از مسائلی است که مقدّم بر هر چیز است، و همه باید تابع آن باشیم. جنابعالی ان شاءاالله با درس و بحث خود

 
حوزه و نظام را گرمی می بخشید. 

 
والسّلام علیکم 

 
 8/1/68

 
روح االله الموسوي الخمینی 

آیت االله خامنه اي درباره ي نامه دوّم حضرت امام (قدّس سرّه) به آیت االله منتظري می گویند: «امام از نامه آقاي منتظري این جور
فهمیده بودند که آقاي منتظري دیگر بکلّی کنار خواهد کشید و مشغول درس و بحث می شود و دیگر ضرر و خطر و ادّعا و حرکتی
ندارد. من در نوشته خودم نوشته ام که معلوم است امام از آینده نگرانند و فکر می کنند ملاّیی مثل آقاي منتظري در آینده ي نظام و

 
با رهبري آینده نظام آرام نخواهد نشست و مزاحمت ایجاد می کند. 



(بنابراین امام (ره))خواستند جلوي این مزاحمت را بگیرند. در آن نامه اوّل (نامه ي 6/1/68)قضیّه این جور بوده. اما در نامه ي دوّم
(نامه 8/1/68)امام خاطر جمع شده بودند که دیگر چنین چیزي اتّفاق نمی افتد، آقاي منتظري می رود کنار و مشغول کارش می
شود. علّت نامه ي دوّم و منشأ اختلاف لحن دو نامه این است؛ و الاّ فکر امام در این دو نامه اصلاً عوض نشده. یعنی اگر خلاصه کنیم
نامه ها را، ایشان در هر دو جا آقاي منتظري را مناسب رهبري نمی دانند و نظر می دهند که شما باید کنار بروي منتها در نامه اوّل،
آقاي منتظري را با تعبیرات و اظهارات گوناگون و با اظهار غم خود، در واقع از صحنه به کل خارج می کند، اما در نامه ي دوّم ایشان
را در صحنه نگه می دارد ــ البتّه در صحنه علمی ــ، ولی از رهبري برکنار می کند. این به خاطر این بوده که در نامه دوّم، امام این
خاطرجمعی را پیدا کرده بودند که اگر ایشان در صحنه بماند کسی را اذیّت نخواهد کرد، مزاحمتی نخواهد کرد، در آینده ي نظام

 
اختلالی ایجاد نمی کند.... خصوصیّت امام همین بود. 

امام آدمی بود که وقتی تشخیص می داد (به آن عمل می کرد.)تشخیص هایش هم به خصوص تشخیص در نامه ي 6/1/68 عجولانه
نبود. خب مقدّمات آن نامه، مقدّمات طولانی ــ یک سال یا بیشتر ــ بود تا بالاخره به اینجا رسید. وقتی (کاسه ي صبر امام)پر شد به
نامه 6/1/68 رسید. بعد هم که وضع ایشان (آیۀااللهّ منتظري)را گفتند و او نامه اي نوشت، امام فکر کردند که دیگر تخریب شخصیّت او
به این اندازه شایسته نباشد، بنابراین نامه 8/1/68 را نوشتند. البتّه امام در نامه 8/1/68 هم آقاي منتظري را از سیاست به کل کنار

 
گذاشته منتها خواسته که دیگر به همان اندازه اي که لازم است، ایشان کنار برود و از لحاظ شخصیّتی بکلّی نابود نشود.» 

امام خمینی (ره) همچنین در 26 فروردین 1368 در نامه اي خطاب به وزیران و نمایندگان مجلس شوراي اسلامی علّت تصمیم خود

 
در برکناري آیت االله منتظري را تبیین کردند: 

 
بسم االله الرحمن الرحیم 

 
خدمت فرزندان عزیز، نمایندگان محترم مجلس شوراي اسلامی، و وزراي محترم (دامت افاضاتهم) 

با سلام. شنیدم در جریان امر حضرت آقاي منتظري نیستید و نمی دانید قضیّه از چه قرار است. همین قدر بدانید که پدر پیرتان بیش
از دو سال است در اعلامیّه ها و پیغام ها تمام تلاش خود را نموده است تا قضیّه بدین جا ختم نگردد؛ ولی متأسّفانه موفّق نشد. از
طرف دیگر وظیفه ي شرعی اقتضا می کرد تا تصمیم لازم را براي حفظ نظام و اسلام بگیرد؛ لذا با دلی پرخون حاصل عمرم را براي

 
مصلحت نظام و اسلام کنار گذاشتم. 

ان شاءاالله خواهران و برادران در آینده تا اندازه اي روشن خواهند شد. سفارش این موضوع لازم نیست که دفاع از اسلام و نظام شوخی
بردار نیست؛ و در صورت تخطّی، هرکس در هر موقعیّت بلافاصله به مردم معرّفی خواهد شد. توفیق همگان را از خداوند متعال

 
خواستارم. والسّلام علیکم و رحمۀاالله و برکاته. 

 
 26/1/68

 
روح االله الموسوي الخمینی 

دو هفته پس از نامه ي فوق یعنی در نهم اردیبهشت 1368 متن مبسوطی از سوي حجّت الاسلام سیّداحمد خمینی با عنوان «رنج
نامه» خطاب به آقاي منتظري منتشر شد که در این رنج نامه تأکید شده: «ازآنجاکه در متن وقایع انقلاب خصوصاً در جزء جزء

ٌّ



م لهّ براي نجات تان از چنگال توطئه گران و نفوذي ماجراي حضرتعالی و برخورد گرم و صمیمانه ي حضرت امام با شما و تلاش معظٌّ

 
ها بودم، فکر کردم اگر حقایق را بازگو نکنم به اسلام و انقلاب و امام و مردم خیانت کرده ام.». 

رنج نامه ي حجّت الاسلام سیّداحمد خمینی بازخوانی مستند بخش قابل توجّهی از خطا هاي رفتاري آقاي منتظري در قبال انقلاب،

 
ضدّ انقلاب، جامعه، امام و عملکرد هایی است که سبب شد امام خمینی براي حفظ نظام و انقلاب اسلامی اقدام به عزل ایشان نمایند. 



ایلام؛ تمدنی کهن و بکر اما مظلوم و مهجور/ فرصت سوزي در صنعت

گردشگري زیر سایه سوء مدیریت

منبع: بسیج نیوزشماره خبر:  36  |  تاریخ: 1400/01/06

پرداختن و تفحص در آثار باستانی با معماریهاي خیره کننده و همچنین جاذبه هاي طبیعی و گردشگري در هر کدام از
مناطق استان ایلام، می تواند زوایاي پنهان تمدن ایلام را بیان کند.

به گزارش خبرگزاري بسیج به نقل از ایلام بیدار تاریخ این

مرز و بوم را که ورق بزنیم گُهرهایی را پیدا می کنیم که هر کدام از آنها روایتی بلند از قدمت و اصالت ایران و ایرانی را در سینه دارند.

روایتهایی نشات گرفته از غیرت و جانفشانی شیرزنان و دلیرمردانی که اکنون نامشان چنان ستاره اي ابدي در آسمان افتخارات ایران
می درخشد و از حاصل تلاش، اصالت، هنر و ذوق آنها، ایران به تمدنی دیرین با فرهنگی غنی تبدیل شده است ؛ تا جایی که امروزه

 
میهن عزیز ما گلستانی از افتخارات ملی، میهنی و فرهنگی را در شناسنامه ي خود ثبت نموده است. 

با نگاهی گذرا به پیشینه ي تمام شهرها و روستاهاي ایران ، می توان آثار پررنگ فرهنگ و هنر اصیل ایرانی را از دیرباز تا کنون به
خوبی حس کرد و به پراکندگی و تنوع تمدنهاي مختلف شکل گرفته در این سرزمین پی برد. جاي جاي ایران اسلامی مامن و ماواي
میراثهایی است که در برهه ي کنونی، زبان معرفی ما به جهانیان است. دنیاي امروز، ایران را با قدمت و تاریخچه ي پربارش از نظر

 
فرهنگی ، هنري و معماري می شناسد و ثبت صدها آداب و رسوم و آثار باستانی تاریخی و مذهبی مهر تاییدي بر این مدعاست. 

 
استان ایلام یکی از کهن ترین سرزمین هاي ایران باستان 

از بین استانهاي متعدد و شهرهاي مختلف، استان ایلام یکی از کهن ترین سرزمین هاي ایران باستان است که به دلیل طبیعت بکر و
بی نظیر، آثار طبیعی و تاریخی، آداب و رسوم سنتی و ابنیه هاي قدیمی، مورد توجه خیل عظیمی از گردشگران و باستان شناسان

 
قرار گرفته است. 

استان ایلام با توجه به آب و هواي متنوع در نواحی مختلفش به استان چهار فصل ایران معروف شده و وجود گونه هاي مختلف گیاهی

 
- دارویی و خوراکی نیز از دیگر مزایاي طبیعی این استان به شمار می رود. 

بررسی جغرافیایی تمامی شهرستانهاي استان، نشان از وجود تمدنی بزرگ در گذشته ي این استان دارد. تمدنی که به مرور زمان و به



دست سلسله هاي مختلف در این دیار شکل گرفته و ما در زمان حال اثر آنها را می توانیم در آثار و بقایاي به جا مانده از آن دوران

 
ببینیم. 

آثار باستانی هر کشوري، به منزله ي شناسنامه فرهنگ آن کشور محسوب می شود و خوشبختانه کشور ما از این حیث بسیار غنی و

 
پر بار است. 

در استان ایلام و در اکثریت مناطق و شهر ها و روستاهاي آن، به وفور آثار باستانی فرهنگی و هنري با معماریهاي خیره کننده و
جذاب و همچنین جاذبه هاي طبیعی و گردشگري زیبایی وجود دارد که چشم هر بیننده اي را مات و مبهوت می گرداند . آثاري که

 
معرف گذشته اي سرشار از اتفاقات تلخ و شیرین و بیانگر حوادث متعدد تاریخی و دینی در این استان است. 

پرداختن و تفحص در هر کدام از این وقایا، می تواند زوایاي پنهان تمدن ایلام را بیان کند و پیشینه ي تاریخی آن را به تصویر کشد؛

 
چیزي که متاسفانه خیلی مورد عنایت مسئولین مربوطه قرار نگرفته است. 

 
دوخته شدن واژه ي نازیباي محرومیت بر قامت ایلام 

در شرایطی که استان ایلام دردهاي ناشی از روزگاران ظلم ستم شاهی را بر پیکر خود داشت و در دوران انقلاب نیز طی هشت سال
دفاع مقدس، سپري تنومند و سدي محکم در برابر حملات دشمنان بود و بعد از آن نیز سالهاي سخت بازسازي ویرانه هاي جا مانده
از جنگ تحمیلی را پشت سر گذاشت، واژه ي نازیباي محرومیت بر قامتش دوخته شد تا کماکان استعدادها، توانمندیها، قابلیتها و

 
شایستگی هایش در سایه بماند و پتانسیل نهفته در بطنش، فرصتی براي درخشش نیابد. 

بی مهري و بی توجهی و در بعضی اوقات بی کفایتی مسئولین این استان زرخیز نیز مزید بر علت شد تا نه تنها ارزشهاي تاریخی و
فرهنگی آن مجالی براي دیده و شناخته شدن پیدا نکنند، بلکه فرصت اشتغال و شکوفایی استعدادها و بهره گیري از توانمندیهاي

 
مردمان این استان به ویژه جوانان سلب شود و همچنان با محرومیت ها و کمبودها دست و پنجه نرم کنند. 

این در حالی است که گنج عظیمی از فرهنگ و تاریخ و تمدن در گوشه کنار آن وجود دارد که با اندکی دقت و توجه و صرف مقداري
هزینه و با نگرشی کارشناسانه می تواند از حالت بالقوه به حالت بالفعل درآمده و این دیار را به قطب فوق العاده اي براي جذب

 
توریست و صنعت گردشگري تبدیل نماید. 

 
فرصت سوزي در صنعت گردشگري زیر سایه نبود امکانات رفاهی 

جاذبه هاي طبیعی منحصر به فرد استان چهار فصل ایلام خود به تنهایی این قابلیت را دارند تا با فضاسازي و پردازش، به مناطقی
مختص گردشگري و توریسم و به دنبال آن، جذب سرمایه و ایجاد اشتغال براي اهالی منطقه مبدل شوند و زمینه را براي خروج ایلام

 
از بن بست جغرافیایی و محرمیت فراهم آورند. 

جاذبه هایی همچون شهر باستانی سروان، قلعه ي مام ، پل تاریخی دختر و پسر ( کُر و دیوت ) و تنگه ي تاریخی شمشه واقع در شهر
سرابله، چشمه ي آب گرم و چشمه قیر در شهرستان دهلران، منطقه ي گردشگري بانکول و مانشت و تنگه ي زیباي سازوبن در
شهرستان سیروان و . . . در استان وجود دارد که هر کدام از این مکانها خود به تنهایی می تواند مورد ارزیابی قرار گرفته و به مکانی

 
تفریحی و سیاحتی تبدیل شوند. 



تمدن کهن ایلام فقط محدود به این موارد نبوده و آثار برجسته و ثبت شده ي جهانی و بین المللی متعدد دیگري نیز در سایر
شهرستانهاي استان پراکنده است از جمله پل تاریخی گاومیشان ، تنگه ي بی نظیر بهرام چوبین و قلعه شیخ مکان در دره شهر،
چهارطاقی موشکان، غار خیال انگیز زینگان در مهران و قلعه ي والی و کاخ فلاحتی در شهر ایلام ، تنگه ي چشم نواز کافرین در بدره
و بسیاري موارد دیگر نیز در استان ایلام وجود دارد و پتانسیل این استان را براي بهره برداري و ایجاد جاذبه ها و فرصتها به خوبی

 
بیان می کند. 

در کنار این جاذبه هاي تاریخی و طبیعی، بقاع متبرکه و زیارتگاه هاي زیادي در سطح استان پراکنده است که محلی براي سیاحت و
زیارت ساکنین استان و نیز استانهاي همجوار هستند. اما فقدان امکانات رفاهی کافی و مناسب و نبود امکان اقامت براي تعداد
مسافرین بیشتر در این مکانها موجب شده تا زمینه لازم براي جذب سیاح و سرمایه فراهم نشود و این استان همچنان با فرصت سوزي

 
و از دست رفتن موقعیت ها روبرو باشد. 

مکانهایی از قبیل امام زاده علی صالح در صالح آباد از توابع شهرستان مهران، امام زاده عباس و امام زاده سیدعلی در سیروان، امام زاده
سیده صورت بانو در روستاي گوراب سفلی، امام زاده سیدعبداالله در ایوان ، امام زاده سید حسن در مهران و بسیاري امامزادگان دیگر
در سایر شهرستانها که با عنایت به بافت دینی شیعه ي استان، می تواند بستر مناسبی براي پیشرفت و ارتقاي سطح فرهنگی آن مهیا

 
سازد. 

قدر مسلم این است که استان ایلام، استانی با قدمتی چندصد ساله و کهن، مملو از تمدن و فرهنگ اصیل ایرانی است که اگر بسان
دیگر استانها همانند اصفهان، فارس، مشهد، همدان و ... مورد توجه قرار گیرد و بودجه و نیروي لازم و کافی براي اجراي طرح ها و
پروژه هاي زیر ساختی از جمله احداث خط ریلی، ساخت هتل و مهمانپذیر، ساخت اماکن رفاهی و تفریحی و توسعه و تجهیز امکانات
فعلی به آن اختصاص یابد، بدون شک می تواند با توان فرهنگ اصیل و تمدن ریشه دار خود و با در نظر گرفتن پایانه ي مرزي مهران
و زائر پذیري این شهرستان ، به قطب مهم و کارآمدي از نظر فرهنگی تبدیل شود و گره کور مشکلات ریز و درشت این استان به

 
خصوص جوانان برومند آن علی الخصوص ازدواج و اشتغالشان باز شده و راه براي محرومیت زدایی هموار و هموارتر می شود. 

ذکر این نکته لازم است که فضاهاي طبیعی استان ایلام از هر نظر براي ارتقا و احداث امکانات رفاهی و فرهنگی و هنري مناسب بوده
و حتی در مواردي نیز منحصر به فر می باشد همانند تنگه ي زیباي رازیانه و غار زینگان و یا تنگه ي خارق العاده بهرام چوبین و
روستاي شیخ ماخو . این منطق به لحظ دارا بودن زیبایی هاي کم نظر تاریخی و طبیعی، قطعاً اگر از امکانات لازم برخوردار شوند، می
توانند در زمره ي آثار برتر کشور قرار گیرند. کما اینکه تا به امروز هم با وجود تمام کمبودها و نقص ها در زمینه.ي گردشگري و

 
مهمانپذیري، طرفداران و بازدیدکنندگان خاص خود را از اقصی نقاط کشور دارند. 

 
استان ایلام مستعد ترویج و پرورش انواع گونه گیاهان خوراکی و دارویی 

طبیعت زیبا و خدادادي استان ایلام هم از مواردي است که مهجور مانده و با توجه به تنوع گیاهان خوراکی و دارویی موجود در کوهها
و دشتهاي آن، باز هم مستعد ترویج و پرورش انواع این گونه گیاهان است. گیاهان خوراکی که در فصول مختلف سال زینت بخش
سفره هاي خانواده هاي ایلامی می شود و گاهی نیز منبع درآمدي هر چند ناچیز و موقت. گیاهانی معطر و لذیذ چون: کنگر، پیچک،
بنه، آویشن، تره و ... که در کنار گلهاي سوسن وحشی و بابونه و لاله هاي واژگون در طول سال کوههاي و دشتهاي این دیار را آذین

 
می بندند. 



اما یک نکته ي دردناك: این گونه ها با توجه به بارشهاي اندك و خشکسالی هاي سالهاي اخیر مصرف بی رویه ي آنها توسط مردم،

 
در خطر نابودي کامل و انقراض قرار دارند. 

اگر تمهیداتی براي احداث گلخانه هاي صنعتی و سنتی جهت پرورش این اقلام از گیاهان در نظر گرفته شود، علاوه بر ایجاد اشتغال
براي نیروي هاي جوان و تحصیلکرده ي بومی هر منطقه، کمک شایانی هم به حفظ روال طبیعی محیط زیست و رشد این قسم از
گیاهان می شود. گیاهانی که برخی از آنها مختص آب و هواي ایلام و دامنه هاي سخاوتمند کبیر کوه و مانشت و قلارنگ هستند و

 
بعضی از آنها هم نسبت به گونه هاي مشابه در سایر استانها، کیفیتی برتر دارند . 

اینکه استان سرفراز ایلام سالها در زیر سایه ي عنوان سخیف محرومیت قرار گرفته، اثر نداشته ها و کمبودها نیست؛ بلکه تاثیر
مستقیم سوء مدیریت و نبود مسئولین دلسوز و بومی در راس کار است. هر جا هم که مسئولی دلسوزانه قدمی برداشته با موانع متعدد

 
مواجه شده و در نهایت این شده که هنوز: دست ما کوتاه و خرما بر نخیل. 

 
در ادامه تصاویر بخشی از مناطق تاریخی، طبیعی و بقاع متبرکه را مشاهد می کنید. 

 
امامزاده علی صالح 

 
 

 
 

 
شیخ مکان واقع در دره شهر 



 
 

 
 

 
 

 
 



 
شهر تاریخی سیمره (ماداکتو) 

 
 

 
 

 
 

 
غار زینگان 



 
 

 
 



 
 

 
 



 
 

 
دربند بدره 

 
 

 
 



 
 

 
طبیعت ایلام 

 
 



استراتژي اصلی بانک کارآفرین در حوزه کسب وکار ،تامین مالی شرکتهاي

استارت آپی است

منبع: سیماي اقتصاديشماره خبر:  37  |  تاریخ: 1400/01/06

ایراننو:معاون مدیرعامل در امور بانکی با اشاره به انجام پروژه ري برندینگ در بانک کارآفرین گفت: در بانک کارآفرین ، تأمین
مالی شرکت هاي دانش بنیان و استارت آپی جزء دستور العمل هایی است که در سال 1400 به عنوان یکی از استراتژي هاي

اصلی در حوزه هاي کسب وکار بانک مورد توجه قرار خواهد گرفت.

ایراننو:معاون مدیرعامل در امور بانکی با اشاره به انجام پروژه ري
برندینگ در بانک کارآفرین گفت: در بانک کارآفرین ، تأمین مالی
شرکت هاي دانش بنیان و استارت آپی جزء دستور العمل هایی
است که در سال 1400 به عنوان یکی از استراتژي هاي اصلی در

 
حوزه هاي کسب وکار بانک مورد توجه قرار خواهد گرفت. 

به گزارش روابط عمومی بانک کارآفرین، دکتر علی رضا صادقی
معاون مدیرعامل در امور بانکی با بیان مطلب فوق گفت: با عنایت به استراتژي سال 99 بانک و تعریف خطوط جدید کسب وکار و
توسعه مشتریان، محصولات و خدمات، و توجه ویژه به توسعه ارائه خدمات غیرحضوري در مقایسه با رقبا به نظر می رسید که نیاز به
دمیدن روح جدید در بانک وجود داشت تا اهداف و استراتژي جدید هم به همکاران بانک و هم به مشتریان و سهامداران القا شود که
بانک در حال نو شدن است، شاید بازگشتی با چهره جدید که نشان از کارآفرینی رشد و تعالی براي مشتریان و همکاران را نوید می

 
دهد. 

وي افزود: لذا بعد از بیست سال از شروع فعالیت بانک، تغییر در جهت ارتقاي جایگاه بانک در فضاي رقابتی و ایجاد حس جدید در
مشتریان وفادار و جذب مشتریان جدید اتفاق می افتد. این تغییر، با طراحی لوگوي جدید بانک آغاز شد و تا نوگردانی سایر فرایندها

 
ادامه پیدا کرد که تأثیر به سزایی را در ایجاد وفاداري و تجربه خوب براي ذینفعان به ارمغان می آورد. 

به گفته صادقی، بر اساس تعریف خطوط جدید کسب وکار بانک که هسته اصلی آن را بانکداري شرکتی تشکیل می دهد، بر آن شدیم
همگام با سایر رقبا، در قالبی جدید با استفاده از مفاهیم بانکداري شرکتی و سرمایه گذاري وتجاري/شخصی، نسبت به پیاده سازي آن

 
در چارچوب ارائه خدمات جامع بانکی و مالی به مشتریان زیر یک سقف از طریق گروه مالی و بانک اقدام کنیم. 

 
پاسخ گویی سریع به نیاز شرکتهاي بزرگ 

معاون امور بانکی کارآفرین اهداف اصلی این پروژه، را تغییر رویکرد و اتخاذ استراتژي جدید در ارائه خدمات ویژه به مشتریان شرکتی
خواند و تاکید کرد: این حوزه به عنوان یکی از واحدهاي نوین کسب وکار در ساختار بانک کارآفرین، به دنبال آن است تا با توجه به
ضوابط و مقررات جاري بانک و در حداقل زمان، نیازهاي بانکی و اعتباري شرکت هاي بزرگ را با بهره گیري از خدماتی کاملاً متفاوت
از رقبا پاسخ دهد. این حوزه، با تمرکز بر شناخت دقیق مشتریان شرکتی، و اتخاذ استراتژي هاي نوین مشتري مداري، در تلاش است



تا به عنوان یک شریک تجاري معتمد و کارآمد براي مشتري ارزنده، شناخته شود و نقش آفرینی کند. در حقیقت، تدابیر این حوزه
باید به گونه اي باشد که تمامی نیازهاي مالی و بانکی در قالب خدمات و محصولات قابل ارائه به کارآمدترین، سریع ترین و دقیق ترین

 
شکل ممکن پاسخ داده شود. 

صادقی همچنین تاکید کرد: این تدابیر، راه حل هاي متنوع و اثربخش را براي کمک به رشد و شکوفایی کسب وکار مشتریان در
اختیار آن ها قرار می دهد. چنان که مفهوم تفاوت ارزش-که ابزار تمایز است- براي مشتریان بزرگ، محقق و در ذهن آنها ثبت شود

 
که در صورت نیاز اعتباري فقط به بانکداري شرکتی بانک کارآفرین به عنوان انتخاب اول فکر کنند. 

 
اصل پارتو در بانک 

این معاون بانک کارآفرین با اشاره به این که بی شک چشم انداز بانک در سال هاي آتی با تازه گردانی، بسیار بهتر خواهد شدادامه
داد: فلسفه وجودي بانکداري شرکتی به اصل ""پارتو"" برمی گردد که در آن بیست درصد از مجموع مشتریان، تقریباً نزدیک به
هشتاد درصد از سودآوري و ارزش افزوده بانک را ایجاد می کنند که این موضوع در این حوزه قابل اجرا و پیگیري است که در آن
تعداد محدودي مشتري بزرگ، مناسبی براي بانک ایجاد می کند، یعنی مشتریانی که فقط هزینه زا هستند از این چرخه با پایش و

 
بررسی، حذف می شوند. 

وي مهمترین وظیفه این حوزه را بر سه محور، حفظ، نگهداري و جذب مشتریان ارزشمند دانست و خاطر نشان کرد: با تازه گردانی
برند بانک، یک حس تعامل بیشتر در مشتریان بزرگ و ارزشمند ایجاد خواهد شد که این تغییر ادراك مشتریان، از عناصر هویت
بصري و کلامی برند بانک تا تغییر بینش و نگرش مشتریان بزرگ نسبت به دریافت خدمات اعتباري موردنیاز را شامل می شود. این
موضوع در حال حاضر اتفاق افتاده است؛ از تغییر رویکرد و هویت جدید بانک، ایجاد واحد بانکداري شرکتی، تغییر لوگوي بانک به
لحاظ ایجاد حس زیبایی شناختی و... . این اتفاقات نیک، اجازه می دهد تا انتظارات جدیدي در ذهن مشتریان شکل بگیرد که این
امر، تلاش همه کارکنان بانک را بیشتر خواهد کرد تا عملکرد خود را مطابق با انتظارات جدید ارتقا داده و با ارائه محصولات جدید و

 
شیوه خدمت دهی جدیدتر، گوي سبقت را از رقبا بربایند. 

به اعتقاد صادقی ، وقتی هویت جدیدي از برند بانک در ذهن مشتریان شکل می گیرد، بی شک سطح تعاملات افزایش یافته و شرکت
ها بیشتر تمایل پیدا می کنند تا از این سطح جدید خدمت دهی بانک استفاده کنند. این موضوع موجب می شود تا سودآوري بانک

 
افزایش یابد. 

معاون امور بانکی همچنین در مورد برنامه هاي آتی این مدیریت تازه تاسیس نیز گفت: بانکداري شرکتی با ایجاد عمق بیشتر نسبت
به کسب وکار مشتریان و نیازهاي در حال تغییر آن ها به دنبال طراحی راه حل هاي متناسب با ویژگی هاي هر مشتري و زنجیره
تأمین آن است. چون گاهی اوقات، محصولات سنتی موجود در سبد خدمات اعتباري بانکی نمی توانند پاسخگوي نیازهاي پولی کسب
وکارهاي بزرگ باشند؛ درنتیجه لازم است پابه پاي تغییر نیازهاي مشتریان، خدمات قابل ارائه حوزه بانکداري شرکتی نیز مورد بررسی

 
مجدد قرار گیرد. 

به گفته وي ،در حال حاضر، عمده خدمات شبکه بانکی بر پایه نیازهاي اشخاص حقیقی طراحی شده و معمولاً هم، تمرکز صرف بر
بازار پول است و استفاده از سایر بازارهاي مالی گاهی اوقات در خدمات قابل ارائه بانک ها، دیده نمی شود، اما بانکداري شرکتی، راه
حل محور است. بنابراین باید سعی کند با ایجاد عمق بیشتر از یک کسب وکار، راه حل هایی را متناسب با ویژگی هاي این گروه از

 
مشتریان بزرگ ارائه دهد تا زمینه ساز چسبندگی بیشتر شرکت هاي بزرگ به بانک شود. 



 
گام، استراتژي اصلی 1400 

صادقی یکی از برنامه آتی مدیریت بانکداري شرکتی، را تمرکز و نفوذ در تأمین مالی زنجیره تأمین شرکت هاي حوزه بانکداري
شرکتی خواند و تصریح کرد: زنجیره تأمین، زنجیره اي است که همه فعالیت هاي مرتبط با جریان کالا و تبدیل مواد از مرحله تهیه
مواد اولیه تا مرحله تحویل کالاي نهایی به مصرف کنندگان را شامل می شود و نفوذ در این زنجیره، موضوع یکی از مهم ترین اهداف

 
این مدیریت است. 

وي در توضیح بیشتر به گواهی اعتبار مولد(گام) اشاره کرد و توضیح داد: گام یکی از ابزارهاي ورود به زنجیره تأمین است که به عنوان
یک ابزار بازار محور و باقابلیت نقل و انتقال در بازارهاي پول و سرمایه، تسهیلات جدیدي را براي تأمین اعتبار بنگاه هاي تولیدي
فراهم می کند که بر اساس آن، تولیدکنندگان بر مبناي فاکتور خرید مواد اولیه، از بانک عامل درخواست انتشار و تضمین گواهی
اعتبار مولد در سررسید کرده و به بنگاه فروشنده مواد اولیه تحویل می دهند و دارنده می تواند گواهی را تا زمان سررسید آن نزد خود

 
نگه دارد و یا می تواند به فروشنده مواد اولیه خود تحویل دهد یا اینکه در بازار سرمایه تنزیل کند. 

وي ادامه داد: لذا در بانک کارآفرین این خدمت، یکی از استراتژي هاي اصلی براي سال 1400خواهد بود. همچنین در راستاي رسالت
کارآفرینی بانک، تأمین مالی شرکت هاي دانش بینیان و استارت آپی در دستور کار هست واین موضوع در سال 1400به عنوان یکی

 
از استراتژي هاي اصلی در حوزه هاي کسب وکار بانک است. 

 
ایجاد نگرش جدید 

معاون امور بانکی کارآفرین تغییرات هویت برند ایجاد شده در سال 99 در بانک کارآفرین را باعث ایجاد نگرش جدید و پویش و بانک
خواند که با شکل گرفتن دانش جدید در بانک همراه شده و تخصصی تر شدن خدمات بانک و ارائه محصولات متنوع با توجه به نیاز

مشتریان هدف هر محصول، نشان از خواست بانک براي بالندگی و رشد و شکوفایی دارد.



«تولید، پشتیبانی ها، مانع زدایی» فقط همت و اراده می خواهد/ تحقق شعار

سال باعث حل مشکلات اقتصادي می شود

منبع: مرصاد نیوزشماره خبر:  38  |  تاریخ: 1400/01/06

رئیس مرکز تجارت جهانی ایران: «تولید، پشتیبانی ها،
مانع زدایی» فقط همت و اراده می خواهد/ تحقق شعار
سال باعث حل مشکلات اقتصادي می شود مرصاد نیوز:
رئیس مرکز تجارت جهانی ایران با بیان اینکه شعار امسال
بسیار دقیق انتخاب شده است، گفت: تحقق «تولید،
پشتیبانی ها، مانع زدایی» نیازمند همت و اراده است و
بزرگ ترین کمک دولت فعلی در این مدت کوتاه از عمرش
این است که فقط مشکل و مانع جدیدي بر سر راه تولید

 
ایجاد نکند. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی مرصاد ،محمدرضا سبزعلیپور کارشناس اقتصادي و رئیس مرکز تجارت جهانی ایران در گفت وگو با
خبرنگار اقتصادي راه دانا؛ در مورد رهنمودهاي مقام معظم رهبري، پیام نوروزي ایشان و شعار تولید، پشتیبانی ها، مانع زدایی را
واکاوي و لازم الاجرا دانست و اظهار کرد: نام گذاري و انتخاب شعار سال ها از جانب هبري با بررسی دقیق مشکلات و کارهاي انجام
شده، طی یک سال و همچنین حاصل عملکردهاي مسئولان و دولتمردان در سال سپري شده، صورت می گیرد، لذا هرگز نامگذاري

 
سال ها بدون مطالعه و احساسی نیست. 

وي افزود: مثلاً پس از بررسی اوضاع و احوال سال 97، براي سال 98 شعار "رونق تولید" انتخاب شد، زیرا در آن مقطع از زمان
نیازمند مقابله با دشمن و پیروزي در «جنگ اقتصادي» بودیم و رونق تولید نیز یکی از اساسی ترین روش هاي مقابله با نفوذ و دشمن

 
و تحریم هاي اقتصادي و همچنین غلبه بر مشکلات اقتصادي ایران بود. 

رئیس مرکز تجارت جهانی ایران گفت: به همین دلیل کشور به رونق تولید نیاز داشت تا چرخ صنایع و کارخانجات با سرعت بیشتري
بچرخند و تولید ملی نیز روز به روز افزایش یابد، در نتیجه نیازمند جهش تولید بودیم تا از این طریق موجب افزایش تولید و در نتیجه
رشد اشتغال و نهایتاً تقویت اقتصاد ملی شود؛ از همین رو مقام معظم رهبري براي سال 99 هم شعار "جهش تولید" را انتخاب کردند

 
و همگان منتظر نتایج مثبت این نامگذاري بودند تا جهش تولید رخ داده و به تبع آن بخشی از مشکلات اقتصادي ایران مرتفع شود. 

 
قدرتمند شدن اقتصاد ایران در گرو صنعتی شدن و افزایش تولیدات است 

سبزعلیپور ادامه داد: معتقدم قوي و قدرتمند شدن اقتصاد ایران که رهبري نیز به کررات بر آن تأکید داشته و دارند، در گرو صنعتی
شدن و افزایش تولیدات داخلی آن هم تولیدات با کیفیت است که با توجه به استعداد و ظرفیت هاي وسیعی که در کشور وجود دارد
و با اراده و خرد جمعی، مدیریت صحیح و تدوین و اعِمال سیاست هاي درست می توان این مسیر را طی و به اهداف مورد نظر دست



 
یافت. 

وي تاکید کرد: کشورمان همه چیز دارد و به نوعی، جواهري بی همتا در دنیا است؛ سومین ذخایر انرژي و نفت و گاز جهان، معادن بی
نظیر، منابع خدادادي، آثار تاریخی و جاذبه هاي توریستی جغرافیایی و طبیعی، آب و هواي چهار فصل، فرش، پسته، زعفران، خاویار،

 
و... این همه داشته ها و نعمات پروردگار، ایران را به یکی از بی نظیرترین و ثروتمندترین کشورهاي دنیا مبدل کرده است. 

این کارشناس اقتصادي گفت: ایران همچنین کارآفرینان خوش فکر و توانمند دارد که در حال حاضر نیز چرخش بخشی از چرخ
اقتصاد کشور در این اوضاع سخت و تحت تحریم به دست توانمند همین ها میچرخد؛ اما مشکل اساسی اینجاست که عمداً و یا از
روي نادانی و سهواً نه تنها کارآفرینان داخلی را جدي نگرفته و به کار نمی گیریم؛ بلکه با رفتار نادرست، متأسفانه آنان را ناراحت،
دلنگران و ناامید هم می کنیم و همین برخوردهاي نادرست و توهین آمیز و جدي نگرفتن کارآفرینان و صاحبان صنایع موجب کاهش

 
تولید و به تبع آن باعث کُند شدن گردش چرخ اقتصاد ایران می شود. 

 
ایران یکی از قدرتمندترین اقتصادهاي جهان می شود، اگر.../ متأسفانه دولت از اهداف تبیین شده و منافع ملی دور شد 

سبزعلیپور اضافه کرد: با وجود چنین کشور ثروتمندي که داریم اگر تولید هم جهش پیدا کند و مشکلات اقتصادي نیز رفته رفته
مرتفع شود، اقتصاد مقاومتی محقق خواهد شد که در آن صورت ایران به یکی از قدرتمندترین اقتصادهاي جهان مبدل خواهد شد و

 
دیگر هیچ کشوري حتی آمریکا نیز توان درگیري و تحریم ایران را نخواهد داشت. 

وي اشاره کرد: بر این اساس هدف مقام معظم رهبري نیز از انتخاب شعار "جهش تولید" براي سال 99 نیل به همین اهداف و تحقق

 
"اقتصاد مقاومتی" و قدرتمند شدن اقتصاد ایران بود. 

رئیس مرکز تجارت جهانی ایران تصریح کرد: متأسفانه در سال 99 باز هم دولت به امورات حاشیه اي بیشتر توجه کرد و از اهداف
تبیین شده و منافع ملی دور شد، به طوري که کم کاري و بی تدبیري وزارتخانه هاي اقتصادي کاملاً مشهود بود و مسئولین و
دولتمردان چندان به حمایت از تولید و صنایع نپرداختند تا جهشی در تولیدات ملی اتفاق بیافتد و عملکرد دولت در ارتباط با جهش

 
تولید نه در شأن ایران و ایرانی بود و نه مورد رضایت رهبري. 

 
چرا جهش تولید رخ نداد؟/ علت انتخاب تولید، پشتیبانی ها، مانع زدایی چه بود؟ 

سبزعلیپور گفت: سیاست هاي نادرست، چشم به غرب دوختن و به خارجی ها امیدوار بودن و همچنین عملکردهاي غلط دولت
موجب شد تا کشور ثروتمند و قدرتمند و بی نظیر ایران آن هم با این همه منابع و جمع زیادي کارآفرین بزرگ و توانمند نه تنها

 
چندان پیشرفتی نکند، بلکه غرق در مشکلات اقتصادي هم باشد. 

وي ادامه داد: مشکلات اقتصادي و عملکرد مسئولان و دولتمردان باعث شد تا رهبري انقلاب براي سال 1400 شعار تولید، پشتیبانی
ها، مانع زدایی را انتخاب کنند که تعیین این شعاري براي سال جدید نشان از اهمیت ویژه رهبري به اقتصاد و علی الخصوص به رشد

 
و جهش تولید داخلی است. 

این کارشناس اقتصادي تأکید کرد: شعار امسال بسیار مهم و اساسی است و چنانچه به طور صحیح و دقیق اجرا و محقق شود، قطعاً

 
تحول بزرگی در اقتصاد ایران و رفع مشکلات اقتصادي بوجود می آورد. 



سبزعلیپور فزود: انتخاب شعار سال جاري نشان دهنده این واقعیت مهم است که در سال گذشته عملکرد دولت راضی کننده نبوده و
جهش قابل توجهی در زمینه تولید نیفتاد؛ به همین دلیل حسب دستور رهبري و برابر شعار امسال باید قواي سه گانه مخصوصاً دولت
فعلی و دولت آینده در سال 1400 به طور ویژه از تولید و تولیدکننده و کارآفرینان حمایت و پشتیبانی کرده و تمام موانع و
بوروکراسی هاي زائد در برابر تولید و فعالان اقتصادي را مرتفع و حذف کنند تا کارآفرینان و تولیدکنندگان روان تر و بی دغدغه و با

 
سرعت بالایی چرخ هاي تولید، خدمات و... اقتصاد ایران را به حرکت درآورند. 

 
شعار امسال بسیار دقیق و از اهمیت خاص و قابل توجهی برخوردار است 

وي با بیان اینکه شعار امسال بسیار دقیق انتخاب شده و از اهمیت خاص و قابل توجهی برخوردار است، اظهار کرد: شعار تولید،
پشتیبانی ها، مانع زدایی جامع و وسیع انتخاب شده و در حقیقت چند اقدام اساسی و مهم در یک قالب و به صورت یک شعار اعلام

 
شده که با شعار سال هاي پیشین تفاوت اساسی داشته و به نوعی از آن شعارها مهم تر و جامع تر است. 

رئیس مرکز تجارت جهانی ایران توضیح داد: شعار سال 98 یعنی "رونق تولید" فقط رونق تولید را خواستار شده و شیوه و نحوه و
راهکار این رونق مشخص نشده و به عهده دولت گذاشته شده بود؛ هرچند در آن سال هم اقدامات اساسی و قابل قبولی از جانب دولت
در جهت تحقق این شعار صورت نگرفت و تولید رونق چندانی نداشت اما بواسطه اینکه رفع مشکلات اقتصادي ایران در گرو رونق
تولید و گردش چرخ صنایع و کارخانجات است و مبحث تولید بسیار مهم و حیاتی است، از همین رو مقام معظم رهبري براي سال 99

 
مجدداً شعاري مرتبط با تولید و رونق تولید انتخاب کردند که نشان می دهد رهبري رونق تولید را چاره ساز مشکلات ایران می دانند. 

سبزعلیپور تشریح کرد: در این راستا براي سال 1399 شعار جهش تولید انتخاب شد که در اصل معناي این شعار هم یعنی تولید
ایران رونق گرفته و شکوفا شود یا به عبارتی جهش پیدا کند؛ اما سال 99 هم به پایان رسید و همچنان عملکرد دولت جهت تحقق
شعار "جهش تولید" در سال گذشته اصلاً راضی کننده نبود و "جهش" قابل توجهی در زمینه تولید نیفتاد!! و باز هم تولید رشد

 
آنچنانی نکرد و مشکلات اقتصادي بیش از پیش دامن ایران و مردم را گرفت. 

وي ادامه داد: به همین دلیل مقام معظم رهبري براي سال جدید شعار تولید، پشتیبانی ها، مانع زدایی را انتخاب کردند تا باز هم با

 
این شعار به نوعی اهمیت رونق، جهش و شکوفایی تولید و گردش پُر توان چرخ صنایع و کارخانجات کشورمان را یادآوري کنند. 

 
شعار امسال، جامع تر و کامل تر است 

این کارشناس اقتصادي در مورد اهمیت شعار امسال گفت: شعار امسال، جامع تر و کامل تر از شعار سال هاي 98 و 99 است و به
جاي اینکه فقط به رونق و یا جهش تولید بپردازد، به حمایت و پشتیبانی از صنایع، تولیدکنندگان و کارآفرینان نیز تأکید کرده و
خواستار مانع زدایی و رفع موانع از سر راه تولید و فعالان اقتصادي نیز شده است و همه مسئولان نظام باید هم و غم خود را در جهت

 
تحقق تولید، پشتیبانی ها، مانع زدایی به کار گیرند. 

سبزعلیپور افزود: براي تحقق شعار امسال در اولین قدم، دولت فعلی باید در 4 ماه باقیمانده از دورانش به رونق و جهش تولید به چشم
یک هدف و برنامه کارشناسی شده نگاه و تمام توان و امکانات دولت را به حمایت از تولید، تولیدکننده و کارآفرینان ایرانی معطوف

 
کند و تا جایی که این دولت زمان و توان دارد باید با رفع موانع و کارشکنی ها، رضایت فعالان اقتصادي و کارآفرینان را بدست آورد. 



 
دولت فقط مشکل و مانع جدیدي بر سر راه تولید و تولیدکننده ایجاد نکند/ چند پیشنهاد براي دولت آینده 

وي یادآور شد: البته این دولت در این مدت کوتاهی که از عمرش باقی مانده، بیشتر از این هم نمی تواند کاري انجام دهد؛ اگر در
همین 4 ماهی که از عمرش، فقط مشکل و مانع جدیدي بر سر راه تولید و تولیدکننده ایجاد نکند، بهترین و بزرگ ترین کمک را به
تولید انجام داده است و بیشترین و مهم ترین اقدامات در جهت تحقق شعار سال 1400 بر عهده دولت آینده است که از دوم مردادماه

 
یعنی 4 ماه دیگر رسماً کار خود را به عنوان دولت سیزدهم آغاز خواهد کرد. 

این کارشناس اقتصادي در مورد مورد مهمترین اقداماتی که دولت آینده جهت تحقق شعار باید انجام دهد، گفت: نخست رئیس
جمهور منتخب، افراد و مدیران خوشنام، جوان و پرتوان، بی حاشیه، سالم، کارآمد و متعهد و متخصص، مدیر و مدبر و فرا جناحی را
براي حضور در دولت و وزارتخانه ها انتخاب کند تا فارغ از جناح بندي هاي سیاسی فقط به فکر منافع ملی باشند و تمام تلاش خود را

 
جهت رفع مشکلات اقتصادي و ارتقاء سطح زندگی مردم به کار بگیرند. 

سبزعلیپور ادامه داد: دوم رئیس جمهور منتخب و تیم اقتصادي اش جهت همفکري و آگاهی از مشکلات و موانع کسب و کار و تولید
باید با فعالان اقتصادي کشور نشست هاي پی در پی داشته باشند و دغدغه فعالان اقتصادي و کارآفرینان را سریعاً مرتفع کنند نه
اینکه مانند دولت فعلی فقط یکبار 5 الی 6 نفر از فعالان اقتصادي را که طرفدارش هستند را جمع کند و دیدار کوتاه تبلیغاتی با آنها

 
داشته باشد و بگوید که رئیس جمهور با بخش خصوصی و فعالان اقتصادي دیدار کرد. 

وي تصریح کرد: دولت در گام سوم مشکلات و موانع موجود بر سر راه تولید، صادرات و واردات مواد اولیه را مرتفع و دستگاه هایی
همچون گمرك، سازمان مالیاتی، سازمان استاندارد، ادارات صنعت، معدن و تجارت استان ها، اتاق هاي بازرگانی، سفارتخانه ها،
سازمان توسعه تجارت و... که در زمینه تولید و صادرات ذي مدخل هستند را خانه تکانی و ساختار آنها را با تفکر رشد و توسعه تولید

 
و صادرات غیرنفتی پی ریزي کند. 

رئیس مرکز تجارت جهانی ایران گفت: دولت نظام پولی و بانکی ایران را باید بازبینی و تولید و صادرات محور کند و بانک ها را باید به
نردبانی جهت رشد و توسعه تولید و صادرات ایران تبدیل کند نه مانع صنایع و کارآفرینان و تولیدکنندگان باشند؛ همچنین مشکل
خرید و فروش ارز توسط بانک مرکزي را حل کند و به سمت تثبیت نرخ ارز حرکت کند و از نوسانات نرخ ارز و چندگانه جلوگیري و

 
پرهیز کند. 

سبزعلیپور با اشاره به اینکه دولت باید کارآفرینان و تولیدکنندگان را به سرمایه گذاري بیشتر تشویق و از سرمایه گذاران خارجی
استقبال کند، گفت: دولت باید هر تولیدکننده اي که شریک و سرمایه گذار خارجی را به ایران بیاورد، امتیازات خاص بدهد و آن را را
تشویق کند که وجود سرمایه گذاران خارجی در ایران مانع بزرگی بر سر تحریم هاي آتی کشورمان خواهد بود و دست دشمنان

 
خارجی را جهت ضربه زدن به منافع ایران می بندد. 

 
مجلس تحرك و سرعت بیشتري از خود نشان دهد/ قوه قضائیه با فساد، رانت خواري و مدیران خائن برخورد کند 

وي اضافه کرد: در کنار فعالیت هاي دولت، قوه مقننه و نمایندگان مجلس هم باید اقدامات اساسی در جهت حذف قوانین قدیمی و
بازدارنده، قوانین تسهیل کننده و کمک کننده به تولید و صادرات غیرنفتی را تصویب کرده و در خصوص بررسی قوانین کشور تحرك

 
و سرعت بیشتري از خود نشان دهد. 



این کارشناس اقتصادي با بیان اینکه تحقق شعار امسال کمی همت، اراده و مردانگی می خواهد، گفت: اگر دولت نیز خواستار تصویب
و یا اصلاح قوانینی در جهت تحقق شعار سال باشد، نمایندگان مجلس باید سریع موضوع را پیگیري و نسبت به تصویب آن قانون و

 
یاري دولت و فعالان اقتصادي اقدام کنند. 

رئیس مرکز تجارت جهانی ایران تأکید کرد: قوه قضائیه هم با فساد و رانت خواري و مسئولان و مدیران خائن و ضربه زننده به منافع
ملی و ایجاد کننده مانع در برابر تحقق شعار سال و ناامید کردن کارآفرینان و تولیدکنندگان برخورد کند و زمینه را براي فعالیت سالم

 
و بی دغدغه همراه با امنیت بالا و اطمینان بخش براي فعالان اقتصادي مهیا کند. 

سبزعلیپور در پایان بیان کرد: اگر قواي سه گانه علی الخصوص دولت آینده اقدامات را با دقت و با سرعت انجام دهند قطعاً در کوتاه
ترین زمان شاهد رضایت کارآفرینان، تولیدکنندگان و صادرکنندگان و حتی مردم عادي نیز خواهیم بود و چرخ تولید و صادرات و

 
حتی بخش هاي دیگر اقتصاد ایران بخوبی خواهد چرخید و نهایتاً درآمدهاي ارزي و ریالی کشور هم بیش از پیش رشد خواهد کرد. 

انتهاي پیام/



تخصیص 325 میلیارد تومان اعتبار براي آسیب هاي ناشی از کرونا

منبع: شفا آنلاینشماره خبر:  39  |  تاریخ: 1400/01/06

شفاآنلاین>سلامت>عاشوري گفت: براي موضوع کرونا
325 میلیارد تومان اعتبار تخصیص داده شد تا به جامعه
هدف کمیته امداد، سازمان بهزیستی و سازمان زندان ها
پرداخت شود.به گزارش شفاآنلاین:علی عاشوري مدیرعامل
صندوق قرض الحسنه امداد ولایت کمیته امداد امام
خمینی (ره) در گفت وگو با خبرنگار حوزه رفاه و تعاون
گروه اجتماعی باشگاه خبرنگاران جوان، اظهار کرد: در سال
1394، با تصمیم مدیران ارشد کمیته امداد مبنی بر ایجاد
صندوق قرض الحسنه براي جلب سپرده هاي مردمی اقدام

 
لازم صورت گرفت. 

او با بیان اینکه در سال 95، با اخذ مجوز از بانک مرکزي صندوق قرض الحسنه امداد ولایت تأسیس شد، گفت: با توجه به مجوز بانک
مرکزي در حال حاضر ما در 34 شعبه مستقل و در بیش از 740 شعبه با باجه مستقل خدمات پرداخت وام را به اقشار نیازمند و

 
جامعه هدف انجام می دهیم. 

عاشوري گفت: وام ها در چهار سر فصل کلی پرداخت می شود که شامل وام هاي کارگشایی، مسکن، اشتغال و خودکفایی و تحصیلی

 
است که براي دانش آموزان و دانشجویان ارائه می شوند. 

مدیرعامل صندوق قرض الحسنه امداد ولایت کمیته امداد امام خمینی (ره) گفت: وام کارگشایی براي نیاز هاي ضروري، هزینه هاي

 
درمان، هزینه هاي اولیه جامعه هدف و اقشار آسیب پذیر پرداخت می شود. 

او با بیان اینکه وام هاي مسکن براي خرید خانه، احداث و تعمیر واحد هاي مسکونی مددجویان و اقشار آسیب پذیر است و همچنین
ودیعه مسکن مددجویان نیز از این وام ها پرداخت می شود، افزود: با توجه به سیاست هاي کمیته امداد در خصوص خودکفا ماندن

 
مددجویان و خودکفا شدن و خروج از زیر چتر حمایت امداد آموزش هایی در نظر گرفته شده است. 

عاشوري تصریح کرد: تعداد زیادي از مددجویان با استفاده از وام هاي اشتغال، توانستند خودکفا شوند؛ علاوه بر آن خود نیز کارآفرین

 
شدند و افراد دیگري را براي کار به خدمت گرفتند. 

مدیر عامل صندوق قرض الحسنه امداد ولایت کمیته امداد امام خمینی (ره) بیان کرد: براي موضوع کرونا در سال 99، 325 میلیارد
تومان اعتبار تخصیص داده شد تا به جامعه هدف کمیته امداد، سازمان بهزیستی و سازمان زندان ها پرداخت شود که توانست بخشی

 
از مشکلات آن ها را برطرف کند. 



او با بیان اینکه از ابتداي تأسیس کمیته امداد تا اواسط اسفند ماه 99، بیش از 8 هزار میلیارد تومان وام پرداخت کردیم، گفت: تعداد

 
وام هاي پرداخت شده یک میلیون و 400 هزار فقره بوده است. 

عاشوري بیان کرد: در سال 99، طبق بودجه اي که ابلاغ شده بود باید 3 هزار میلیارد تومان وام پرداخت می شد که تاکنون توانستیم

 
تمام این مبالغ را پرداخت کنیم. 

مدیر عامل صندوق قرض الحسنه امداد ولایت کمیته امداد امام خمینی (ره) افزود: خیرینی هستند که براي دریافت وام نیازمندان
ضامن می شوند تا مشکل این افراد رفع شود.



پیش بینی وضعیت بیکاري در سال 1400

منبع: قلمناشماره خبر:  40  |  تاریخ: 1400/01/06

گروه اقتصادي: آمارهاي مرکز آمار ایران نشان می دهد نرخ مشارکت اقتصادي از 41٫8 درصد در تابستان 99 به 41٫4 درصد
در پاییز 99 رسیده است. همچنین نرخ بیکاري جمعیت 18-35 ساله از 16٫7 درصد در بهار 99 به 16٫9 درصد در تابستان

رسید. اگرچه این نرخ در پاییز 99 کمتر شد و به 16٫5 رسید (...) نوشته پیش بینی ...

پیش بینی وضعیت بیکاري در سال 1400 گروه اقتصادي: آمارهاي مرکز آمار ایران نشان می دهد نرخ مشارکت اقتصادي
از 41٫8 درصد در تابستان 99 به 41٫4 درصد در پاییز 99 رسیده است. همچنین نرخ بیکاري جمعیت 18-35 ساله از

 
16٫7 درصد در بهار 99 به 16٫9 درصد در تابستان رسید. اگرچه این نرخ در پاییز 99 کمتر شد و به 16٫5 رسید (...) 

گروه اقتصادي: آمارهاي مرکز آمار ایران نشان می دهد نرخ مشارکت اقتصادي از 41٫8 درصد در تابستان 99 به 41٫4 درصد در پاییز
99 رسیده است. همچنین نرخ بیکاري جمعیت 18-35 ساله از 16٫7 درصد در بهار 99 به 16٫9 درصد در تابستان رسید. اگرچه این
نرخ در پاییز 99 کمتر شد و به 16٫5 رسید اما باید دید وضعیت بیکاري در سال 1400 چگونه است؟ آیا تعداد بیکاران در سال

 
1400 کمتر می شود؟ 

 
سهراب دل انگیزان در این مورد به تجارت نیوز می گوید: در سال 14 

 
00 احتمال دارد نرخ بیکاري کمتر از سال 99 شود. همچنین احتمال دارد کرونا اثرش کمتر شده و اشتغال تقویت شود. 

این کارشناس اقتصادي ادامه می دهد: در سال 1400 احتمالا دلار تثبیت شود. همچین دولت جدید می آید و احتمالا تقویت برنامه
داشته باشد. به نظر می رسد بدتر از سال 99 نداشته باشیم. امیدوار هستیم کمی رشد اقتصادي داشته باشیم و به تناسب آن نرخ
بیکاري کاهش و اشتغال افزایش پیدا کند.دل انگیزان پیش از این درباره دلایل بیکاري در سال 99  گفته بود: به واسطه کرونا زنجیره

اي از مشاغل از بین رفته است. تحریم نیز باعث شده بخشی از درآمدها از بین برود.



در خطبه هاي سیاسی نمازجمعه این هفته همدان چه گذشت؟

منبع: همدان پرسشماره خبر:  41  |  تاریخ: 1400/01/06

امام جمعه همدان گفت:جهاد امروز ورود در عرصه تولید است | امیدوارم همه ما به خصوص جوانان فرصت مطالعه در مورد
مسائل و معارف بلند، عمیق، منطقی، قابل دفاع و مستدل الهی و اسلامی را داشته باشیم | با نصب بنر و تبریک و مشکلات و

مسائل اقتصادي و رفع مشکلات معیشتی اتفاق نمی افتد و نباید دچار شعارزدگی شویم.

 
به گزارش همدان پرس؛ امام جمعه همدان گفت:جهاد امروز ورود در عرصه تولید است. 

آیت االله حبیب االله شعبانی در خطبه هاي نماز جمعه این هفته همدان ضمن دعوت همه نماز گذاران به تقواي الهی، توجه به مسئله
مبدا و معاد و مطالعه و کسب معرفت نسبت به معارف الهی اظهار داشت: امیدوارم همه ما به خصوص جوانان فرصت مطالعه در مورد

 
مسائل و معارف بلند، عمیق، منطقی، قابل دفاع و مستدل الهی و اسلامی را داشته باشیم. 

وي با اشاره به فرارسیدن سال 1400 و تبریک سال نو، افزود: از خداوند متعال می خواهیم که امسال را سالی پر از معنویت و سرشار

 
از خیرات و برکات براي جامعه اسلامی قرار داده و با همت مسئولان، دولت و همراهی مردم مشکلات کشور برطرف شود. 

شعبانی با بیان اینکه مقام معظم رهبري امسال را سال تولید، پشتیبانی و مانع زدایی نامگذاري کردند، گفت: شعار امسال در طول 10
سال اخیر دغدغه رهبر معظم انقلاب بوده است و ایشان مسئله اقتصادي را به مسئولان گوشزد می کنند چرا که در عرصه اقتصاد و

 
معیبشت مردم دغدغه جدي وجود دارد. 

امام جمعه همدان با تأکید بر اینکه امیدواریم شعار سال تنها در حد نصب بنر در ادارت و تبریک گفتن نباشد چرا که با این موارد
شعار سال محقق نمیشود، بیان کرد: با نصب بنر و تبریک و مشکلات و مسائل اقتصادي و رفع مشکلات معیشتی اتفاق نمی افتد و

 
نباید دچار شعارزدگی شویم. 

امام جمعه همدان با اشاره به اینکه تحقق شعار امسال نیازمند اقدام انقلابی، عزم جدي و انسجام مسئولان و دستگاه هاي اداري است،

 
عنوان کرد: شعار امسال خواسته رهبر معظم انقلاب و ولی فقیه جامعه است که باید همه مسئولان به این مسئله توجه کنند. 

وي با بیان اینکه یکی از موانع اصلی تولید، قوانین متورم در عرصه تولید است، تصریح کرد: قوانین بسیار دست و پاگیري از سال هاي

 
گذشته مصوب و مسئله تولید را دچار مشکل کرده است اما امروز باید این قوانین کنار گذاشته شده یا پیراسته شود. 

نماینده ولی فقیه در استان همدان تأکید کرد: یکی از وظایف اساسی مجلس انقلابی در ورود به عرصه تولید و کسب موفقیت، پیراسته

 
کردن قوانین تولید و تصویب قوانین تقویت کننده تولید و حمایت کننده سرمایه گذار است. 

شعبانی مطرح کرد: متاسفانه گاهی مواقع سرمایه گذار با مقررات، آئین نامه ها و بخش نامه هاي خلق الساعه مواجه می شود که آزار

 
دهنده است و با این موارد نمی تواند پیشروي کند و تولید کننده نیز آسیب می بیند. 

وي با تأکید بر اینکه امروز ورود به عرصه تولید جهادي بزرگ و اقتصادي است، اظهار داشت: عده اي باوجود اینکه می توانند به



 
راحتی وارد بازار مسکن و ارز شده و دلالی کنند، وارد عرصه تولید و جهاد بزرگ شده و از تولید حمایت می کنند. 

امام جمعه همدان با اشاره مسئولان موظف به حمایت از جهادگران عرصه تولید و اقتصاد کشور هستند، افزود: سیاست هاي اقتصادي

 
و بانکی ما در راستاي تحقق شعار سال باید تغییر کرده و به نفع تولید کننده باشد. 

وي در خصوص مسئله تقویت صادرات و توجه به بازار داخلی و منطقه اي گفت: رهبر معظم انقلاب در سخنان خود اشاره کردند که
ایران داراي 80 میلیون نفر جمعیت و داراي بازار بزرگ داخلی و منطقه اي است که این بازار منطقه اي و سیاست هاي صادراتی

 
توسط مسئولان به همراهی مردم باید جدي گرفته شود. 

نماینده ولی فقیه در استان همدان با بیان اینکه در مسائل اقتصادي مشکل داریم و همه ما با مشکلات معیشتی دست و پنجه نرم می

 
کنیم، مطرح کرد: این مشکلات باید با تکیه بر توان داخل برطرف شود چرا که دشمن هیچ وقت گره اقتصادي ما را باز نخواهد کرد. 

شعبانی با تأکید بر اینکه جمعیت 80 میلیون نفري ایران در کنار هم دیگر با برخورداري از ظرفیت ها عظیم انسانی، نیروهاي نخبه و
دانشمندان توان حل مشکلات را دارند، عنوان کرد: امیدواریم سیاست هاي اقتصادي کشور درست شده و در راستاي حمایت از تولید

 
کننده باشد. 

وي در خصوص مبارزه با مفاسد، قاچاق، رانت خواري و ویژه خواري تأکید کرد: رانت خواري گاهی از مواقع انگیزه تولید کننده را

 
کاهش می دهد که باید با این موارد بخورد جدي شود. 

امام جمعه همدان خطاب به مسئولان و مدیران استان در خصوص شناسایی تولیدي هاي تعطیل یا نیمه تعطیل تصریح کرد: واحد

 
تولیدي که در استان می تواند براي 500 تا 600 نفر اشتغال ایجاد کند 10 سال تعطیل است. 

شعبانی با اشاره به اینکه دلیل تعطیلی این واحد تولیدي هر چه که هست امیدواریم با همت مسئولان برطرف شود، مطرح کرد: این

 
واحد در حالی که می تواند حداقل براي 500 نفر به صورت مستقیم شغل ایجاد کند امروز خوابیده و تبدیل به یک خرابه شده است. 

وي با بیان اینکه در ستاد امر به معروف و نهی از منکر استان پرونده هاي واحدهاي تولیدي تعطیل شناسایی و براي رفع موانع به قوه

 
قضاییه ارسال می شود، اظهار داشت: مسئولان باید همکاري کنند تا موانع واحدهاي تولیدي رفع شود. 

شعبانی با تأکید بر اینکه جریانات انقلابی و خیرین در عرصه کارافرینی ورود کنند، افزود: در استان همدان در این ایام شاهد کمک

 
هاي مومنانه عظیمی بودیم و مطلوب است که کارها و اقدامات خیریه به سمت کارافرینی و تولید حرکت کند. 

وي با اشاره به اینکه مردم ایران در دوران دفاع مقدس در مقابل دشمن ایستاده و جان خود را فدا کردند، گفت: امروز نیز در میدان

 
جنگ اقتصادي هستیم و جوانان مجاهدانه وارد میدان اقتصادي شودند و مسئولان هم باید حمایت کنند.   

امام جمعه همدان ضمن عرض تبریک به مناسبت روز جوان به جوانان خطاب به مسئولان و مدیران بیان کرد: باید به جوانان اعتماد

 
کنیم چرا که جوانان نخب و با انگیزه می توانند بن بست شکنی کنند. 

شعبانی با تأکید بر اینکه تنها تبریک روز جوان کافی و باید مشکلات جوانان را نیز درك و برطرف کرد، عنوان کرد: ازدواج جوانان



 
امروز یک مشکل است که باید در این خصوص سیاست گذاري درستی انجام شود. 

وي در خصوص فرارسیدن نیمه شعبان و جشن میلاد امام زمان (عج) اظهار داشت: شب نیمه شعبان جز شب هایی است که احیا و

 
مناجات در این ش توصیه شده است. 

شعبانی با اشاره به اینکه با وجود ویروس کرونا امسال نیز جشن روز نیمه شعبان تحت تاثیر قرار می گیرد، عنوان کرد: مردم بایستی

 
در این روز در مساجد، سردر خانه ها، محلات و مناطق شادي خود و جشن نیمه شعبان را نشان بدهند. 

وي با بیان اینکه ما باید مسئله نیمه شعبان را برجسته کنیم و با رعایت همه پروتکل ها در مساجد، مناطق، کوچه ها و محلات جشن
نیمه شعبان را نشان دهیم، مطرح کرد: جشن هاي نیمه شعبان قبل و بعد از انقلاب در شهرهاي مختلف بسیار باشکوه برگزار میشد و

 
باز هم با رعایت همه پروتکل ها باید به این جشن ها توجه شود. 

شعبانی تأکید کرد: باید نشان بدهیم همان طور که در ماه عزاي اهل بین ماه محرم ا نصب پرچم مشکی بر سردر خانه عزادار هستیم

 
در شادي اهل بیت نیز شاد هستیم. 

وي با اشاره به اینکه باید شادي خودتان را ظهور و بروز دهیم، تأکید کرد: جامعه باید در نیمه شعبان فضاي نشاط امیزي پیدا کند.



بانک ملی + اخبار پولی مالی +سامانه صیاد+چک هاي جدید+
اخبار بانک +تسهیلات + خودکفایی + اشتغال +بازنشستگان بانک

ها

آغاز ثبت اجباري انتقال چک هاي جدید در سامانه صیاد

منبع: پولی مالیشماره خبر:  42  |  تاریخ: 1400/01/06

اخبار پولی مالی- بر اساس قانون جدید چک، ثبت نقل و انتقال چک هاي جدید در سامانه صیاد از روز پنج شنبه 5 فروردین
ماه 1400 اجباري شده است.

اخبار پولی مالی- بر اساس قانون جدید چک، ثبت نقل و
انتقال چک هاي جدید در سامانه صیاد از روز پنج شنبه 5

فروردین ماه 1400 اجباري شده است.



بیانات حجه الاسلام والمسلمین موسوي در خطبه هاي این هفته نماز جمعه

شهرستان آغاجاري

منبع: خورناشماره خبر:  43  |  تاریخ: 1400/01/06

به گزارش خبرگزاري خورنا، حجه الاسلام والمسلمین موسوي در خطبه هاي این هفته نماز جمعه شهرستان آغاجاري بیان
کرد: نیمه شعبان تاریخی ترین رو تاریخ یعنی ولادت باسعادت امام زمان عج را خدمت همه همشهریان و مومنین خصوصا

مقام معظم رهبري نائب برحق ایشان تبریک عرض میکنم اصالتا از طرف خودم و نیابتا از طرف (...)

به گزارش خبرگزاري خورنا، حجه الاسلام والمسلمین موسوي در خطبه هاي این هفته نماز جمعه شهرستان آغاجاري بیان کرد:

نیمه شعبان تاریخی ترین رو تاریخ یعنی ولادت باسعادت امام زمان عج را خدمت همه همشهریان و مومنین خصوصا مقام معظم

 
رهبري نائب برحق ایشان تبریک عرض میکنم 

اصالتا از طرف خودم و نیابتا از طرف مردم خالصانه از زحمات سربازان اسلام و انقلاب در اداره اطلاعات تشکر میکنم و نیمه شعبان را

 
که با حسن سلیقه به روز سربازان گمنام امام زمان عج نام گذاري شده را به این عزیزان تبریک عرض میکنم 

مسولان کشور ، اعم نهادهاي مختلف ، نیروهاي نظامی و انتظامی در معرض دید مردم هستند و مردم میتوانند مستقیما از زحماتشان
تشکر کنند قدردان شهداء و جانبازان و خانواده هاي آنان باشند امام این عزیزان خدمات شبانه روزیشان ، جانبازي و شهادتشان همه
در گمنامی است که امنیت کشور را مدیون این عزیزان ، خانودهایشان و همه نیروهاي امنیتی کشور هستیم / ما و مردم قدردان

 
زحمات شما هستیم 

 
#تفاوت_شروع_دوقرن 

قرن قبل یعنی 1300 در حالی که کشور با حکومت دیکتاتوري و با حاکمی ظالم همچون رضاخان مواجه بود شروع شد اما این قرن
به حمداالله کشور زیر سایه ولی فقیه عادل ،دلسوز مردم ، که حرفش و دلسوزیش و دغدغه اش ، حرف و دلسوزي و دغدغه مردم است

 
شروع میشود 

قرن قبل با حکومتی وابسته به غرب و با دیکتاتوري و خودرایی آغاز شد این قرن را با مشارکت مردم و انتخابات آغاز میکنیم که مردم

 
خود سرنوشت کشورشان را تعیین میکنند و خود مسولان کشور را مشخص میکنند 

شروع قرن قبل با حاکمی ظالم و بی خبر از دین بلکه ضد دین وارزش ها ضد اراده مردم و اراده اللهی آغاز شد اما این قرن به حمداالله
با رهبري ولی فقیه اسلام شناس و قران شناس و به دور از تمایلات دنیوي و کاملا مردمی آغاز میشود /اینها یعنی امید و حرکت ملت

 
ایران با تمام سختی به سمت جلو و حرکت کردن به سمت سعادت 

 
#سال_تولید_پشتیبانی_هاومانع_زدایی_ها 



نام گذاري امسال یعنی حرکت کل کشور براي ایجاد اشتغال و به معناي اولویت تولید واشتغال در کشور براي همه مسولان و مردم و

 
نهادها میباشد 

 
#اهمیت_ایجاد_اشتغال 

 
امروز مسئله تولید و اشتغال خط قرمز کشور و نظام است و خط مقدم جبهه امروز ایجاد شغل براي یک جوان است 

مسولان ما بدانند امروز ایجاد اشتغال براي یک جوان و یک خانواده ، از ده ها حج و عمره ثوابش بیشتر است کما این که اسلام هم به

 
همین موضوع تاکید دارد /ایجاد اشتغال یعنی جلوگیري از طلاق و اعتیاد و مشکلات اجتماعی ، 

 
#ایجاد_اشتغال_درآغاجاري 

هر شخص و نهادي به هر شکلی که میتواند و ظرفیت دارد باید از تولید پشتیبانی کرده و موانع تولید را بردارد حتی اگر باعث ایجاد
یک شغل شود بعد از شعار سوال این موضوع یک وظیفه شرعی عمومی براي عموم کسانی است که ظرفیت ایجاد اشتغال در شهر را

 
دارند و به شکل خاص براي مسولان است 

تاسیس هر چه سریعتر پالایشگاه در شهرستان که حق مردم این شهرستان است ، راه اندازي کارخانه کنسروماهی و صنایع تعطیل

 
شده کوچک و حمایت از صنایع موجود باید در اولویت سال جدید قرار گیرد 

 
#طرح_شهیدسلیمانی_درآغاجاري 

از زحمات شبانه روزي بسیج و سپاه ناحیه آغاجاري و شبکه بهداشت و درمان بابت راه اندازي طرح شهید سلیمانی در مبارزه با کرونا

 
و گرفتن آزمایشات متعدد از مردم بخش و شهر که به صورت کاملا فی سببل االله انجام میشود کمال تشکر را دارم 

با این زحمات خالصانه کادر پزشکی و بسیجیان و مسولان شهرستان و رعایت اغلب مردم شهرستان به حمداالله امروز از پیشرفت
سرایت ویروس کرونا جلوگیري شده است



بزرگترین معادن طلاي جهان کدامند؟

منبع: آواي صنعتشماره خبر:  44  |  تاریخ: 1400/01/06

کیتکو در گزارشی به معرفی بزرگترین معادن طلاي جهان از نظر میزان تولید در سال 2020 پرداخت. به گزارش” آواي

 
کیتکو در گزارشی به معرفی بزرگترین معادن طلاي جهان از نظر میزان تولید در سال 2020 پرداخت. 

به گزارش” آواي صنعت ”،  رده بندي معادن بر اساس آمارهاي ارایه شده از سوي شرکتها و بر اساس آمار تولید سال 2020 تهیه شده

 
است. بزرگترین معادن طلاي جهان عبارتند از: 

 
1- معدن مورانتو: دو میلیون اونس 

مجتمع معدنی مورانتو در ازبکستان واقع بوده و شامل یک معدن روباز و فعالیتهاي استخراج صنعتی است که اندکی بیش از دو
میلیون اونس طلا در سال 2020 تولید کرد. این معدن که توسط شرکت دولتی Navoi اداره می شود، بیش از 3.3 کیلومتر طول،
2.5 کیلومتر پهنا و حدود 600 متر عمق دارد. با توجه به میزان ذخایرش که بیش از 150 میلیون اونس برآورد شده است، انتظار می
رود این معدن همچنان تا مدتی عنوان بزرگترین معدن طلاي جهان را حفظ کند. تولید این معدن در سال 2020 تغییري نسبت به

 
سال 2019 نداشت. 

 
2- معدن کارلین: یک میلیون و 665 هزار اونس 

معدن کارلین که پیش از این به عنوان معادن طلاي نوادا شناخته می شد، در غرب شهر الکو واقع شده و در منطقه اي به وسعت 56
کیلومتر امتداد پیدا کرده است. کارلین ترند براي نخستین بار توسط جان لایومور و آلن کوپ، زمین شناسان شرکت نیومونت در سال
1965 اکتشاف شده بود. تولید این معدن در سال 2020 به یک میلیون و 665 هزار اونس رسید که در مقایسه با تولید یک میلیون و

 
315 هزار اونس در سال 2019، رشد 27 درصدي داشت. 

 
3- معدن اولمپیادا: یک میلیون و 200 هزار اونس 

معدن اولمپیادا بزرگترین فعالیت شرکت پولیوس است که تولیدش را در سال 1996 آغاز کرد و در حال حاضر بیش از نیمی از تولید
طلاي این شرکت روسی را تشکیل می دهد. سنگ معدنی استخراج شده از این معدن در سه کارخانه با مجموع ظرفیت سالانه 13

 
میلیون تن فرآوري می شود. تولید این معدن در مقایسه با یک میلیون و 389 هزار اونس در سال 2019، کاهش 14 درصدي داشت. 

 
4- معدن پوئبلو ویه خو : 903 هزار اونس 

معدن پوئبلو ویه خو در حدود 100 کیلومتري شهر سانتو دومینگو، پایتخت جمهوري دومینیکن واقع شده است. این معدن توسط
شرکت پوئبلو ویه خو دومینیکن که جوینت ونچر شرکتهاي بریک (60 درصد) و نیومونت (40 درصد) است، اداره می شود. تولید این



 
معدن از 983 هزار اونس در سال 2019، به میزان هشت درصد کاهش داشت و به 903 هزار اونس در سال 2020 رسید. 

 
5- معدن گرسبرگ : 848 هزار اونس 

معدن طلا و مس گرسبرگ شرکت فریپورت مک موران در استان پاپواي اندونزي واقع بوده و در سال 1936 توسط یک زمین شناس
هلندي کشف شد که آن را ارتسبرگ یا کوه سنگ نامید. این معدن که براي 30 هزار نفر اشتغال ایجاد کرده است، در ارتفاع 4100
متري از سطح دریا در نزدیک پونکاك جایا، مرتفعترین کوه پاپوا قرار دارد و تولیدش در سال 2001 بالاي سه میلیون و 500 هزار
اونس بود. تولید این معدن از 833 هزار اونس در سال 2019، به میزان دو درصد کاهش پیدا کرد و به 848 هزار اونس در سال

 
2020 رسید. 

 
6- معدن کادیا ایست: 823 هزار اونس 

کادیا از معدن زیرزمینی کادیا ایست و معدن ریج وي تشکیل شده است و بزرگترین معدن طلا در استرالیاست. این معدن 823 هزار

 
اونس طلا در سال 2020 تولید کرد که شش درصد در مقایسه با تولید 871 هزار اونس در سال 2019 کاهش داشت. 

 
7- معدن کیبالی: 808 هزار اونس 

معدن کیبالی در جمهوري دموکراتیک کنگو مجاور شهر دوکو و در 210 کیلومتري آروا در مرز اوگاندا واقع شده است. کیبالی متعلق
به شرکتهاي آنگلوگلد آشانتی (45 درصد)، بریک گلد کورپوریشن (45 درصد) و سوسیته مانیر دو کیلو موتو (10 درصد) است. این

 
معدن 808 هزار اونس طلا در سال 2020 تولید کرد که یک درصد در مقایسه با 813 هزار اونس در سال 2019 کاهش داشت. 

 
8- معدن کورتز: 799 هزار اونس 

معدن کورتز تاسیسات معدنی و فرآوري طلاي بزرگی در لاندر و اورکا کانتی نواداي آمریکاست که در حدود 120 کیلومتري الکو واقع
شده است. تولید این معدن از 963 هزار اونس در سال 2019، به میزان 17 درصد کاهش پیدا کرد و به 797 هزار اونس در سال

 
2020 رسید. 

 
9- معدن لیهیر: 772 هزار اونس 

معدن لیهیر در جزیره آنیولام در استان نیوایرلند پاپوآ گینه نو و در فاصله 900 کیلومتري شمال شرقی پورت مورسبی، پایتخت پاپوآ
گینه نو واقع شده است. این معدن 772 هزار اونس طلا در سال 2020 تولید کرد که 12 درصد در مقایسه با تولید 881 هزار اونس

 
در سال 2019 کاهش نشان داد. 

 
10- معدن لولو گونکوتو: 680 هزار اونس 

مجتمع معدنی لولو گونکوتو شرکت بریک شامل دو مجوز معدنی لولو و گونکوتو است و در غرب کشور مالی در مجاورت مرز سنگال و
رودخانه فالمه واقع شده است. شرکت معدنی لولو مالک معدن طلاي لولو و شرکت معادن گونکوتو مالک معدن طلاي گونکوتو است.
این دو معدن متعلق به شرکت بریک (80 درصد) و دولت مالی (20 درصد هستند). تولید این معدن با پنج درصد کاهش، از 715



 
هزار اونس در سال 2019 به 680 هزار اونس در سال 2020 رسید. 

منبع:ایسنا



راهکارهاي تحقق شعار سال در کشور فراهم است

منبع: روزنامه صبح ساحلشماره خبر:  45  |  تاریخ: 1400/01/06

به گزارش صبح ساحل، نماینده ولی فقیه در هرمزگان و
امام جمعه بندرعباس با اشاره به نامگذاري سال 1400 از
سوي مقام رهبري به عنوان سال "تولید، پشتیبانی ها و
مانع زدایی ها"، گفت: تمام راهکارهاي تحقق شعار در
کشور فراهم و مهیا است و تنها نیازمند عزم جهادي

 
مسوولان است. 

حجت الاسلام والمسلمین محمدعبادي زاده در خطبه هاي
این هفته نماز جمعه بندرعباس اظهار داشت: همه باید

 
براي تحقق شعار سال احساس مسوولیت کنند و از ظرفیت هاي موجود براي این موضوع استفاده نمایند. 

وي تصریح کرد: مسوولان عالی رتبه باید شرایط را به درستی بررسی و با مانع زدایی از فرآیند تولید و خدمات و اشتغال در کشور و

 
پشتیبانی از اشتغال موجود، راه پیشرفت و اقتدار ملی را همواره تر از قبل نمایند. 

نماینده ولی فقیه در هرمزگان ابراز داشت: کشور ایران در سالهاي اخیر با وجود تحریم هاي ظالمانه دشمنان رشد اقتصادي داشته و

 
هم اکنون جایگاه کشور در اقتصاد جهانی، یک جایگاه مهم و تاثیرگذار است. 

وي تاکید کرد: مسوولان در همه رده هاي سنی باید نقش مهم ایران در اقتصاد جهانی را درك کنند و اقتصاد داخلی مان را با جهش

 
تولید و مانع زدایی از تولید در مسیر توسعه قرار دهند. 

امام جمعه بندرعباس نقش هرمزگان در توسعه اقتصادي کشور را بسیار مهم و حائز اهمیت دانست و گفت: باید نقش مردم و اقتصاد

 
محلی مردم منطقه در رشد همه جانبه کشور مورد توجه جدي قرار گیرد. 

عبادي زاده با اشاره به اهمیت باورهاي دینی و نقش باور داشتن به فرهنگ انتظار در رشد یک جامعه اسلامی، گفت: ما به عنوان

 
جامعه اي که به این امر باور داریم، باید بیش از پیش تلاش کرده و جهت سعادت دنیوي و اخروي گام برداریم. 

وي با گرامیداشت نیمه شعبان و میلاد حضرت مهدي موعود (عج) تصریح کرد: فرهنگ انتظار در وجود خویش ایمان و مقاومت و
اقتدار براي جامعه اسلامی می آفریند و ملت هاي باورمند به ظهور هرگز انگیزه و امید خویش را براي آینده اي روشن از دست نمی

 
دهند. 



 
نظر کاربران ثبت نظر شما 

 
براي این مطلب تا کنون نظري ثبت نشده است. 

 
 200 / 0

 
ثبت نظر 

 
- نظر شما پس از بررسی و تایید منتشر خواهد شد. 

- لطفا از بکاربردن الفاظ رکیک، توهین و تهمت به اشخاص حقیقی و حقوقی خودداري کنید.



افزایش قدرت کشور و بهبود وضع معیشتی در گرو حضور حداکثري در

انتخابات و انتخاب صحیح است

منبع: داناشماره خبر:  46  |  تاریخ: 1400/01/06

امامان جمعه هرمزگان در خطبه هاي عبادي و سیاسی این هفته استان تاکید کردند:حضور حداکثري، تاییدي بر نظام
جمهوري اسلامی است و انتخاب فرد اصلح به افزایش قدرت کشور، بهبود وضعیت اقتصادي و رفع مشکلات کمک می کند.

امامان جمعه هرمزگان در خطبه هاي عبادي و سیاسی این
هفته استان تاکید کردند:حضور حداکثري، تاییدي بر نظام
جمهوري اسلامی است و انتخاب فرد اصلح به افزایش
قدرت کشور، بهبود وضعیت اقتصادي و رفع مشکلات

 
کمک می کند. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا؛ حجت الاسلام دکتر
محمدعبادي زاده نماینده ولی فقیه در استان هرمزگان و
امام جمعه بندرعباس در خطبه هاي عبادي و سیاسی این
هفته شهرستان اظهار کرد: همه باید براي تحقق شعار سال
احساس مسوولیت کنند و از ظرفیت هاي موجود براي این

 
موضوع استفاده نمایند. 

مسئولان کشور راه را براي تحقق همه جانبه شعار سال هموار کنند وي افزود: مسوولان عالی رتبه باید شرایط را به درستی بررسی و
با مانع زدایی از فرآیند تولید و خدمات و اشتغال در کشور و پشتیبانی از اشتغال موجود، راه پیشرفت و اقتدار ملی را همواره تر از قبل

 
نمایند. 

نماینده ولی فقیه در هرمزگان ادامه داد: کشور ایران در سالهاي اخیر با وجود تحریم هاي ظالمانه دشمنان رشد اقتصادي داشته و هم

 
اکنون جایگاه کشور در اقتصاد جهانی، یک جایگاه مهم و تاثیرگذار است. 

وي تاکید کرد: مسوولان در همه رده هاي سنی باید نقش مهم ایران در اقتصاد جهانی را درك کنند و اقتصاد داخلی مان را با جهش

 
تولید و مانع زدایی از تولید در مسیر توسعه قرار دهند. 

امام جمعه بندرعباس نقش هرمزگان در توسعه اقتصادي کشور را بسیار مهم و حائز اهمیت دانست و گفت: باید نقش مردم و اقتصاد

 
محلی مردم منطقه در رشد همه جانبه کشور مورد توجه جدي قرار گیرد. 

عبادي زاده با اشاره به اهمیت باورهاي دینی و نقش باور داشتن به فرهنگ انتظار در رشد یک جامعه اسلامی، گفت: ما به عنوان

 
جامعه اي که به این امر باور داریم، باید بیش از پیش تلاش کرده و جهت سعادت دنیوي و اخروي گام برداریم. 

وي با گرامیداشت نیمه شعبان و میلاد حضرت مهدي موعود (عج) خاطرنشان کرد: فرهنگ انتظار در وجود خویش ایمان و مقاومت و



اقتدار براي جامعه اسلامی می آفریند و ملت هاي باورمند به ظهور هرگز انگیزه و امید خویش را براي آینده اي روشن از دست نمی

 
دهند. 

افزایش قدرت کشور و بهبود وضع معیشتی در گرو انتخاب صحیح است حجت الاسلام مهدي بهره مند امام جمعه موقت قشم در
خطبه هاي نماز جمعه این هفته جزیره اظهار کرد: سه سال متوالی است که نامگذاري سال بر پایه تولید است، رونق، جهش و مانع

 
زدایی و پشتیبانی از تولید که نشانگرد نقش موثر این امر در رفع مشکلات اقتصادي، سیاسی، اجتماعی و فرهنگی دارد. 

 
وي افزود: متاسفانه برخی مسوولان پیام ها و تاکیدات مقام معظم رهبري را دیر متوجه می شوند و یا آنرا با اهمیت نمی شمارند. 

امام جمعه موقت قشم تصریح کرد: با تولید می توان بیکاري را به حداقل رساند و با رفع مشکلات معیشتی، آرامش روانی براي مردم

 
مهیا کرد. 

بهره مند اظهار کرد: حمایت و توجه به تولید از کمبود اقلام و مواد غذایی اساسی مردم جلوگیري می کند و باعث افزایش عرضه آن

 
می شود. 

وي با بیان اینکه دشمنان نظام به دنبال شکست جمهوري اسلامی هستند، گفت: از ابتداي پیروزي انقلاب اسلامی براي جلوگیري از

 
پیشرفت و عظمت این نظام تلاش کردند و این امر نشان دهنده ترس آنان از اسلام است. 

 
امام جمعه موقت قشم افزود: ما امروز در دنیا عزت داریم و دشمنان از همین عزت و اقتدار ما هراس دارند. 

 
وي ادامه داد: شرکت مردم در انتخابات 2 تاثیر بر کشور دارد که اولی حضور مردم است و دوم انتخاب فرد اصلح به شمار می رود. 

بهره مند تصریح کرد: حضور حداکثري، تاییدي بر نظام جمهوري اسلامی است و انتخاب فرد اصلح به افزایش قدرت کشور، بهبود

 
وضعیت اقتصادي و رفع مشکلات کمک می کند. 

وي با بیان اینکه رییس جمهور شخص تاثیرگذار در کشور است، تاکید کرد: دولت فعلی با تحرك و توجه بیشتر در مدت زمان باقی

 
مانده از دوران خدمت خود وضعیت معیشت مردم را بهبود بخشد. 

مشکلات برجامی ما از تصویب عجولانه 20 دقیقه اي است حجت الاسلام رضا مهدوي امام جمعه موقت رودان در خطبه هاي عبادي
و سیاسی این هفته شهرستان با بیان اینکه انصاف انقلابی در فرمایشات مقام معظم رهبري در سخنرانی اول سال وجود داشت اظهار
کرد: براي ما درس آموز است که از آن انقلابی هاي پیرو ولایت فقیهی نباشیم که اگر جایی فرمایشات مقام معظم رهبري اندیشه هاي
طیف ما، و افکار ما،ذهنیت هاي سیاسی ما جور در آمد بگویم رهبري اینجا حرف قشنگی زدند و احیانا اگر فرمایشی از مقام معظم
رهبري و اندیشه هاي ذهنی من جور در نیامد بگویند اینجا رهبري اشتباه کرد همه حرفاها را پیروان ولایت فقیه باید بپذیرند و
تیریبون به دست ها هم باید نمایندگان گفتمان سازي انقلابی باشند که رهبري فرزانه ما در همین مسیر دارند گفتمان سازي می

 
کنند. 

امام جمعه موقت رودان افزود: مسائلی که لازم هست در طول سال و درباره جهان اسلام تصمیم گیري شود مقام معظم رهبري در
اول هر سال اعلام می کنند و ما میتوانیم بیت القصید بیانات ایشان بدانیم یعنی آن حرفاي خیلی مهمی که هر ساله در آغاز سال



مطرح میکنند جنس رهبر ما از جنس رهبران ویژه تاریخ هست یک شخصیت عجیب و بزرگ که در بحث بصیرت و آینده نگري و

 
روشنگري مانند یک فرمانده کارکشته بصیرت را به فضاي جامعه انتقال میدهد. 

امام جمعه موقت رودان با اشاره به شعار سال تولید،پشتیبانی ها،و موانع زدایی ها، ادامه داد: این شعار مخصوص دولت کنونی و دولت
تازه نفس نیست بلکه ملت هم در این مسئله باید نقش داشته باشد و حتی هیئت امناي مساجد، تیریبون هاي نماز جمعه،امامان

 
جماعت و همه باید فرهنگ سازي کنند تا ان شاءاالله شعار تولید،پشتیبانی ها،موانع زدایی،ان شاءاالله به معناي اکمل پیدا کند. 

مهدوي با بیان اینکه مواضع رهبر انقلاب و ملت ایران در سخنرانی ها به صورت شفاف بیان می شود تصریح کرد: بعضی از آقایان با
وجود اینکه مقام معظم رهبري سیاست هاي قطعی نظام را روشن گري و مطرح می کنند و از زبان ایشان انشا و صادر میشود دست
به یک نامه نگاري هاي بیهوده می زنند و حرف هاي عجیب و غریبی مطرح می کنند توصیه ما اینست که دست از کارهاي بیهوده

 
بردارید مواضع ملت و مقام معظم رهبري، در سخنرانی هاي ایشان مطرح می شود. 

وي با اشاره به بیانات رهبر انقلاب درباره مسئله برجام خطاب به دولت کنونی و دولت بعدي که روي کار خواهد آمد عنوان کرد: مقام

 
معظم رهبري به سراحت فرمودند که آمریکا باید تمام تحریم ها را بردارد بعد ما باید در میدان عمل راستی آزمایی کنیم. 

امام جمعه موقت رودان اضافه کرد: دستگاه دیپلماسی نظام ما هم از شتاب زدگی در مسئله برجام دست بردارد و یکبار در مجلس
شتاب زده عمل کردند و یک مسئله به این مهمی را 20 دقیقه اي تصویب کردند و الان میبینیم که ملت چقدر از این مسئله و

 
تصویب غیر کارشناسانه گرفتار چه مسائلی شده ایم. 

عمل به شعار سال تنها وظیفه دولت نیست حجت الاسلام والمسلمین محسن سالاري امام جمعه سیریک افزود: فضاي مجازي باید
کنترل شود، کنترل کردن به معنی فیلتر نیست ،این مسئله در ایران تنها نیست بلکه در تمام دنیا این مسئله رعایت می شود،

 
امیدواریم با تکمیل اینترنت ملی به حرف و گله رهبري در این سال جامع عمل بپوشانیم. 

وي با تبریک اعیاد شعبانیه و نیمه شعبان گفت:شعبان ماه منتظران است به گفته مقام معظم رهبري انتظار یعنی آمادگی و زمینه
سازي براي ظهور، که انتظار فرج از با فضیلت ترین اعمال است و امام باقر(ع) فرموده محبت و عشقی که داریم کافی نیست بلکه

 
اعمال و رفتارمان نیز باید آمیخته به خوبی باشد. 

خطیب نماز جمعه شهرستان سیریک با تبریک سال نو و آرزوي سلامتی و تندرستی و موفقیت براي امت اسلام و مردم ایران بیان
کرد:رهبرمعظم انقلاب هر ساله اول سال نقشه سال را براي ما ترسیم میکند ،و سخنان معظم له در یکم فروردین ،نشانه راه یک ساله

 
کشور است. 

حجت الاسلام سالاري با بیان اینکه رهبري چند وجهی مبارزه می کنند در جبهه هاي مختلف سیاسی ،اقتصادي نظامی و فرهنگی
خاطرنشان کرد: مساجد ما سه وعده و پنج وعده در سایه جمهوري اسلامی فعالیت می کنند بنابراین انتظار هست همه مساجد باید

 
در زمینه تولید گام بردارند. 

امام جمعه شهرستان سیریک یادآور شد:مشارکت مردم باید در انتخابات باشکوه باشد اگر انتخاب نکنی برایت انتخاب خواهند کرد
کسی را باید انتخاب کنیم که دست مان رابگیرد نه فقط حرف بزند و مرد میدان عمل نباشد ثانیا درباره برجام نافرجام که متاسفانه
امروز برخی مسئولان سخنان رهبري را به شوخی می گیرند که رهبري فرموده آمریکا باید تمام تحریم ها را بردارد و فقط رفع آنها در



کاغذ و قلم نباشد بلکه در میدان عمل باشند و شخص رئیس جمهور بعدي هم از بحث برجام فاصله بگیرد که مومن از یک سوراخ

 
دوبار گزیده نمی شود. 

امام جمعه شهرستان سیریک اضافه کرد:انتظار داریم در ابام نیمه شعبان مسئولان و نهادهاي فرهنگی، انقلابی و ادارات، شهرداري ها

 
شهر را آذین بندي کنند و جشن هاي باشکوهی در خور و شان امام زمان(عج) برگزارکنند. 

انتهاي پیام/



تشکیل 3 هزار صندوق خرد محلی براي تامین مالی کسب وکارهاي کوچک

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  47  |  تاریخ: 1400/01/06

فصل اقتصاد - تهران- ایرنا- مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید گفت: سه هزار صندوق خرد محلی در روستاهاي کشور براي
تامین مالی کسب و کارهاي کوچک تشکیل شده است و هدفگذاري ما این است که تعداد این صندوق ها در سال 1400 به

رقم 5 هزار برسد.

فصل اقتصاد - مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید گفت: سه
هزار صندوق خرد محلی در روستاهاي کشور براي تامین
مالی کسب و کارهاي کوچک تشکیل شده است و
هدفگذاري ما این است که تعداد این صندوق ها در سال

 
1400 به رقم 5 هزار برسد. 

«اصغرنوراله زاده» روز جمعه ، درباره صندوق هاي خرد
محلی، گفت: صندوق پس از انجام مطالعات در زمینه نظام

 
تامین مالی کسب وکارها غیررسمی در سطح بین المللی و داخلی، مدل بومی صندوق هاي خرد محلی را در سال 1393 اجرا کرد. 

وي افزود: صندوق هاي خرد محلی در واقع نظامی است که منابع لازم براي کسب و کارهاي خرد را در اختیار آنها قرار می دهد و

 
چنانچه این کسب و کارها فعالیت مناسبی داشته باشند خط اعتباري بعدي نیز به آنها تعلق می گیرد. 

مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید تاکید کرد: صندوق هاي خرد محلی یکی از ابزارهاي کارآمد براي توسعه کسب و کار در مناطق

 
روستایی ایجاد نظام تامین مالی مبتنی بر ویژگی هاي بومی منطقه است. 

وي اظهارداشت: هم اکنون نزدیک به سه هزار صندوق در سه هزار روستا با مشارکت دستگاه هاي مربوطه از جمله جهاد کشاورزي و
بسیج سازندگی راه اندازي شده است و پلتفرمی طراحی کردیم که تامین مالی کسب و کارها در آن انجام می شود و چنانچه در آینده

 
حمایت هاي مالی بیشتري داشته باشند از آنها انجام می شود. 

نوراله زاده افزود: این صندوق ها بین 20 تا 30 نفر عضو دارند و زنان بیشترین متقاضیان عضویت در این صندوق ها هستند زیرا کسب

 
و کار بسیاري از آنها غیررسمی است و بانک ها به عنوان تامین مالی رسمی از آنها حمایت نمی کنند. 

وي بیان کرد: هدفگذاري ما پنج هزار صندوق در دوره پنج ساله بوده که سه هزار صندوق ایجاد شده و امیدواریم مابقی نیز تا پایان

 
سال 1400 ایجاد شود. 

 
حمایت صندوق کارآفرینی از 200 استارتاپ 

مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید گفت: در سال هاي اخیر با گسترش استارتاپ ها در کشور صندوق کارآفرینی امید تصمیم گرفت

 
حمایت مالی از این کسب و کارهاي نوین را در دستور کار قرار دهد. 

وي افزود: بنابراین تمام استارتاپ هاي متقاضی دریافت تسهیلات از صندوق کارآفرینی امید، درخواست خود را به سازمان فناوري

 
اطلاعات اعلام می کنند و این سازمان پس از ارزیابی جنبه هاي تخصصی و فنی، آنها را به صندوق معرفی می کند. 

نوراله زاده گفت: صندوق عاملیت بررسی مالی استارتاپ ها را برعهده دارد و تا کنون تمام استارتاپ هایی که توسط سازمان فناوري

 
اطلاعات معرفی شده اند را حمایت کرده است. 

به گفته وي تا کنون 200 استارتاپ براي شروع فعالیت خود از حمایت هاي صندوق کارآفرینی امید بهره مند شده است.





بزرگترین معادن طلاي جهان کدامند؟

منبع: روزنامه روزگار معدنشماره خبر:  48  |  تاریخ: 1400/01/06

به گزارش روزگار معدن به نقل از ایسنا، رده بندي معادن بر اساس آمارهاي ارائه شده از سوي شرکت ها و بر اساس آمار
تولید سال 2020 تهیه شده است. بزرگترین معادن طلاي جهان عبارتند از: 1- معدن مورانتو: دو میلیون اونس مجتمع

معدنی مورانتو در ازبکستان واقع بوده و شامل یک معدن روباز و فعالیتهاي (...) نوشته ...

بزرگترین معادن طلاي جهان کدامند؟ کیتکو در گزارشی
به معرفی بزرگترین معادن طلاي جهان از نظر میزان تولید

 
در سال 2020 پرداخت. 

به گزارش روزگار معدن به نقل از ایسنا، رده بندي معادن
بر اساس آمارهاي ارائه شده از سوي شرکت ها و بر اساس
آمار تولید سال 2020 تهیه شده است. بزرگترین معادن

 
طلاي جهان عبارتند از: 

1- معدن مورانتو: دو میلیون اونس مجتمع معدنی مورانتو
در ازبکستان واقع بوده و شامل یک معدن روباز و

فعالیتهاي استخراج صنعتی است که اندکی بیش از دو میلیون اونس طلا در سال 2020 تولید کرد. این معدن که توسط شرکت
دولتی Navoi اداره می شود، بیش از 3.3 کیلومتر طول، 2.5 کیلومتر پهنا و حدود 600 متر عمق دارد. با توجه به میزان ذخایرش
که بیش از 150 میلیون اونس برآورد شده است، انتظار می رود این معدن همچنان تا مدتی عنوان بزرگترین معدن طلاي جهان را

 
حفظ کند. تولید این معدن در سال 2020 تغییري نسبت به سال 2019 نداشت. 

2- معدن کارلین: یک میلیون و 665 هزار اونس معدن کارلین که پیش از این به عنوان معادن طلاي نوادا شناخته می شد، در غرب
شهر الکو واقع شده و در منطقه اي به وسعت 56 کیلومتر امتداد پیدا کرده است. کارلین ترند براي نخستین بار توسط جان لایومور و
آلن کوپ، زمین شناسان شرکت نیومونت در سال 1965 اکتشاف شده بود. تولید این معدن در سال 2020 به یک میلیون و 665 هزار

 
اونس رسید که در مقایسه با تولید یک میلیون و 315 هزار اونس در سال 2019، رشد 27 درصدي داشت. 

3- معدن اولمپیادا: یک میلیون و 200 هزار اونس معدن اولمپیادا بزرگترین فعالیت شرکت پولیوس است که تولیدش را در سال
1996 آغاز کرد و درحال حاضر بیش از نیمی از تولید طلاي این شرکت روسی را تشکیل می دهد. سنگ معدنی استخراج شده از این
معدن در سه کارخانه با مجموع ظرفیت سالانه 13 میلیون تن فرآوري می شود. تولید این معدن در مقایسه با یک میلیون و 389

 
هزار اونس در سال 2019، کاهش 14 درصدي داشت. 

4- معدن پوئبلو ویه خو: 903 هزار اونس معدن پوئبلو ویه خو در حدود 100 کیلومتري شهر سانتو دومینگو، پایتخت جمهوري
دومینیکن واقع شده است. این معدن توسط شرکت پوئبلو ویه خو دومینیکن که جوینت ونچر شرکت هاي بریک (60 درصد) و
نیومونت (40 درصد) است، اداره می شود. تولید این معدن از 983 هزار اونس در سال 2019، به میزان هشت درصد کاهش داشت و

 
به 903 هزار اونس در سال 2020 رسید. 



5- معدن گرسبرگ: 848 هزار اونس معدن طلا و مس گرسبرگ شرکت فریپورت مک موران در استان پاپواي اندونزي واقع بوده و در
سال 1936 توسط یک زمین شناس هلندي کشف شد که آن را ارتسبرگ یا کوه سنگ نامید. این معدن که براي 30 هزار نفر اشتغال
ایجاد کرده است، در ارتفاع 4100 متري از سطح دریا در نزدیک پونکاك جایا، مرتفعترین کوه پاپوا قرار دارد و تولیدش در سال
2001 بالاي سه میلیون و 500 هزار اونس بود. تولید این معدن از 833 هزار اونس در سال 2019، به میزان دو درصد کاهش پیدا

 
کرد و به 848 هزار اونس در سال 2020 رسید. 

6- معدن کادیا ایست: 823 هزار اونس کادیا از معدن زیرزمینی کادیا ایست و معدن ریج وي تشکیل شده است و بزرگترین معدن
طلا در استرالیاست. این معدن 823 هزار اونس طلا در سال 2020 تولید کرد که شش درصد در مقایسه با تولید 871 هزار اونس در

 
سال 2019 کاهش داشت. 

7- معدن کیبالی: 808 هزار اونس معدن کیبالی در جمهوري دموکراتیک کنگو مجاور شهر دوکو و در 210 کیلومتري آروا در مرز
اوگاندا واقع شده است. کیبالی متعلق به شرکت هاي آنگلوگلد آشانتی (45 درصد)، بریک گلد کورپوریشن (45 درصد) و سوسیته
مانیر دو کیلو موتو (10 درصد) است. این معدن 808 هزار اونس طلا در سال 2020 تولید کرد که یک درصد در مقایسه با 813 هزار

 
اونس در سال 2019 کاهش داشت. 

8- معدن کورتز: 799 هزار اونس معدن کورتز تاسیسات معدنی و فرآوري طلاي بزرگی در لاندر و اورکا کانتی نواداي امریکاست که
در حدود 120 کیلومتري الکو واقع شده است. تولید این معدن از 963 هزار اونس در سال 2019، به میزان 17 درصد کاهش پیدا

 
کرد و به 797 هزار اونس در سال 2020 رسید. 

9- معدن لیهیر: 772 هزار اونس معدن لیهیر در جزیره آنیولام در استان نیوایرلند پاپوآ گینه نو و در فاصله 900 کیلومتري شمال
شرقی پورت مورسبی، پایتخت پاپوآ گینه نو واقع شده است. این معدن 772 هزار اونس طلا در سال 2020 تولید کرد که 12 درصد

 
در مقایسه با تولید 881 هزار اونس در سال 2019 کاهش نشان داد. 

10- معدن لولو گونکوتو: 680 هزار اونس مجتمع معدنی لولو گونکوتو شرکت بریک شامل دو مجوز معدنی لولو و گونکوتو است و در
غرب کشور مالی در مجاورت مرز سنگال و رودخانه فالمه واقع شده است. شرکت معدنی لولو مالک معدن طلاي لولو و شرکت معادن
گونکوتو مالک معدن طلاي گونکوتو است. این دو معدن متعلق به شرکت بریک (80 درصد) و دولت مالی (20 درصد هستند). تولید

 
این معدن با پنج درصد کاهش، از 715 هزار اونس در سال 2019 به 680 هزار اونس در سال 2020 رسید. 

انتهاي پیام/



پیش بینی وضعیت بیکاري در سال 1400

منبع: قلمناشماره خبر:  49  |  تاریخ: 1400/01/06

گروه اقتصادي: آمارهاي مرکز آمار ایران نشان می دهد نرخ مشارکت اقتصادي از 41٫8 درصد در تابستان 99 به 41٫4 درصد
در پاییز 99 رسیده است. همچنین نرخ بیکاري جمعیت 18-35 ساله از 16٫7 درصد در بهار 99 به 16٫9 درصد در تابستان

رسید. اگرچه این نرخ در پاییز 99 کمتر شد و به 16٫5 رسید (...) نوشته پیش بینی ...

پیش بینی وضعیت بیکاري در سال 1400 گروه اقتصادي: آمارهاي مرکز آمار ایران نشان می دهد نرخ مشارکت اقتصادي
از 41٫8 درصد در تابستان 99 به 41٫4 درصد در پاییز 99 رسیده است. همچنین نرخ بیکاري جمعیت 18-35 ساله از

 
16٫7 درصد در بهار 99 به 16٫9 درصد در تابستان رسید. اگرچه این نرخ در پاییز 99 کمتر شد و به 16٫5 رسید (...) 

گروه اقتصادي: آمارهاي مرکز آمار ایران نشان می دهد نرخ مشارکت اقتصادي از 41٫8 درصد در تابستان 99 به 41٫4 درصد در پاییز
99 رسیده است. همچنین نرخ بیکاري جمعیت 18-35 ساله از 16٫7 درصد در بهار 99 به 16٫9 درصد در تابستان رسید. اگرچه این
نرخ در پاییز 99 کمتر شد و به 16٫5 رسید اما باید دید وضعیت بیکاري در سال 1400 چگونه است؟ آیا تعداد بیکاران در سال

 
1400 کمتر می شود؟ 

 
سهراب دل انگیزان در این مورد به تجارت نیوز می گوید: در سال 14 

 
00 احتمال دارد نرخ بیکاري کمتر از سال 99 شود. همچنین احتمال دارد کرونا اثرش کمتر شده و اشتغال تقویت شود. 

این کارشناس اقتصادي ادامه می دهد: در سال 1400 احتمالا دلار تثبیت شود. همچین دولت جدید می آید و احتمالا تقویت برنامه
داشته باشد. به نظر می رسد بدتر از سال 99 نداشته باشیم. امیدوار هستیم کمی رشد اقتصادي داشته باشیم و به تناسب آن نرخ
بیکاري کاهش و اشتغال افزایش پیدا کند.دل انگیزان پیش از این درباره دلایل بیکاري در سال 99  گفته بود: به واسطه کرونا زنجیره

اي از مشاغل از بین رفته است. تحریم نیز باعث شده بخشی از درآمدها از بین برود.



تشکیل 3 هزار صندوق خرد محلی براي تامین مالی کسب وکارهاي کوچک

منبع: اقتصاد نیوزشماره خبر:  50  |  تاریخ: 1400/01/06

مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید گفت: سه هزار صندوق خرد محلی در روستاهاي کشور براي تامین مالی کسب و کارهاي
کوچک تشکیل شده است و هدفگذاري ما این است که تعداد این صندوق ها در سال 1400 به رقم 5 هزار برسد.

مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید گفت: سه هزار صندوق خرد محلی در روستاهاي کشور براي تامین مالی کسب و کارهاي
کوچک تشکیل شده است و هدفگذاري ما این است که تعداد این صندوق ها در سال 1400 به رقم 5 هزار برسد.

<[[



نگران ترك تحصیل دانش آموزان هستیم

منبع: قم نیوزشماره خبر:  51  |  تاریخ: 1400/01/06

مدیرکل آموزش و پرورش استان قم گفت: پیشگیري از ترك تحصیل دانش آموزان در این شرایط کرونایی، یکی از دغدغه
هاي جدي آموزش و پرورش است.

نگران ترك تحصیل دانش آموزان هستیم /کسب رتبه برتر

 
قم در استفاده از نرم افزار شاد 

به گزارش قم نیوز حمیدرضا شیخ الاسلام با اشاره به
وضعیت بازگشایی مدارس بعد از تعطیلات نوروزي اظهار
داشت: کلاس ها تا 27 اسفند از طریق برنامه شاد برگزار
شد که پس از 15 روز تعطیلات در روز شنبه 14 فروردین

 
نیز آغاز می شود. 

وي با بیان اینکه کلاس ها بعد از ایام تعطیلات عید به صورت حضوري و یا غیرحضوري برگزار شود منوط به تشخیص ستاد ملی
کروناست که با حضور کارشناسان بهداشتی و سلامت، تصمیمات نهایی را با توجه به وضعیت شیوع کرونا می گیرند افزود: سالی که
سپري شد در خصوص آموزش بسیار خاص بود و خانواده ها زحمات زیادي در مسیر آموزش فرزندان کشیدند و قطعاً بدون همراهی

 
والدین، توفیقی در آموزش در بستر فضاي مجازي نداشتیم. 

مدیرکل آموزش و پرورش استان قم ابراز کرد: با تلاش شبانه روزي دبیران توانستیم موفق باشیم و در مجموع همکاران و خانواده ها،

 
سال سختی را تجربه کردند و معلمان با تولید محتوا و بارگذاري و سنجش و اندازه گیري یادگیري، متحمل دشواري هایی شدند. 

وي خاطرنشان کرد: همه این مشکلات با تعامل خانه و مدرسه و مجموعه مدیریتی استان پشت سر گذاشته شد و از 15 شهریور که

 
برنامه شاد را جهت آموزش آغاز کردیم تلاش خوبی شکل گرفت و استان قم رتبه نخست در استفاده از برنامه شاد را کسب کرد. 

شیخ الاسلام با تأکید بر اینکه اعلام شده از 28 اسفند تا 13 فروردین هیچ تکلیفی به دانش آموزان ارائه نشود تا خانواده ها و همکاران
بتوانند در این برهه زمانی یک استراحت مناسبی داشته باشند اضافه کرد: این اقدام به این منظور بوده که فشار زیادي براي مطالعات

 
و پیگیري مسائل درسی براي خانواده ها ایجاد نشود. 

وي عنوان کرد: ما از دانش آموزان تقاضا داریم در این ایام عید، مطالعاتی بر روي دروس داشته باشند تا در روز 14 فروردین، با

 
آمادگی لازم و عدم فراموشی دروس در کلاس ها حاضر شوند. 

مدیرکل آموزش و پرورش استان قم اظهار داشت: در سال 99 واقعاً نگران وضعیت درسی دانش آموزان پایه دوازدهم بودیم که با
پیگیري و تلاش فراوان 89 دهم درصد نسبت به سال قبل معدل کتبی شان بالاتر رفت و توفیق خوبی در خردادماه سال گذشته به



 
دست آمد. 

وي تصریح کرد: باید بپذیریم دغدغه نسبت به وضعیت تحصیل دانش آموزان افزایش یافته و پیشگیري از ترك تحصیل دانش آموزان

 
در این شرایط کرونایی، یکی از دغدغه هاي جدي آموزش و پرورش است. 

شیخ الاسلام با بیان اینکه خانواده ها نیز در این شرایط با مشکلاتی مواجه بودند و نگرانی هاي زیادي وجود دارد که آیا می تواند
نوجوان خود را در منزل نگه دارند، ادامه داد: از طرفی نگران پایان سال تحصیلی هستیم و گزارشاتی از ورود دانش آموزان به خصوص

 
متوسطه دوم به فضاي کسب وکار وجود دارد. 

وي یادآور شد: در این شرایط اقتصادي، کسب وکار دانش آموزان به تنهایی سبب نگرانی نیست، اما اگر فرزندان را دچار چالش و

 
انگیزه درس خواندن را در آن ها کمرنگ کند قطعاً با مشکلاتی مواجه می شویم. 

مدیرکل آموزش و پرورش استان قم عنوان کرد: دانش آموزي که سال ها تحصیل کرده و قرار است حاصل 12 سال درس خواندن را

 
ببیند و خود را براي ورود به شغل و سربازي و یا دانشگاه مهیا سازد، اگر به یک باره ترك تحصیل کند دچار زیان هایی می شود. 

وي اضافه کرد: همچنین امروز یکی از مشکلات جامعه، کاربرد نداشتن مدارك تحصیلی در یافتن شغل است که دراین باره باید

 
مدارس و هنرستان و کاردانش براي مهارت آموزي دانش آموزان در متوسطه دوم برنامه ریزي کنند. 

مدیرکل آموزش و پرورش استان قم گفت: با توجه به اینکه اشتغال یکی از شاخص هاي مهم در توسعه است، آموزش و پرورش باید
دراین باره برنامه ریزي کند و برنامه ریزي لازم را داشته باشد، هرچند آموزش در فضاي مجازي و تعطیلی مدارس تا حد زیادي،

 
مهارت آموزي را با مشکلاتی همراه ساخته و باید دراین باره تدبیر شود. 
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تشکیل 3 هزار صندوق خرد محلی براي تامین مالی کسب وکارهاي کوچک

منبع: ایرناشماره خبر:  52  |  تاریخ: 1400/01/06

تهران- ایرنا- مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید گفت: سه هزار صندوق خرد محلی در روستاهاي کشور براي تامین مالی
کسب و کارهاي کوچک تشکیل شده است و هدفگذاري ما این است که تعداد این صندوق ها در سال 1400 به رقم 5 هزار

برسد.

تهران- ایرنا- مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید گفت: سه
هزار صندوق خرد محلی در روستاهاي کشور براي تامین
مالی کسب و کارهاي کوچک تشکیل شده است و
هدفگذاري ما این است که تعداد این صندوق ها در سال

 
1400 به رقم 5 هزار برسد.  

«اصغرنوراله زاده» روز جمعه در گفت و گو با خبرنگار
اقتصادي ایرنا، درباره صندوق هاي خرد محلی، گفت:
صندوق پس از انجام مطالعات در زمینه نظام تامین مالی
کسب وکارها غیررسمی در سطح بین المللی و داخلی،

 
مدل بومی صندوق هاي خرد محلی را در سال 1393 اجرا کرد. 

وي افزود: صندوق هاي خرد محلی در واقع نظامی است که منابع لازم براي کسب و کارهاي خرد را در اختیار آنها قرار می دهد و

 
چنانچه این کسب و کارها فعالیت مناسبی داشته باشند خط اعتباري بعدي نیز به آنها تعلق می گیرد. 

مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید تاکید کرد: صندوق هاي خرد محلی یکی از ابزارهاي کارآمد براي توسعه کسب و کار در مناطق

 
روستایی ایجاد نظام تامین مالی مبتنی بر ویژگی هاي بومی منطقه است. 

وي اظهارداشت: هم اکنون نزدیک به سه هزار صندوق در سه هزار روستا با مشارکت دستگاه هاي مربوطه از جمله جهاد کشاورزي و
بسیج سازندگی راه اندازي شده است و پلتفرمی طراحی کردیم که تامین مالی کسب و کارها در آن انجام می شود و چنانچه در آینده

 
حمایت هاي مالی بیشتري داشته باشند از آنها انجام می شود. 

نوراله زاده افزود: این صندوق ها بین 20 تا 30 نفر عضو دارند و زنان بیشترین متقاضیان عضویت در این صندوق ها هستند زیرا کسب

 
و کار بسیاري از آنها غیررسمی است و بانک ها به عنوان تامین مالی رسمی از آنها حمایت نمی کنند. 

وي بیان کرد: هدفگذاري ما پنج هزار صندوق در دوره پنج ساله بوده که سه هزار صندوق ایجاد شده و امیدواریم مابقی نیز تا پایان

 
سال 1400 ایجاد شود. 



 
حمایت صندوق کارآفرینی از 200 استارتاپ 

مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید گفت: در سال هاي اخیر با گسترش استارتاپ ها در کشور صندوق کارآفرینی امید تصمیم گرفت

 
حمایت مالی از این کسب و کارهاي نوین را در دستور کار قرار دهد. 

وي افزود: بنابراین تمام استارتاپ هاي متقاضی دریافت تسهیلات از صندوق کارآفرینی امید، درخواست خود را به سازمان فناوري

 
اطلاعات اعلام می کنند و این سازمان پس از ارزیابی جنبه هاي تخصصی و فنی، آنها را به صندوق معرفی می کند. 

نوراله زاده گفت: صندوق عاملیت بررسی مالی استارتاپ ها را برعهده دارد و تا کنون تمام استارتاپ هایی که توسط سازمان فناوري

 
اطلاعات معرفی شده اند را حمایت کرده است. 

 
به گفته وي تا کنون 200 استارتاپ براي شروع فعالیت خود از حمایت هاي صندوق کارآفرینی امید بهره مند شده است. 

 
برچسب ها 

 
- استارتاپ 

 
- سازمان فناوري اطلاعات 
- کسب و کارهاي کوچک



ششمین آزمایشگاه کرونا در بوشهر در حال راه اندازي

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  53  |  تاریخ: 1400/01/06

رئیس دانشگاه علوم پزشکی بوشهر گفت: ششمین آزمایشگاه مجهز ویروس شناسی در استان با اقدامات انجام شده در حال
راه اندازي است.

به گزارش خبرگزاري صداوسیما مرکز بوشهر، دکتر سعید
کشمیري با بیان اینکه کرونا با وجود مشکلات و تهدید
هایی که با خود به همراه آورد در برخی موارد توانستیم
این تهدید ها را به فرصت تبدیل کنیم افزود: تا پیش از
شیوع این بیماري، در استان بوشهر آزمایشگاه ویروس
شناسی نبود، اما اکنون با پیگیري هاي صورت گرفته پنج
آزمایشگاه مجهز ویروس شناسی در استان فعال است و

 
آزمایشگاه ششم نیز در حال راه اندازي است. 

وي ادامه داد: همچنین یکی از نگرانی هاي شهروندان تهیه
ماسک بود که این تهدید نیز با راه اندازي سه شرکت تولید ماسک تبدیل به فرصت شد که هم نیاز مردم را تامین کرد و هم باعث

 
اشتغال شد. 

رئیس دانشگاه علوم پزشکی بوشهر عنوان کرد: با شیوع کرونا یکی از نیاز هاي ضروري استان افزایش تخت هاي بخش مراقبت هاي

 
ویژه بود که در یک سال گذشته تخت هاي ICU در تمامی بیمارستان هاي استان 50 درصد افزایش یافت. 

وي همچنین از توزیع 100 دستگاه تنفس مصنوعی در بیمارستان هاي استان خبر داد و افزود: در یک سال گذشته هشت دستگاه

 
اکسیژن ساز اهدا یا خریداري و در بیمارستان هاي استان نصب و راه اندازي شد. 

دکتر کشمیري بابیان اینکه تصویربرداري پیشرفته نیازمند به روزرسانی دستگاه ها و تجهیزات به روز است گفت: سه دستگاه سی تی
اسکن هم خریداري و در شهرستان هاي مختلف راه اندازي شده است.



روزنه اي از جنس امید در دل خشکسالیهاي شمال سیستان و بلوچستان

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  54  |  تاریخ: 1400/01/06

کارگاهی کوچک در شمال سیستان و بلوچستان که توانسته گامهاي خوبی در امر تولید و اشتغال بانوان بردارد.

به گزارش خبرگزاري صداوسیما؛ مرکز سیستان و بلوچستان ، تعدادي از بانوان در شمال استان با کار دسته جمعی اشتغالزایی

 
پایدار ایجاد کردند و در دوران کرونا هم سعی کردند بیشتر محصولات خود را به صورت مجازي به فروش برسانند. 

محصولات این کارگاه کوچک در بازار خوب رونق پیدا کرده که این ثمره درآمدي پایدار با تلاش دسته جمعی در شهرستان هامون

 
است . 
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آدرس غلط وزارت نفت درباره ظرفیت تولید نفت ایران/چرا مسیر خام

فروشی به بن بست می خورد؟

منبع: صداي دیپلماسی ایرانشماره خبر:  55  |  تاریخ: 1400/01/06

به اعتقاد وزارت نفت اگر تولید نفت ایران به روزانه 6 الی 8 میلیون بشکه افزایش یابد، امکان تحریم نفت ایران توسط آمریکا
وجود نخواهد داشت، درحالیکه با توجه به ویژگی میادین نفتی ایران، تولید نفت در چنین ارقامی اساسا امکان پذیر نیست. 

به گزارش پایگاه خبري صداي دیپلماسی ایران(idva) به نقل از خبرگزاري ...

 
 

به اعتقاد وزارت نفت اگر تولید نفت ایران به روزانه 6 الی 8 میلیون بشکه افزایش یابد، امکان تحریم نفت ایران توسط آمریکا وجود
نخواهد داشت، درحالیکه با توجه به ویژگی میادین نفتی ایران، تولید نفت در چنین ارقامی اساسا امکان پذیر نیست.  به گزارش پایگاه

 
خبري صداي دیپلماسی ایران(idva) به نقل از خبرگزاري فارس، تجربه سال هاي (...) 

به اعتقاد وزارت نفت اگر تولید نفت ایران به روزانه 6 الی 8 میلیون بشکه افزایش یابد، امکان تحریم نفت ایران توسط آمریکا وجود

 
نخواهد داشت، درحالیکه با توجه به ویژگی میادین نفتی ایران، تولید نفت در چنین ارقامی اساسا امکان پذیر نیست.  

به گزارش پایگاه خبري صداي دیپلماسی ایران(idva) به نقل از خبرگزاري فارس، تجربه سال هاي 90 و 97 به خوبی نشان داد که با
اعمال تحریم هاي نفتی آمریکا، صادرات نفت ایران به راحتی با محدودیت هاي جدي مواجه شده و به تبع آن با کاهش ارزآوري

 
دولت، بحران هاي ارزي و شوك هاي تورمی براي کشور ایجاد می شود. 

اما در همین برهه فعلی که کشور تحت شدیدترین تحریم ها قرار دارد علیرغم افت شدید صادرات نفت ایران، بنزین و سایر فرآورده
هاي پالایشگاهی و پتروشیمی و صنایع تکمیلی به راحتی صادر می شوند و در واقع به مسیر تنفس دولت براي تامین بودجه خود
تبدیل شده اند. در نتیجه لزوم حرکت به سمت توسعه و تکمیل زنجیره ارزش با احداث پتروپالایشگاه ها، براي ایجاد اشتغال و ارزش

 
افزوده و بی اثر کردن تحریم هاي نفتی بیش از گذشته مشخص شده است. 

در این بین اما جریان فکري نزدیک به وزارت نفت که همواره در حال تئوریزه کردن لزوم خام فروشی نفت بوده اند اینگونه استدلال
می کنند در صورتی که میزان تولید و صادرات نفت ایران افزایش یابد و مثلا به روزي 6 الی 8 میلیون بشکه نفت برسد، دیگر امکان
حذف ایران از بازار جهانی نفت براي آمریکا میسر نخواهد بود و ایران نیز همانند عربستان و روسیه به یکی از مهره هاي قدرتمند در

 
شطرنج بازار نفت تبدیل می شود. 



در این بین یک سوال اساسی مطرح می شود اینکه آیا میادین نفتی ایران اساسا امکان تولید ارقامی بین 6-8 میلیون بشکه در روز را
دارند؟ خبرگزاري فارس در پرونده اي با عنوان «آدرس غلط» به بررسی امکان پذیري رساندن به میزان تولید نفت ایران به ارقامی
بیش از 6 میلیون بشکه در روز پرداخته است. در این گزارش خلاصه اي از نظرات 6 کارشناس خبره حوزه بالادست صنعت نفت آورده

 
است که بر مبناي آن می توان درباره ادعاهاي مطرح شده مبنی بر افزایش تولید روزانه نفت ایران قضاوت کرد. 

 
 

 
با افزایش عمر مخازن نفتی، هزینه تولید نفت در ایران چند برابر شده است 

حمید بوُرد مدیرعامل اسبق شرکت ملی مناطق نفت خیز جنوب گفت: بیشترین میزان تولید نفت کشور قبل از انقلاب اتفاق افتاد که
آن هم تولید 6 میلیون بشکه در روز تنها براي مدت زمانی دو ماه بود. در آن زمان مخازن نفت کشور در دوران جوانی خود بودند و

 
تولید زیادي در ابتداي عمر خود داشتند. 

وي افزود: اما الان دوران تولید ارزان گذشته است و ما به عبارتی در نیمه دوم یا ثلث سوم عمر مخازن خود هستیم و هم اکنون
مخازن ما دچار افت فشار و افت تولید شده اند. حالا چطور ممکن است در بهترین دوران مخازن نفت بیشترین تولید ما 6 میلیون
بشکه آن هم در یک بازه زمانی کوتاه باشد ولی الان در دوران پیري مخازن ادعاي تولید 7 میلیون بشکه در روز را داشته باشیم. در

 
حال حاضر حتی بازگشت به تولید سابق روزانه 4 میلیون بشکه نیز در شرایط فعلی کار دشواري است 

بوُرد گفت: نکته دیگر اینکه هر چه عمر مخزن بیشتر شود هزینه تولید هم افزایش می یابد. ما قبلا در استان خوزستان چاه نفتی
داشتیم که به تنهایی 10 هزار بشکه در روز تولید می کرد، ولی الان بعد از گذشت نیمی از عمر آن براي نگهداشت 10 هزار بشکه
تولید باید ما به ازاي آن 10 چاه دیگر بزنیم تا همین میزان را تولید کند، یعنی باید 10 چاهِ هزار بشکه اي حفاري کنیم در نتیجه

 
هزینه تولید ما نیز چند برابر می شود. 

مدیرعامل اسبق شرکت ملی مناطق نفت خیز جنوب گفت: در حالی که در ثلث سوم عمر مخازن نفت خود هستیم فارغ از اینکه آیا
تولید روزانه بالاي 6 میلیون بشکه امکان پذیر است یا نه باید توجه داشته باشیم که به چه سرمایه اي براي رساندن تولید به این اعداد
و ارقام نیاز است. این سرمایه را چگونه می خواهند تأمین کنند، یعنی این اظهارنظرها را از هر جنبه اي بررسی کنیم به بن بست می

 
خوریم. 



 
 

 
در زمان شاه با تولید غیرصیانتی، میزان تولید تنها براي دو ماه به 6 میلیون بشکه رسید   

علیرضا دانشی مدیر فنی اسبق شرکت ملی مناطق نفت خیز جنوب گفت: این که ما ذخایر نفتی زیادي داریم دلیل نمی شود که
بتوانیم روزانه تولید بالایی هم داشته باشیم. از نظر علمی رابطه مشخصی بین سقف تولید و مدت زمان استمرار تولید و میزان و نوع
ذخایر وجود دارد. در این راستا محدودیت هاي جدي براي افزایش تولید از میادین نفتی ایران وجود دارد که از جمله آنها مربوط به

 
جنس سنگ مخزن میادین ایران است. 

وي افزود: بیش از 70 درصد سنگ هاي مخازن نفت ایران کربناته هستند و از نوع مخازن شکافدار که از شبکه شکستگی طبیعی
بسیار کم تا بسیار زیاد تشکیل شدند و در دنیا مشابه این سنگ ها کم است. یعنی تولید نفت از این سنگ ها در عین حال که فرصت

 
است، براي حالتی که بخواهیم انرژي مخزن را با تزریق سیالات حفظ کنیم با دشواري هاي زیاد و ریسک هاي عملیاتی همراه است. 

دانشی اظهار داشت: اگر به شکل تاریخچه اي به تولید نفت در کشور نگاه کنیم، ملاحظه می شود که ما تنها در یک مدت بسیار کوتاه
دو سه ماهه قبل از پیروزي انقلاب به تولید 6 میلیون بشکه در روز آن هم با بی مبالاتی خارجی ها و تولید غیرصیانتی رسیدیم. آن

 
تولید غیرصیانتی به مخازن مهم کشور مثل میدان مارون صدمات زیادي زد. 

مدیر فنی اسبق شرکت ملی مناطق نفت خیز جنوب گفت: به نظر بنده تولید روازنه بیش از 6 میلیون بشکه نفت منتفی
است مگراینکه اکتشافات بزرگی در حد مخازن بسیار بزرگ کشور مانند اهواز، مارون و آغاجاري رخ بدهد که این موضوع با توجه به

 
آخرین اطلاعات مدیریت اکتشاف حداقل تاکنون منتفی است. 

 
 

 
وزراي نفت با آرمان تولید 5 میلیون بشکه اي وزیر شدند ولی به سختی 4 میلیون بشکه تولید کردند 



فریدون برکشلی رئیس گروه مطالعات انرژي وین گفت: در طول 30 سال گذشته، وزراي نفت ما با آرمان تولید 5میلیون به ساختمان
وزارت نفت وارد شده اند ولی به سختی با 4 میلیون بشکه در روز، ساختمان را ترك کرده اند. این بدان معناست که چرخه کامل
صنعت نفت را ندیده ایم. افزایش تولید و ظرفیت سازي، به صورت جهشی اتفاق نمی افتد. برنامه ریزي 5 الی 10 ساله می خواهد. این

 
خصوصا براي چاه هاي نفت ما که عموما در نیمه دوم و آخر عمر خود هستند، طولانی تر و پرهزینه است. 

وي خاطرنشان کرد: براي افزایش تولید نفت ایران به حجم بالایی تزریق گاز نیاز است. مصرف داخلی گاز چنان بالاست که عملا به
طور فصلی تزریق گاز به میادین و حتی صادرات گاز، متوقف می شود. لذا براي ایجاد ظرفیت باید برنامه مشخص داشت. لذا تحت

 
شرایط موجود من احتمال فراتر رفتن از سطح تولید 4 الی 4٫3 میلیون بشکه نفت در روز را میسر نمی بینم. 

 
 

 
در دوره اول زنگنه، غول هاي نفتی کمتر از 15 درصد برنامه افزایش تولید را محقق کردند 

حسین نورالدین موسی کارشناس باسابقه مناطق نفت خیز جنوب گفت: در حال حاضر 7 میدان اصلی ما که حدود 60 درصد تولید
کشور را دارند، 75 درصد ذخایرشان تخلیه شده است و این میادین در نیمه دوم عمرشان هستند. چگونه امکان پذیر است که الان دو
برابر زمانی که این میادین در نیمه اول عمرشان بودند و حجم ذخیره شان حدود 3 برابر الان بود، تولید کرده و رقم تولید روزانه را از

 
4 به بالاي 7 میلیون بشکه نفت برسانیم؟ 

وي افزود: در اواخر برنامه دوم توسعه و کل برنامه سوم توسعه و حتی در ریل گذاري برنامه چهارم توسعه، مدیریت کلان وزارت نفت،
برنامه توسعه میادین نفتی را با روش بیع متقابل در دستور کار قرار داد که بعدها بیع متقابل نسل دوم و سوم هم مطرح شدند.
تصمیم وزارت نفت این بود که شرکت هاي قدرتمند غربی باید کار توسعه میادین کشور را به عهده بگیرند، زیرا آنها هم تکنولوژي روز

 
را دارند و هم سرمایه می آورند. در نتیجه می توانیم به آن رقم تولید بالا برسیم. 

نورالدین موسی گفت: در واقع ما در برنامه هاي تولید گذشته براي رسیدن به رقم 5 میلیون بشکه در روز و بالاتر از این رقم، میادین
خود را در اختیار شرکت هاي غربی قرار دادیم و با شرکت هاي بزرگ نفتی مانند توتال، شل، بی پی، الف و ... قرارداد منعقد
کردیم. در میادینی که توسعه آنها به این شرکت ها واگذار شد، قرار بود 1٫2 میلیون بشکه به کل تولید کشور اضافه شود، اما در

 
نهایت بیشتر از 15 درصد آن برنامه هم محقق نشد. 

این کارشناس باسابقه مناطق نفت خیز جنوب گفت: هیچ کدام از این پروژه ها به اهداف تعریف شده خود دست پیدا نکردند و هیچ
کدام در مدت اعلام شده توسط پیمانکار خارجی به پایان نرسیدند و هیچکدام با همان هزینه اولیه هم به پایان نرسیدند. در واقع



همزمان با خروج سنگین ارز از کشور، آن رقم تولید هیچ گاه محقق نشد. پس شرکت هاي خارجی هم آمدند ولی آن برنامه هاي
تولیدي تحقق پیدا نکرد. این پیشینه تولید نشان می دهد که ویژگی مخازن نفتی ایران به گونه اي است که امکان تولید ارقام 6

 
میلیون بشکه در روز امکان پذیر نیست. 

 
 

 
فرش قرمز وزارت نفت براي شرکت هاي خارجی با ذکر اعداد موهومی از تولید 

سیدغلامحسین حسن تاش تحلیلگر ارشد حوزه انرژي گفت: وزارت نفت در دوران آقاي زنگنه که اعتقادي به توانمندي داخلی در
صنعت نفت ندارد براي توجیه حضور شرکت هاي بزرگ بین المللی بعضا توجیه تراشی هایی انجام میداد و ادعا می کرد که ما
پتانسیل تولید 7 میلیون بشکه نفت در روز را داریم و اگر این پتانسیل تحقق پیدا نکرده است به دلیل ناتوانی متخصصان داخلی بوده

 
است و اگر ما میادین نفتی خود را به دست خارجی ها دهیم، می توانیم تولید روزانه نفت را به 7 میلیون بشکه نفت برسانیم. 

وي گفت: متاسفانه این ادعاي نادرست مبنی بر تولید روزانه 7 میلیون بشکه هنوز هم تکرار می شود و به محض اینکه آقایان وزارت
نفت می بینند یک مجلس جدیدي روي کار آمده است که از دانش نفت بی اطلاع است، دوباره این ادعاهاي واهی را مطرح می کنند

 
و حتی درباره ذخایر نفت ایران عددسازي می کنند تا ثابت کنند همچنین ظرفیتی براي تولید نفت وجود دارد. 

حسن تاش گفت: بنده براي اینکه منسوخ بودن این ادعاها را نشان بدهم تنها گریزي به موضوع تولید نفت عراق خواهم زد که حجم
ذخایر این کشور یا معادل ایران است یا کمی بیشتر از ایران است. عراق بعد از سقوط صدام حسین و در دوره جدید تمامی درهاي
صنعت نفت خود را به روي شرکت هاي خارجی باز کرد و تمامی شرکت هاي آمریکایی، اروپایی و چینی نیز در میادین نفتی این

 
کشور مستقر شدند و قراردادهاي متعددي در سال هاي 2009-2010 براي توسعه میادین نفتی این کشور منعقد شد. 

تحلیلگر ارشد حوزه انرژي گفت: ادعا میشد که قرار است با این قراردادها میزان تولید نفت عراق به بالاي 10 میلیون بشکه در روز

 
برسد، ولی الان ما در سال 2021 هستیم و تولید نفت عراق از حدود 4٫5 میلیون بشکه در روز بالاتر نرفته است. 

وي تاکید کرد: در نتیجه در توسعه میادین نفتی عراق مشخص شد که ادعاهاي فنی شرکت هاي بین المللی چقدر بدون مبنا است و
عمدتا هدف این شرکت ها این است که با انعقاد هر قرارداد، ارزش سهام خود را بالا ببرند تا صرفا منافع خود را افزایش دهند. لذا

 
ادعاهاي وزارت نفت مبنی بر تولید 7 میلیون بشکه در روز از میادین نفت ایران توهمی بیش نیست. 



 
 

 
ادعاي وزارت نفت براي تولید روزانه 7٫5 میلیون بشکه فاقد مستندات فنی است 

محمدرضا اکبري مدیر گروه نفت اندیشگاه تحلیلگران انرژي گفت: اخیرا وزارت نفت محاسباتی را درباره ظرفیت تولید نفت انجام داده
که بر مبناي آن در خوشبینانه ترین حالت می توان روزانه 7٫5 میلیون بشکه نفت تولید کرد که البته مستندات فنی در مورد آن ارایه
نشده است. یعنی آنها باید به صورت میدان به میدان محاسبات مربوط به توان تولید را بدون محدودیت هاي سرمایه گذاري و

 
تکنولوژي انجام می دادند ولی این کار را نکردند در نتیجه این ادعاي آنها فاقد منطق کارشناسی است. 

وي گفت: کشوري می تواند ادعاي برنامه تولید بالا داشته باشد که در سابقه تولید از مخازن خود کارنامه درخشانی در برنامه هاي
نگهداشت تولید و ازدیاد برداشت داشته باشد. این درحالی است که وضعیت تزریق گاز به میادین کشور به منظور جلوگیري از افت
فشار مخازن اصلا وضعیت مناسبی نیست و نباید انتظار داشت اگر در طول چند دهه به مخازن کشور رسیدگی نشده است، در سال

 
هاي آتی رشد تولید قابل توجهی به وجود آید. 

اکبري گفت: در دوره اول و دوم آقاي زنگنه نیز قرار بود میزان تولید به روزانه 5 میلیون بشکه برسد که این امر نیز محقق نشد. در آن
دوران نیز مخازن ما جوان تر از امروز بودند و تحریم هاي هم فعلی نیز برقرار نبود و تمامی شرکت هاي نفتی بین المللی در کشور
حضور پیدا کردند. بنابراین در شرایط فعلی در خوش بینانه ترین حالت هم تولید بالاي 6 میلیون بشکه امکان پذیر نیست و نباید

 
دستگاه هاي اجرایی با اعداد و ارقام غیرواقعی به تصیم گیران کلان کشور و سیاستگذارن ارشد سیگنال اشتباه بدهند. 

 
چرا مسیر خام فروشی نفت ایران همیشه به بن بست می خورد؟ 

در مجموع طبق نظرات کارشناسان خبره حوزه بالادست نفت، با توجه به ویژگی مخازن نفتی ایران، امکانپذیري افزایش تولید نفت
ایران به ارقامی فراتر از 4 میلیون بشکه زیرسوال است. همچنین در صورتی که حتی این امکان نیز وجود داشته باشد محدودیت هاي

 
سرمایه گذاري براي افزایش تولید از میادینی که در نیمه دوم عمر خود قرار دارند بسیار قابل توجه خواهد بود. 

هر چند که تجربه دولت اصلاحات در کشاندن پاي شرکت هاي نفتی بین المللی به میادین نفتی ایران و شکست پروژه رساندن تولید
نفت به 5 میلیون بشکه نیز نشان داد که تحقق نیافتن افزایش تولید نفت ایران اساسا ارتباط زیادي به تکنولوژي نداشته و تحت تاثیر

 
ویژگی هاي میادین نفتی ایران دارد. 

در این بین حتی اگر فرض کنیم که هم امکان تولید نفت ایران در کانال 6 میلیون بشکه وجود دارد و هم سرمایه لازم براي آن قابل
تامین است، آن موقع یک چالش دیگر به وجود خواهد آمد، اینکه پیش بینی ها از آینده بازار نفت به چه صورت خواهد بود و آیا در



شرایط فعلی امکان صادرات فرضا 6 میلیون بشکه اي نفت ایران در بازار نفت وجود دارد و اساسا رقابت ایران با کشورهایی مثل آمریکا

 
و عربستان در زمین خام فروشی نفت به نفع کشور تمام خواهد شد و به طور کلی شانس ایران چقدر است؟ 

در نتیجه از هر زاویه اي که به استدلال وزارت نفتی ها مبنی بر افزایش تولید و صادرات نفت با هدف خنثی سازي تحریم هاي نفتی
نگاه می شود می بینیم که افزایش خام فروشی نفت با هدف خنثی سازي تحریم ، یک ایده شکست خورده بوده که از جنبه هاي

مختلف به بن بست می خورد.



آیت االله خامنه اي چگونه آبروي مرحوم منتظري را در سال 68 حفظ کردند؟

منبع: حلقه وصلشماره خبر:  56  |  تاریخ: 1400/01/06

آیت االله خامنه اي چگونه آبروي مرحوم منتظري را در سال 68 حفظ کردند؟ امام خمینی در تاریخ 6 فروردین سال 68 در نامه
اي به منتظري ضمن عزل وي، انتقادات مهمی نسبت به وي انجام می دهد. نامه اي که در زمان نگارش با اصرار آیت االله خامنه اي

 
مبنی بر حفظ آبروي منتظري منتشر نشد. 

به گزارش حلقه وصل، براي اینکه اشتباهات گذشته تکرار نگردد،
به شما نصیحت می کنم که بیت خود را از افراد ناصالح پاك
نمایید؛ و از رفت و آمد مخالفین نظام، که به اسم علاقه به اسلام
و جمهوري اسلامی خود را جا می زنند، جداً جلوگیري کنید. من
این تذکر را در قضیه «مهدي هاشمی» هم به شما دادم.» این
بخشی از نامه 68/1/8 امام خمینی به آیت االله منتظري و پذیرش

 
عزل وي از قائم مقامی رهبري است. 

30 سال پیش در چنین روزهایی، امام خمینی اقدام به عزل آیت
االله منتظري از قائم مقامی رهبري کرد. آیت االله منتظري متولد

سال 1301، از مبارزان با سابقه دوران انقلاب و رئیس مجلس خبرگان قانون اساسی و دومین امام جمعه تهران بعد از آیت االله طالقانی

 
بود. 

وي که از شاگردان مرحوم آیت االله بروجردي و امام راحل به شمار می رفت، در دوران پیش از پیروزي انقلاب بارها در راه مبارزه به
زندان رفت و تبعید شد. بعد از پیروزي انقلاب نیز مسئولیت هایی همچون امامت جمعه تهران، ریاست مجلس خبرگان قانون اساسی
را برعهده داشت تا اینکه در سال 64 به عنوان قائم مقام رهبري انتخاب شد اما بعد از ماجراي مهدي هاشمی معدوم و دفاع آیت االله

 
منتظري از او، در سال 68 از این مقام برکنار شد. 

امام راحل در نامه اي که به تاریخ 1368/1/6 به آیت االله منتظري نوشت، می گوید "شما در اکثر نامه ها و صحبت ها و موضع گیري
هایتان نشان دادید که معتقدید لیبرال ها و منافقین باید بر کشور حکومت کنند. به قدري مطالبی که می گفتید دیکته شده منافقین

 
بود که من فایده اي براي جواب به آنها نمی دیدم..." 

در کتاب روایت رهبري که به همت موسسه انقلاب اسلامی درباره جلسه تاریخی خبرگان در روز 14 خرداد سال 68 منتشر شده
است، به ماجراي چگونگی عزل منتظري از قائم مقامی رهبري و نامه 6 فروردین پرداخته است. نامه اي که در زمان نگارش از سوي
امام راحل با اصرار آیت االله خامنه اي و سایر اعضاي خبرگان همچون مرحوم هاشمی رفسنجانی از سوي رادیو و تلویزیون منتشر نشد.
نامه اي که اگر در زمان نگارش منتشر می شد آبرویی براي قائم مقام معزول رهبري باقی نمی ماند؛ تا اینکه در سال 76 و بعد از
سخنرانی فتنه انگیز منتظري در 13 رجب آن سال، از سوي موسسه تنظیم و نشر آثار امام(ره) منتشر شد و نشان داد که مرحوم امام

 
چگونه آینده منتظري را در اینکه "شما مشغول به نوشتن چیزهایی می  شوید که آخرتتان را خرابتر می  کند" پیش بینی کرده بودند. 



روزهاي پایانی سال 1367 امام خمینی(ره ) وقتی گزارشی از آنچه در رسانه ها درباره ي مواضع آیت االله منتظري منتشر می شد،
دریافت کردند، دستور دادند: «ازاین به بعد مطالب آقاي منتظري در رسانه ها منتشر نشود.» یا «در صداوسیما منتشر نشود.». امام
(ره) دوّم فروردین ماه 1368 نیز در پیامی به مهاجرین جنگ تحمیلی، با لحنی متفاوت درباره ي آیت االله منتظري سخن گفتند:
«نفوذي ها بارها اعلام کرده اند که حرف خود را از دهان ساده اندیشان موجّه می زنند. من بارها اعلام کرده ام که با هیچ کس، در هر
مرتبه اي که باشد، عقد اخوّت نبسته ام. چهارچوب دوستی من در درستی راه هر فرد نهفته است. دفاع از اسلام و حزب االله، اصل

 
خدشه ناپذیر سیاست جمهوري اسلامی است. 

ما باید مدافع افرادي باشیم که منافقین، سرهایشان را در مقابل زنان و فرزندانشان، سر سفره ي افطار، گوش تاگوش بریدند. ما باید
دشمن سرسخت کسانی باشیم که پرونده هاي همکاري آنها با آمریکا، از لانه ي جاسوسی بیرون آمده. ما باید تمام عشق مان به خدا
باشد نه تاریخ! کسانی که از منافقین و لیبرال ها دفاع می کنند، پیش ملّت عزیز و شهیدداده ي ما راهی ندارند. اگر ایادي بیگانه و
ناآگاهان گول خورده، که بدون توجّه، بلندگوي دیگران شده اند از این حرکات دست برندارند، مردم ما آنها را بدون هیچ گذشتی، طرد

 
خواهند کرد.» . 

آیت االله منتظري در خاطرات خود می گوید: «وقتی این قبیل نامه ها و لحن تند امام (ره) را دیدم، فهمیدم به زودي تصمیماتی
درباره ي من گرفته خواهد شد و براي اینکه بعضی شبهات را از ذهن امام برطرف کرده باشم و چنان که امام تصمیم دارند، این کار را

 
راحت انجام دهند، دو نامه براي امام نوشتم.» . 

آیت االله منتظري یکی از این دو نامه را خدمت حضرت امام (ره ) ارسال کرد که در آن، بیت خود را در مقایسه با بیوت دیگر شخصیّت
ها و محافل حوزوي، تنها مدافع انقلاب و نظام و رهبري دانست؛ منابع اطّلاعاتی خود را گزارش هاي رسمی و مراجعات عمومی عنوان
کرد؛ و درنهایت نوشت: «اینجانب تابه حال، معتقد بوده ام که تذکّرات و انتقادات من، نه فقط موجب تضعیف نظام نمی شود، بلکه از
این نظر که اکثریّت مردم را امیدوار ساخته و مسئولین را نیز درصدد رفع نواقص و توجّه بیشتر به مسائل می سازد، موجب تقویت
انقلاب و نظام هم می باشد. مع ذلک، اگر حضرتعالی تشخیص می دهید که این شیوه به مصلحت نیست و موجب تضعیف نظام و
انقلاب می باشد، اینجانب شرعاً نظر حضرتعالی را بر نظر خود، مقدّم می داند و هیچگاه غیر از خیر اسلام و انقلاب را در نظر نداشته

 
ام.». 

این سخنان آیت االله منتظري در حالی بود که امام (ره) بارها و بارها دراین باره به ایشان تذکّر داده و نتیجه نگرفته بودند. مرحوم حاج
احمد خمینی به دفعات به هادي هاشمی داماد آیت االله منتظري پیام داده بود که اگر قضایا به همین شکل ادامه پیدا کند علی الظّاهر
امام تحمّل نخواهند کرد و مصلحت نظام را بر همه چیز و همه کس، مقدّم می دارند. امّا مرحوم احمد خمینی درعین حال اعتقاد
داشت که «آقاي هادي هاشمی به این نتیجه رسیده بود که امام و نظام چاره اي ندارند جز اینکه دنبال آقاي منتظري بدوند و چرا

 
آقاي منتظري آنچه را که مایل است نگوید؟». 

امّا حدس آیت االله منتظري درست بود؛ امام در همان روز دوّم فروردین 1368، تصمیم خود را درباره ي ایشان گرفته بودند. آقاي
هاشمی رفسنجانی عصر روز دوّم فروردین ماه که به زیارت امام رفت، متوجّه شد که امام درمورد اظهارات و نامه هاي آیت االله
منتظري عصبانی اند و تصمیم بر اقدام تند دارند. او از امام خواهش کرد که دست نگه دارند تا بررسی بیشتر شود. آقاي هاشمی با

 
آیت االله خامنه اي که به مشهد مشرّف شده بودند نیز تماس گرفته و از ایشان خواستند سفر را کوتاه کرده و زودتر برگردند. 

حضرت آیت االله خامنه اي دراین باره می گویند: «ما مشهد بودیم، ایّام عید بود. آقاي هاشمی تلفنی دنبال من می گشت. گفتند آقاي
هاشمی تماس گرفته، شما را می خواهد. من در آستان قدس بودم. اقامتم در آستان قدس و در همان اتاق هاي بالا بود. گفتند که



ایشان می خواهد با شما تماس بگیرد. یک بار دو بار نشد، بالاخره فهمیدم که ایشان کار واجبی دارد. تماس برقرار شد. ایشان گفت که
شما باید فوري بیایی تهران. گفتم چرا؟ گفت کار بسیار مهمّی است، قضیّه ي آقاي منتظري دارد به یک جاهاي خیلی باریکی می
رسد و بیا ببینیم چکار باید بکنیم. من از آن نامه ي امام که روز دوّم فروردین پخش شد، حس کرده بودم که امام به شدّت از قضایا
ناراحتند. در واقع ایشان مثل کسی که طغیان می کند، آنچه را در دلش هست بیرون می ریزد و با اشارات و کنایات حرف می زند،
حرف زده بود. ایشان خیلی رنجیده و ناراحت بود. حس کرده بودم که ممکن است قضیّه ي آقاي منتظري به یک جاي مهمّی رسیده
باشد، و خب ما هم حقیقتاً فکر اینکه ممکن است برکناري آقاي منتظري پیش بیاید ناراحت بودیم. یعنی هیچ واقعاً راضی نبودیم که

 
این کار انجام بگیرد. گفتم خیلی خب، می آیم.». به هر صورت، آیت االله خامنه اي عازم تهران شدند. 

لا اعضا را براي تشکیل اجلاس دعوت در دیگر سو، امام (ره) پیامی به هیئت رئیسه ي مجلس خبرگان فرستاده و فرموده بودند که او

 
کنند، ثانیاً خود هیئت رئیسه هم خدمت امام بروند تا دراین باره با آنها صحبت کنند. 

آقاي امینی عضو هیئت رئیسه مجلس خبرگان روز جمعه چهار فروردین ماه با آقاي هاشمی رفسنجانی تماس گرفته و خواستند
هیئت رئیسه ي خبرگان فوراً جلسه داشته باشد که وي به آقاي امینی گفته بود: «من در این رابطه حرف دارم. شما بیایید تهران تا

 
موضوع را در جلسه ي هیئت رئیسه مطرح کنیم و تصمیم بگیریم.». 

قرار شد این جلسه روز ششم فروردین ماه در دفتر آقاي هاشمی تشکیل شود امّا پنجم فروردین ماه، نامه ي محرمانه ي آیت االله

 
منتظري به حضرت امام درباره ي اعدام منافقین از رادیو بی بی سی خوانده شد. 

وزیر وقت اطّلاعات می گوید: «به نظر می رسد پس از انتشار پیام امام به مهاجران جنگ و روشن شدن تصمیم امام درباره ي برکناري
آقاي منتظري، برخی هواداران ایشان که دسترسی به آن نامه داشته اند، براي نشان دادن منشأ اختلاف امام و آقاي منتظري، نامه ي

 
مورد اشاره را منتشر کرده باشند.». 

پنجم فروردین ماه آقاي هاشمی به اتّفاق مرحوم سید احمد خمینی خدمت امام رسید؛ او می گوید، من خدمت امام گریه کردم و 

 
آنچه می فهمیدم خدمت ایشان گفتم؛ ایشان اصرار داشتند و می گفتند: «مسئله باید   تمام شود.». 

روز ششم فروردین آیت االله خامنه اي به تهران رسیده و مستقیماً به دفتر آقاي هاشمی رفتند. ایشان می گویند: «وقتی رفتم، ایشان
بنا کرد گزارش این چند روز را دادن که این چند روزه چه گذشته؛ تماس هایی که گرفته شده بود. ایشان ( آقاي هاشمی رفسنجانی)
احساس نگرانی می کرد. ایشان هم مثل من واقعاً احساسش همین احساس نگرانی بود. امام گفته بودند یکی از سه چیز باید انجام
بگیرد: یا ایشان قول بدهد که اصلاح کند کارش را، بیتش را، حرف هایش را، این ها را درست کند؛ یا اینکه استعفا بدهد؛ یا اینکه
مجلس خبرگان تشکیل بشود و تصمیم گیري کنند. معلوم بود که امام خیلی جدّي عازم این قضیّه اند. در همین حین که ما صحبت
می کردیم، حاج احمد آقا تلفن زد به آنجا و آقاي هاشمی گفت که فلانی اینجا است. ایشان گفت پس فلانی هم بشنود. من هم رفتم

 
پاي تلفن. گفت امام این نامه را به آقاي منتظري نوشته و شروع کرد نامه را خواندن. خب نامه خیلی تکان دهنده بود براي ما.» 

 
امام (ره) نامه اي به این شرح خطاب به آیت االله منتظري نوشته بودند که حاج احمد براي آیت االله خامنه اي و آقاي هاشمی خواند: 

 
بسم االله الرحمن الرحیم 

 
جناب آقاي منتظري 



با دلی پرخون و قلبی شکسته چند کلمه اي برایتان می نویسم تا مردم روزي در جریان امر قرار گیرند. شما در نامه ي اخیرتان نوشته
اید که نظر تو را شرعاً بر نظر خود مقدّم می دانم؛ خدا را در نظر می گیرم و مسائلی را گوشزد می کنم. ازآنجاکه روشن شده است که
شما این کشور و انقلاب عزیز مردم مسلمان ایران را پس از من به دست لیبرال ها و از کانال آنها به منافقین می سپارید، صلاحیّت و
مشروعیّت رهبري آینده ي نظام را از دست داده اید. شما در اکثر نامه ها و صحبت ها و موضع گیري هایتان نشان دادید که معتقدید

 
لیبرال ها و منافقین باید بر کشور حکومت کنند. 

به قدري مطالبی که می گفتید دیکته شده ي منافقین بود که من فایده اي براي جواب نمی دیدم. مثلاً در همین دفاعیّه ي شما از
منافقین، تعداد بسیار معدودي که در جنگ مسلّحانه علیه اسلام و انقلاب محکوم به اعدام شده بودند را منافقین از دهان و قلم شما
به آلاف و الوف رساندند و می بینید که چه خدمت ارزنده اي به استکبار کرده اید. در مسئله ي مهدي هاشمی قاتل، شما او را از همه

 
ي متدیّنین متدیّن تر می دانستید و بااینکه برایتان ثابت شده بود که او قاتل است مرتّب پیغام می دادید که او را نکشید. 

از قضایاي مثل قضیّه ي مهدي هاشمی که بسیار است. من حال بازگو کردن تمامی آنها را ندارم. شما ازاین پس وکیل من نمی باشید
و به طلاّبی که پول براي شما می آورند بگویید به قم منزل آقاي پسندیده و یا در تهران به جماران مراجعه کنند. بحمداالله مسئله ي

 
مالی هم ندارید. 

اگر شما نظر من را شرعاً مقدّم بر نظر خود می دانید _ که مسلما منافقین صلاح نمی دانند و شما مشغول به نوشتن چیزهایی می
شوید که آخرت تان را خراب تر می کند _ با دلی شکسته و سینه اي گداخته از آتش بی مهري ها با اتکّاء به خداوند متعال به شما

 
که حاصل عمر من بودید چند نصیحت می کنم؛ دیگر خود دانید: 

 
1 ـ سعی کنید افراد بیت خود را عوض کنید تا سهم مبارك امام بر حلقوم منافقین و گروه مهدي هاشمی و لیبرال ها نریزد. 

 
2 ـ ازآنجاکه ساده لوح هستید و سریعاً تحریک می شوید، در هیچ کار سیاسی دخالت نکنید؛ شاید خدا از سر تقصیرات شما بگذرد. 

 
3 ـ دیگر نه براي من نامه بنویسید و نه اجازه دهید منافقین هرچه اسرار مملکت است را به رادیوهاي بیگانه دهند. 

4 ـ نامه ها و سخنرانی هاي منافقین که به وسیله ي شما از رسانه هاي گروهی به مردم می رسید، ضربات سنگینی بر اسلام و انقلاب
زد و موجب خیانتی بزرگ به سربازان گمنام امام زمان ـ روحی له الفداء ـ و خون هاي پاك شهداي اسلام و انقلاب گردید؛ براي اینکه

 
در قعر جهنّم نسوزید، خود اعتراف به اشتباه و گناه کنید؛ شاید خدا کمک تان کند. 

واالله قسم، من از ابتدا با انتخاب شما مخالف بودم؛ ولی در آن وقت شما را ساده لوح می دانستم که مدیر و مدبرّ نبودید، ولی شخصی
بودید تحصیل کرده که مفید براي حوزه هاي علمیّه بودید و اگر این گونه کارهایتان را ادامه دهید، مسلما تکلیف دیگري دارم و می
دانید که از تکلیف خود سرپیچی نمی کنم. واالله قسم، من با نخست وزیري بازرگان مخالف بودم ولی او را هم آدم خوبی می دانستم.

 
واالله قسم، من رأي به ریاست جمهوري بنی صدر ندادم و در تمام موارد نظر دوستان را پذیرفتم. 

سخنی از سر درد و رنج و با دلی شکسته و پر از غم و اندوه با مردم عزیزمان دارم: من با خداي خود عهد کردم که از بدي افرادي که
مکلّف به اغماض آن نیستم هرگز چشم پوشی نکنم. من با خداي خود پیمان بسته ام که رضاي او را بر رضاي مردم و دوستان، مقدّم

 
دارم؛ اگر تمام جهان علیه من قیام کنند دست از حق و حقیقت برنمی دارم. 



من کار به تاریخ و آنچه اتّفاق می افتد ندارم؛ من تنها باید به وظیفه ي شرعی خود عمل کنم. من بعد از خدا با مردم خوب و شریف و
نجیب پیمان بسته ام که واقعیّات را در موقع مناسبش با آنها در میان گذارم. تاریخ اسلام پر است از خیانت بزرگانش به اسلام؛ سعی

 
کنند تحت تأثیر دروغ هاي دیکته شده که این روزها رادیوهاي بیگانه آن را با شوق و شور و شعف پخش می کنند نگردند. 

از خدا می خواهم که به پدر پیر مردم عزیز ایران صبر و تحمّل عطا فرماید و او را بخشیده و از این دنیا ببرد تا طعم تلخ خیانت

 
دوستان را بیش از این نچشد. ما همه راضی هستیم به رضایت او؛ از خود که چیزي نداریم، هرچه هست او است. 

 
والسّلام 

 
یکشنبه 6/1/68 

 
روح االله الموسوي الخمینی 

مرحوم سید احمدي خمینی هم زمان اصل نامه را نیز به دفتر آقاي هاشمی ارسال کرده بود. آیت االله خامنه اي می گویند: «حاج
احمد آقا وقتی نامه را خواند، گفت امام می گویند که فلانی و آقاي هاشمی بروند قم و نامه را به ایشان بدهند. این کار براي ما خیلی
تلخ بود. گفتیم از امام سؤال می کنیم، اگر امام تأکید کردند بروید می رویم و الاّ اگر خود امام تأکید نکردند، ما نمی رویم. بین من و
آقاي هاشمی این صحبت شد. بعد که رفتیم، معلوم شد که امام اصرار نداشته اند که من و آقاي هاشمی نامه را ببریم. بعداً نامه را کس

 
دیگري ــ ظاهراً آقاي عبداالله نوري ــ برده بود و به ایشان داده بود.» 

«خب نامه خیلی تکان دهنده بود براي ما. بعد هم ارتباط قطع شد، یعنی گوشی را گذاشتیم و گفتیم حالا چه کار کنیم؟ آقاي
هاشمی گفت من گفته ام آقاي مشکینی و هیئت رئیسه ي خبرگان بیایند اینجا که بنشینیم صحبت کنیم و الان می آیند اینجا؛
آمدند. وقتی که آمدند، قضیّه را مطرح کردیم که یک چنین اتّفاقی افتاده و امام یک چنین نامه اي به آقاي منتظري نوشته اند. آنها
هم مثل ما نگران شدند. مشورت کردیم که چه کنیم. به ذهن مان رسید که برویم با امام ملاقات کنیم و ایشان را از این کار منصرف
کنیم. حرکت ما به سمت منزل امام اصلاً به این قصد بود که برویم امام را از این اقدام منصرف کنیم. ما چهار نفر ــ من و آقاي

 
هاشمی و آقاي مشکینی و آقاي امینی ــ رفتیم بیت امام. آن دو نفر دیگر که آقاي مؤمن و آقاي طاهري بودند نیامدند.» 

آیت االله خامنه اي پیرامون ملاقات با امام نقل می کنند: «دیر هم بود، ساعت حدود نه شب بود. اینکه امام این ساعت ملاقات بدهد،
خیلی چیز غیرمتعارفی بود. لکن خب ما رفتیم و به حاج احمد آقا گفتیم که ما آمده ایم با امام ملاقات کنیم. ایشان رفت داخل و آمد
گفت ــ گمانم گفت امام می گویند ــ که نامه را براي آقایان هم بخوانید. آقاي هاشمی نامه را از حاج احمد آقا گرفت و شروع کرد به

 
خواندن براي آنها. هیچ کس دیگر هم از بیت امام آن وقت آنجا نبود. بعد حاج احمد آقا آمد و گفت امام می گویند بیایید. 

رفتیم در همان اتاق امام و امام نشسته بودند و اخم کرده. وارد شدیم و نشستیم. اگر منظره ي اتاق امام در نظرتان باشد، فرض کنید
اینجا آن مبل بزرگی بود که امام این گوشه اش می نشستند، آقاي هاشمی نشست همین پهلوي دست ایشان. معمولاً که می رفتیم،
آقاي هاشمی همان دم می نشست. من آمدم این طرف روي زمین نشستم. این هم جاي من بود، همیشه که می آمدم، اینجا می
نشستم. آقاي مشکینی و آقاي امینی رفتند دورتر یک خرده اي با فاصله نشستند. وقتی نشستیم، آقاي هاشمی شروع کرد به صحبت
و گفت که آمده ایم که یک فکري بکنیم براي این کار. تا این حرف از ایشان صادر شد، امام برگشتند گفتند: «چه فکري؟» یک تعبیر

 
این جوري. «آقاي منتظري «...» و «...» و «فاجر» است.» این سه تعبیر را ایشان کردند. 



خب واقعاً برق از چشم همه ي ما پرید. این تعبیر؟! امام در حرف زدن خیلی آدم مواظبی بود. یعنی حقیقتاً آدمی بود که من داستان
ها دارم از این که چیزي را که می خواست نسبت به کسی مخصوصاً بیان کند، مواظبت می کرد که زیاد و کم نشود. اگر یک وقتی
یک چیزي گفته می شد که یک قدري این طرف و آن طرف بود، در اوّلین وقت ممکن اصلاح می کرد، که من یک نمونه اش را براي

 
شما بگویم. 

یک شب منزل حاج احمد آقا بودیم، امام هم بودند. من نام یکی از شخصیّت هاي معروف دنیاي اسلام را بردم و پرسیدم: نظر شما
نسبت به ایشان چیست؟ امام تأمّل مختصري کردند و گفتند: «نمی شناسم.» یک جمله ي دیگر هم گفتند که نشانه ي بی اعتقاديِ
به آن شخصیت بود. خوشبختانه آن جمله یادم رفته، یعنی بعد از همان قضیّه هم یادم رفت. گذشت. من فردا یا پس فردایش با امام
کاري داشتم، رفتم منزل ایشان. ایشان گفتند: «آن مطلبی که شما پرسیدید، همان نمیشناسم.» یعنی آن جمله ي بعدش را پاك

 
کردند. یعنی اینقدر ایشان مواظب بود که یک چیزي نگوید که برخلاف موازین باشد.» 

آیت االله خامنه اي در ادامه فضاي سنگین جلسه را چنین روایت می کنند: «من نگاه می کردم به آقاي مشکینی و آقاي امینی که چرا
شماها یک چیزي نمی گویید؟ ما همه آمده ایم که همکاري کنیم. اما آنها سکوت کرده بودند. اصلاً کانهّ جرأت نمی کردند حرف
بزنند. هر کدام یک جمله ي کوتاهی گفتند. جلسه حدود سه ربع ساعت یا شاید بیشتر طول کشید. گفته شد پس اجازه بدهید این

 
نامه در رادیو خوانده نشود.» 

ایشان کلام تعریض گونه ي شدیدي نسبت به آقاي منتظري گفتند.«بعد آقاي هاشمی یک مقداري بیشتر اصرار کرد و تعبیرات
دیگري گفت. امام دو بار به ایشان خطاب کردند. یک بار گفتند: «اگر تا صبح هم اینجا اصرار کنید فایده ندارد.» یک بار دیگر گفتند:

 
«اگر خیلی اصرار کنید، می گویم همین امشب نامه را بخوانند.» یعنی تهدید کردند.» 

به نظر می رسد امام تا پایان جلسه متقاعد نشده بودند که این نامه از صدا و سیما خوانده نشود اما نگران تبعات آن بوده اند و پس از

 
تأمّل مجدّد، از خوانده شدن آن منصرف شده اند . 

روز هفتم فروردین ماه آقاي عبداالله نوري نامه ي امام خمینی(ره) را به قم برد و تحویل آیت االله منتظري داد. آن گونه که در خاطرات
آیت االله منتظري آمده، حدود یکی دو ساعت از ظهر گذشته بود که آقاي عبداالله نوري وارد منزل آیت االله منتظري شد و ضمن اظهار
ناراحتی زیاد، به او گفت: «قرار بوده این نامه را در رادیو و تلویزیون بخوانند و اگر نامه پخش شود چه می شود؛ خیلی بد شده و امام

 
خیلی ناراحت هستند و شما باید چیزي بنویسید که ایشان قانع شوند.». 

آقاي منتظري می گوید: «آقاي نوري با حالت گریه متنی را از جیب شان درآورده و گفتند من در ماشین این متن را نوشته ام که

 
شما این مضمون را به امام بنویسید.». 

امام (ر ه) هم زمان دستور داده بودند کلّیّه ي عکس ها و پوسترهاي مربوط به آیت االله منتظري از ادارات جمع آوري شود که

 
میرحسین موسوي نخست وزیر وقت طیّ بخشنامه اي به تاریخ 6/1/68 این دستور امام را ابلاغ کرد. کار تقریباً تمام شده بود. 

 
نهایتاً آیت االله منتظري در پاسخ به نامه ي 6/1/68 امام، نامه اي به شرح زیر نوشت: 

 
بسم االله  الرحمن الرحیم 



 
محضر مبارك آیت االله  العظمی امام خمینی(مدّظلّه العالی) 

پس از سلام و تحیّت، مرقومه ي شریفه مورّخ 6/1/68 واصل شد. ضمن تشکّر از ارشادات و راهنمایی هاي حضرتعالی به عرض می
رساند مطمئن باشید همان طور که از آغاز مبارزه تاکنون در همه ي مراحل همچون سربازي فداکار و ازخودگذشته و مطیع در کنار
حضرتعالی و در مسیر اسلام و انقلاب بوده  ام، اینک نیز خود را ملزم به اطاعت و اجراي دستورات حضرتعالی می دانم؛ زیرا بقا و ثبات

 
نظام اسلامی مرهون اطاعت از مقام معظّم رهبري است. 

براي هیچ کس قابل شک نیست که این انقلاب عظیم تاکنون در سایه ي رهبري و ارشادات حضرتعالی از خطرات مهمّی گذشته، و
دشمنان زیادي همچون منافقین کوردل، که دستشان به خون هزاران نفر از مردم و شخصیّت هاي عزیز ما و ازجمله فرزند عزیز خود
من آغشته است، و سایر جناح هاي مخالف و ضدّ انقلاب و سازش کار و لیبرال مآب هاي کج فکر را رسوا و از صحنه خارج نموده

 
است. 

آیا جنایات هولناك و ضربات ناجوانمردانه ي این روسیاهان کوردل به انقلاب و کشور و ملّت عزیز و فداکار ما فراموش شدنی است؟ و
اگر بلندگوهاي آنان و رادیوهاي بیگانه خیال می کنند با جوسازي ها و نشر اکاذیب و شایعه پراکنی ها به نام اینجانب می توانند به

 
اهداف شوم خود برسند و در همبستگی ملّت ما رخنه کنند، سخت در اشتباهند. 

ا مخالف بودم؛ و باتوجّه به مشکلات زیاد و سنگینی بار و راجع به تعیین اینجانب به عنوان قائم مقام رهبري، خود من از اوّل جد
مسئولیّت، همان وقت به مجلس خبرگان نوشتم که تعیین اینجانب به مصلحت نبوده است. و اکنون نیز عدم آمادگی خود را صریحاً
اعلام می کنم. و از حضرتعالی تقاضا می کنم به مجلس خبرگان دستور دهید مصلحت آینده ي اسلام و انقلاب و کشور را قاطعانه در

 
نظر بگیرند. 

و به من اجازه فرمایید همچون گذشته یک طلبه ي کوچک و حقیر در حوزه ي علمیّه به تدریس و فعّالیّت هاي علمی و خدمت به
اسلام و انقلاب، زیر سایه ي رهبري حکیمانه ي حضرتعالی، اشتغال داشته باشم. و اگر اشتباهات و ضعف هایی که لازمه ي طبیعت

 
انسان است رخ داده باشد، ان شاءاالله  با رهبري هاي حضرتعالی مرتفع گردد. 

و از همه ي برادران و خواهران عزیز و علاقه  مند تقاضا می کنم مبادا درمورد تصمیم مقام معظّم رهبري و خبرگان محترم، به بهانه ي
حمایت از من، کاري انجام دهند و یا کلمه  اي بر زبان جاري نمایند؛ زیرا مقام معظّم رهبري و خبرگان جز خیر و مصلحت اسلام و

 
انقلاب را نمی خواهند. 

 
امید است این شاگرد مخلص را همیشه از راهنمایی هاي ارزنده ي خود بهره  مند، و از دعاي خیر فراموش نفرمایید. 

 
والسّلام علیکم و رحمۀ االله  و برکاته 

 
حسینعلی منتظري 

 
 7/1/68



آیت االله منتظري در این نامه عملاً از رهبري آینده کنار کشیده و از امام خمینی(ره) اجازه خواسته بودند که در حوزه علمیّه به
فعّالیّت علمی اشتغال داشته باشند. این نامه، باعث شد حضرت امام (قدّس سرّه) از انتشار عمومی نامه 6/1 منصرف شده و نامه ي

 
دیگري را براي انتشار عمومی، خطاب به آیت االله منتظري بنویسند: 

 
بسم االله  الرحمن الرحیم 

 
جناب حجّت  الاسلام والمسلمین آقاي منتظري(دامت افاضاته) 

با سلام و آرزوي موفّقیّت براي شما، همان طور که نوشته  اید رهبري نظام جمهوري اسلامی کار مشکل و مسئولیّت سنگین و خطیري
است که تحمّلی بیش از طاقت شما می خواهد و به همین جهت، هم شما و هم من از ابتدا با انتخاب شما مخالف بودیم؛ و در این
زمینه هر دو مثل هم فکر می کردیم؛ ولی خبرگان به این نتیجه رسیده بودند، و من هم نمی خواستم در محدوده ي قانونی آنها
دخالت کنم؛ از اینکه عدم آمادگی خود را براي پست قائم مقامی رهبري اعلام کرده  اید، پس از قبول، صمیمانه از شما تشکّر می

 
نمایم. 

همه می دانند که شما حاصل عمر من بوده  اید؛ و من به شما شدیداً علاقه  مندم. براي اینکه اشتباهات گذشته تکرار نگردد، به شما
نصیحت می کنم که بیت خود را از افراد ناصالح پاك نمایید؛ و از رفت وآمد مخالفین نظام، که به اسم علاقه به اسلام و جمهوري

 
ا جلوگیري کنید.  اسلامی خود را جا می زنند، جد

من این تذکّر را در قضیّه ي «مهدي هاشمی» هم به شما دادم. من صلاح شما و انقلاب را در این می بینم که شما فقیهی باشید که

 
نظام و مردم از نظرات شما استفاده کنند. 

از پخش دروغ هاي رادیو بیگانه متأثّر نباشید. مردم ما شما را خوب می  شناسند، و حیله  هاي دشمن را هم خوب درك کرده  اند که با

 
نسبتِ هر چیزي به مقامات ایران کینه ي خود را به اسلام نشان می دهند. 

طلاّب عزیز، ائمّه ي محترم جمعه و جماعات، روزنامه  ها، و رادیو تلویزیون، باید براي مردم این قضیّه ي ساده را روشن کنند که در
اسلام مصلحت نظام از مسائلی است که مقدّم بر هر چیز است، و همه باید تابع آن باشیم. جنابعالی ان شاءاالله  با درس و بحث خود

 
حوزه و نظام را گرمی می بخشید. 

 
والسّلام علیکم 

 
 8/1/68

 
روح  االله  الموسوي الخمینی 

آیت االله خامنه اي درباره ي نامه دوّم حضرت امام (قدّس سرّه) به آیت االله منتظري می گویند: «امام از نامه آقاي منتظري این جور
فهمیده بودند که آقاي منتظري دیگر بکلّی کنار خواهد کشید و مشغول درس و بحث می شود و دیگر ضرر و خطر و ادّعا و حرکتی
ندارد. من در نوشته خودم نوشته ام که معلوم است امام از آینده نگرانند و فکر می کنند ملاّیی مثل آقاي منتظري در آینده ي نظام و

 
با رهبري آینده نظام آرام نخواهد نشست و مزاحمت ایجاد می کند. 



(بنابراین امام (ره ) ) خواستند جلوي این مزاحمت را بگیرند. در آن نامه اوّل (نامه ي 6/1/68) قضیّه این جور بوده. اما در نامه ي دوّم
(نامه 8/1/68) امام خاطر جمع شده بودند که دیگر چنین چیزي اتّفاق نمی افتد، آقاي منتظري می رود کنار و مشغول کارش می
شود. علّت نامه ي دوّم و منشأ اختلاف لحن دو نامه این است. و الاّ فکر امام در این دو نامه اصلاً عوض نشده. یعنی اگر خلاصه کنیم
نامه ها را، ایشان در هر دو جا آقاي منتظري را مناسب رهبري نمی دانند و نظر می دهند که شما باید کنار بروي منتها در نامه اوّل،
آقاي منتظري را با تعبیرات و اظهارات گوناگون و با اظهار غم خود، در واقع از صحنه به کل خارج می کند اما در نامه ي دوّم ایشان را
در صحنه نگه می دارد ــ البتّه در صحنه علمی ــ ولی از رهبري برکنار می کند. این به خاطر این بوده که در نامه دوّم، امام این
خاطرجمعی را پیدا کرده بودند که اگر ایشان در صحنه بماند کسی را اذیّت نخواهد کرد، مزاحمتی نخواهد کرد، در آینده ي نظام

 
اختلالی ایجاد نمی کند. ... خصوصیّت امام همین بود. 

امام آدمی بود که وقتی تشخیص می داد (به آن عمل می کرد.) تشخیص هایش هم به خصوص تشخیص در نامه ي 6/1/68 عجولانه
نبود. خب مقدّمات آن نامه، مقدّمات طولانی ــ یک سال یا بیشتر ــ بود تا بالاخره به اینجا رسید. وقتی (کاسه ي صبر امام) پر شد به
نامه 6/1/68 رسید. بعد هم که وضع ایشان (آیۀااللهّ منتظري) را گفتند و او نامه اي نوشت، امام فکر کردند که دیگر تخریب شخصیّت
او به این اندازه شایسته نباشد، بنابراین نامه 8/1/68 را نوشتند. البتّه امام در نامه 8/1/68 هم آقاي منتظري را از سیاست به کل کنار

 
گذاشته منتها خواسته که دیگر به همان اندازه اي که لازم است، ایشان کنار برود و از لحاظ شخصیّتی بکلّی نابود نشود.» 

امام خمینی (ره ) همچنین در 26 فروردین 1368 در نامه اي خطاب به وزیران و نمایندگان مجلس شوراي اسلامی علّت تصمیم خود

 
در برکناري آیت االله منتظري را تبیین کردند: 

 
بسم االله  الرحمن الرحیم 

 
خدمت فرزندان عزیز، نمایندگان محترم مجلس شوراي اسلامی، و وزراي محترم(دامت افاضاتهم) 

با سلام. شنیدم در جریان امر حضرت آقاي منتظري نیستید و نمی دانید قضیّه از چه قرار است. همین قدر بدانید که پدر پیرتان بیش
از دو سال است در اعلامیّه  ها و پیغام ها تمام تلاش خود را نموده است تا قضیّه بدین جا ختم نگردد؛ ولی متأسّفانه موفّق نشد. از
طرف دیگر وظیفه ي شرعی اقتضا می کرد تا تصمیم لازم را براي حفظ نظام و اسلام بگیرد؛ لذا با دلی پرخون حاصل عمرم را براي

 
مصلحت نظام و اسلام کنار گذاشتم. 

ان شاءاالله  خواهران و برادران در آینده تا اندازه  اي روشن خواهند شد. سفارش این موضوع لازم نیست که دفاع از اسلام و نظام شوخی
بردار نیست؛ و در صورت تخطّی، هرکس در هر موقعیّت بلافاصله به مردم معرّفی خواهد شد. توفیق همگان را از خداوند متعال

 
خواستارم. والسّلام علیکم و رحمۀاالله  و برکاته. 

 
 26/1/68

 
روح  االله  الموسوي الخمینی 

دو هفته پس از نامه ي فوق یعنی در نهم اردیبهشت 1368 متن مبسوطی از سوي حجّت الاسلام سیّداحمد خمینی با عنوان «رنج
نامه» خطاب به آقاي منتظري منتشر شد که در این رنج نامه تأکید شده: «ازآنجاکه در متن وقایع انقلاب خصوصاً در جزء جزء

ٌّ



م لهّ براي نجات تان از چنگال توطئه گران و نفوذي ماجراي حضرتعالی و برخورد گرم و صمیمانه ي حضرت امام با شما و تلاش معظٌّ

 
ها بودم، فکر کردم اگر حقایق را بازگو نکنم به اسلام و انقلاب و امام و مردم خیانت کرده ام.» . 

رنج نامه ي حجّت الاسلام سیّداحمد خمینی بازخوانی مستند بخش قابل توجّهی از خطاهاي رفتاري آقاي منتظري در قبال انقلاب،

 
ضدّ انقلاب، جامعه، امام و عملکردهایی است که سبب شد امام خمینی براي حفظ نظام و انقلاب اسلامی اقدام به عزل ایشان نمایند. 

منبع: تسنیم



افزایش قدرت کشور و بهبود وضع معیشتی در گرو حضور حداکثري در

انتخابات و انتخاب صحیح است

منبع: هرمزشماره خبر:  57  |  تاریخ: 1400/01/06

امامان جمعه هرمزگان در خطبه هاي عبادي و سیاسی این هفته استان تاکید کردند:حضور حداکثري، تاییدي بر نظام
جمهوري اسلامی است و انتخاب فرد اصلح به افزایش قدرت کشور، بهبود وضعیت اقتصادي و رفع مشکلات کمک می کند.

نوشته افزایش قدرت کشور و بهبود وضع معیشتی در گرو حضور حداکثري در انتخابات و انتخاب صحیح ...

به گزارش شبکه اطلاع رسانی هرمز؛حجت الاسلام دکتر محمدعبادي زاده نماینده ولی فقیه در استان هرمزگان و امام جمعه
بندرعباس در خطبه هاي عبادي و سیاسی این هفته شهرستان اظهار کرد: همه باید براي تحقق شعار سال احساس مسوولیت کنند و

 
از ظرفیت هاي موجود براي این موضوع استفاده نمایند. 

مسئولان کشور راه را براي تحقق همه جانبه شعار سال هموار کنند وي افزود: مسوولان عالی رتبه باید شرایط را به درستی بررسی و
با مانع زدایی از فرآیند تولید و خدمات و اشتغال در کشور و پشتیبانی از اشتغال موجود، راه پیشرفت و اقتدار ملی را همواره تر از قبل

 
نمایند. 

نماینده ولی فقیه در هرمزگان ادامه داد: کشور ایران در سالهاي اخیر با وجود تحریم هاي ظالمانه دشمنان رشد اقتصادي داشته و هم

 
اکنون جایگاه کشور در اقتصاد جهانی، یک جایگاه مهم و تاثیرگذار است. 

وي تاکید کرد: مسوولان در همه رده هاي سنی باید نقش مهم ایران در اقتصاد جهانی را درك کنند و اقتصاد داخلی مان را با جهش

 
تولید و مانع زدایی از تولید در مسیر توسعه قرار دهند. 

امام جمعه بندرعباس نقش هرمزگان در توسعه اقتصادي کشور را بسیار مهم و حائز اهمیت دانست و گفت: باید نقش مردم و اقتصاد

 
محلی مردم منطقه در رشد همه جانبه کشور مورد توجه جدي قرار گیرد. 

عبادي زاده با اشاره به اهمیت باورهاي دینی و نقش باور داشتن به فرهنگ انتظار در رشد یک جامعه اسلامی، گفت: ما به عنوان

 
جامعه اي که به این امر باور داریم، باید بیش از پیش تلاش کرده و جهت سعادت دنیوي و اخروي گام برداریم. 

وي با گرامیداشت نیمه شعبان و میلاد حضرت مهدي موعود (عج) خاطرنشان کرد: فرهنگ انتظار در وجود خویش ایمان و مقاومت و
اقتدار براي جامعه اسلامی می آفریند و ملت هاي باورمند به ظهور هرگز انگیزه و امید خویش را براي آینده اي روشن از دست نمی

 
دهند. 

افزایش قدرت کشور و بهبود وضع معیشتی در گرو انتخاب صحیح است حجت الاسلام مهدي بهره مند امام جمعه موقت قشم در
خطبه هاي نماز جمعه این هفته جزیره اظهار کرد: سه سال متوالی است که نامگذاري سال بر پایه تولید است، رونق، جهش و مانع

 
زدایی و پشتیبانی از تولید که نشانگرد نقش موثر این امر در رفع مشکلات اقتصادي، سیاسی، اجتماعی و فرهنگی دارد. 



 
وي افزود: متاسفانه برخی مسوولان پیام ها و تاکیدات مقام معظم رهبري را دیر متوجه می شوند و یا آنرا با اهمیت نمی شمارند. 

امام جمعه موقت قشم تصریح کرد: با تولید می توان بیکاري را به حداقل رساند و با رفع مشکلات معیشتی، آرامش روانی براي مردم

 
مهیا کرد. 

بهره مند اظهار کرد: حمایت و توجه به تولید از کمبود اقلام و مواد غذایی اساسی مردم جلوگیري می کند و باعث افزایش عرضه آن

 
می شود. 

وي با بیان اینکه دشمنان نظام به دنبال شکست جمهوري اسلامی هستند، گفت: از ابتداي پیروزي انقلاب اسلامی براي جلوگیري از

 
پیشرفت و عظمت این نظام تلاش کردند و این امر نشان دهنده ترس آنان از اسلام است. 

 
امام جمعه موقت قشم  افزود: ما امروز در دنیا عزت داریم و دشمنان از همین عزت و اقتدار ما هراس دارند. 

 
وي ادامه داد: شرکت مردم در انتخابات 2 تاثیر بر کشور دارد که اولی حضور مردم است و دوم انتخاب فرد اصلح به شمار می رود. 

بهره مند تصریح کرد: حضور حداکثري، تاییدي بر نظام جمهوري اسلامی است و انتخاب فرد اصلح به افزایش قدرت کشور، بهبود

 
وضعیت اقتصادي و رفع مشکلات کمک می کند. 

وي با بیان اینکه رییس جمهور شخص تاثیرگذار در کشور است، تاکید کرد: دولت فعلی با تحرك و توجه بیشتر در مدت زمان باقی

 
مانده از دوران خدمت خود وضعیت معیشت مردم را بهبود بخشد. 

مشکلات برجامی ما از تصویب عجولانه 20 دقیقه اي است حجت الاسلام رضا مهدوي امام جمعه موقت رودان در خطبه هاي عبادي
و سیاسی این هفته شهرستان با بیان اینکه انصاف انقلابی در فرمایشات مقام معظم رهبري در سخنرانی اول سال وجود داشت اظهار
کرد: براي ما درس آموز است که از آن انقلابی هاي پیرو ولایت فقیهی نباشیم که اگر جایی فرمایشات مقام معظم رهبري اندیشه هاي
طیف ما، و افکار ما،ذهنیت هاي سیاسی ما جور در آمد بگویم رهبري اینجا حرف قشنگی زدند و احیانا اگر فرمایشی از مقام معظم
رهبري و اندیشه هاي ذهنی من جور در نیامد بگویند اینجا رهبري اشتباه کرد همه حرفاها را پیروان ولایت فقیه باید بپذیرند و
تیریبون به دست ها هم باید نمایندگان گفتمان سازي انقلابی باشند که رهبري فرزانه ما در همین مسیر دارند گفتمان سازي می

 
کنند. 

امام جمعه موقت رودان افزود: مسائلی که لازم هست در طول سال و درباره جهان اسلام تصمیم گیري شود مقام معظم رهبري در
اول هر سال اعلام می کنند و ما میتوانیم بیت القصید بیانات ایشان بدانیم یعنی آن حرفاي خیلی مهمی که هر ساله در آغاز سال
مطرح میکنند جنس رهبر ما از جنس رهبران ویژه تاریخ هست یک شخصیت عجیب و بزرگ که در بحث بصیرت و آینده نگري و

 
روشنگري مانند یک فرمانده کارکشته بصیرت را به فضاي جامعه انتقال میدهد. 

امام جمعه موقت رودان با اشاره به شعار سال تولید،پشتیبانی ها،و موانع زدایی ها، ادامه داد: این شعار مخصوص دولت کنونی و دولت
تازه نفس نیست بلکه ملت هم در این مسئله باید نقش داشته باشد و حتی هیئت امناي مساجد، تیریبون هاي نماز جمعه،امامان

 
جماعت و همه باید فرهنگ سازي کنند تا ان شاءاالله شعار تولید،پشتیبانی ها،موانع زدایی،ان شاءاالله به معناي اکمل پیدا کند. 



مهدوي با بیان اینکه مواضع رهبر انقلاب و ملت ایران در سخنرانی ها به صورت شفاف بیان می شود تصریح کرد: بعضی از آقایان با
وجود اینکه مقام معظم رهبري سیاست هاي قطعی نظام را روشن گري و مطرح می کنند و از زبان ایشان انشا و صادر میشود دست
به یک نامه نگاري هاي بیهوده می زنند و حرف هاي عجیب و غریبی مطرح می کنند توصیه ما اینست که دست از کارهاي بیهوده

 
بردارید مواضع ملت و مقام معظم رهبري، در سخنرانی هاي ایشان مطرح می شود. 

وي با اشاره به بیانات رهبر انقلاب درباره مسئله برجام خطاب به دولت کنونی و دولت بعدي که روي کار خواهد آمد عنوان کرد: مقام

 
معظم رهبري به سراحت فرمودند که آمریکا باید تمام تحریم ها را بردارد بعد ما باید در میدان عمل راستی آزمایی کنیم. 

امام جمعه موقت رودان اضافه کرد: دستگاه دیپلماسی نظام ما هم از شتاب زدگی در مسئله برجام دست بردارد و یکبار در مجلس
شتاب زده عمل کردند و یک مسئله به این مهمی را 20 دقیقه اي تصویب کردند و الان میبینیم که ملت چقدر از این مسئله و

 
تصویب غیر کارشناسانه گرفتار چه مسائلی شده ایم. 

عمل به شعار سال تنها وظیفه دولت نیست حجت الاسلام والمسلمین محسن سالاري امام جمعه سیریک افزود: فضاي مجازي باید
کنترل شود، کنترل کردن به معنی فیلتر نیست ،این مسئله در ایران تنها نیست بلکه در تمام دنیا این مسئله رعایت می شود،

 
امیدواریم با تکمیل اینترنت ملی به حرف و گله رهبري در این سال جامع عمل بپوشانیم. 

وي با تبریک اعیاد شعبانیه و نیمه شعبان گفت:شعبان ماه منتظران است به گفته مقام معظم رهبري انتظار یعنی آمادگی و زمینه
سازي براي ظهور، که انتظار فرج از با فضیلت ترین اعمال است و امام باقر(ع) فرموده محبت و عشقی که داریم کافی نیست بلکه

 
اعمال و رفتارمان نیز باید آمیخته به خوبی باشد. 

خطیب نماز جمعه شهرستان سیریک با تبریک سال نو و آرزوي سلامتی و تندرستی و موفقیت براي امت اسلام و مردم ایران بیان
کرد:رهبرمعظم انقلاب هر ساله اول سال نقشه سال را براي ما ترسیم میکند ،و سخنان معظم له در یکم فروردین ،نشانه راه یک ساله

 
کشور است. 

حجت الاسلام سالاري با بیان اینکه رهبري چند وجهی مبارزه می کنند در جبهه هاي مختلف سیاسی ،اقتصادي نظامی و فرهنگی
خاطرنشان کرد: مساجد ما سه وعده و پنج وعده در سایه جمهوري اسلامی فعالیت می کنند بنابراین انتظار هست همه مساجد باید

 
در زمینه تولید گام بردارند. 

امام جمعه شهرستان سیریک یادآور شد:مشارکت مردم باید در انتخابات باشکوه باشد اگر انتخاب نکنی برایت انتخاب خواهند کرد
کسی را باید انتخاب کنیم که دست مان رابگیرد نه فقط حرف بزند و مرد میدان عمل نباشد ثانیا درباره برجام نافرجام که متاسفانه
امروز برخی مسئولان سخنان رهبري را به شوخی می گیرند که رهبري فرموده آمریکا باید تمام تحریم ها را بردارد و فقط رفع آنها در
کاغذ و قلم نباشد بلکه در میدان عمل باشند و شخص رئیس جمهور بعدي هم از بحث برجام فاصله بگیرد که مومن از یک سوراخ

 
دوبار گزیده نمی شود. 

امام جمعه شهرستان سیریک اضافه کرد:انتظار داریم در ابام نیمه شعبان مسئولان و نهادهاي فرهنگی، انقلابی و ادارات، شهرداري ها

 
شهر را آذین بندي کنند و جشن هاي باشکوهی در خور و شان امام زمان(عج) برگزارکنند. 

انتهاي پیام/





مسئولان کشور راه را براي تحقق همه جانبه شعار سال هموار کنند

منبع: هرمزشماره خبر:  58  |  تاریخ: 1400/01/06

حجت الاسلام عبادي زاده گفت: مسوولان عالی رتبه باید شرایط را به درستی بررسی و با مانع زدایی از فرآیند تولید و
خدمات و اشتغال در کشور و پشتیبانی از اشتغال موجود، راه پیشرفت و اقتدار ملی را همواره تر از قبل نمایند. نوشته

مسئولان کشور راه را براي تحقق همه جانبه شعار سال هموار کنند اولین بار در ...

به گزارش شبکه اطلاع رسانی هرمز؛حجت الاسلام دکتر محمدعبادي زاده نماینده ولی فقیه در استان هرمزگان و امام جمعه
بندرعباس در خطبه هاي عبادي و سیاسی این هفته شهرستان اظهار کرد: همه باید براي تحقق شعار سال احساس مسوولیت کنند و

 
از ظرفیت هاي موجود براي این موضوع استفاده نمایند. 

وي افزود: مسوولان عالی رتبه باید شرایط را به درستی بررسی و با مانع زدایی از فرآیند تولید و خدمات و اشتغال در کشور و

 
پشتیبانی از اشتغال موجود، راه پیشرفت و اقتدار ملی را همواره تر از قبل نمایند. 

نماینده ولی فقیه در هرمزگان ادامه داد: کشور ایران در سالهاي اخیر با وجود تحریم هاي ظالمانه دشمنان رشد اقتصادي داشته و هم

 
اکنون جایگاه کشور در اقتصاد جهانی، یک جایگاه مهم و تاثیرگذار است. 

وي تاکید کرد: مسوولان در همه رده هاي سنی باید نقش مهم ایران در اقتصاد جهانی را درك کنند و اقتصاد داخلی مان را با جهش

 
تولید و مانع زدایی از تولید در مسیر توسعه قرار دهند. 

امام جمعه بندرعباس نقش هرمزگان در توسعه اقتصادي کشور را بسیار مهم و حائز اهمیت دانست و گفت: باید نقش مردم و اقتصاد

 
محلی مردم منطقه در رشد همه جانبه کشور مورد توجه جدي قرار گیرد. 

عبادي زاده با اشاره به اهمیت باورهاي دینی و نقش باور داشتن به فرهنگ انتظار در رشد یک جامعه اسلامی، گفت: ما به عنوان

 
جامعه اي که به این امر باور داریم، باید بیش از پیش تلاش کرده و جهت سعادت دنیوي و اخروي گام برداریم. 

وي با گرامیداشت نیمه شعبان و میلاد حضرت مهدي موعود (عج) خاطرنشان کرد: فرهنگ انتظار در وجود خویش ایمان و مقاومت و
اقتدار براي جامعه اسلامی می آفریند و ملت هاي باورمند به ظهور هرگز انگیزه و امید خویش را براي آینده اي روشن از دست نمی

 
دهند. 

انتهاي پیام/



براي تحقق شعار سال، کارگزاران نظام از برجام قطع امید کنند/ حمایت از

تولید، رمز رهایی از وضعیت اقتصادي امروزه

منبع: داناشماره خبر:  59  |  تاریخ: 1400/01/06

ائمه جماعت ایلام در خطبه هاي با فضیلت نماز جمعه این هفته با اشاره به میلاد حضرت امام زمان (عج) به عنوان آخرین
ذخیره خداوند گفتند:در سال جدید براي تحقق شعار سال رهبري، کارگزاران نظام از برجام به طور کامل قطع امید کنند و

براي رهایی از وضعیت اقتصادي کنونی شب و روز نشناسند.

ائمه جماعت ایلام در خطبه هاي با فضیلت نماز جمعه این
هفته با اشاره به میلاد حضرت امام زمان (عج) به عنوان
آخرین ذخیره خداوند گفتند:در سال جدید براي تحقق
شعار سال رهبري، کارگزاران نظام از برجام به طور کامل
قطع امید کنند و براي رهایی از وضعیت اقتصادي کنونی

 
شب و روز نشناسند. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا و به نقل از ایلام
بیدار ، حجت الاسلام والمسلمین ""اله نور کریمی تبار""،
در خطبه هاي این هفته نماز جمعه شهر ایلام گفت: 12
فروردین روزي است که نتیجه مبارزات مردم ما به ثمر
نشست و ثمره خون شهدا تا 22 بهمن ماه در 12 فروردین

 
و راي دادن به نظام جمهوري اسلامی ایران بود. 

امام جمعه ایلام بیان کرد: پیامبر اکرم( ص) فرمودند که برترین عبادت امت من انتظار فرج است و در روایت دیگري فرمودند که
بالاترین جهاد امت من انتظار فرج است، به خاطر این که انتظار فرج، امید به آینده است و نقش و اثري که اعتقاد به مهدویت، اعتقاد
به منجی آخر زمان و رسیدن به پیروزي نهایی براي انسان دارد، انسان را شکست ناپذیر می کند، انتظار فرج به معناي سکون، سکوت،

 
خاموشی و منتظرحادثه ماندن نیست، انتظار فرج تحرك، پویایی و زمینه سازي براي حکومت عدل الهی بر روي کره زمین است. 

وي افزود: امام حسن عسکري(ع) بعد از ذکر این روایت از نبی مکرم(ص) می فرماید شیعیان ما پیوسته در حزن هستند تا زمانی که
آن شخصی که پیامبر اسلام(ص) براي آمدن او بشارت داده اند ظهور کند، آن حضرت زمین را همان گونه که پر از ظلم و ستم شده،
پر از عدل وداد می کند، آنچه که الان بسیار مهم است و دارد اتفاق می افتاد زمینه سازي براي ظهور است که انقلاب اسلامی ما جزو

 
حرکت ظهور و زمینه ساز ظهور است. 

حجت الاسلام کریمی تبار یادآور شد: رهبر معظم انقلاب اسلامی،مقاومت و صبر مردم ما در برابر سختی ها و مشکلات و ایستادگی در
برابر استکبار جهانی یکی از مصادیق انتظار فرج و مهیا شدن براي ظهور است، دوازدهم فروردین از مصادیق انتظار ظهور و زمینه
سازي ظهور است، پیشرفت علم و تکنولوژي زمینه ساز ظهور است، آگاه شدن شدن مردم جهان به این که مکاتب غیرالهی پاسخ گوي
نیازهاي روحی و مادي آن ها نیستند، زمینه ساز ظهور است، وقتی حضرت ظهور کند پذیرش عامه مردم جهان به وجود می آید که
حضرت به راحتی می تواند موانع را برطرف کند، همان طوري که در انقلاب اسلامی ما این اتفاق افتاد که مردم آگاه شدند، به صحنه



آمدند و با عمل کردن به رهنمودهاي بنیان گذار جمهوري اسلامی حکومت 2هزار 500 ساله طاغوت برچیده شد و مردم به جمهوري

 
اسلامی رأي دادند. 

امام جمعه ایلام با تاکید بر اینکه شرایط فعلی جهانی به این سمت وسو می رود، تصریح کرد: نقش جمهوري اسلامی که دارد ایفا می
کند و باید ایفا کند، بیشترین زمینه سازي و تأثیر را در ظهور حضرت دارد و از خداوند متعال می خواهیم با این زحمات و مشکلاتی
که مردم عزیز ما تحمل می کنند و شهداي گران قدري که تقدیم شده است، بتوانیم در زمان حیاتمان شاهد ظهور آن حضرت و

 
لبیک به آن حضرت باشیم. 

وي با اشاره به اینکه راهبرد اسلام براي عزت جامعه اسلامی است، گفت: اسلام می خواهد مسلمانان عزیز باشند، عزت متعلق به خدا،
رسول خدا و مؤمنین به خدا است، اگر در جامعه اسلامی وابستگی و نیازمندي به دشمنان اسلام باشد این امر باعزت اسلامی منافات
دارد، لذا قرآن به ما دستور می دهد که آنچه در توان داریم برعلیه دشمن نیرو مهیا کنید، این توان و آماده شدن علیه دشمن 1یک
بعُد نظامی دارد، بعُد اقتصادي، سیاسی، فرهنگی و اجتماعی و داراي ابعاد مختلفی نیز هست، در شرایط فعلی در برخی از ابعاد

 
اقتصادي مشکلاتی داریم که موجب می شود آن عزت واقعی را نداشته باشیم. 

حجت الاسلام کریمی تبار ابراز کرد: خداوند را شاکریم که خداوند به ما رهبر فرزانه و حکیمی عطا کرده است که به خوبی وضعیت
جهانی را رصد می کنند، فرصت ها و تهدیدهاي علیه جهان اسلام و نظام اسلامی را می داند و نقاط قوت و ضعفی که وجود دارد را به
خوبی بررسی می کند و متناسب با تهدیدهاي جهانی و مشکلاتی که دامن گیر جهان اسلام می شود و فرصتی که براي دشمنان
ایجاد می شود، هر ساله به عنوان شعار سال کلماتی را بیان می فرمایند که منجی جامعه ي ما از تهدیدات دشمنان و نجات از نقاط

 
ضعف داخلی است. 

امام جمعه ایلام یادآور شد: حدود 10 سالی است که تکیه گاه شعار سال مقام معظم رهبري مسائل اقتصادي و تولید است، در چند
سال اخیر رونق تولید، جهش تولید و امسال هم شعار تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی ها را بیان کردند، وقتی که خدا به ما چنین
نعمتی داده که خود دشمنان اقرار می کنند که ما مدت ها در اتاق هاي فکر تلاش می کنیم که برنامه هایی علیه جمهوري اسلامی
اجرا کنیم، رهبر جمهوري اسلامی با یک سخنرانی همه نقشه هاي ما را نقش بر آب می کند، حالا که ضعف ما در بعُد اقتصادي است

 
و رهبر معظم انقلاب نیز بر تولید بر پشتیبانی و مانع زدایی تاکید کردند باید در این راستا بیش از گذشته تلاش شود. 

وي بیان کرد: براي تحقق شعار سال هاي گذشته کارهاي خوبی انجام گرفته ولی این شعارها واقعاً به صورت کامل تحقق نیافته است،
اگر این شعار سال می خواهد به طور کامل محقق شود، باید کارگزاران نظام از برجام به صورت کامل قطع امید کنند، تکیه به خدا،
توان و استعداد درونی که در داخل کشور وجود داشته و دارد داشته باشند، آمریکا دیگر آن ابرقدرتی نیست که بتواند به ما کمک
کند، نه می خواهد و نه می تواند، امروز آمریکادچار مشکلات درونی کشور خودش شده است و اگر هنري داشته باشد گلیم خود را از

 
آب می کشد. 

امام جمعه ایلام گفت: گذشت آن زمانی که با تهدید، کشورها مرعوب آمریکا می شدند، امروز آمریکا در لاك دفاعی خود فرو رفته
است، اگر می خواهیم مشکل بیکاري و تورم را حل کنیم، باید شعار سال مقام معظم رهبري در کشور ما تحقق پیدا کند، پیروي از
رهبر معظم انقلاب اسلامی و اعتماد به توانمندي هاي داخلی، نسخه شفابخش حل مشکلات است و اگر تولید در کشور ما رونق پیدا

 
کند خودبه خود مشکل بیکاري رفع می شود. 

حجت الاسلام کریمی تبار یادآور شد: در استان ما سرمایه گذاري هاي خوبی در حوزه هاي مختلف انجام شده است، زیرساخت هاي



مناسبی در حوزه هاي نفت، گاز، پالایشگاه پتروشیمی انجام و سرمایه گذاري هاي خوبی شده است، اگر براي محصولات پایین دستی
پتروشیمی حرکت جهادي انجام بگیرد، طبیعتاً مشکل بیکاري جامعه ما قابل حل است، اگر چنانچه سامانه گرمسیري مورد بهره
برداري قرار گیرد 29 هزار هکتار زمین دیم تبدیل به زمین آبی می شود و در آن جا رونق اقتصادي و کشاورزي ایجاد و گام عمده اي

 
براي اشتغال زایی و رفع بیکاري برداشته می شود. 

وي بیان کرد: اگر حرکت جهادي شروع شود با امید به خدا مشکلاتی که در داخل کشور وجود دارد قابل حل است، براي این کار باید
مردم و کارگزاران جمهوري اسلامی دست به دست هم دهند و پاي کار باشند، فرصتی که در استان براي بخش خصوصی در راستاي
سرمایه گذاري و در صادرات موقعیت خوبی وجود دارد، امتیازاتی که به عنوان مناطق محروم در اختیار سرمایه گذاران قرار می گیرد،

 
زمینه هاي لازم را براي سرمایه گذاري در استان فراهم کرده است. 

امام جمعه ایلام گفت: پیشنهاد می شود کارگروهی در استان براي پشتیبانی و رفع موانع سرمایه گذار در استان چه سرمایه گذاري
هایی که انجام گرفته و سرمایه گذاري هایی که باید انجام شود تشکیل شود و ضوابط و مقررات دست وپاگیر اداري را در این کارگروه
حل کرد، متاسفانه براي سرمایه گذاري در استان موانعی وجود دارد، کسی که از خارج استان براي سرمایه گذاري حضور پیدا می کند
و منابع طبیعی در اختیار آن قرار می گیرد، ادعاي مالکیت زمینی که متعلق به دولت است موجب فراري دادن سرمایه گذار در استان
می شود و این مورد بارها در استان اتفاق افتاده است، ما از مردم خوب استان تقاضا داریم که منافع ملی را در نظر بگیرند و براي

 
منابع ملی که در اختیار سرمایه گذار قرار می گیرد مشکل ایجاد نکنند. 

حجت الاسلام کریمی تبار تصریح کرد: درخواست ما از همه برادران و خواهران این است که در این شرایط که کرونا سخت تر می
شود، پروتکل هاي بهداشتی را بیشتر رعایت کنند، زیبنده مردم ما نیست که به خاطر بی احتیاطی تلفات بدهیم، عدم رعایت پروتکل
ها موجب افزایش هزینه بیمارستان و از دست دادن عزیزانمان می شود، باید پیشگیري کرد و بهترین راه پیشگیري دست خود مردم

 
است. 

وي بیان کرد: در این ایام، دورهمی ها کم شود و اگر به تفریح می پردازند حتما از ماسک استفاده شود، فاصله اجتماعی را رعایت
کنند، وضعیتی که در پیش داریم وضعیت خطرناکی است، باید مراقب بود که خداي ناکرده به خاطر بی احتیاطی ما کسی، بیمار
نشود، اگر به علت بی اختیاطی و عدم رعایت موارد بهداشتی، فردي آسیب ببیند و جانش را از دست بدهد در پیشگاه پروردگار باید

 
پاسخ گو باشد. 

نماینده ولی فقیه در استان و امام جمعه ایلام در پااین خاطرنشان کرد: در ماه شعبان خود را براي ماه مبارك رمضان آماده کنیم تا
ظرف وجودي ما از رذایل پاك شود و آمادگی پیدا کنیم از برکات و نعمت هاي معنوي ماه مبارك رمضان در ضیافت االله بهره مند

 
شویم. 

 
مسئولان براي تحقق شعار سال شب و روز نشناسند 

حجت الاسلام ""قدرت االله نوروزي""، امام جمعه موقت شهرستان دهلران نیزدر خطبه هاي این هفته نماز جمعه گفت: علماي اخلاق
تقوا را به تقواي ستیز و تقواي گریز تقسیم کرده اند. حد اعلاي رعایت تقوا این است که انسان در سخت ترین شرایط اجتماعی و

 
سیاسی و ... حضور داشته باشد و با شیطان و نفس ستیز و پیکار داشته، و بر نفس خود فائق بیاید و تخلق به اخلاق الهی پیدا کند 

وي اظهار کرد:یکی از چیزهایی که براي تذکر به نفس و تقویت تقوا مهم است حضور در نمازجمعه است، خداي متعال درسوره جمعه



امر به شرکت در نمازجمعه کرده است و حتی تجارت و بیع را فرموده است رها کنید و بشتابید به سوي نمازجمعه، پس نمازجمعه

 
درس تقوا و پرهیزکاري است. 

وي افزود:دوازدهم فروردین روز مردم سالاري دینی است، اهمیت دادن اسلام به مردم بعد از زمان ائمه در جمهوري اسلامی اتفاق
افتاد، و مردم علاقه خود را به اسلام و دین و معنویت نشان دادند. براي اولین بار بعد از دوران صدر اسلام یک حکومت و نظامی اعلان
شدکه داراي دو خصوصیت مردمی بودن و الهی بودن است. یعنی جمهوري اسلامی که آرمان بزرگش ایجاد تمدّن نوین اسلامی و

 
آمادگی براي طلوع خورشید ولایت عظميٰ (ارواحنافداه) است 

خطیب جمعه دهلران ادامه داد:نامگذاري امسال بنام "" تولید، پشتیبانی ها، مانع زدایی ها "" باید در بنر کردن و سر تیتر نامه ها
نماند، بلکه اقدام عملی میخواهد، مسئولان با الگو قرار دادن سردار سلیمانی شب و روز نشناسند و به براي تحقق این شعار تلاش

 
کنند. 

وي بیان داشت:مسأله اقتصاد از مسائل مهم امروز کشور است و همانند جنگ تحمیلی که همه کشور بسیج شدند مثل همان روزها

 
همه آماده بشوند. 

نوروزي در بخشی دیگر از سخنان خود بیان داشت:تحقق شعار سال مقام معظم رهبري نیازمند تلاش شبانه روزي است و باید موانع

 
تولید برطرف بشود و به تولید کننده نگاه حمایتی بشود. 

 
نیمه شعبان، عید بزرگ اسلامی است 

وي تصریح کرد:اعتقاد به منجی در همه مکاتب وجود دارد و روایات و آیات ما مسلمانان انتظار براي ظهور منجی عالم حضرت مهدي

 
موعود ارواحنا له الفداه را از بالاترین و بافضیلت ترین عبادات میداند. 

وي اظهار کرد:از عموم مردم استان و شهرستان که در ارتحال روحانی با فضیلت حجت الاسلام حسینی به تکریم جایگاه روحانیت و
عالم دینی پرداختند و احترام کردند صمیمانه تشکر میکنیم. این اداي احترام نشانه این است که مردم ما متدین اند و دوست دار

 
اسلام و انقلاب و روحانیت هستند. 

 
وي گفت:علی رغم تلاش هاي مسولان، اما در بخش هاي مختلف شهرستان مشکلاتی وجود دارد که باید برطرف بشود. 

وي اضافه کرد:جاده هاي مواصلاتی شهرستان در راس مشکلات است، مخصوصا جاده ي چم سرخ که در دوران جوانی به سر می برد
و به یک جوان بیست ساله ي روي زمین مانده تبدیل شده است، بیست سال از عمر کلنگ زنی چم سرخ می گذرد اما هنوز مسولان

 
ما به فکر احداث و افتتاح آن نیستند. 

وي بیان داشت:قطعی خطوط تلفن و اینترنت در بخش زرین آباد یک مشکل اساسی در این بخش محروم است و از نماینده محترم

 
مردم در مجلس شوراي اسلامی و مدیر کل محترم مخابرات استان خواستاریم این مشکل را براي همیشه حل کنند. 

وي در پایان گفت:رسیدگی و تجهیز درمانگاه دشت عباس و تکمیل پروژه هاي آبرسانی به روستاهاي محروم و مرزي دشت عباس باید

 
در دستور کار مسئولان باشد و مکانهاي تفریحی و پارك ها و فضا هاي سبز در شهر باید رونق پیدا کنند. 



 
رمز رهایی از وضعیت اقتصادي امروزه حمایت از تولید است 

حجت الاسلام ""احمد امرایی""، امام جمعه چرداول نیز در خطبه هاي نماز جمعه شهرستان چرداول گفت: رهبر انقلاب سال 1400

 
را به عنوان تولید، پشتیبانی ها ومانع زدایی ها نامگذاري کردند که نشان از دغدغه ایشان در خصوص حمایت از تولید است. 

 
وي افزود: رمز رهایی از وضعیت اقتصادي امروزه حمایت از تولید است که باید مورد توجه قرار گیرد. 

 
امرایی در ادامه گفت: حمایت از تولید باید در عمل و با برنامه ریزي درست باشد تا بتوان به نتیجه مطلوب دست یافت. 

امام جمعه چرداول خاطر نشان کرد: بیانات رهبر انقلاب در خصوص نامگذاري سال جدید باید سرلوحه کار مسئولین باشد تا در

 
خصوص تولید بتوان به اهداف مورد نظر دست یافت. 

وي بیان داشت: امروز از لحاظ معیشتی مردم در وضعیت مناسبی قرار ندارند و باید با توجه به داخل و رونق تولید از لحاظ اقتصادي

 
هم به پیشرفت هایی دست یافت. 

امرایی تصریح کرد: نباید فراموش کرد که دشمن از هر راهی که بتواند در پی ضربه زدن به انقلاب اسلامی است و امروز باید مراقب

 
دسیسه هاي دشمن بود. 

امام جمعه چرداول عنوان کرد : تجربه نشان داده که اعتماد کردن با بیگانگان بی نتیجه است و تنها رسیدن به اهداف انقلاب اسلامی

 
اعتماد کردن به ظرفیت هاي داخلی است. 

امام جمعه چرداول تصریح کرد: در آستانه نیمه شعبان و میلاد منجی عالم قرار داریم که باید زمینه ظهور را با اعمال و رفتارمان

 
فراهم کنیم. 

انتهاي پیام/



شعار امسال راهبرد عملیاتی دارد/ انتخاب و حضور مردم در انتخابات باید

امام زمانی باشد

منبع: داناشماره خبر:  60  |  تاریخ: 1400/01/06

در خطبه هاي اولین نماز جمعه در سال 1400 شهرستان هاي خراسان رضوي نکاتی در خصوص شناسایی عوامل تحکیم
بنیان خانواده و تحقق "شعار سال" و وحدت و یکپارچگی مطرح شد.

در خطبه هاي اولین نماز جمعه در سال 1400 شهرستان
هاي خراسان رضوي نکاتی در خصوص شناسایی عوامل
تحکیم بنیان خانواده و تحقق "شعار سال" و وحدت و

 
یکپارچگی مطرح شد. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا؛ به نقل از صبح
توس؛ اولین نمازجمعه سال جدید این هفته در برخی

 
شهرستان هاي خراسان رضوي برگزار شد. 

 
امام جمعه خلیل آباد: 

تمام آحاد جامعه و مسئولان در برطرف کردن موانع موجود

 
جامعه نقش دارد 

حجت الاسلام ناهیدي گفت: زدودن موانع و مشکلات پیش رو تنها برعهده مسئولان نیست و تمام آحاد مردم نیز در برطرف کردن

 
این موانع نقش دارد. 

حجت الاسلام علی ناهیدي، امام جمعه خلیل آباد ظهر امروز در خطبه هاي نماز جمعه این شهرستان با اشاره به فرمایشات مقام
معظم رهبري در جهت مسائل مربوط به اقتصادي، اظهار داشت: سال 98 سال رونق تولید، سال 99 جهش تولید و سال 1400 تولید،

 
پشتیبانی ها و مانع زدایی ها نام گذاري شده و این نشان از اهمیت مسائل اقتصادي به خصوص در زمینه تولید است. 

وي با بیان اینکه کشور در بخش هایی با کمبودهایی مواجه است و اقداماتی که در راستاي جهش تولید انجام شده خیلی تاثیرگذار در
زندگی مردم نبوده و باید بیشتر در این زمینه کار شود، خاطرنشان کرد: زدودن موانع و مشکلات پیش رو تنها برعهده مسئولان نیست

 
و تمام آحاد مردم نیز در برطرف کردن این موانع نقش دارد. 

امام جمعه خلیل آباد با تأکید بر اینکه اهتمام رهبري در اصل مشارکت مردم در انتخابات بسیار حائز اهمیت است که باید به دور از
شعارزدگی باشد، تصریح کرد: نقش مردم در انتخابات مختلف به خصوص ریاست جمهوري بسیار مهم است چون انتخابات ریاست

 
جمهوري مختصات منحصر به فردي دارد که مهم آن اختیارات ریاست جمهوري است. 

وي با اشاره به اینکه برخی می گویند رئیس جمهور از اختیارات لازم برخوردار نیست و این قابل قبول نیست، بیشترین اختیارات در



قانون اساسی مربوط به ریاست جمهوري است، اذعان کرد: مسئولان و دست اندرکاران باید فرمایشات مقام معظم رهبري را پیگیري

 
کنند تا سال 1400 توفیقات خوبی را به دست بیاوریم. 

ناهیدي همچنین ضمن تبریک فرارسیدن نیمه شعبان و ولادت حضرت مهدي (عج)، عنوان کرد: امام زمان (عج) آخرین ذخیره الهی
است که حق زیادي بر گردن انسان ها نظیر حق وجود و هستی، حق بقاء در دنیا دارد و بهترین امور در زمان غیبت امام زمان (عج)،

 
انتظار و دعا براي فرج آن حضرت است. 

وي همچنین تشریح کرد: شیعیان وظایف فراوانی در زمان غیبت دارند که بخشی از آن در بحث نمازهاي مختلف در زمان هاي

 
متفاوت، دعاهاي هر ماه و... است. 

 
انتهاي پیام/ 

 
امام جمعه کوهسرخ: 

 
76 درصد معادن ترشیز در کوهسرخ است / باید از خام فروشی محصولات معادن کوهسرخ پرهیز کرد 

کوهسرخ- حجت الاسلام رضایی تولایی درصد معادن کوهسرخ در ترشیز است، عنوان کرد: از این 26 معدن تنها 4 معدن آن فعال
است و آنها هم به صورت خام فروشی کار می کنند و هیچ فرآوري در این معادن صورت نمی گیرد، چرا نباید تولیدي هاي کوچک و

 
صنایع خرد در این شهرستان شکل بگیرد؟ 

حجت الاسلام رضایی تولایی، امام جمعه کوهسرخ ظهر امروز در خطبه هاي نماز جمعه شهرستان اظهار داشت: انتخابات پیش رو یک

 
انتخابات بسیار مهمی است و این انتهاي در ابتداي قرن، ویژه است. 

وي با بیان اینکه در ابتداي قرن گذشته انتخاباتی در رژیم پهلوي نبود، خاطرنشان کرد: انتخابات باید با مشارکت حداکثري در پاي

 
صندوق هاي راي همراه باشد. 

امام جمعه کوهسرخ با تاکید بر اینکه امروزه پروژه نفوذ و نا امید کردن مردم وجود دارد، تصریح کرد: انتخابات چه در بحث ریاست

 
جمهوري و چه در بحث شوراهاي اسلامی می تواند مدیران خوبی را وارد عرضه کارگزار کند و توطئه هاي دشمنان را خنثی کند. 

وي با بیان اینکه نظارت بر بازار امروزه بخصوص در تعطیلات و ابتداي سال بسیار حائز اهمیت است، اذعان کرد: اگر مرغ قرار است با

 
قیمت مصوب توزیع شود نباید گزارش برسد که در مغازه اي با دو هزار تومان گران تر به فروش می رسد. 

رضایی تولایی با اشاره به اینکه 76 درصد معادن کوهسرخ در ترشیز است، عنوان کرد: از این 26 معدن تنها 4 معدن آن فعال است و
آنها هم به صورت خام فروشی کار می کنند و هیچ فرآوري در این معادن صورت نمی گیرد، چرا نباید تولیدي هاي کوچک و صنایع

 
خرد در این شهرستان شکل بگیرد؟ 

وي همچنین در ادامه تشریح کرد: وزارت صنعت و معدن باید در این عرصه ورود کند و با راه اندازي صنایع فرآوري کوچک و بزرگ

 
در کوهسرخ براي جوانان این شهرستان اشتغال بیشتري ایجاد کند. 



وي با اشاره به فرارسیدن نیمه شعبان و ولادت حضرت مهدي (عج)، بیان کرد: باید سلوك خود را شبیه اهل بیت کنیم و این نشانه

 
اي از محبت نسبت به اهل بیت است و جشن نیمه شعبان را باید حتما با رعایت پروتکل هاي بهداشتی برگزار کنیم. 

 
امام جمعه سرخس: 

 
شعار امسال راهبرد عملیاتی دارد/ انتخاب و حضور مردم در انتخابات باید امام زمانی باشد 

سرخس- حجت الاسلام بختیاري با تاکید بر اینکه «تولید» براي حیات اقتصادي کشور ما مهم است، گفت: در سال «تولید، پشتیبانی

 
ها، مانع زدایی ها» راهبرد کاملا عملیاتی است. 

حجت الاسلام محمد بختیاري در خطبه هاي این هفته نماز جمعه سرخس با اشاره به اینکه امسال را مقام معظم رهبري به نام سال
«تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی ها» نام گذاري کردند، اظهار کرد: 10 سال است که رهبر معظم انقلاب شعار اقتصادي براي سال ها

 
می گذارند و سه سال است که مستقیما به مسئله تولید اشاره می کنند. 

امام جمعه سرخس افزود: تولید براي حیات اقتصادي کشور ما مهم است؛ اگر معیشت ما دچار مشکل شده چون به شعار سال بی

 
توجهی می شود. 

 
وي بیان کرد: اگر 100 درصد به شعار سال توجه شود، مشکلات کمرشکن معیشتی و اقتصادي مردم را گرفتار نمی کند. 

حجت الاسلام بختیاري با تاکید بر اینکه با شعار امسال، راهبرد عملیاتی شده است، عنوان کرد: در سال تولید، پشتیبانی ها و مانع

 
زدایی ها راهبرد کاملا عملیاتی است و این راهبرد باید از از سوي مساجد ما پیگیري شود و مردم و مسئولان پاي کار بیایند. 

خطیب نماز جمعه سرخس تصریح کرد: در سال تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی ها سرمایه هاي خرد نباید راهی بانک ها شود و این

 
سرمایه ها باید به سمت پشتیبانی ها و مانع زدایی ها از تولید سوق داده شود. 

 
امام جمعه سرخس بیان کرد: هر مانعی از جمله رانت خواري و فساد اقتصادي باید از سر راه تولید امسال برداشته شود. 

وي در ادامه به مسئله انتخابات اشاره و تصریح کرد: راهبرد دشمن در انتخابات این است که اولا انتخابات را تحریم کند و دوما اگر

 
برگزار شد، مردم حضور کم رنگی داشته باشند. 

حجت الاسلام بختیاري خاطرنشان کرد: در گام دوم انقلاب، براي تثبیت نظام اسلامی شرکت گسترده و انتخاب درست ملت ایران در

 
انتخابات مهم است. 

خطیب نماز جمعه سرخس عنوان کرد: به امید خدا و به مدد امام زمان (عج) مردم در انتخابات امام زمانی شرکت می کنند و

 
انتخابشان هم امام زمانی خواهد بود. 

امام جمعه سرخس بیان کرد: دولت جوان حزب اللهی می تواند مشکلات اقتصادي ما را حل کند، همان طور که در عرصه هاي دفاعی

 
و نظامی با دست خالی به همت جوانان انقلابی به خودکفایی رسیدیم و امروز دشمن جرات تجاوز به ایران اسلامی را ندارد. 



وي در پایان گفت: دولت، مجلس و قوه قضاییه انقلابی می تواند کمر دشمن را در تمامی عرصه ها بشکند و نقشه هاي دشمن را نقش

 
بر آب کند. 

 
امام جمعه موقت درگز؛ 

 
انتخاب فرد اصلح در انتخابات، نقشه هاي دشمن را نقش بر آب می کند 

درگز- حجت الاسلام عیدي گفت: همه باید تلاش کنیم تا با انتخاب فرد اصلح در انتخابات، هم به بهبود وضعیت آینده کشور کمک

 
کرده و هم نقشه هاي دشمنان را نقش بر آب کنیم. 

حجت الاسلام حسین عیدي امام جمعه موقت درگز در خطبه هاي نمازجمعه 6 فروردین، ضمن توصیه مردم به رعایت تقواي الهی
اظهار کرد: هیچ کس نمی میرد مگر اینکه رزق او به طور کامل داده شده، پس تقواي الهی پیشه کنید و در روزي خود زیاده طلبی

 
نکنید. 

وي با تبریک پیشاپیش ولادت امام زمان (عج) عنوان کرد: ائمه معصومین علی الخصوص امام زمان (عج) ارکان زمین بوده و باعث
هدایت انسانها هستند. به برکت اهل بیت (ع) درختان ثمر داده و رودها جاري می شوند، لذا شیعیان وظیفه دارند در دوران غیبت

 
نسبت به اهداف امام زمان (عج) علم پیدا کنند تا گرفتار فتنه هاي آخرالزمان نشوند. 

امام جمعه موقت درگز با اشاره به پیام نوروزي مقام معظم رهبري، تبیین کرد: انتخابات 1400 مقوله بسیار مهمی است که در
وضعیت حال و آینده کشور تاثیر بسزایی دارد. استکبار جهانی تلاش دارد با استفاده از حربه هاي متهم کردن شوراي نگهبان و برگزار
کنندگان انتخابات و القاي از پیش تعیین شده بودن رییس جمهور آینده، راي مردم را بی اثر دانسته و انتخابات که مظهر اقتدار ملی

 
است را مورد تخریب قرار دهد. 

حجت الاسلام عیدي تاکید کرد: اگر در کشور این مطالبه عمومی ایجاد شود که افرادي پاي کار بیایند که در طراز کاندیداي انقلابی

 
باشند. آنوقت دیگر تن مردم براي انتخاب و عواقب بعد از آن به لرزه نخواهد افتاد و چیزي که مردم انتظار دارند محقق می شود. 

وي در پایان خاطرنشان کرد: البته انتخابات در بعد داخلی باعث نوسازي مدیریتی در کشور شده و از بعد خارجی باعث عزت و افتخار
و اقتدار نظام است، لذا همه باید تلاش کنیم تا با انتخاب فرد اصلح در انتخابات، هم به بهبود وضعیت آینده کشور کمک کرده و هم

 
نقشه هاي دشمنان را نقش بر آب کنیم. 

 
امام جمعه تربت حیدریه: 

 
کارآفرینان و سرمایه گذاران فرماندهان و مجاهدان جنگ اقتصادي هستند 

تربت حیدریه_حجت الاسلام عصمتی گفت: سرمایه دارانی که براي تولید و کارآفرینی و خدمت به جامعه سرمایه گذاري می کنند

 
مجاهدان و فرماندهان جبهه جنگ اقتصادي هستند و باید آنان را تشویق و ترعیب کرد. 



حجت الاسلام محمدرضا عصمتی امام جمعه تربت حیدریه در آئین خطبه هاي این هفته نماز اظهار کرد: توحید جلوه ها و مظاهر
مختلفی دارد و یکی از مظاهر ویژه آن، توحید در اطاعت و حاکمیت است و اگر به قرآن بنگریم این مطلب آشکار می شود که توحید

 
در حاکمیت مسئله مهمی است که اسلام به آن توجه خاص دارد. 

وي تصریح کرد: یکی از جلوه هاي توحید در جامعه اسلامی نه گفتن به حاکمیت طاغوت و اري گفتن به اسلام و ارزشهاي انسانی و
اسلامی است و مردم ایران در سال 57 طاغوت را از جامعه خود بیرون کردند و در 12 فروردین 58 آن را در یک انتخابات با راي به

 
نظام حمهوري اسلامی به حاکمیت اسلام راي 98 درصدي دادند . 

عصمتی بیان کرد: نظام اسلامی با مردم سالاري دینی انتخابات متعددي را پشت سر گذاشت و موفقیت مهمی را بدست اورده، هر
چند تا رسیدن به قله سعادت هنوز فاصله داریم اما با توکل به خدا و ائمه اطهار علیه السلام این راه پر افتخار با حاکمیت اسلام را

 
ادامه خواهیم داد. 

مدیر حوزه علمیه مرحوم هراتی خاطر نشان کرد: مقام معظم رهبري چندین سال است در شعار سال مباحث اقتصادي را مطرح می
کنند و این نشان از ان دارد که جهاد امروز در عرصه اقتصادي است و باید همه مردم در این عرصه مقابله با دشمن حضور پیدا کنند

 
تا امت اسلامی همچنان پیروز و موفق باشد. 

وي افزود: بی شک برخی از پشتیبانی ها در زمینه تولید باید توسط مسوولان انجام شود تا مانع ها برطرف شود اما همه پشتیبانی ها
به مسوولان مرتبط نمی شود بلکه همه مردم اعم از کسانی که در عرصه هاي مختلف کار فرهنگی می کند را شامل می شود و باید در

 
این عرصه پشتیبانی و مانع زدایی حضور پیدا کنند. 

خطیب جمعه تربت حیدریه اظهار کرد: باید براي مردم فرهنگ سازي شود که افتصاد مفاومتی و سبک زندگی اسلامی و تولید چگونه
است تا همه در این عرصه حصور پیدا کنند، لذا سرمایه دارانی که براي تولید و کارآفرینی و خدمت به جامعه سرمایه گذاري می کنند

 
مجاهدان و فرماندهان جبهه جنگ اقتصادي هستند و باید آنان را تشویق و ترعیب کرد. 

انتهاي پیام/




